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Αθήνα, σήµερα στις 25 Απριλίου 2018, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
10.12’, συνήλθε στην Αίθουσα της Γερουσίας του Βουλευτηρίου
η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του
Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων
ερωτήσεων της Πέµπτης 26 Απριλίου 2018.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1534/23-4-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Καρδίτσας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Χρυσούλας Κατσαβριά - Σιωροπούλου προς τον Υπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Αναβάθµιση του Κέν-
τρου Ζωικών Γενετικών Πόρων Καρδίτσας».

2. Η µε αριθµό 1541/24-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σταύρου Κα-
λαφάτη προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Η θέση της
Ελλάδας αναφορικά µε τη διαµόρφωση του νέου Πολυετούς Δη-
µοσιονοµικού Πλαισίου της ΕΕ».

3. Η µε αριθµό 1551/24-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Μέτρα και δράσεις για την
αντιµετώπιση της λειψυδρίας - ξηρασίας».  

4. Η µε αριθµό 1529/19-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Πέλλας του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη
Σαχινίδη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
µε θέµα: «Συνεχίζουν να παραµένουν απλήρωτοι οι τευτλοπαρα-
γωγοί».

5. Η µε αριθµό 1548/24-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Νικολάου Μωραΐτη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε
θέµα: «Για την κατολίσθηση – καθίζηση – µετατόπιση εδάφους
στην Κρυοπηγή Πρέβεζας».

6. Η µε αριθµό 1532/20-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Η’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτή-
των Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου προς την Υπουργό Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά
µε τις οφειλές προς το ΙΚΑ/ΕΦΚΑ.

7. Η µε αριθµό 1526/19-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Ζ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Α’ Αθηνών του Ποταµιού κ.
Σπυρίδωνος Λυκούδη προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, µε θέµα: «Εικόνα εγκατάλειψης παρουσιάζουν ιστορικά
κτήρια στο κέντρο της Αθήνας».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-

ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)
1. Η µε αριθµό 1542/24-4-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-

τού Σερρών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Αραµπατζή προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Πρωτόγνωρη κρίση στην ελληνική αιγοπροβατοτροφία».

2. Η µε αριθµό 1549/24-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµ-
µανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Χωρίς προσωπικό διάφορες κρίσιµες και νευραλγικές υπηρε-
σίες του Δήµου Ικαρίας».

3. Η µε αριθµό 1527/19-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Ποταµιού κ. Γεωργίου Αµυρά προς την
Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Εκτός ποδηλα-
τοδροµίου οι αθλητές µας στο ΟΑΚΑ».

4. Η µε αριθµό 1530/20-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αττικής του Ποταµιού κ. Γεωργίου Μαυρωτά προς την
Υπουργό Διοικητικής Ανασυγκρότησης, µε θέµα: «Σοβαρά ερω-
τηµατικά εγείρονται σχετικά µε τον διαγωνισµό της Προκήρυξης
3Κ/2018 ΑΣΕΠ».

5. Η µε αριθµό 1531/20-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Ευσταθίου (Στάθη) Παναγούλη
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Εγκληµατικότητα και
κάθε λογής επιθέσεις από ανθρώπους του υποκόσµου και για-
λαντζί επαναστάτες».

6. Η µε αριθµό 1495/16-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Σερρών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ. Μιχαήλ Τζελέπη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Με-
ταφορών, µε θέµα: «Η δηµιουργία τριών νέων σταθµών διοδίων
στον οδικό άξονα Προµαχώνας Σερρών - Λιµάνι Θεσσαλονίκης
είναι καταστροφική για τον Νοµό Σερρών».

7. Η µε αριθµό 1513/17-4-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρή-
στου Κατσώτη προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης µε θέµα: «Απλήρωτοι
εργαζόµενοι στην εταιρεία παραγωγής κτηνιατρικών φαρµάκων
“PROVET”». 

8. Η µε αριθµό 1392/26-3-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Γρεβενών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Χρήστου Μπγιάλα  προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης µε θέµα: «Επανασύ-
σταση του γραφείου του Σώµατος Επιθεωρητών Εργασίας
(ΣΕΠΕ)».

9. Η µε αριθµό 1333/19-3-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Γρεβενών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Χρήστου Μπγιάλα προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Ασφάλιση µε
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εργόσηµο σε χειριστές - οδηγούς αγροτικών µηχανηµάτων».
10. Η µε αριθµό 1149/26-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή Β’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη
Λαγού προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Γνωστή από
παρακρατικό ιστότοπο έγινε η πρωτοφανής επίθεση στο Α.Τ. Και-
σαριανής».

11. Η µε αριθµό 1151/26-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κιλκίς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Χρήστου
Χατζησάββα προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Ερωτή-
µατα σχετικώς µε την υπόθεση πράκτορα βάσει αποκαλύψεων
του Π. Καµµένου».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 3478/13-2-2018 ερώτηση του Δ’ Αντιπροέδρου
της Βουλής και Βουλευτή Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Νικήτα Κακλαµάνη προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, µε θέµα: «Τι µέλλει γενέσθαι µε το Θεατρικό Μουσείο;».

2. Η µε αριθµό 3719/207/22-2-2018 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Ηλείας της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Ιωάννη Κουτσούκου προς την
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, µε θέµα: «Στοιχεία από την πορεία εφαρµογής του
ν.4387/2016 (νόµος Κατρούγκαλου)».

3. Η µε αριθµό 2464/10-1-2018 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Βα-
σιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, µε θέµα: «Να προχωρήσει άµεσα η χρηµατοδό-
τηση για την εκτροπή του Πλατύ ποταµού για την ενίσχυση
φράγµατος Φανερωµένης».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί της αρχής, των άρ-
θρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας: «Διαρθρωτικά µέτρα για την
πρόσβαση στο λιγνίτη και το περαιτέρω άνοιγµα της χονδρεµ-
πορικής αγοράς ηλεκτρισµού και άλλες διατάξεις».

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταν-
τίνος Βλάσης για πέντε λεπτά. 

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε. 
Πώς είναι η σειρά των οµιλητών; Είναι κάποιοι από χθες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Είναι δύο από

χθες και µετά συνεχίζουµε. 
Κύριε Βλάση, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για άλλη µια

φορά στο ίδιο έργο θεατές: ψέµατα, υποσχέσεις, ταξίµατα και
στο τέλος, βέβαια, αυταπάτες. Και όπως είπε ένας συνάδελφός
σας χθες σε γνωστό τηλεοπτικό κανάλι: «Ναι, το νοµοσχέδιο της
ΔΕΗ ήταν για εµάς µια αυταπάτη». Την ίδια ώρα, ο λαός φτωχο-
ποιείται κάθε µέρα όλο και πιο πολύ. 

Βλέπουµε τα στοιχεία της EUROSTAT. Από 14% το 2014 το
ποσοστό των φτωχών που δεν έχουν τη δυνατότητα πρόσβασης
στο δηµόσιο σύστηµα υγείας έχει πάει σε 40%. Και αυτό σας το
λέει ένας γιατρός. Το 21% των Ελλήνων δεν µπορεί να καλύψει
τις βασικές ανάγκες. Πάνω από δύο εκατοµµύρια είναι οι φτωχοί. 

Κάπως έτσι εξηγείται, όπως σας έλεγα, κύριε Υπουργέ, και
στην επιτροπή, γιατί ίσως φοβόταν τόσο πολύ ο Πρωθυπουργός,
ο κ. Τσίπρας, όταν ήλθε στην πρωτεύουσα του νοµού µου, στην
Τρίπολη κι ήταν περιτριγυρισµένος από κλούβες µε ΜΑΤ. Κάτι
τέτοιο δεν έχει συµβεί ποτέ ξανά στα χρονικά στον δικό µου
τόπο. Τόσοι και τόσοι Πρωθυπουργοί έχουν περάσει. Κανείς δεν
φοβόταν. Ο πρώτος ήταν ο κ. Τσίπρας. 

Κι εγώ έρχοµαι και αναλογίζοµαι: Αν ερχόταν τώρα να µιλήσει
στη Μεγαλόπολη, µε αυτό το νοµοσχέδιο που φέρνει, τι θα είχε
γίνει; Θα είχε µαζέψει όλες τις κλούβες των ΜΑΤ απ’ όλη την Ελ-
λάδα;

Φέρνετε, λοιπόν, σήµερα όχι ένα νοµοσχέδιο-λύση, αλλά ένα
νοµοσχέδιο-παραίτηση. Συνθηκολογείτε σε όλα, για να κρατή-

σετε τις καρέκλες σας. Πολεµήσατε δίχως αύριο τη λύση της «µι-
κρής» ΔΕΗ της Νέας Δηµοκρατίας και του Αντώνη του Σαµαρά,
για να πουλήσετε, βέβαια, σήµερα ουσιαστικά τη «µεγάλη» ΔΕΗ.

Να σας θυµίσω τι έλεγε ο κ. Τσίπρας; «Εθνικό έγκληµα που
πρέπει να αποτραπεί. Βρισκόµαστε µπροστά στην ολοκλήρωση
ενός προµελετηµένου εγκλήµατος σε βάρος της χώρας. Ας το
βάλουν καλά στο µυαλό τους. Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν πρόκειται να συµβι-
βαστεί µε την ιδέα ότι η ΔΕΗ θα ξεπουληθεί. Μόνο ο ελληνικός
λαός έχει την αρµοδιότητα να πάρει µια τέτοια απόφαση. Αν
έχουν τα κότσια, ας τα φέρουν στο φως της µέρας.». Και, βέβαια,
εσείς το φέρνετε το νοµοσχέδιο µε τη µορφή του επείγοντος,
γιατί προφανώς δεν θέλουν να ακουστούν πολλές φωνές.

Βέβαια, να µη σας θυµίσω πάλι αυτά που έλεγε για τους επεν-
δυτές: «Όσοι επενδυτές θα έλθουν να κερδοσκοπήσουν αγορά-
ζοντας κοµµάτια της ελληνικής περιουσίας, θα χάσουν και τα
λεφτά τους και θα βρεθούν υπόλογοι της δικαιοσύνης.».

Η «µικρή» ΔΕΗ, να σας πληροφορήσω, κύριε Υπουργέ, πέραν
όλων των άλλων για τον δικό µου νοµό δεν περιλάµβανε την πώ-
ληση των λιγνιτικών µονάδων στη Μεγαλόπολη και πρέπει να σας
προβληµατίσει ότι όλη η περιοχή είναι ενωµένη, µε ελάχιστες
εξαιρέσεις. 

Προς τιµήν του, ήλθε εδώ προχθές ο Δήµαρχος Μεγαλόπολης
και µίλησε. Έστειλαν γράµµατα όλοι οι φορείς, εµπορικοί σύλ-
λογοι, ακόµη και σύλλογοι πρώην ψηφοφόροι σας, όχι δικοί µας,
οι οποίοι βγαίνουν και το λένε ανοικτά: «Βάλαµε τα χέρια µας και
βγάλαµε τα µάτια µας.». Όλοι ήταν µαζί οι Βουλευτές. 

Και δεν σας κρύβω ότι κι εµείς ζηλεύουµε λίγο τον Περιφερει-
άρχη Δυτικής Μακεδονίας, που αυτός δεν φοβήθηκε, δεν κρύ-
φτηκε και παρ’ ότι στηρίχθηκε από εσάς, ήλθε και εξέφρασε την
εναντίωσή του σ’ αυτό το νοµοσχέδιο, σε αντίθεση µε άλλους
που κρύφτηκαν. Όµως, ξέρετε ότι όλοι κρινόµαστε και γι’ αυτά
που λέµε και γι’ αυτά που δεν λέµε και για το αν µπαίνουµε µπρο-
στά και για το όταν κρυβόµαστε.

Η «µικρή» ΔΕΗ, λοιπόν, θα έφερνε έσοδα 1,5 µε 2 δισεκατοµ-
µύρια, αντί λιγότερα από το ένα τρίτο που προσδοκά το σχέδιο
της σηµερινής Κυβέρνησης, µείωση του δανεισµού, 1 δισεκατοµ-
µύριο σε επενδύσεις για τη νέα µονάδα της Μελίτης και νέες θέ-
σεις εργασίας. Θα λυνόταν και το πρόβληµα της δεσπόζουσας
θέσης στην εµπορία, που σήµερα έχει η ΔΕΗ και το οποίο δεν το
λύνετε. 

Και το παρόν σχέδιο νόµου τι κάνει; Ξεπουλάει τα «ασηµικά»
της ΔΕΗ, ξεπουλάει τα «φιλέτα» και, ταυτόχρονα, δεν κάνει βιώ-
σιµη τη ΔΕΗ που µένει, γιατί φορτώνει τα πάντα, όλα τα κακά της
ΔΕΗ, σ’ αυτή που µένει. Δεν λύνει το πρόβληµα του ανταγωνι-
σµού, αφού δεν πουλά πελατολόγιο και συντηρεί την υποχρέωση
για µείωση κατά 40% του τζίρου της εταιρείας, παραβιάζοντας
έτσι τις αρχές του ανταγωνισµού. 

Ξεπουλάει χωρίς αποτίµηση τις πλέον κερδοφόρες και παρα-
γωγικές λιγνιτικές µονάδες της ΔΕΗ, τις µονάδες µε το χαµηλό-
τερο κόστος λειτουργίας. Πριµοδοτείτε τους ιδιώτες αγοραστές,
αφού µειώνετε το προσωπικό των µονάδων και φορτώνετε τις
δανειακές συµβάσεις που συνοδεύουν τη ΔΕΗ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Και υποκρύπτετε, βέβαια, και ένα σοβαρό πρόβληµα αναφο-

ρικά µε την υδροηλεκτρική ενέργεια, που, σύµφωνα µε πληρο-
φορίες, συζητήθηκε µε τους θεσµούς και προτάθηκε η συνέχιση
των ΝΟΜΕ και µετά την πώληση των λιγνιτικών µονάδων, που θα
στηρίζονται και στην υδροηλεκτρική ενέργεια, πράγµα που θα
ζηµιώσει αφάνταστα τη ΔΕΗ.

Δεν διασφαλίζει το µέλλον των εργαζοµένων, ούτε αυτών που
θα µεταφερθούν στις εταιρείες αλλά ούτε αυτών που µένουν στη
ΔΕΗ, τη δηµόσια, και δεν ξεκαθαρίζει, βέβαια, και το καθεστώς
των εργασιακών σχέσεων, αφού κωλυσιεργείτε και εσκεµµένα.
Παρ’ ότι έχει λήξει η συλλογική σύµβαση των εργαζοµένων από
τις 27 Φλεβάρη, δεν κάνετε τίποτα.

Και βέβαια δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη για τη µεταλιγνιτική
αξιοποίηση των περιοχών και, στο βάθος του τούνελ, όχι µόνο
δεν θα υπάρχει µείωση του τιµολογίου ηλεκτρικού ρεύµατος της
ΔΕΗ, αλλά αντίθετα προβλέπεται αύξηση τιµών. 
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Νιώθετε, λοιπόν, υπερήφανοι που αυτά τα τρία χρόνια δεν κά-
νατε τίποτα για τη ΔΕΗ; Με την τακτική του «Δεν πληρώνω» και
περιµένοντας µία µαγική λύση, οι ληξιπρόθεσµες οφειλές εκτι-
νάχθηκαν από το 1 δισεκατοµµύριο στα 3 δισεκατοµµύρια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, ολο-
κληρώστε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Η χρηµατιστηριακή αξία της ΔΕΗ γκρεµίστηκε κατά 80%, από

2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2014 σε 0,6 δισ. σήµερα. Τη φτά-
σατε στο χείλος του γκρεµού και, επιµένοντας στις ιδεολογικές
σας αγκυλώσεις, είστε πρόθυµοι τώρα να της δώσετε τη χαρι-
στική βολή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Βλάση, πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Κύριε Υπουργέ, το µειδίαµα και η
αλαζονεία σας είναι φανερά παντού. Όµως, η Νέα Δηµοκρατία
απαντά µε συγκεκριµένο και συγκροτηµένο σχέδιο ελπίδας και
ανάπτυξης, όχι µόνο για τη ΔΕΗ, αλλά και για την πατρίδα. Και
αυτό είναι δέσµευσή µας πραγµατική, όχι όπως οι δικές σας δε-
σµεύσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Βλάση, πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε! Έχετε φτάσει στα επτά λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Καταλαβαίνετε τον συναισθηµατικό χαρακτήρα του λόγου

µου, διότι προερχόµαστε και από έναν νοµό, που η Κυβέρνηση
ξεπουλά τα πάντα. 

Ο Σεφέρης, κύριε Υπουργέ, είπε κάτι που µπορεί να µην το
γνωρίζετε: «Σβήνοντας ένα κοµµάτι από το παρελθόν είναι σαν
να σβήνεις ένα κοµµάτι από το µέλλον.». Και εσείς αυτό ακριβώς
κάνετε. Υψώνετε Θερµοπύλες, τις οποίες συνέχεια παραδίδετε
αµαχητί, δυναµιτίζοντας το µέλλον των παιδιών µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Ο κ. Μουµουλίδης, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο. Πα-

ρακαλώ να µιλήσετε για πέντε λεπτά εκ του Κανονισµού. Υπάρχει
πάντα µία κατανόηση, αλλά να µην τα κάνουµε επτά λεπτά. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δώστε
λίγο χρόνο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Το προβλέπει ο
Κανονισµός, κύριε Κωνσταντινόπουλε. Δεν το λέω εγώ. Δίνουµε
επιπλέον χρόνο ένα λεπτό. Πόσο να δώσουµε;

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Δώστε επτά λεπτά. Δεν
υπάρχουν τόσοι πολλοί οµιλητές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δεν είναι επτά
λεπτά. Πέντε λεπτά είναι κανονικά. 

Υπάρχουν αρκετοί οµιλητές. Δεν έχουν µιλήσει οι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι ακόµη. 

Παρακαλώ, κύριε Μουµουλίδη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ ΜΟΥΜΟΥΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Επιτρέψτε µου να διευκρινίσω ότι στη χθεσινή συνεδρίαση

υπήρξε µία ανοχή, υπήρξε ένας διάλογος. Επιπλέον, κάποιοι
Βουλευτές εκπροσωπούν και τις θιγόµενες περιοχές. Προσωπικά
ανήκω σε µία από αυτές τις περιοχές, εποµένως θα ήθελα την
κατανόησή σας, χωρίς να καταχραστώ την ευγένειά σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Μουµου-
λίδη, για ό,τι είπατε µέχρι τώρα δεν έχει κρατηθεί χρόνος. Αρχί-
ζετε από τώρα για πέντε λεπτά, µε ανοχή για ένα λεπτό. Όµως,
να µην υπερβείτε τον χρόνο. Αυτό λέω. Δεν το λέω για εσάς, το
λέω για όλους τους Βουλευτές.  

ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ ΜΟΥΜΟΥΛΙΔΗΣ: Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω
µε µία παρατήρηση. Παρακολουθώ από την Πέµπτη, την ηµέρα
που κατατέθηκε το νοµοσχέδιο, τις αντιδράσεις των συναδέλφων
Βουλευτών όλων των κοµµάτων και από τη Δευτέρα συστηµατικά
παρακολουθώ τη συµµετοχή στις επιτροπές και στην Ολοµέλεια
από χθες. 

Με λύπη µου διαπιστώνω ότι ένα τόσο σηµαντικό θέµα εθνικής
σηµασίας θεωρήθηκε µάλλον υπόθεση κάποιων περιοχών. Εκπρο-
σωπώ την περιοχή της Κοζάνης, η οποία θεωρητικά και κατά τις

δηλώσεις των περισσοτέρων θα µπορούσαµε να πούµε ότι δεν θί-
γεται από τις εξελίξεις στη ΔΕΗ. Όµως, αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν
µπορώ να είµαι αλληλέγγυος προς τους συναδέλφους της Φλώ-
ρινας, της Αρκαδίας και της Μεγαλόπολης συγκεκριµένα. 

Και καλό είναι η Εθνική Αντιπροσωπεία να αποκτήσει και αυτή
την αίσθηση αλληλεγγύης και να µην εξαντλούµαστε µόνο σε
επικοινωνιακά συνθήµατα και συνεντεύξεις µε κραυγές αγωνίας
και κροκοδείλια δάκρυα στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. 

Υπό κανονικές συνθήκες, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, το
παρόν νοµοσχέδιο θα έπρεπε να έρθει τουλάχιστον συνοδευό-
µενο από την αντισταθµιστική αναπτυξιακή πρόταση για τις πε-
ριοχές όπου καταγράφεται εξορυκτική δραστηριότητα. 

Διότι όλα σήµερα θα ήταν πολύ διαφορετικά, εάν εδώ και δε-
καετίες είχε κατατεθεί ένα παράλληλο σχέδιο ανάπτυξης αυτών
των περιοχών, ένα παράλληλο σχέδιο µε τη δραστηριότητα της
ΔΕΗ. Και αυτό, δυστυχώς, δεν υπάρχει. 

Θα πρέπει να είµαστε πάρα πολύ ειλικρινείς, κύριε Υπουργέ.
Οι περιοχές αυτές, λόγω της οικονοµίας τους, δεν είναι έτοιµες
να απορροφήσουν τους κραδασµούς από τις ενδεχόµενες συνέ-
πειες ενός ατυχήµατος µετά την ψήφιση του νοµοσχεδίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη σύγχρονη Ευρώπη η µετα-
λιγνιτική εποχή ξεκινάει µε την πρώτη εξορυκτική δραστηριό-
τητα, δηλαδή µε την έναρξη της εξορυκτικής δραστηριότητας
ξεκινάει και ο σχεδιασµός της επόµενης µέρας, της αποκατάστα-
σης περιβάλλοντος και εδαφών. 

Στη χώρα µας συζητάµε τα τελευταία χρόνια για το πότε αρχί-
ζει η µεταλιγνιτική εποχή, δυστυχώς, η οποία µάλλον ήρθε και
εύχοµαι να µην προσπεράσει ως µία χαµένη άνοιξη για τις πε-
ριοχές στις οποίες αναφερόµαστε. 

Και όσοι τα τελευταία χρόνια συζητάµε για την επόµενη µέρα,
δηλαδή για τη δηµιουργία ενός σχεδίου ανάπτυξης της περιοχής
και για µία οµαλή µετάβαση από τη λιγνιτική εποχή στη µεταλι-
γνιτική, θεωρηθήκαµε εχθροί του λιγνίτη, εχθροί της ΔΕΗ, εχθροί
των εργαζοµένων στη ΔΕΗ και άλλα τέτοια που έχουµε ακούσει.
Διότι επί δεκαετίες επιτρέψαµε να λειτουργεί ένας ενεργειακός
κολοσσός, χωρίς να έχει κατατεθεί ένα παράλληλο βιώσιµο σχέ-
διο ανάπτυξης. 

Έτσι, ενώ εδώ και σχεδόν δέκα χρόνια η δυτική Μακεδονία κα-
ταγράφει από τους υψηλότερους µέσους όρους κατά κεφαλήν
εισοδήµατος -λόγω ΔΕΗ, προφανώς-, η ίδια περιοχή καταγράφει
τα υψηλότερα εθνικά ποσοστά ανεργίας. 

Και φυσικό θα ήταν να συζητάµε και να δηµιουργούµε εδώ και
χρόνια την επόµενη µέρα και την ανάπτυξη των περιοχών εξόρυ-
ξης. Αντί αυτού, αποδεχθήκαµε τη µονοκαλλιέργεια του λιγνίτη
ως πολιτική επιλογή όλων των προηγούµενων κυβερνήσεων. 

Εδώ και χρόνια η ΔΕΗ βρίσκεται σε µια δυσχερή οικονοµική
θέση, αφού επί σειρά ετών συνδιοικήθηκε επί όλων ανεξαιρέτως
των κυβερνήσεων και των διοικήσεών της από κάθε είδους συµ-
φέροντα και παράγοντες των περιοχών, καθώς υπήρξε επί δε-
καετίες ο ρυθµιστής της πολιτικής ζωής και των εξελίξεων των
περιοχών στις οποίες αναφέρεται το νοµοσχέδιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι περιοχές όπου πωλείται σε
ιδιώτες µέρος των λιγνιτικών µονάδων της ΔΕΗ δεν κινδυνεύουν
µόνο από την αλλαγή του ποσοστού συµµετοχής ιδιωτών στο
ενεργειακό κεφάλαιο της χώρας, αλλά κινδυνεύουν κυρίως ακρι-
βώς από την έλλειψη ενός παράλληλου µε τη ΔΕΗ σχεδίου ανά-
πτυξης των εν λόγω περιοχών. 

Και αυτό δηµιουργεί, αγαπητέ Υπουργέ, την ανάγκη µιας κα-
τεπείγουσας συζήτησης και νοµοθέτησης εντός ενός σηµαντικού
αναπτυξιακού σχεδίου. 

Ταυτόχρονα, είναι αυτονόητο πως θα πρέπει αυτός ο εθνικός
κολοσσός, η ΔΕΗ, να βοηθηθεί, να πατήσει στα πόδια της, να κα-
ταθέσει το δικό της business plan και το δικό της αναπτυξιακό
επιχειρησιακό σχέδιο. Η ΔΕΗ περνάει σε µία νέα εποχή, που είναι
µια πρόκληση για την επιχείρηση, και πρέπει να είναι έτοιµη να
αντιµετωπίσει την καινούργια πραγµατικότητα. Πρέπει να εξελιχ-
θεί σε µία απολύτως ανταγωνιστική, δυναµική δηµόσια επιχεί-
ρηση, να αναπτύξει και νέες δραστηριότητες στις εν λόγω
περιοχές, όπως, για παράδειγµα, αυτό που ήδη ανακοινώθηκε
από τη διοίκησή της, η πρόθεσή της να λειτουργήσει εργοστάσιο
κατασκευής «έξυπνων µετρητών». 
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Η ΔΕΗ οφείλει να υπερασπιστεί µια δίκαιη νέα συλλογική σύµ-
βαση εργασίας µε τους εργαζοµένους, την οποία η κοινωνία
οφείλει να χαιρετίσει, απαλλαγµένη από συµπλέγµατα κοινωνι-
κού αυτοµατισµού. Οφείλει, όµως, η ΔΕΗ να απαλλαγεί και από
κάθε υπόλοιπο αντίληψης συνδιοίκησης και βαριδίων. Οφείλει να
δηµιουργήσει νέες θέσεις εργασίας σε νέους ανθρώπους και κυ-
ρίως σε νέους επιστήµονες. Και, εποµένως, έχει την υποχρέωση
να συνταξιοδοτήσει άµεσα ανθρώπους που εδώ και χρόνια έχουν
συµπληρώσει το συνταξιοδοτικό τους δικαίωµα. 

Στο σηµείο αυτό -για να µην είµαι άδικος- θέλω να χαιρετίσω
τις αλλαγές που ανακοίνωσε χθες ο Υπουργός. Εκτιµώ ότι είναι
σηµαντικές αλλαγές, κυρίως στο κοµµάτι των εργασιακών. Εδώ
πρέπει να πούµε ότι ως ΣΥΡΙΖΑ θα υπερασπιστούµε απολύτως
το κεφάλαιο των εργατικών συµφερόντων στο θέµα της τηλεθέρ-
µανσης και στο θέµα του πόρου.

Κύριε Υπουργέ, κλείνοντας, στον λίγο χρόνο που διατίθεται
έτσι κι αλλιώς στους Βουλευτές, αφού η Ολοµέλεια είναι υπό-
θεση περισσότερο των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων και των
Υπουργών, σας καλώ να ανοίξετε άµεσα τη συζήτηση για την
αποκατάσταση, αξιοποίηση και επαναπόδοση εδαφών στην ανα-
πτυξιακή προοπτική της δυτικής Μακεδονίας και όπου αλλού, µε
τη δηµιουργία µεικτών οικονοµικών σχηµάτων, µε την ενδεχό-
µενη συµµετοχή της ΔΕΗ και των τοπικών κοινωνιών. 

Για µας τους Δυτικοµακεδόνες Βουλευτές είναι σηµαντικό να
συζητήσουµε άµεσα και επιτακτικά για την επόµενη ηµέρα, για
τη βιωσιµότητα των περιοχών µας και, δυστυχώς, ανεξαρτήτως
της έκβασης του σηµερινού νοµοσχεδίου, ο χρόνος στενεύει
ασφυκτικά. 

Κύριε Υπουργέ, αυτή η Κυβέρνηση δεν πρέπει να γίνει συµµέ-
τοχη στην καθυστέρηση κατάθεσης ουσιαστικού αναπτυξιακού
σχεδίου αναµόρφωσης του παραγωγικού µοντέλου της περιο-
χής. Όσο ισχυρή και αν ξαναγίνει η ΔΕΗ -πράγµα που ευχόµαστε
και θα το υπερασπιστούµε-, είναι αδύνατον πλέον η περιοχή της
δυτικής Μακεδονίας να ανακάµψει οικονοµικά χωρίς παράλληλες
δυναµικές αναπτυξιακές προτάσεις. Δεν θα µπορέσει να ανακάµ-
ψει, εάν το µέλλον της περιοχής δεν αποτελέσει µια κεντρική κυ-
βερνητική επιλογή. 

Περιµένουµε, λοιπόν, τις επόµενες κινήσεις σας και σας ευχα-
ριστούµε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει η κ.
Τριανταφύλλου, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ. 

Θα σας παρακαλέσω και εσάς, κυρία συνάδελφε, να τηρήσετε
τον χρόνο.

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Το νοµοσχέδιο αναµφισβήτητα είναι σηµαντικό, γιατί είναι

πάρα πολύ σηµαντική η ΔΕΗ. Βέβαια, η ΔΕΗ έχει τεράστια προ-
βλήµατα, αλλά έχει και τεράστια αξία. Έχει ένα δίκτυο που σή-
µερα δεν ξαναγίνεται, µε µεγάλη υποδοµή στις εγκαταστάσεις
ορυχείων λιγνίτη και παραγωγής, µεταφοράς και διανοµής ηλε-
κτρικής ενέργειας. Είναι πολύ σηµαντική, λοιπόν, για τον ενερ-
γειακό σχεδιασµό αλλά και για την παραγωγική ανασυγκρότηση
της χώρας. 

Υπάρχει µια κριτική, η γνωστή πλέον κριτική από την Αντιπολί-
τευση. Θα επιµείνω στην κριτική της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ για ανικανότητα, ξεπούληµα, ψεύδος και για φόβο, ότι
δηλαδή φοβάται ο Πρωθυπουργός να δει τον κόσµο. 

Ας αναφέρουµε, λοιπόν, ένα µικρό ιστορικό της ΔΕΗ, για να
δούµε λίγο κι αυτή την κριτική. Πράγµατι, όλα αυτά τα χρόνια η
ΔΕΗ αγωνίστηκε και πέτυχε την ενεργειακή αυτονοµία και το
ηλεκτρικό ρεύµα έφτασε σε κάθε γωνιά της ελληνικής γης. Αυτό
είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Όµως, υπήρξε ολοένα και πιο έντονη
δραστηριότητα των εργολάβων στα έργα της ΔΕΗ το 1999, αλλά
και η µετοχοποίηση της ΔΕΗ και η απελευθέρωση της εγχώριας
αγροτικής ηλεκτρικής ενέργειας. Τότε ήταν το ΠΑΣΟΚ κυβέρ-
νηση -όπως νοµίζω- και ο Ευάγγελος Βενιζέλος ήταν ο αρµόδιος
Υπουργός.

Μετά την απελευθέρωση της εγχώριας αγοράς το 2001, η
ΔΕΗ γίνεται ανώνυµη εταιρεία. Το ελληνικό δηµόσιο κρατά το
51% και το 40% µετοχοποιείται.

Όλα αυτά τα λέω για να δούµε γιατί κλαίτε σήµερα, γιατί πραγ-
µατικά οργίζεστε σήµερα.

Μετά έρχεται η κατάργηση των αποκλειστικών δικαιωµάτων
παραγωγής κ.λπ.. Συµφωνεί η Αντιπολίτευση -ειδικά η Αριστερά
διαφωνεί σε όλο αυτό- συµφωνούν και οι εργαζόµενοι. Μετά απ’
όλα αυτά έρχεται ο σχεδιασµός της κυβέρνησης Σαµαρά -και
είναι όλα αυτά γνωστά- για εκποίηση της «µικρής» ΔΕΗ. Τα είπαν
κι άλλοι, δεν χρειάζεται να τα πω.

Όταν, λοιπόν, ο καθ’ ύλην αρµόδιος Υπουργός, ο κ. Σταθάκης,
προσπάθησε εχθές να δώσει µια εικόνα για τη ΔΕΗ και κυρίως
για τα τελευταία χρόνια, µίλησε για τον υπερδανεισµό και έκανε
µια µικρή αναφορά για την τωρινή εικόνα της ΔΕΗ σε σχέση µε
το Χρηµατιστήριο, η κριτική ήταν πώς είναι δυνατόν να µιλάµε
για την τωρινή εικόνα της ΔΕΗ δείχνοντας ότι είναι καλύτερη µε
επιχειρήµατα, όπως για παράδειγµα, πώς είναι στο Χρηµατιστή-
ριο, τι τρέχει µε το 44% της ΔΕΗ και πόσο έχει φτάσει η κεφα-
λαιοποίησή της. Νοµίζω ότι είναι περίπου στα 680 εκατοµµύρια
ευρώ.

Όταν προσπαθούν, λοιπόν, να δώσουν µια καλύτερη εικόνα
της ΔΕΗ σήµερα και να πουν ότι η εισπραξιµότητα είναι καλύ-
τερη, το επιχείρηµα είναι -νοµίζω ότι το είπε ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας- πώς είναι δυνατόν να είσαι
ΣΥΡΙΖΑ ή αριστερός και να επικαλείσαι το Χρηµατιστήριο.

Πραγµατικά, είναι φοβερό επιχείρηµα αυτό και είναι µέσα σε
µια επιχειρηµατολογία που λέει πόσο το ψεύδος έχει διεισδύσει.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Οι νεοδηµοκράτες σάς
ζηλεύουν!

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Κύριε Κωνσταντινόπουλε, θα µιλή-
σετε µετά. Νοµίζω ότι είναι το χαρακτηριστικό επιχείρηµα.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ζηλεύουν!
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Και αυτό φοβερό επιχείρηµα, λοι-

πόν: Μας ζηλεύουν. Το κρατώ και αυτό.
Βέβαια, είναι πράγµατι πρόβληµα όχι πόσο ΣΥΡΙΖΑ είναι ο κ.

Σταθάκης ή οι υπόλοιποι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, οι υπόλοιποι
Υπουργοί. Το πρόβληµα είναι ότι ο ΣΥΡΙΖΑ είναι στην Κυβέρνηση.
Αυτό είναι το µεγάλο πρόβληµα και νοµίζω ότι αυτό είναι µεγάλο
πρόβληµα για εσάς. Καλά θα κάνετε, όµως, να το δεχθείτε και
να το δεχθείτε είτε καλά είτε άσχηµα, γιατί έτσι είναι τα πράγ-
µατα και έτσι θα παραµείνουν.

Σήµερα, όµως, νοµίζω ότι, αν πάµε στο νοµοσχέδιο, καλούµα-
στε να δούµε τις σηµερινές συνθήκες, δηλαδή µια στροφή παγ-
κοσµίως στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Όταν µιλούσαµε για
τις ενεργειακές κοινότητες και το νοµοσχέδιο για τις ενεργειακές
κοινότητες, νοµίζω ότι είχαµε πει ότι υπάρχει αυτή η µετάβαση
από τις συµβατικές µορφές ενέργειας στις ΑΠΕ. Αυτό δεν γίνεται
πραγµατικά µε έναν τρόπο -κατά την άποψή µας, τουλάχιστον-
µόνο για το δηµόσιο συµφέρον ή για το συµφέρον των λαών.
Υπάρχουν πάντοτε συγκεκριµένα οικονοµικά συµφέροντα τα
οποία κρύβονται, όπως σε όλα. Είναι ένα ζήτηµα να δούµε πώς
µπορούµε να χρησιµοποιήσουµε την καύση λιγνίτη σήµερα, µιας
και έχουµε ή θα αποµείνουµε µε κάποιες λιγνιτικές µονάδες. Η
Ευρώπη έχει πάρει τις αποφάσεις της, αλλά νοµίζω ότι πρέπει
να το δούµε ως δυνατότητα αποθέµατος σε κρίσιµες ώρες.

Εν κατακλείδι, -να µην ξεπεράσω και εγώ τον χρόνο µου- είναι
σηµαντικό το γεγονός ότι αυτή η Κυβέρνηση στήριξε τη ΔΕΗ και
απέτρεψε την εκποίησή της σε τιµή ευκαιρίας. Η διαδικασία προ-
σαρµογής σε µια συγκεκριµένη δικαστική απόφαση Ευρωπαϊκού
Δικαστηρίου, ασχέτως αν συµφωνεί κανείς ή όχι, είναι άλλης
τάξης ζήτηµα. Πρέπει ακόµα να ειπωθεί ότι αυτή η Κυβέρνηση
αποπλήρωσε τις ΥΚΩ, τις υπηρεσίες κοινής ωφελείας, περίπου
500 εκατοµµύρια ευρώ, ακύρωσε το σχέδιο για τη «µικρή» ΔΕΗ,
που περιλάµβανε και την πώληση υδροηλεκτρικών καθώς και
ιδιωτικοποίηση του ΑΔΜΗΕ.

Το γεγονός ότι το 50% της ΔΕΗ παραµένει σε δηµόσιο έλεγχο
δείχνει τη βούλησή της και είναι µία απάντηση στην καταστρο-
φική κριτική της Νέας Δηµοκρατίας. Νοµίζω ότι το στοίχηµα της
επόµενης περιόδου και για τη χώρα µας αποτελεί η στροφή προς
τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Πρέπει να βρούµε τον τρόπο,
πρέπει να δούµε πώς µπορούµε -αν µπορούµε- κάποια πράγµατα
να τα βάλουµε από τη δική µας πλευρά και ο εθνικός σχεδιασµός
θα πρέπει να γίνει µε βάση αυτό το στοιχείο και εδώ νοµίζω ότι
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η ΔΕΗ θα κληθεί να πρωταγωνιστήσει σε αυτόν τον τοµέα, αν
θέλει πραγµατικά ως εταιρεία να έχει λόγο και την επόµενη µέρα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Προχωρούµε µε τη Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος

Ελλάδας κ. Μανωλάκου.
Παρακαλώ, κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ένα νοµοσχέδιο µε συνοπτικές

διαδικασίες, ενταγµένο στην απελευθέρωση της αγοράς της ηλε-
κτρικής ενέργειας, περιορίζεται βεβαίως ως προς τον χρόνο συ-
ζήτησης για να ακουστούν λιγότερο οι αρνητικές επιπτώσεις και
να περιοριστούν οι λαϊκές αντιδράσεις, αφού θα γίνουν απολύ-
σεις εργαζοµένων -που τις αποκαλείτε εθελούσιες εξόδους- χι-
λιάδες θέσεις εργασίας θα χαθούν, θα απολυθούν εργαζόµενοι
µε ελαστικές σχέσεις εργασίας και θα χειροτερέψουν οι όροι
δουλειάς για όσους αποµείνουν, µε µειώσεις µισθών, αξιολόγηση
του προσωπικού µε στόχο την τροµοκράτηση κ.ο.κ..

Τα έχουµε δει και στο λιµάνι του Πειραιά µε την «COSCO». Θα
δυσκολέψει ακόµα περισσότερο η πρόσβαση χιλιάδων λαϊκών
νοικοκυριών στην ηλεκτρική ενέργεια. Η µείωση των δικαιούχων
του κοινωνικού τιµολογίου έδωσε µια πρώτη γεύση, αλλά και η
τιµή της κιλοβατώρας εκτοξεύτηκε την τελευταία δεκαετία κατά
147% από επιβολή φόρων ρύπων και χαρατσιών για την ενίσχυση
των ΑΠΕ.

Υπάρχει εξάλλου εµπειρία, αφού την ιδιωτικοποίηση που προ-
ωθείτε τµηµατικά από τα µέσα του ’90 την έζησαν στο πετσί τους
οι εργαζόµενοι στον κλάδο συνολικά, η εργατική τάξη και τα
λαϊκά στρώµατα. Βέβαια, η Κυβέρνηση βιάζεται, θέλει να προλά-
βει το χρονοδιάγραµµα της τέταρτης αξιολόγησης µαζί µε άλλα
σκληρά αντιλαϊκά µέτρα.

Όλα αυτά είναι συνέχεια της «µικρής» ΔΕΗ, που προωθούσε
η προηγούµενη κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ, ήταν
στο πλαίσιο του κανονισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την
απελευθέρωση ενέργειας, για να επενδυθούν λιµνάζοντα κεφά-
λαια και να συνεχίσουν την κερδοφορία τους οι καπιταλιστές.

Αυτούς εξασφαλίζει η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η
δική σας. Τσακίζει εργαζόµενους και λαϊκά στρώµατα.

Εξάλλου, το νέο αυτό βήµα επιβάλλει η στρατηγική Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης -κεφαλαίου και αποτελεί συνέχεια των νόµων που
ψήφισαν όλες οι προηγούµενες κυβερνήσεις. Η διασφάλιση
όρων ανταγωνισµού στην απελευθερωµένη αγορά της ηλεκτρι-
κής ενέργειας απαιτεί την παραχώρηση ηλεκτροπαραγωγής από
λιγνίτη στους ανταγωνιστές της ΔΕΗ, δηλαδή ιδιωτικοποίηση. Γι’
αυτό απελευθέρωση και πώληση λιγνιτικών µονάδων πάνε πα-
κέτο. Παράλληλα τρέχει και η υλοποίηση του σχεδιασµού για πε-
ριορισµό του λιγνίτη στην παραγωγή και τη στήριξη της
κερδοφορίας µονοπωλιακών οµίλων σε άλλες µορφές, που τους
δίνει περισσότερο κέρδος.

Ήδη οι εργαζόµενοι και οι οικογένειές τους ζουν στο πετσί
τους τη διάλυση των εργασιακών σχέσεων, τις µειώσεις µισθών,
την εντατικοποίηση στη δουλειά και την αύξηση των εργατικών
ατυχηµάτων, τη διάλυση οικισµών όπου επεκτείνονται τα ορυχεία
χωρίς κανέναν σχεδιασµό ολοκληρωµένης µετεγκατάστασης µε
τις απαραίτητες υποδοµές. Ρεύµα πανάκριβο για τον λαό και
φτηνό για τις µεγάλες καπιταλιστικές επιχειρήσεις!

Επιβεβαιώνεται, λοιπόν, ότι ο ενεργειακός σχεδιασµός όλων
των κυβερνήσεων δεν γίνεται µε κριτήριο τις εργατικές λαϊκές
ανάγκες, αλλά τα κέρδη των µονοπωλίων. Το δικαιολογείτε µε
ορισµένα προσχήµατα, όπως ότι γίνεται υπέρ υγιούς ΔΕΗ, µίας
δίκαιης απελευθέρωσης που δεν θα θίγει τάχα τους εργαζόµε-
νους στις επιχειρήσεις και τον λαό. Κοροϊδεύετε. Οι επιπτώσεις
θα είναι βαριές. Και εδώ προκύπτει η ανάγκη για τους εργαζό-
µενους συνολικά και τον λαό να αντισταθούν στα σχέδια περαι-
τέρω ιδιωτικοποίησης της ΔΕΗ, κτυπώντας στον πυρήνα τους
την εµπορευµατοποίηση της ηλεκτρικής ενέργειας, την πολιτική
Ευρωπαϊκής Ένωσης -άρχουσας τάξης για την απελευθέρωση,
το κίνητρο του κέρδους στην παραγωγή, την καπιταλιστική ιδιο-
κτησία που τα παράγει.

Την ίδια στιγµή επιχειρηµατικοί όµιλοι και µεγάλοι παίκτες του
χώρου ετοιµάζονται να εισέλθουν στο επόµενο διάστηµα, να

αποκτήσουν πρόσβαση στο «φιλέτο» των υδροηλεκτρικών εργο-
στασίων της ΔΕΗ και ας το αρνείστε. Είναι βέβαιο ότι εργατική
τάξη, αυτοαπασχολούµενοι, µικροί ΕΒΕ και µικροµεσαία αγροτιά
θα πληρώσουν το τίµηµα της προώθησης της παραπέρα απελευ-
θέρωσης. Γι’ αυτό έχουν κάθε συµφέρον να συνταχθούν µε την
πρόταση του ΚΚΕ σαν µόνη διέξοδο που υπηρετεί πραγµατικά
τα συµφέροντα των λαϊκών στρωµάτων, για τη δηµιουργία ενός
ενιαίου κρατικού φορέα ενέργειας µε κοινωνική ιδιοκτησία και
εργατικό έλεγχο, εξασφαλίζοντας θέσεις εργασίας µε πλήρη ερ-
γασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα, φτηνό ρεύµα για τα εργα-
τικά λαϊκά νοικοκυριά, ενεργειακή ασφάλεια για τη χώρα, πλήρη
αξιοποίηση των εγχώριων ενεργειακών πηγών. Γιατί εµείς θεω-
ρούµε την ενέργεια κοινωνικό αγαθό, στην οποία θα πρέπει να
έχει πρόσβαση κάθε άνθρωπος, και όχι εµπόρευµα για να κερδί-
ζει ο καπιταλιστής.

Και, τέλος, χαιρετίζουµε τις κινητοποιήσεις των εργαζοµένων
και καλούµε τον λαό σε συµπαράσταση και συνολικά να αντιστα-
θεί σε αυτή την εγκληµατική πολιτική απελευθέρωσης της ενέρ-
γειας, αλλά και συνολικά στην αντιλαϊκή πολιτική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας ευχαριστώ.
Κύριε Μανιάτη, έχετε ζητήσει τον λόγο; Θέλετε να µιλήσετε

τώρα;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Μάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο κ.

Μανιάτης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ση-
µερινό νοµοσχέδιο είναι µία ιδανική ευκαιρία για να συζητήσουµε
για τους δύο διαφορετικούς κόσµους που υπάρχουν σήµερα
ανάµεσά µας.

Ο ένας είναι ο κόσµος της προόδου, των επενδύσεων, της δη-
µιουργίας νέων θέσεων εργασίας, ο κόσµος που δίνει ελπίδα, αι-
σιοδοξία και προοπτική στην Ελλάδα, ο κόσµος που δηµιουργεί
τις προϋποθέσεις για την γεωπολιτική αναβάθµιση της χώρας.
Είναι ο κόσµος που δίνει πια ξανά τη δυνατότητα στον Έλληνα
πολίτη να πιστέψει ότι η Ελλάδα µπορεί.

Κι είναι και ο άλλος κόσµος, ο κόσµος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κόσµος
που σήµερα καταγράφεται στο νοµοσχέδιο που συζητούµε
τώρα. Ο κόσµος της εξαπάτησης, του ψέµατος, της δηµαγωγίας,
του λαϊκισµού, ο κόσµος του βιασµού της δικαιοσύνης µε παρα-
κρατικούς θύλακες, ο κόσµος που δεν διστάζει να υποθηκεύσει
όλη τη δηµόσια περιουσία για εκατό χρόνια, φτάνει ένα πράγµα
να γίνει: Να µείνουν µέχρι και το τελευταίο λεπτό στην εξουσία,
για να ικανοποιήσουν όλα αυτά που τους γεµίζουν περηφάνεια
σε βάρος του ελληνικού λαού.

Ο δικός µας κόσµος, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, ο κό-
σµος των προοδευτικών δυνάµεων, ο κόσµος της δηµοκρατικής
παράταξης είναι ο κόσµος που προτείνει την επόµενη πενταετία
στον τοµέα της ενέργειας να γίνουν επενδύσεις 50 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ, είναι ο κόσµος που πρόκειται να δηµιουργήσει εκα-
τοντάδες χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας, ο κόσµος αυτός που
δίνει ξανά ελπίδα και προοπτική στα νέα παιδιά της χώρας, που
παίρνει πίσω τα µέτρα σε βάρος της µεσαίας τάξης, σε βάρος
των αγροτών, σε βάρος των συνταξιούχων, που ξαναδίνει ελπίδα
και προοπτική στην ελληνική κοινωνία.

Ο δικός µας κόσµος είναι ο κόσµος του προοδευτικού πατριω-
τισµού, ο κόσµος που δίνει τη δυνατότητα στην Ελλάδα να ανα-
βαθµιστεί γεωπολιτικά. Και επειδή είναι βέβαιο ότι θα θελήσετε
να διαστρεβλώσετε ακόµα και την πραγµατικότητα που ζήσαµε
µέχρι πριν από λίγα χρόνια, ακούστε:

Οι επενδύσεις από τους αγωγούς φυσικού αερίου που κατα-
πολεµήσατε, καταψηφίσατε και βάλατε όλον τον κόσµο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ στις τοπικές κοινωνίες να είναι απέναντι, είναι 10
δισεκατοµµύρια ευρώ. Ο αγωγός TAP που τελειώνει σε λίγο, σας
βρήκε απέναντι, το µεγαλύτερο ενεργειακό έργο της Νοτιοανα-
τολικής Ευρώπης. Ο ελληνοβουλγαρικός αγωγός, που δίνει στην
Ελλάδα τη δυνατότητα να γίνει επιτέλους ένας κόµβος τροφο-
δοσίας της Νοτιοανατολικής Ευρώπης. Ο αγωγός East-Med, που
µετά από τη συνεργασία µε την Κύπρο και το Ισραήλ θα µεταφέ-
ρει για πρώτη φορά στην ιστορία της χώρας φυσικό αέριο από
τη Νοτιοανατολική Μεσόγειο µέσω Κρήτης-Πελοποννήσου στην
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Ιταλία.
Αυτός είναι ο δικός µας κόσµος, ο κόσµος που δίνει στην Ελ-

λάδα τη δυνατότητα να διαπραγµατεύεται µε τους εταίρους, όχι
πια εκλιπαρώντας όπως ο κ. Τσίπρας για δεκαεπτά ώρες «κάντε
κάτι, ώστε να µην πέσω από την εξουσία», αλλά ο κόσµος που
δίνει τη δυνατότητα να έχει η χώρα ένα πανίσχυρο διαπραγµα-
τευτικό όπλο, το όπλο που λέει στους εταίρους ότι τώρα πια
εµείς αποτελούµε την ενεργειακή ασφάλεια των δικών σας οικο-
νοµιών. Και ήσασταν απέναντι σε όλα αυτά.

Ο δικός µας κόσµος είναι ο κόσµος που έκανε πράξη, βρήκε
λεφτά, έκανε µελέτες, προκήρυξε και προχώρησε την ηλεκτρική
διασύνδεση των Κυκλάδων, που την καθυστερήσατε δύο χρόνια
και ο ελληνικός λαός επιβαρύνθηκε άλλα 150 εκατοµµύρια ευρώ
λόγω της δικής σας ανικανότητας, πληρώνοντας επιπλέον υπηρε-
σίες κοινής ωφέλειας. Ήσασταν απέναντι ακόµη κι όταν υπογρά-
φαµε την περιβαλλοντική µελέτη της ηλεκτρικής διασύνδεσης των
Κυκλάδων. Και τα ζήσαµε εµείς που είχαµε την ευθύνη και βάζαµε
την υπογραφή. Σας είχαµε απέναντι.

Ο δικός µας κόσµος είναι ο κόσµος που µε βάση το πόρισµα
του Παγκόσµιου Οργανισµού Ενέργειας πριν από λίγους µήνες
είπε ότι στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας η Ελλάδα πετυχαίνει
τους στόχους, παρ’ ότι ζούσαµε σε εποχές µνηµονίων. Και η Ελ-
λάδα καταφέρνει αυτούς τους στόχους, και στις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας µπορούµε να έχουµε επενδύσεις πάνω από 3
δισεκατοµµύρια ευρώ το επόµενο χρονικό διάστηµα.

Ο δικός µας κόσµος είναι ο κόσµος που προτείνει επενδύσεις
2 δισεκατοµµυρίων ευρώ, µε ιδιαίτερη έµφαση στον αγροτικό
τοµέα, µε µείωση κατά 60% του κόστους παραγωγής αγροτικών
προϊόντων µε εφαρµογή των ανανεώσιµων πηγών.

Το καλοκαίρι του 2014 νοµοθετήσαµε τον συµψηφισµό ενέρ-
γειας -και τον καταψηφίσατε!-, µια δυνατότητα που δίνει προ-
οπτική στον Έλληνα αγρότη και στον µικροµεσαίο να
εγκαταστήσει τη δική του µονάδα και να µην εξαρτάται ούτε από
τη ΔΕΗ ούτε από τον ιδιώτη πάροχο.

Ο δικός µας κόσµος είναι ο κόσµος των 5 δισεκατοµµυρίων
ευρώ για έξυπνα δίκτυα, έξυπνες πόλεις και εφαρµογή της τέ-
ταρτης βιοµηχανικής επανάστασης στα θέµατα της ενεργειακής
δηµοκρατίας. Και δεν έχετε κάνει τίποτα. Παραλάβατε τον δια-
γωνισµό για τους έξυπνους µετρητές, 80 εκατοµµύρια ευρώ.
Έχει προκηρυχθεί από τα µέσα του 2014 και σέρνεται επί τριά-
µισι χρόνια. Δεν έχετε καταφέρει επί τριάµισι χρόνια να κάνετε
κάτι για τις εκατόν εβδοµήντα χιλιάδες οικογένειες που θα βά-
λουν έξυπνους µετρητές. Ενώ σας παραδώσαµε τον διαγωνισµό,
σας παραδώσαµε τα λεφτά, σας παραδώσαµε τις προδιαγρα-
φές, επί τριάµισι χρόνια δεν µπορέσατε να κάνετε τίποτα, ακόµη
και σε αυτό το θέµα.

Ο δικός µας κόσµος είναι ο κόσµος που προβλέπει 10 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ στην εξοικονόµηση ενέργειας. Ένα πρόγραµµα,
το «Εξοικονοµώ κατ’ Οίκον», που το παραλάβατε µε αξιολόγηση
ως το δεύτερο καλύτερο της Ευρώπης -µε 400 εκατοµµύρια
ευρώ επενδύσεις, µε σαράντα χιλιάδες σπίτια να έχουν αναβαθ-
µιστεί, µε 500 ευρώ τον χρόνο κατά µέσο όρο το ελληνικό νοικο-
κυριό, κυρίως στη βόρεια Ελλάδα και τις ορεινές περιοχές, να
γλιτώνει από ενεργειακές δαπάνες-, ένα πρόγραµµα που δηµι-
ουργούσε ανά 1 εκατοµµύριο ευρώ έως και σαράντα νέες θέσεις
εργασίας, ένα πρόγραµµα που σας έχουµε προτείνει «πάρτε το
συνεχίστε το», επί τριάµισι χρόνια το εξαγγείλατε δεκατρείς
φορές. Και µόλις πριν λίγες εβδοµάδες αρχίσατε να το υλοποι-
είτε, πάλι στραβά, πάλι κουτσά, πάλι ανίκανα, γιατί δεν µπορού-
σατε να προκηρύξετε για όλη την Ελλάδα και αρχίσατε να σπάτε
την Ελλάδα ανά περιφέρειες.

Σας προτείναµε για το πρόγραµµα «Εξοικονοµώ κατ’ Οίκον»,
µε µελέτη συγκεκριµένη, «να δώσετε τώρα φορολογικά κίνητρα,
να σηκώσει ο κόσµος από τα στρώµατα τα λεφτά που έχει βάλει.
Εκτιµώνται σε περίπου 20 δισεκατοµµύρια ευρώ». Ο τότε Ανα-
πληρωτής Υπουργός Οικονοµικών σας, όταν του καταθέσαµε την
πρόταση για φορολογικά κίνητρα στην εξοικονόµηση ενέργειας
στα σπίτια των ανθρώπων, είπε «πάρα πολύ καλή ιδέα, να δούµε
πώς µπορούµε να την υλοποιήσουµε».

Έχουν περάσει τρία χρόνια και κοιµάστε. Είναι µια προοπτική
που δίνεται για να ξαναπάρει πνοή και ανάσα ο κόσµος της οικο-

δοµής, ο κόσµος των κατασκευών και για πρώτη φορά στην ιστο-
ρία της χώρας, αυτή η ανάσα και η προοπτική να γίνει µε φιλο-
περιβαλλοντικό τρόπο, µε πράσινο, µε αειφορικό τρόπο, να
αναβαθµίσουµε τα οκτώ εκατοµµύρια σπίτια, διαµερίσµατα και
κτήρια που έχει η Ελλάδα, µια Ελλάδα που είναι η ενεργειακά
πιο σπάταλη χώρα του κόσµου. Και ενώ σας το λέµε, ενώ σας το
προτείνουµε, δεν κάνετε τίποτα.

Είχαµε προτείνει 1,5 δισεκατοµµύριο να ενταχθεί στο πακέτο
Γιούνκερ, η εξοικονόµηση ενέργειας. Το τραβήξατε πίσω. Τριά-
µισι χρόνια δεν έχετε υποβάλει καµµία πρόταση στον Γιούνκερ.
Την πρώτη χρονιά λειτουργίας του πακέτου αυτού, η Γαλλία ανέ-
ταξε πενήντα χιλιάδες κατοικίες. Εσείς καµµία!

Πώς αξιολογείται τώρα όλο αυτό; Ο κόσµος ο δικός µας είναι
ο κόσµος των 20 δισεκατοµµυρίων επενδύσεων για τις έρευνες
υδρογονανθράκων. Μια Ελλάδα που µπορεί να ξαναγίνει µια πε-
ρήφανη χώρα, που µαζί µε την Κύπρο θα πει στην υπόλοιπη Ευ-
ρώπη ότι δηµιουργείται ένας νέος πυλώνας ενεργειακής
ασφάλειας της Ευρώπης, αυτός είναι ο δικός µας κόσµος. Ο κό-
σµος της εθνικής περηφάνειας, της εθνικής αυτοπεποίθησης,
του προοδευτικού πατριωτισµού, της κανονικής, ειλικρινούς ευ-
ρωπαϊκής στροφής, της Ελλάδας των επενδύσεων και των θέ-
σεων εργασίας.

Και ας έλθουµε τώρα στον δικό σας κόσµο. Είναι ο κόσµος που
περιγράφεται στο νοµοσχέδιο που µας έχετε καταθέσει, ο κό-
σµος της δηµαγωγίας, της ιδεοληψίας, του ψέµατος, της δια-
στροφής της αλήθειας. Για ακούστε, συναδέλφισσες και
συνάδελφοι, γιατί θα πάτε στα χωριά σας να υπερασπιστείτε το
νοµοθέτηµα που σήµερα θα ψηφίσετε. Τι ήταν η «µικρή» ΔΕΗ;
Διότι, δυστυχώς για σας, πια υπάρχει ζυγαριά να ζυγίσει τι κά-
ναµε εµείς και τι κάνατε εσείς.

Η «µικρή» ΔΕΗ έπαιρνε το 30% του παραγωγικού δυναµικού,
το 30% των δανείων, το 30% των πελατών, το 30% του µισθολο-
γικού κόστους, το 30% της όλης ΔΕΗ και το έβγαζε σε διεθνή
διαγωνισµό. Γιατί; Μα, για να κάνουµε πράξη αυτό που φαντά-
ζοµαι ότι κανένας λογικός άνθρωπος δεν διαφωνεί ότι πρέπει να
γίνεται.

Η απελευθέρωση αγοράς ενέργειας έχει νόηµα υπό µια προ-
ϋπόθεση: ότι η απελευθέρωση θα βοηθά, ώστε το νοικοκυριό και
η επιχείρηση να έχει φτηνότερο ηλεκτρικό ρεύµα. Διαφορετικά
δεν έχει κανένα νόηµα καµµία απελευθέρωση. Και εµείς το κά-
ναµε πράξη. Γιατί αυτός πρέπει να είναι ο στρατηγικός στόχος
απελευθέρωσης των αγορών: Φτηνότερες υπηρεσίες, ασφαλείς
υπηρεσίες, επαρκείς υπηρεσίες για την οικονοµία και τον πολίτη.

Τι το κάναµε εµείς αυτό το πακέτο; Εµείς αυτό το πακέτο το
κάναµε ό,τι ακριβώς έκανε ο κεντροαριστερός Μάσιµο Ντ’ Αλέµα
στην Ιταλία. Γιατί τώρα κτυπάτε και την πόρτα της σοσιαλδηµο-
κρατίας, µπας και κάτι γίνει, αλλά δεν θα γίνει τίποτα, γιατί απέ-
χετε παρασάγγας από το να µπορείτε να περάσετε µπροστά και
από την πόρτα της σοσιαλδηµοκρατίας.

Το ίδιο πρόβληµα που είχε η ΔΕΗ το είχε η ENEL στην Ιταλία
µε τον πρώτο τέως κοµµουνιστή και νυν και τότε κεντροαριστερό
Πρωθυπουργό τον Μάσιµο Ντ’ Αλέµα. Πήρε το 30% της ENEL
και έκανε το ίδιο πράγµα. Και µέσα σε εφτά χρόνια η ENEL τε-
τραπλασίασε τον κύκλο εργασιών της και βγήκε και στο εξωτε-
ρικό. Και η εταιρεία που δηµιουργήθηκε άρχισε να ανταγωνίζεται
στα τιµολόγια την ENEL.

Αυτό είναι το δικό µας πακέτο. Αυτή είναι η µεγαλύτερη διοι-
κητική µεταρρύθµιση που έγινε σε επίπεδο επιχειρήσεων. Και εί-
µαστε περήφανοι που κάναµε αυτή την παρέµβαση. 

Ως Υπουργός έβαλα την υπογραφή µου, χειρίστηκα το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο. Αναρωτιέµαι, κύριε Υπουργέ, όταν ο κ. Τσί-
πρας µου έλεγε και µας έλεγε -σε όλη την τότε κυβερνητική
πλειοψηφία- ότι θα λογοδοτήσουµε στη δικαιοσύνη το εννοού-
σατε; Θα µας στείλετε σε ειδικό δικαστήριο; Γιατί ο κ. Τσίπρας
έλεγε ότι θα µας στείλει σε ειδικό δικαστήριο. Όταν κάνετε σύγ-
κριση µε αυτά που θα σας πω ότι κάνετε εσείς, αναρωτιέµαι ο κ.
Τσίπρας, αν ήταν αντιπολίτευση, τι θα έλεγε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης της οµιλίας του
κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε. Θα ολοκληρώσω σε
λίγο. 
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Ακούστε τι κάνετε εσείς, συναδέλφισσες και συνάδελφοι.
Παίρνετε το 50% των πελατών της ΔΕΗ και υπογράψατε µε
µηδέν αντάλλαγµα να δοθεί σε ανταγωνιστές. Θυµίζω ότι η
«µικρή» ΔΕΗ θα έφερνε 6 δισεκατοµµύρια ευρώ στη χώρα. Δύο
δισεκατοµµύρια στα ταµεία της ΔΕΗ και τα υπόλοιπα 4 δισεκα-
τοµµύρια σε επενδύσεις που ήταν υποχρεωτικές από τον νόµο.
Εσείς τι κάνετε; Το 50% των πελατών, δηλαδή το 50% του κύκλου
εργασιών, δηλαδή το 50% των εσόδων το δίνετε, το εκχωρείτε
µε αντάλλαγµα µηδέν. Και η ΔΕΗ κρατά τα ίδια δάνεια που έχει.
Και η ΔΕΗ κρατά το ίδιο µισθολογικό κόστος. Και η ΔΕΗ κρατά,
δυστυχώς, τις ίδιες υποχρεώσεις.

Φτάνει αυτό; Όχι, δεν σας φτάνει. Θέλετε να το κάνετε ακόµα
χειρότερο. Φέρνετε το σηµερινό νοµοσχέδιο το οποίο στην πραγ-
µατικότητα ξεπουλά χωρίς κατώτατη τιµή τρεις λιγνιτικές µονά-
δες και µια άδεια. Το έχετε ξαναδεί εσείς, οι συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ; Θα υπογράψετε να πουληθούν τρία εργοστάσια και µια
άδεια χωρίς κατώτατη τιµή; Και θα πάτε στα χωριά σας, ενώ ξέ-
ρετε πολύ καλά ότι υπάρχει, για παράδειγµα, η λογιστική αξία
των εργοστασίων; Θα το ανεχθείτε; Και υποχρεωτικά θα ψηφί-
σετε να πουληθούν τα εργοστάσια, ό,τι και να προσφέρει ο οποι-
οσδήποτε ιδιώτης; Μα, ούτε κι αυτό σας φτάνει. 

Κάνατε ένα ακόµα έγκληµα. Σας θυµίζω ότι πριν από λίγους
µήνες τον Νοέµβριο - Δεκέµβριο του 2017 που ψηφίσατε τον δικό
σας προϋπολογισµό, τον προϋπολογισµό του 2018, βάλατε µέσα
ότι θα πουληθεί το 17% της ΔΕΗ έναντι 100 εκατοµµυρίων ευρώ.

Ακούστε για να συνεννοούµαστε και για να καταλαβαίνουν οι
πολίτες: Σήµερα, στο ελληνικό δηµόσιο ανήκει το 51% της ΔΕΗ
και αυτό είναι δικό µας κατόρθωµα. Εσείς τι κάνετε; Το 50% των
κερδών το πετάτε στον ανταγωνισµό. Τρία εργοστάσια τα δίνετε
χωρίς κατώτερη τιµή και το 17% θα το ξεπουλήσετε µέσα στο
2018, έναντι 180 εκατοµµυρίων ευρώ,

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Πείτε µας πώς θα καταφέρετε να σταθείτε απέναντι στην ιστο-

ρία της Αριστεράς, απέναντι στην προσωπική σας συνείδηση και
απέναντι στους πολίτες που σας έστειλαν σε αυτό το Κοινοβού-
λιο.

Κύριε Υπουργέ, όπως αντιλαµβάνεστε, θα καταψηφίσουµε και
µε τα δύο χέρια το επιχειρησιακό, θεσµικό και αναπτυξιακό
έκτρωµα που µας έχετε καταθέσει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, ο κύ-

ριος Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.
Ορίστε, κύριε Παπαηλιού, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, θα προσπαθήσω να αναφερθώ µε ρεαλισµό και νη-
φαλιότητα στο υπό κρίση νοµοσχέδιο και ειδικότερα στην πώ-
ληση των λιγνιτικών µονάδων III και IV και του ορυχείου της ΔΕΗ
Μεγαλόπολης.

Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν συναίνεσε, αντιτάχθηκε πολιτικά στη µεθόδευση
της κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας – ΠΑΣΟΚ για την ιδιωτικο-
ποίηση και τη συρρίκνωση της ΔΕΗ µέσω του σχεδιασµού της
«µικρής» ΔΕΗ.

Δεν µπορεί κάποιος να παραβλέψει ότι υπάρχει ισχυρή δικαιο-
λογητική βάση που υπαγορεύει νοµικά την υποχρέωση της
χώρας να περιορίσει την παραγωγή ηλεκτρικού ρεύµατος από
τον λιγνίτη. Επιπρόσθετα, είναι δεδοµένη η δέσµευση συµµόρ-
φωσης µε τη γνωστή απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου για
πρόσβαση και άλλων παραγωγών στο συγκεκριµένο ορυκτό καύ-
σιµο.

Χωρίς αµφιβολία, µε την προκείµενη νοµοθετική ρύθµιση προ-
βλέπεται µείωση των λιγνιτικών µονάδων της ΔΕΗ. Διασώζονται,
όµως, οι υδροηλεκτρικές µονάδες οι οποίες παράγουν καθαρή
ενέργεια και δεν υπόκεινται σε περιορισµούς παραγωγής ισχύος
και οι οποίες µε το σχέδιο της «µικρής» ΔΕΗ επρόκειτο να εκχω-
ρηθούν σε ιδιώτες. Η εκχώρηση είναι γνωστό ότι απετράπη από
την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ το 2015. Ακόµη και µετά την πώληση των
συγκεκριµένων λιγνιτικών µονάδων η ΔΕΗ παραµένει ο κύριος
ενεργειακός πυλώνας της χώρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός ότι η πώληση των

λιγνιτικών µονάδων της Μεγαλόπολης δεν περιλαµβάνονταν
στον αρχικό σχεδιασµό της Κυβέρνησης. Το ερώτηµα γιατί εν
τέλει συµπεριελήφθησαν εξακολουθεί να παραµένει αναπάντητο
και πάντως οι απαντήσεις που έχουν δοθεί µέχρι τώρα δεν πεί-
θουν. Και αυτό το έλλειµµα, αυτό το κενό, επιβαρύνει το ήδη
βαρύ κλίµα στον Νοµό Αρκαδίας.

Η πώληση των λιγνιτικών µονάδων της ΔΕΗ Μεγαλόπολης
αποτελεί, χωρίς αµφιβολία, αρνητική εξέλιξη. Δεν λαµβάνονται
υπ’ όψιν οι επιπτώσεις στην οικονοµική και κοινωνική ζωή µιας
ευρύτερης περιοχής που επί χρόνια έχει προσφέρει στην ενερ-
γειακή τροφοδοσία και πολιτική της χώρας και έχει υποστεί τε-
ράστια περιβαλλοντική επιβάρυνση. Χωριά ολόκληρα έχουν
εγκαταλειφθεί. Kαι για χωριά που σήµερα έχουν απαλλοτριωθεί,
δεν λαµβάνεται απόφαση µετεγκατάστασής τους.

Αναφέροµαι στο γνωστό θέµα του Τριπόταµου, κύριε
Υπουργέ, παρ’ ότι υπάρχει η δυνατότητα, έχει υποβληθεί συγκε-
κριµένη σχετική πρόταση και έχει υπάρξει και κυβερνητική δέ-
σµευση.

Κύριε Υπουργέ, περιµένουµε το πρόβληµα αυτό να λυθεί
τώρα.

Η Αρκαδία είναι µία από τις πλέον µειονεκτικές περιοχές της
χώρας, για την οποία η ΔΕΗ Μεγαλόπολης είναι ο βασικός πυ-
ρήνας της απασχόλησης και της οικονοµίας.

Το ΑΕΠ εµφανίζεται υψηλό ακριβώς εξαιτίας της παρουσίας
της ΔΕΗ. Αυτή η περιοχή δεν µπορεί να αντέξει περαιτέρω ανερ-
γία και οικονοµική δυσπραγία χωρίς σοβαρές συνέπειες για τον
κοινωνικό ιστό, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται και αυτό διότι θα αφαι-
ρέσει εκ των πραγµάτων το κοινωνικό στοιχείο µε το οποίο η ΔΕΗ
εµπλούτιζε την ευρύτερη περιοχή µε την κατασκευή και χρηµα-
τοδότηση έργων και την εφαρµογή προγραµµάτων. Θα καταρ-
γήσει, ίσως όχι αµέσως, πάντως µεσοµακροπρόθεσµα θέσεις
εργασίας, αυξάνοντας την ανεργία. Θα µειώσει το εισόδηµα των
κατοίκων και θα περιορίσει το εισόδηµα της ευρύτερης περιο-
χής. Η πώληση των λιγνιτικών µονάδων και του ορυχείου της
ΔΕΗ Μεγαλόπολης είναι µείζον ζήτηµα και για την περιοχή και
για τους ανθρώπους της.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αλλαγή του αναπτυξιακού
υποδείγµατος της χώρας συνιστά αδήριτη ανάγκη. Σε αυτό το
πλαίσιο πρέπει να υπάρξει εθνική ενεργειακή πολιτική και σχε-
διασµός, παρ’ ότι το κοινοτικό θεσµικό πλαίσιο στον τοµέα της
παραγωγής ηλεκτρικού ρεύµατος είναι συγκεκριµένο.

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι πίσω απ’ αυτό το θεσµικό πλαίσιο
υποκρύπτονται και συγκρούονται µεγάλα συµφέροντα. Παρά το
γεγονός ότι µε το παρόν νοµοσχέδιο γίνεται προσπάθεια να λη-
φθεί πρόνοια για τους εργαζόµενους των µονάδων της ΔΕΗ, τις
οποίες αφορά η πώληση, αυτή δεν είναι πλήρης και ολοκληρω-
µένη. Αυτό σηµαίνει ότι θα χρειαστούν ακόµα περισσότερες και
ουσιαστικότερες κινήσεις, όπως διασφάλιση, πέραν της διάρ-
κειας και των όρων εργασίας αυτών που θα απορροφηθούν από
τη νέα εταιρεία, η θέσπιση του κριτηρίου τους εντοπιότητας για
τις νέες προσλήψεις, η επαναπόδοση και αποκατάσταση των
εδαφών -κατά την άποψή µου χρειάζεται ρητή µνεία και πρό-
βλεψη στο νοµοσχέδιο-, η θέσπιση απόδοσης του «ειδικού τέ-
λους δικαιωµάτων έρευνας και εκµετάλλευσης του λιγνίτη», που
πρέπει να αυξηθεί ακόµα περισσότερο, αλλά και στον δήµο –όχι
µόνο στην περιφέρεια- αλλά και δεσµευτικών όρων, ώστε οι
πόροι να µην πηγαίνουν «στον γάµο του Καραγκιόζη», όπως γι-
νόταν µε το λιγνιτόσηµο. Πάντως, πρέπει να ληφθούν ισοδύναµα
αναπτυξιακά µέτρα για τις περιοχές που αφορά η πώληση των
λιγνιτικών µονάδων. 

Προσπάθησα να θέσω και να αναπτύξω τα ζητήµατα µε ρεαλι-
σµό και νηφαλιότητα, παρ’ ότι εν προκειµένω υπάρχει -το κατα-
λαβαίνετε- και συναισθηµατική φόρτιση. 

Για τον νοµό µας, την ευρύτερη ιδιαίτερη πατρίδα µου, η πώ-
ληση των λιγνιτικών µονάδων της ΔΕΗ αποτελεί πλήγµα. Μάλι-
στα, χωρίς την αναζήτηση, λήψη και στήριξη άλλων
αναπτυξιακών επιλογών, ισοδύναµων µέτρων οικονοµικής δρα-
στηριότητας, τα πράγµατα θα γίνουν ακόµα δυσκολότερα. Συ-
νεπώς επιβάλλεται η πρόβλεψη και η θέσπιση αναπτυξιακών
ισοδύναµων για τη Μεγαλόπολη, την ευρύτερη περιοχή και την
Αρκαδία. Δεδοµένων, µάλιστα, της εξάντλησης του λιγνίτη -ως
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ενεργειακού πόρου- και της γνωστής απόφασης της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής για µείωσή του στο ενεργειακό µείγµα, η µεταλιγνι-
τική περίοδος που πλησιάζει πρέπει να αποτελέσει αντικείµενο
διαβούλευσης µε την τοπική κοινωνία, ώστε να αποφασιστεί η
κατεύθυνση της παραγωγικής ανασυγκρότησης της περιοχής,
αφού η εξάρτησή της από τον λιγνίτη εκ των πραγµάτων θα παύ-
σει.

Τα αναπτυξιακά ισοδύναµα, κύριε Υπουργέ, πρέπει να ενταχ-
θούν στο σχέδιο αναπτυξιακής στρατηγικής που προωθείται,
ώστε η Μεγαλόπολη, η ευρύτερη περιοχή και ο Νοµός Αρκαδίας
να έχουν µέλλον.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο
Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μητσοτάκης.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αισθάνοµαι υποχρεωµένος,
αν και δεν θα το ήθελα, να ξεκινήσω µε ένα σχόλιο για ένα σοβα-
ρότατο ζήτηµα το οποίο έχει ανακύψει τις τελευταίες ηµέρες.
Καθώς πρόκειται για ένα θέµα ευαίσθητο, θα είµαι εξαιρετικά
φειδωλός στις διατυπώσεις µου. 

Μιλώ, βέβαια, για το φιάσκο µε τις γαλλικές φρεγάτες, φιάσκο
που σας οδήγησε σήµερα στο παράδοξο ο Υπουργός Εθνικής
Άµυνας να οργανώνει ειδική συνέντευξη Τύπου -προσέξτε- για
πράγµατα τα οποία δεν θα έπρεπε να συζητάµε δηµόσια και να
προσπαθεί ο ένας Υπουργός να «µπαλώσει» όσα είπε ο Αναπλη-
ρωτής του, τα οποία έχει διαψεύσει ο Κυβερνητικός Εκπρόσω-
πος, αλλά στα οποία επιµένει ο Αναπληρωτής.

Για να πω τα πράγµατα µε το όνοµά τους, είναι πρωτοφανές
για ένα τόσο ευαίσθητο θέµα, άλλα πράγµατα να λέει ο κ. Τσί-
πρας, άλλα ο κ. Καµµένος και άλλα ο κ. Κουβέλης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και δεν µπορώ, βέβαια, να φανταστώ ότι ο Πρωθυπουργός στη

συνοµιλία του µε τον κ. Μακρόν χάθηκε για άλλη µια φορά στη
µετάφραση. Είδα και µια ενδιαφέρουσα γελοιογραφία σήµερα
που λέει ότι οι φρεγάτες δεν νοικιάζονται στο «Airbnb»! Θα ήταν
αστείο εάν δεν ήταν τραγικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Εν ολίγοις, θα πρέπει να καταλάβουν οι κύριοι της Κυβέρνη-
σης, ο Πρωθυπουργός και οι αρµόδιοι Υπουργοί ότι η εξωτερική
πολιτική και ο χώρος της άµυνας δεν προσφέρεται για παιχνίδια,
διότι αυτό παρακολουθούν δυστυχώς τις τελευταίες µέρες οι
συµπολίτες µας. Παρακολουθούν να απειλείται το εθνικό κύρος
της χώρας από την ανεπάρκεια και από τον ερασιτεχνισµό σας
και αυτό το επιπόλαιο γαϊτανάκι µε τις φρεγάτες να εκδηλώνεται
µάλιστα σε στιγµές µεγάλης έντασης µε τους γείτονές µας.

Συνειδητοποιήστε, επιτέλους, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι µε
αυτά τα οποία κάνετε µας εκθέτετε διεθνώς, ότι δοκιµάζετε τε-
λικά τις σχέσεις µας µε τους συµµάχους και ότι τραυµατίζετε βέ-
βαια και το εσωτερικό αίσθηµα ασφάλειας. Όσο είστε ακόµα
στην Κυβέρνηση δείξτε, τουλάχιστον, στοιχειώδη σοβαρότητα
στα εθνικά θέµατα και ελπίζω, ειλικρινά, να µη χρειαστεί να επα-
νέλθω σε αυτό το θέµα, τουλάχιστον όχι δηµόσια.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα του
νοµοσχεδίου. Με το νοµοσχέδιο αυτό η Κυβέρνηση έρχεται µε
όρους επείγοντος να εκποιήσει τρεις λιγνιτικές µονάδες και µια
άδεια της ΔΕΗ. Το πράττει πιεζόµενη από τη συµφωνία που
έκανε µε τους δανειστές και, βέβαια, από τη γνωστή και προεξο-
φληµένη απόφαση του Δικαστηρίου των Ευρωπαϊκών Κοινοτή-
των, η οποία δεν επιτρέπει πλέον τη µονοπωλιακή εκµετάλλευση
του λιγνίτη, ένα θέµα το οποίο, όπως γνωρίζετε, απασχολεί τη
χώρα από το 2008. 

Το επιχειρεί βεβιασµένα, χωρίς να έχει κανένα σχέδιο για τον
ενεργειακό χάρτη της χώρας, κάτι το οποίο οµολόγησαν και οι
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, τουλάχιστον από τις περιοχές της Αρκα-
δίας και της Κοζάνης που άκουσα τις οµιλίες τους. Το κάνετε
χωρίς κανένα ουσιαστικό πρόγραµµα για τη µετάβαση σε µια
εποχή µε ελάχιστες εκποµπές του διοξειδίου του άνθρακα. Το
κάνετε χωρίς να έχετε στοιχειώδες όραµα για χαµηλό ενεργειακό
αποτύπωµα στην καθηµερινή δραστηριότητα πολιτών και επιχει-
ρήσεων. 

Δυστυχώς η Κυβέρνηση αυτή δεν είναι σε θέση να αξιοποιήσει

τη γεωγραφική ιδιαιτερότητα της Ελλάδος και τα µεγάλα συγ-
κριτικά πλεονεκτήµατα που της προσφέρουν οι ανανεώσιµες
πηγές. Και δεν είναι σε θέση σίγουρα να σχεδιάσει, όπως είχε
ξεκινήσει να κάνει η προηγούµενη κυβέρνηση, µια νέα εποχή µε
πολίτες παραγωγούς ενέργειας σε κάθε σπίτι, µε µέσα µεταφο-
ράς τροφοδοτούµενα κυρίως από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. 

Γι’ αυτό κάνει το µόνο πράγµα που ξέρει: να λέει δηλαδή και
πάλι ψέµατα. Εξαπατά τους πολίτες κλείνοντας το µάτι σε πιθα-
νούς αγοραστές λιγνιτικών µονάδων. Γιατί τι υπόσχεται στους
αγοραστές αυτούς; Υπόσχεται κέρδη, αδιαφορώντας όµως για
την καταστροφική ζηµιά που θα προκαλέσει στη ΔΕΗ και την
υψηλή τιµή ρεύµατος τελικά που θα κληθεί να επιβάλει για µια
φορά ακόµα σε επιχειρήσεις και νοικοκυριά. Με απλά λόγια, για
άλλη µια φορά η Κυβέρνηση χρεώνει την κοινωνία και ζηµιώνει
τη χώρα.

Για το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα θα ήθελα οι Έλληνες
πολίτες να γνωρίζουν δύο πράγµατα. Η Κυβέρνηση οδηγεί νο-
µοτελειακά τις τιµές του ηλεκτρικού ρεύµατος σε αύξηση, το
κάνει συνειδητά µε δική της επιλογή και ταυτόχρονα υπονοµεύει
το µέλλον της ΔΕΗ, την οδηγεί ένα βήµα πριν από τη χρεοκοπία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό αποτελεί
την ταυτότητα της Κυβέρνησης. Στο ονοµατεπώνυµο γράφει
«Τσίπρας - Καµµένος», στα χαρακτηριστικά «ψέµα, λαϊκισµός, τυ-
χοδιωκτισµός» και στη φωτογραφία της έχει τα δικά σας πρό-
σωπα, τα πρόσωπα όλων των Βουλευτών που θα κληθούν να
ψηφίσουν τα ακριβώς αντίθετα απ’ αυτά τα οποία έλεγαν όταν
ήταν στην αντιπολίτευση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όµως, βέβαια, σε αυτό µάλλον έχετε πάθει ανοσία. Το κάνετε

εξάλλου πολύ συχνά. Όµως, επιτρέψτε µου, κύριε Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι, να φρεσκάρω λίγο τη µνήµη σας. Το 2014, η τότε
αντιπολίτευση του ΣΥΡΙΖΑ απαξίωνε, µάλλον κατακεραύνωνε, το
σχέδιο της κυβέρνησης Σαµαρά για τη «µικρή» ΔΕΗ. Μιλούσε για
δήθεν εθνικό έγκληµα, ενώ το σχέδιο αυτό οδηγούσε τουλάχι-
στον σε µια µεγάλη ΔΕΗ µε το 70% της αγοράς. 

Για να θυµηθούµε λίγο τι έλεγε ο κ. Τσίπρας. Οµιλία του Προ-
έδρου του ΣΥΡΙΖΑ. Πού άραγε; Κατά την επίσκεψή του στον
ατµοηλεκτρικό σταθµό και το ορυχείο Αµυνταίου. Έλεγε, λοιπόν,
ο κ. Τσίπρας: «Εκτιµούµε ότι το σχέδιο εκποίησης - ξεπουλήµα-
τος της στρατηγικής σηµασίας επιχείρησης για την ελληνική οι-
κονοµία και της ύψιστης σηµασίας επιχείρησης για την ασφάλεια
και την ενεργειακή αυτάρκεια της χώρας, όπως η ΔΕΗ, είναι ένα
εθνικό έγκληµα που πρέπει να αποτραπεί. Σε ό,τι µας αφορά…»
-σε ό,τι δηλαδή σας αφορά- «…δεν υπάρχει περίπτωση να συµ-
βιβαστούµε µε την ιδέα ότι η ΔΕΗ θα ξεπουληθεί. Η ΔΕΗ…» -προ-
σέξτε- «…θα µείνει δηµόσια και ενιαία επιχείρηση για λογαριασµό
του ελληνικού λαού και της ελληνικής κοινωνίας και µόνο». 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα οµιλία, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, κρατήστε ένα αντίγραφο της οµιλίας, να δείτε
τι ακριβώς λέγατε εσείς και όλοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ το
2014. Τότε εσείς, οι τοπικοί σας παράγοντες, ο τοπικός περιφε-
ρειάρχης, ο οποίος εκλέχτηκε µε σηµαία το θέµα της ΔΕΗ, ξε-
σηκώνατε τον λαό σε δηµοψηφίσµατα για να ανατραπεί το
ξεπούληµα. Ήταν τότε που ο κ. Καµµένος -νοµίζω ότι το θύµισε
ο κ. Μανιάτης- ρωτούσε ρητορικά από το Βήµα της Βουλής ποιος
θα µείνει έξω από τη φυλακή, όταν αποφασίσει η δικαιοσύνη γι’
αυτούς που αποφάσισαν για τη ΔΕΗ.

Και σήµερα τι κάνετε ακριβώς µε το νοµοσχέδιο το οποίο φέρ-
νετε στην Εθνική Αντιπροσωπεία; Εκποιείτε µονάδες της ΔΕΗ.
Όχι τυχαίες µονάδες, τις πιο κερδοφόρες και τις πιο ανταγωνι-
στικές. Αυτές, δηλαδή, που έχουν το πιο χαµηλό µεταβλητό κό-
στος λειτουργίας. Τις εκποιείτε χωρίς δανειακές επιβαρύνσεις,
τα δάνεια στη ΔΕΗ. Τις εκποιείτε µε λιγότερο προσωπικό, το πλε-
ονάζον προσωπικό στη ΔΕΗ. Και τις εκποιείτε, αφού προηγου-
µένως έχετε καταδικάσει, κύριοι Βουλευτές της Αρκαδίας, σε
υπολειτουργία κατά 40% την πιο σύγχρονη µονάδα παραγωγής
ηλεκτρικής ενέργειας από φυσικό αέριο της ΔΕΗ που βρίσκεται
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στη Μεγαλόπολη. 
Αυτό το κάνετε για ευνόητους λόγους, για να ευνοηθούν,

απροκάλυπτα κατά την άποψή µας, οι µονάδες που πωλούνται
και που ο ιδιώτης αγοραστής θα τις αγοράσει. Και δεν φτάνει
µόνο ότι εκποιείτε τις λιγνιτικές µονάδες µε αυτούς τους απαρά-
δεκτους όρους, αλλά ταυτόχρονα φορτώνετε στην εναποµεί-
νασα ΔΕΗ τα δάνεια και το υπερβάλλον προσωπικό. Όλα αυτά
την ίδια στιγµή που η ΔΕΗ -προσέξτε- θα µείνει µε λιγότερο αν-
ταγωνιστικές µονάδες παραγωγής, αλλά και µε την υποχρέωση,
την οποία εσείς συµφωνήσατε, να συρρικνώσει το µερίδιο αγο-
ράς της στο 50%. Αυτή είναι η αλήθεια και πρέπει να πούµε τα
πράγµατα µε το όνοµά τους, για να τα καταλάβουν όλοι οι Έλ-
ληνες. 

Πουλάτε τις λιγνιτικές µονάδες -δεν θα πω ξεπουλάτε, αυτή
είναι δική σας ορολογία- αλλά ταυτόχρονα χαντακώνετε τη ΔΕΗ.
Και το µόνο όπλο το οποίο θα µείνει διαθέσιµο στη ΔΕΗ, για να
αντισταθεί και να µπορέσει να επιβιώσει, είναι τα τιµολόγια. Και
όλοι οι Έλληνες πρέπει να γνωρίζουν ότι λιγότερο ανταγωνιστική
ΔΕΗ σηµαίνει τελικά αύξηση των τιµολογίων του ηλεκτρικού ρεύ-
µατος. Ακριβό ρεύµα για νοικοκυριά και επιχειρήσεις. 

Αν έπρεπε να σας περιγράψω µε µία πρόταση, θα έλεγα µόνο:
Ψεύτες και λαϊκιστές τότε, αδίστακτοι και δηµαγωγοί τώρα,
αδιόρθωτοι και ανεπαρκείς πάντα! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μια σοβαρή κυβέρνηση θα έθετε τρεις κεντρικούς στόχους,

για µία υπεύθυνη στρατηγική στον τοµέα της ηλεκτρικής ενέρ-
γειας: 

Πρώτον, πλήρης απελευθέρωση της αγοράς ενέργειας µε µία
ισχυρή, όµως, ανεξάρτητη ρυθµιστική αρχή. 

Δεύτερον, δηµιουργία ελκυστικού περιβάλλοντος για προσέλ-
κυση σηµαντικών επενδύσεων σε ενεργειακές υποδοµές, σε µο-
νάδες χαµηλής τεχνολογίας, σε ανανεώσιµες πηγές ενέργειας,
µε στόχο τη βιώσιµη, σταδιακή απεξάρτηση από το λιγνίτη. Θα
επανέλθω σε αυτό το θέµα στη συνέχεια.  

Και, τρίτον, βέβαια, µείωση των τιµών του ηλεκτρικού ρεύµα-
τος για νοικοκυριά και επιχειρήσεις.

Εσείς, όµως, δεν έχετε κανένα στρατηγικό σχέδιο και η ανε-
πάρκειά σας και σε αυτόν τον τοµέα είναι παροιµιώδης. Επιχει-
ρείτε αποσπασµατικά τον ακρωτηριασµό της ΔΕΗ, υπό την πίεση
να κλείσει όπως-όπως η τέταρτη αξιολόγηση του τρίτου µνηµο-
νίου Τσίπρα - Καµµένου. Με αυτόν τον τρόπο και τη ΔΕΗ κατα-
στρέφετε και δεν δηµιουργείτε πραγµατικό και βιώσιµο
ανταγωνισµό προς όφελος του τελικού καταναλωτή.

Κι αναρωτιέµαι: πόσο ασφαλείς αισθάνονται σήµερα που µας
ακούνε οι εργαζόµενοι στη ΔΕΗ; Όχι αυτοί οι οποίοι θα µετακι-
νηθούν στις µονάδες που θα πουληθούν. Η ΔΕΗ, σας θυµίζω,
απασχολεί στο σύνολό της, µαζί µε τους εργολάβους που έχουν
άµεση σχέση εξάρτησης από τη ΔΕΗ, κοντά στους είκοσι τρεις
χιλιάδες εργαζόµενους. Και στη ΔΕΗ έχουν επενδυθεί από το
1950 πολλά δισεκατοµµύρια του Έλληνα φορολογούµενου. 

Από την πρώτη στιγµή, όµως, που αναλάβατε τη διακυβέρ-
νηση, οδηγήσατε τη ΔΕΗ σε µία άνευ προηγουµένου απαξίωση.
Υλοποιώντας την πολιτική του «δεν πληρώνω» του κ. Τσίπρα, οι
ληξιπρόθεσµες οφειλές της ΔΕΗ εκτινάχθηκαν από το 1 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ το 2014, στα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ σήµερα. Η
δε χρηµατιστηριακή της αξία γκρεµίστηκε κατά 80%, από 2,5 δι-
σεκατοµµύρια που ήταν, στο 0,6 δισεκατοµµύριο. 

Οι ληξιπρόθεσµες οφειλές εκτοξεύονται, κύριε Υπουργέ, και
η χρηµατιστηριακή αξία κατακρηµνίζεται. Αυτά είναι τα επιτεύγ-
µατά σας για τη µεγαλύτερη ελληνική επιχείρηση! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κι αφού δεν δεχθήκατε και πολεµήσατε το σχέδιό µας για τη
«µικρή» ΔΕΗ, τι κάνατε; Συµφωνήσατε, το είπατε κι εσείς, στο
περιβόητο σχέδιο των ΝΟΜΕ. Χωρίς να µπω σε τεχνικούς όρους,
τι ανάγκασαν, τελικά, οι ΝΟΜΕ τη ΔΕΗ να κάνει; Την ανάγκασαν
να πουλάει ηλεκτρική ενέργεια σε ιδιώτες προµηθευτές, σε τιµές

κάτω του κόστους παραγωγής της. 
Και κανείς µέχρι σήµερα, ούτε εσείς, κύριε Υπουργέ, δεν έχει

περιγράψει µε ποιον τρόπο θα επιβιώσει η επιχείρηση στο µέλ-
λον. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι έχει σηµαντικές εξοφλήσεις δα-
νείων το 2019. Ποιο είναι το σχέδιό σας για να σωθεί η ΔΕΗ; Όχι
απλά για να γίνει ανταγωνιστική, αλλά για να σωθεί. Κινδυνεύει
µε κατάρρευση.

Αντί, λοιπόν, να ζητήστε συγνώµη και να παρουσιάσετε ένα
συγκροτηµένο σχέδιο, συνεχίζετε να λέτε ψέµατα. Λέτε και υπε-
ρηφανεύεστε ότι εξαιρέσατε από το πακέτο πώλησης υδροηλε-
κτρικές µονάδες και µονάδες φυσικού αερίου. Εδώ είµαστε να
δούµε σε λίγους µήνες τι ανταπόκριση θα υπάρχει για τις λιγνι-
τικές µονάδες και σε τι τίµηµα, βέβαια. Πόσα χρήµατα θα έπαιρνε
η ΔΕΗ από την πώληση της «µικρής» ΔΕΗ, κύριε Υπουργέ; Θα
έπαιρνε 2 δισεκατοµµύρια κι άλλα 4 δισεκατοµµύρια επενδύσεις
που ήταν δεσµευµένη η εταιρεία να κάνει. για να δούµε, λοιπόν,
εσείς τι θα εισπράξετε για λογαριασµό της εταιρείας και του ελ-
ληνικού δηµοσίου από τις πωλήσεις των τριών λιγνιτικών εργο-
στασίων.  

Και δεν ήταν µόνο η ΔΕΗ παράδειγµα της ανύπαρκτης ενερ-
γειακής σας πολιτικής. Να σας θυµίσω το έργο πνοής της δια-
σύνδεσης των Κυκλάδων µε την ηπειρωτική Ελλάδα, που
εξασφάλιζε, για πρώτη φορά, τροφοδοσία των νησιών Σύρου,
Πάρου, Τήνου, Μυκόνου και Νάξου µε ηλεκτρική ενέργεια.

Το πολεµήσατε το έργο αυτό. Δεν ψηφίσατε καν την έγκριση
των περιβαλλοντικών όρων επί δικών µας ηµερών. Και τελικά ζη-
µιώσατε τους καταναλωτές µε επιπλέον 150 εκατοµµύρια ευρώ.
Κόψατε, όµως, την κορδέλα. Σε αυτό είστε πρώτοι, να κόβετε
κορδέλες σε έργα που άλλοι σχεδίασαν και άλλοι υλοποίησαν,
όταν εσείς τους συκοφαντούσατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και ξεχάσατε να πείτε ότι το έργο αυτό έγινε και µε κοινοτικά

κονδύλια. Το αποκρύψατε επιµελώς. Τα ίδια κάνατε βέβαια και
στον αγωγό TAP. Και τον TAP πολεµήσατε. Στα εργοτάξια, όµως,
σπεύσατε να φωτογραφηθείτε.

Για το πρόγραµµα «Εξοικονόµηση κατ’ Οίκον», τι να σας πω;
Πόσες φορές εκτεθήκατε εξαγγέλλοντας επί τρία χρόνια την
έναρξη του προγράµµατος; Δεκατρείς φορές, δεκατέσσερις
φορές; Έχουµε χάσει το µέτρηµα. Τρία χρόνια σας περίµεναν
παραπάνω από σαράντα χιλιάδες νοικοκυριά, τα οποία θέλουν
να αναβαθµίσουν ενεργειακά τα σπίτια τους, να µειώσουν το κό-
στος ενέργειας που καλούνται να πληρώσουν είτε για θέρµανση
είτε για ψύξη. Τρία χρόνια σας περίµεναν χιλιάδες επαγγελµατίες
του κλάδου της οικοδοµής, για να αναλάβουν εργασίες ενεργει-
ακής αναβάθµισης. 

Και όταν επιτέλους ανοίξατε την πλατφόρµα, η κατάσταση
ήταν θλιβερή. Το πληροφοριακό σύστηµα έπεσε, ταλαιπωρήσατε
χιλιάδες µηχανικούς. Μειώσατε και το σχετικό κονδύλι βέβαια.
Από 450 εκατοµµύρια, το πήγατε στα 250 εκατοµµύρια. Ούτε µία
ηλεκτρονική πλατφόρµα δεν είχατε έτοιµη να διαχειριστείτε. Δεν
κάνατε τίποτα για να πάρετε πόρους από το πακέτο Γιούνγκερ
για την ενεργειακή εξοικονόµηση. Η Γαλλία γιατί πήρε 1,5 δισε-
κατοµµύριο και κατάφερε και ενέταξε πενήντα χιλιάδες σπίτια
στο πρόγραµµα αυτό µε πρόσθετους ευρωπαϊκούς πόρους και
µόχλευση και µε τη συµµετοχή του ιδιωτικού τοµέα; Για εσάς όλα
αυτά είναι ψιλά γράµµατα.

Να σας θυµίσω επίσης, τι έχετε κάνει στο κορυφαίο σηµασίας
για τη χώρα ζήτηµα της έρευνας και εκµετάλλευσης υδρογοναν-
θράκων. Τη στιγµή που στη γειτονιά µας οι διαδικασίες αυτές
προχωρούν ταχύτατα, η Κυβέρνησή σας φέρει µεγάλη ευθύνη
για το γεγονός ότι καθυστέρησε επί τρία χρόνια την υπογραφή
και την κύρωση των επόµενων συµβάσεων παραχώρησης. Ήσα-
σταν απέναντι -να µην τα ξεχνάµε- και στις τρεις συµβάσεις που
φέραµε για κύρωση το καλοκαίρι του 2014. 

Μας κατηγορούσατε και τότε ότι ξεπουλάµε τον εθνικό
πλούτο. Και σε αυτή την περίπτωση υπονοµεύσατε µια µεγάλη
εθνική προσπάθεια. Σας πήρε τρία χρόνια -και αφού εν τω µε-
ταξύ αλλάξατε τρεις Υπουργούς Ενέργειας- να αντιγράψετε τη
δική µας δουλειά και να φέρετε ως δήθεν δικό σας έργο στο ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο την κύρωση.

Και, βέβαια, υπερηφανεύεστε ότι διαπραγµατευτήκατε καλύ-
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τερα την πώληση του ΑΔΜΗΕ. Μάλιστα! Η ΔΕΗ έχασε το 100%
των µετοχών του µεγαλύτερου περιουσιακού της στοιχείου. Και
µέσα από ένα εξαιρετικά σύνθετο σχέδιο µετοχοποίησης εισέ-
πραξε τελικά µόλις 300 εκατοµµύρια, όταν η συνολική αξία εκτι-
µήθηκε σε παραπάνω από 1,2 δισεκατοµµύριο.

Κύριε Τσίπρα, σας το λέµε ειλικρινά, -σας το λέµε εµείς που
πιστεύουµε στην ελεύθερη οικονοµία, στις ιδιωτικοποιήσεις και
στις επενδύσεις- εάν είναι να τις κάνετε έτσι, µην κάνετε καθόλου
ιδιωτικοποιήσεις! Όχι άλλες ιδιωτικοποιήσεις ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Τσί-
πρα, κύριε Υπουργέ. Φτάνει πια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσωπικά έχω ασχοληθεί πολύ

µε τα θέµατα της ενέργειας και είµαι πεπεισµένος ότι η Ελλάδα
µπορεί να γίνει πραγµατικά ένας ενεργειακός κόµβος της ευρύ-
τερης περιοχής µας και ότι µπορεί να παράγει φθηνή και ασφαλή
ενέργεια µε την τελευταία τεχνολογία και να τη διαθέτει στα σπί-
τια και στις επιχειρήσεις µας. 

Και είµαι πεπεισµένος ότι µπορούµε να σχεδιάσουµε χιλιάδες
νέες θέσεις απασχόλησης και να γίνουµε πραγµατικά ελκυστικοί
για ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, να γίνουµε το εργοστάσιο
ΑΠΕ που θα τροφοδοτεί ολόκληρη την Ευρώπη. Και ότι µπο-
ρούµε και πρέπει για λόγους τους οποίους όλοι αντιλαµβάνονται,
να είµαστε πρωτοπόροι και όχι ουραγοί στη διεθνή προσπάθεια
για την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής, υλοποιώντας
άµεσα καινοτόµα εργαλεία, όπως τα «πράσινα» οµόλογα. Θυµίζω
ότι η Ελλάδα είναι η χώρα που θα πληγεί ίσως περισσότερο απ’
όλες από τις επιπτώσεις της κλιµατικής αλλαγής.

Στη Νέα Δηµοκρατία έχουµε ένα συνολικό σχέδιο εξόδου από
την κρίση. Και σε αυτό το σχέδιο κατέχει κεντρική θέση µία συγ-
κροτηµένη και συνεκτική ενεργειακή πολιτική µε το βλέµµα στο
µέλλον. Πιστεύουµε ότι η Ελλάδα µπορεί να είναι ενεργειακός
κόµβος, αυτόνοµη και ασφαλής ενεργειακά, µε χαµηλό κόστος
ενέργειας και ταυτόχρονα υπόδειγµα εκπλήρωσης των στόχων
για την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής. 

Το δικό µας µελετηµένο σχέδιο µπορεί να συµβάλει στην αύ-
ξηση του δηµόσιου πλούτου, στις ιδιωτικές επενδύσεις, σε θέ-
σεις εργασίας και κυρίως σε καλύτερη ποιότητα ζωής για εµάς
και τα παιδιά µας. Ο εθνικός µας ενεργειακός σχεδιασµός συµ-
βαδίζει µε τη διεθνή ανάγκη για µείωση της εξάρτησης της οικο-
νοµίας από τον άνθρακα και τη Συµφωνία του Παρισιού για το
κλίµα, µε λιγότερο πετρέλαιο, λιγότερο λιγνίτη, περισσότερο φυ-
σικό αέριο, πολύ περισσότερες ανανεώσιµες πηγές ενέργειας,
καλύτερη διαχείριση αποβλήτων, λιγότερη ρύπανση και καθαρό
περιβάλλον.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Προέδρου της Νέας Δηµοκρατίας)

Θα χρειαστώ πέντε λεπτά ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου συνοπτικά να παρουσιάσω το σχέδιό µας σε

οκτώ βασικούς άξονες.
Πρώτος άξονας είναι οι ενεργειακές υποδοµές και η ενεργει-

ακή ασφάλεια. Η πρόκληση αφορά ολόκληρη την Ευρώπη και η
προώθηση της ενεργειακής ασφάλειας εξασφαλίζεται µόνο
µέσω της προµήθειας και παροχής ενέργειας από διαφοροποι-
ηµένες πηγές. Έχουµε τη δυνατότητα να αποτελέσουµε βασικό
κόµβο ενεργειακής τροφοδοσίας της Ευρώπης από τον νότο.
Όλα τα έργα –το επαναλαµβάνω- είναι όλα τα έργα τα οποία
εσείς πολεµήσατε: ο TAP, ο IGB, επέκταση των εγκαταστάσεων
στη Ρεβυθούσα, η υπόγεια αποθήκη φυσικού αερίου στην Κα-
βάλα -αγνοείται ακόµα η τύχη αυτού του σηµαντικού έργου.
Έρευνες υδρογονανθράκων µπορούν να υλοποιηθούν γρήγορα,
αρκεί να υπάρχει µια κυβέρνηση χωρίς ιδεοληψίες και χωρίς δι-
οικητική ανικανότητα.

Δεύτερον, το ζήτηµα του κόστους της ηλεκτρικής ενέργειας.
Θέλουµε να λειτουργήσει ο ανταγωνισµός χωρίς εµπόδια και
στρεβλώσεις, γιατί µόνο έτσι µπορούµε να στηρίξουµε τελικά τα
νοικοκυριά, αλλά κυρίως την ελληνική βιοµηχανία, που αντιµετω-
πίζει έντονο ανταγωνισµό από χώρες µε πολύ φθηνότερο κόστος
ηλεκτρικής ενέργειας. Αυτό µπορεί να γίνει µόνο µε µία πραγµα-
τική και γενναία απελευθέρωση της αγοράς ενέργειας. 

Δέσµευσή µου είναι να µειωθούν οι λοιπές χρεώσεις, που πε-
ριλαµβάνονται στους λογαριασµούς ηλεκτρικής ενέργειας, τα

ΥΚΩ µέσα από τις διασυνδέσεις των νησιών και, βέβαια, το τέλος
της ΕΡΤ µέσα από τη δέσµευση την οποία έχουµε αναλάβει το
τέλος της ΕΡΤ να µειωθεί στο µισό από αυτό που είναι σήµερα.

Τρίτο ζήτηµα είναι η εξάπλωση του φυσικού αερίου. Η εξά-
πλωση και η ανάπτυξη του φυσικού αερίου καθώς και η µετα-
φορά και αποθήκευση υγροποιηµένου ή πεπιεσµένου φυσικού
αερίου πρέπει να αποτελεί κεντρική προτεραιότητα στον ενερ-
γειακό µας σχεδιασµό. Όλα τα υφιστάµενα δίκτυα θα ενεργοποι-
ηθούν και θα κατασκευαστούν σε περισσότερες περιοχές, ώστε
περισσότερες πόλεις, περισσότερα νοικοκυριά, περισσότερες
επιχειρήσεις να αποκτήσουν πρόσβαση στο φυσικό αέριο.

Τέταρτο και εξαιρετικά σηµαντικό είναι η βελτίωση της ενερ-
γειακής αποδοτικότητας των κτηρίων. Το Ευρωπαϊκό Πιστοποι-
ητικό για την Ενεργειακή Αποδοτικότητα αποτελεί ένα σηµαντικό
εργαλείο για επενδύσεις και από τον δηµόσιο και από τον ιδιω-
τικό τοµέα. Όλα τα δηµόσια κτήρια πρέπει και αυτά να έχουν πι-
στοποιητικό ενεργειακής αποδοτικότητας και παράλληλα να
διαθέτουν έξυπνους µετρητές. Τι έγινε, αλήθεια, το πρόγραµµα
µε τους έξυπνους µετρητές, το οποίο είχε δροµολογήσει η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση και το οποίο είναι απολύτως καθοριστικό
για να µπορούν τα κτήρια να διαχειρίζονται καλύτερα την ενερ-
γειακή τους απόδοση; Πρέπει να δώσουµε, όµως, κίνητρα και
στον ιδιωτικό τοµέα. Δεν αρκούν τα προγράµµατα «Εξοικονοµώ»,
δεν αρκούν οι ευρωπαϊκοί πόροι. 

Εµείς έχουµε ήδη δεσµευθεί για µία έκπτωση φόρου της τάξης
του 40% µε 50% για εργασίες ενεργειακής και λειτουργικής ανα-
βάθµισης ακινήτων µε ειδική µέριµνα για τα φτωχότερα νοικοκυ-
ριά, τα οποία αντιµετωπίζουν πρόβληµα ρευστότητας. Αυτό είναι
εργαλείο το οποίο θα κινητοποιήσει πόρους του ιδιωτικού τοµέα
και θα συµβάλει ουσιαστικά στην αναβάθµιση ενός κτηριακού
δυναµικού, το οποίο είναι το πιο ενεργοβόρο στην Ευρώπη. Πρέ-
πει να το λέµε. Έχουµε τα πιο ενεργοβόρα κτήρια στην Ευρώπη
σήµερα και το κτηριακό µας δυναµικό καταρρέει. Άρα πρέπει να
δώσουµε κίνητρα όχι µόνο από ευρωπαϊκούς πόρους, αλλά και
από ιδιωτικούς πόρους, να επενδύσουν οι άνθρωποι στην ανα-
βάθµιση των κτηρίων τους. 

Και σε αυτή την κατεύθυνση, βέβαια, θέλουµε να στηρίξουµε
και το πλαίσιο των εταιρειών ενεργειακών υπηρεσιών, των λεγό-
µενων ESCO για αυτούς που ασχολούνται µε τα θέµατα σε µε-
γαλύτερο βάθος, οι οποίες µπορούν να παίξουν καθοριστικό
ρόλο µέσα από συµπράξεις µε τον δηµόσιο τοµέα κυρίως στην
αναβάθµιση των κτηρίων του δηµοσίου. Απολαµβάνουν αυτές το
όφελος από την ενεργειακή εξοικονόµηση και να επενδύουν ταυ-
τόχρονα σε µία σηµαντική αναβάθµιση των δηµόσιων κτηρίων.

Πέµπτη προτεραιότητα: Η αύξηση του µεριδίου στις ανανεώ-
σιµες πηγές ενέργειας. Η Πορτογαλία -διάβαζα πριν από λίγες
µέρες- ανακοίνωσε ότι η πρόθεσή της είναι να ηλεκτροδοτείται
στο 100% από ΑΠΕ. 

Εµείς που είµαστε σε αυτόν τον διεθνή ανταγωνισµό; Ο ελάχι-
στος χρόνος σήµερα από την αίτηση για άδεια παραγωγής µέχρι
την εγκατάσταση ενός αιολικού πάρκου είναι πέντε χρόνια. Αυτή
η διαδικασία πρέπει να απλοποιηθεί σηµαντικά. Και, βέβαια, πρέ-
πει να προωθήσουµε και ένα σχέδιο χωροταξικού σχεδιασµού
που δεν θα υπονοµεύσει τις επενδύσεις στις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας. 

Πρέπει να απλοποιήσουµε επενδύσεις σε µονάδες βιοµάζας
και βιοαερίου, κατά προτίµηση δίπλα σε κτηνοτροφικές µονάδες,
δίπλα σε χώρους ταφής απορριµµάτων, διευκολύνοντας αυτές
τις µικρές µονάδες και κατοχυρώνοντας τα βιοκαύσιµα στις ΑΠΕ,
όπου και ανήκουν διεθνώς και ειδικά –και θέλω να σταθώ λίγο σε
αυτό- και το κάθε νοικοκυριό και τον κάθε καταναλωτή που θέλει
ο ίδιος να γίνει παραγωγός ρεύµατος. Πρέπει να ενθαρρύνουµε
αυτές τις επενδύσεις, κυρίως σε solar cells, τα οποία τοποθε-
τούνται στην οροφή των σπιτιών, ώστε και οι Έλληνες να αξιο-
ποιήσουν τα οφέλη µιας νέας εποχής, στην οποία θα φύγουµε
από τα συγκεντρωτικά µοντέλα παραγωγής ηλεκτρικής ενέρ-
γειας και θα πάµε σε πιο αποκεντρωµένα σχήµατα, όπου µικροί
παραγωγοί θα µπορούν να αγοράζουν και να πουλάνε µε µεγάλη
ευελιξία ηλεκτρική ενέργεια στο σύστηµα. 

Έκτη προτεραιότητα: Η απόλυτη επιτάχυνση της διασύνδεσης
των νησιών. Αυτή η ιστορία µε τα ΥΚΩ πρέπει να τελειώσει και
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µόνο η διασύνδεση των νησιών µπορεί να εξασφαλίσει ότι θα
µπορεί να µειωθεί η τελική επιβάρυνση του λογαριασµού ηλε-
κτρικού ρεύµατος για τα νοικοκυριά. 

Έβδοµος στόχος: Αύξηση της συµµετοχής των ΑΠΕ στις µε-
ταφορές και ηλεκτροκίνηση. Ως τα 2020 τα µέσα µαζικής µετα-
φοράς πρέπει να καταναλώνουν ΑΠΕ κατά 10% για την κίνησή
τους. Σήµερα είµαστε στο 3%. 

Ο εκσυγχρονισµός των µέσων µαζικής µεταφοράς θα δώσει
µια νέα, καλύτερη ποιότητα ζωής στους πολίτες, θα µειώσει ση-
µαντικά το ενεργειακό τους αποτύπωµα. Πρέπει –και αυτό θα
έπρεπε να αποτελεί εθνικό στόχο, κύριε Υπουργέ- να είµαστε ως
χώρα πρωτοπόροι σε αυτή τη νέα εποχή της ηλεκτροκίνησης, να
θέσουµε φιλόδοξους στόχους. 

Ανοίγω µια παρένθεση. Η Ινδία έθεσε ως στόχο το 2030 όλα
τα οχήµατα, τα οποία θα πωλούνται, να είναι ηλεκτροκίνητα. Δεν
ξέρω αν αυτοί οι στόχοι είναι εφικτοί, αλλά σίγουρα είναι στόχοι
που δείχνουν µια κατεύθυνση στην ίδια την αγορά και το πώς θέ-
λουν να κινηθούν οι δηµόσιες πολιτικές. 

Και εµείς έχουµε µια συγκροτηµένη εθνική στρατηγική για την
ηλεκτροκίνηση, η οποία ξεκινά από την παροχή κινήτρων για την
ανάπτυξη του δικτύου, γιατί κάπου πρέπει να φορτίζονται τα ηλε-
κτρικά αυτοκίνητα, και πηγαίνει µέχρι την αξιοποίηση του καταρ-
τισµένου ανθρώπινου δυναµικού της χώρας, όπως αποδεικνύει
και η ανέλιξη αποφοίτων του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου
σε κορυφαίες εταιρείες του κόσµου που δραστηριοποιούνται
στην ηλεκτροκίνηση. 

Άλλωστε δεν πρέπει να ξεχνάµε –για τους µηχανικούς που
έχουµε εδώ πέρα στην Αίθουσα- ότι οι νέες προδιαγραφές υπο-
δοµών των κτηρίων, προβλέπουν πια υποχρεωτικά σηµεία φόρ-
τισης των ηλεκτροκίνητων αυτοκινήτων. Η νέα εποχή έχει ήδη
ξεκινήσει, απλά εµείς δεν είµαστε σε θέση να την παρακολου-
θούµε. 

Και όγδοη προτεραιότητα. Ανάπτυξη τεχνολογιών αποθήκευ-
σης ενέργειας από ΑΠΕ µέσω κονδυλίων έρευνας και τεχνολο-
γίας. Είναι διαθέσιµα 30 δισεκατοµµύρια ευρώ από το ευρωπαϊκό
πρόγραµµα «HORIZON 2020» σε έρευνα και καινοτοµία. Είναι
ένα διεθνώς ανταγωνιστικό πρόγραµµα, όπου ιδρύµατα επιχει-
ρήσεις και ερευνητικά κέντρα από όλη την Ευρώπη απαντούν
στις προσκλήσεις της νέας εποχής. 

Εµείς πρέπει να εστιάσουµε την έρευνά µας σε συγκεκριµέ-
νους τοµείς, που σχετίζονται µε τα συγκριτικά µας πλεονεκτή-
µατα. Η αποθήκευση, λοιπόν, ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές
που µπορούν να µετατρέψουν ηλιακή, αιολική ενέργεια σε απο-
θηκεύσιµα καύσιµα, πρέπει να βρεθεί στην απόλυτη προτεραι-
ότητα ερευνητικών κονδυλίων που διαχειριζόµαστε είτε αυτά
είναι εθνικά είτε είναι ευρωπαϊκά είτε είναι ιδιωτικά. 

Κυρίες και κύριοι, συνοψίζω. H Ελλάδα µπορεί και πρέπει να
µειώσει το περιβαλλοντικό της αποτύπωµα, να απεξαρτηθεί στα-
διακά από ρυπογόνες πηγές ενέργειας, να δώσει έµφαση στις
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Kι αυτό αφορά, ιδιαίτερα τις πε-
ριοχές της χώρας οι οποίες είναι εξαρτηµένες από τον λιγνίτη,
πρωτίστως στη δυτική Μακεδονία, δευτερευόντως στη Μεγαλό-
πολη.

Υπάρχουν σήµερα ευρωπαϊκά προγράµµατα και ευρωπαϊκά
σχέδια, για το πώς αυτές οι περιοχές µπορούν να κάνουν τη µε-
τάβαση στη µεταλιγνιτική εποχή, αλλά είµαστε απ’ έξω, δυστυ-
χώς, από αυτή τη συζήτηση. Κατανοώ απόλυτα το µεγάλο άγχος
των κατοίκων ειδικά της δυτικής Μακεδονίας, για το τι θα γίνει
όταν ο λιγνίτης δεν θα έχει πια τόσο σηµαντική συµµετοχή στην
τοπική οικονοµία και µακάρι να µπορούσαµε σε αυτό τουλάχι-
στον το σηµείο, να βρούµε έναν κοινό τόπο ενός σχεδίου, για το
πώς θα υπάρξει µια καινούργια οικονοµική δραστηριότητα σε
αυτές τις περιοχές, που θα µπορεί να απορροφήσει ανθρώπινο
δυναµικό από τον λιγνίτη και από τα ορυχεία σε νέες καινοτόµες
δράσεις.

Αλλά, βέβαια, δεν αρκεί αυτό. Εµείς ως Νέα Δηµοκρατία
έχουµε επεξεργαστεί ένα ειδικό πρόγραµµα σωτηρίας της ίδιας
της Δηµόσιας Επιχείρησης Ηλεκτρισµού, µε προσέλκυση στρα-
τηγικού επενδυτή πριν να είναι πολύ αργά. Εµείς διαθέτουµε ένα
σχέδιο για µια συνεκτική ενεργειακή πολιτική που θα φέρει
αύριο, όχι µεθαύριο, όχι σε ένα χρόνο, την Ελλάδα στην πρωτο-

πορία της Μεσογείου και της Ευρώπης. Αυτά θα έπρεπε κανο-
νικά να συζητάµε σήµερα. Αυτή είναι η ατζέντα που αφορά το
µέλλον.

Το νοµοσχέδιο των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ µας αναγκάζει να µιλάµε
για το κάκιστο χθες και για το χειρότερο σήµερα αυτής της Κυ-
βέρνησης. Είναι η ίδια Κυβέρνηση, που πολέµησε τη µεγάλη και
ισχυρή ΔΕΗ, τη µετέτρεψε σε ανάπηρη και τώρα την εκτελεί, που
µοίρασε άδειες υποσχέσεις σαν τον καπνό από τα φουγάρα και
προσέφερε ένα έργο χιλιοπαιγµένο, πιο καµένο κι από το κάρ-
βουνο και που δηλητηρίασε µε τον λόγο της τους Έλληνες πε-
ρισσότερο από οποιοδήποτε παλιό ρυπογόνο εργοστάσιο.

Θα το ξαναπώ. Η Κυβέρνηση Τσίπρα - Καµµένου βλάπτει σο-
βαρά και τα ενεργειακά συµφέροντα της χώρας. Η Νέα Δηµο-
κρατία λέει «όχι» σε εκείνους που κατηγορούσαν την
προηγούµενη κυβέρνηση για ξεπούληµα της ΔΕΗ και τώρα τη
φέρνουν ένα βήµα πριν την καταστροφή. Η χώρα αξίζει ένα κα-
λύτερο αύριο και στην ενέργεια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο κύριος Υπουρ-
γός έχει τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Προφανώς δεν θα κάνω µια σε βάθος συζήτηση αυτών που
ακούσαµε, τρία στοιχεία θα πω. Θα ήθελα να θέσω τρία δεδο-
µένα, τα οποία πρέπει να έχουµε από κοινού υπ’ όψιν µας.

Πρώτον, ότι υπάρχει µια συνέχεια στα µεγάλα ενεργειακά
έργα. Αυτό είναι αναµφίβολο. Φτιάχτηκε και ολοκληρώνεται επί
ηµερών αυτής της Κυβέρνησης –άρα οι κορδέλες είναι υπαρ-
κτές- ο IGB. Ο κάθετος άξονας -ένα σηµαντικό έργο- Ελλάδας-
Βουλγαρίας. Βρισκόµαστε στο τελικό στάδιο και το δεύτερο
εξάµηνο του ’18 θα ξεκινήσει. Το ίδιο ισχύει για µια σειρά από
µεγάλα έργα τα οποία ολοκληρώθηκαν, όπως ήταν οι δρόµοι, τα
µετρό κ.ο.κ.. Άρα η κεντρική ιδέα είναι ότι ένα σηµαντικό έργο
στρατηγικού χαρακτήρα, η παρούσα Κυβέρνηση και το προχώ-
ρησε και το υλοποίησε.

Η δεύτερη ενότητα, όµως, είναι τα πράγµατα που άλλαξε η πα-
ρούσα Κυβέρνηση σε σχέση µε την προηγούµενη, δηλαδή οι δε-
σµεύσεις και εδώ µπαίνουµε στο κοµµάτι των ιδιωτικοποιήσεων.
Το επαναλαµβάνω: Και τις τρεις ιδιωτικοποιήσεις στον ενεργει-
ακό τοµέα που είχε σχεδιάσει η προηγούµενη κυβέρνηση τις αλ-
λάξαµε και τον ΔΕΣΦΑ. Ο ΔΕΣΦΑ εκ των πραγµάτων είχε και
προβλήµατα µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. Πετύχαµε έναν πολύ κα-
λύτερο διαγωνισµό -εκ του αποτελέσµατος κρινόµαστε, λοιπόν-
µε πολύ υψηλότερο τίµηµα. 

Και τον ΑΔΜΗΕ ακυρώσαµε. Διατηρήσαµε το 51% στο δηµό-
σιο. Μπορούµε να συζητάµε επί µακρόν, εάν η µια τσέπη επιβά-
ρυνε την άλλη δηλαδή το 51% ο δηµόσιος µέτοχος της ΔΕΗ και
το 51% το δηµόσιο ως µέτοχος του ΑΔΜΗΕ. Μπορούµε να το συ-
ζητάµε όσο καιρό θέλετε, αλλά τα δεδοµένα είναι αυτά. Ανατρέ-
ψαµε, λοιπόν, µια δεύτερη ιδιωτικοποίηση και την κάνουµε
βέβαια µε διαφορετικούς όρους, βάζοντας στρατηγικό επενδυτή. 

Και τη ΔΕΗ τη «µικρή» ΔΕΗ, που υπερασπίζονται η Νέα Δηµο-
κρατία και το ΠΑΣΟΚ, την αλλάξαµε. Δεν πουλήσαµε καµµία µο-
νάδα. Εισάγαµε το σύστηµα των ΝΟΜΕ, και σήµερα µετά την
απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου πωλείται το 9% -το υπο-
γραµµίζω- του παραγωγικού δυναµικού και η χώρα γίνεται συµ-
βατή µε την απόφαση του Δικαστηρίου των Ευρωπαϊκών
Κοινοτήτων. Άρα κρινόµαστε και για τα πράγµατα που συνεχί-
σαµε και ολοκληρώνουµε και δεν κόβουµε µόνο τις κορδέλες,
όπως υπονοήσατε, και για τα πράγµατα που ριζικά αλλάξαµε. 

Ακριβώς µε τα ίδια πραγµατολογικά δεδοµένα, θέλω να θέσω
και µερικά θέµατα που τέθηκαν.

«Έξυπνοι» µετρητές. Ο διαγωνισµός της προηγούµενης κυ-
βέρνησης είναι ακόµη στα δικαστήρια. Όπως όλοι οι διαγωνι-
σµοί, βέβαια, δεν ήταν ο µόνος. Αυτό είναι το πιλοτικό
πρόγραµµα. 

Πρόγραµµα «Εξοικονοµώ κατ’ Οίκον». Η προηγούµενη κυβέρ-
νηση ενέκρινε πενήντα χιλιάδες νοικοκυριά µετά από δεκαοκτώ
µήνες διαδικασίας. Είχε χρήµατα για δεκαπέντε χιλιάδες. Από τα
υπόλοιπα τριάντα πέντε χιλιάδες νοικοκυριά που είχαν τα χαρτιά
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εγκεκριµένα, η παρούσα Κυβέρνηση από άλλους πόρους –γιατί
δεν µπορούσαµε να βρούµε από το παλιό ΕΣΠΑ- άντλησε χρή-
µατα και κάλυψε είκοσι πέντε χιλιάδες ακόµη νοικοκυριά.

Το παρόν πρόγραµµα µέσα σε τρεις εβδοµάδες ενέκρινε πε-
νήντα πέντε χιλιάδες νοικοκυριά. Αυξήσαµε τους πόρους σε 1 δι-
σεκατοµµύριο και όποια τηλεόραση και αν ανοίξετε, βλέπετε
διαφηµίσεις. Εκ του αποτελέσµατος, λοιπόν, µάλλον δεν κρίνεται
αποτυχηµένο. Μέσα σε δύο µήνες πενήντα πέντε χιλιάδες νοικο-
κυριά εντάχθηκαν, έχουµε 1 δισεκατοµµύριο και τους επόµενους
έξι µήνες ολοκληρώνεται µία από τις πιο σηµαντικές δράσεις.
Επιπρόσθετα για την εξοικονόµηση έχουµε 2 δισεκατοµµύρια για
τα δηµόσια κτήρια. 

Υδρογονάνθρακες. Να βάλουµε τα δεδοµένα. Τρεις ήταν οι
βασικές επικυρώσεις που έγιναν. Σήµερα πλέον έχουµε επικυρώ-
σεις σε χρόνο ρεκόρ. Έχουµε δύο µεγάλους διαγωνισµούς, τους
µεγαλύτερους διαγωνισµούς που έχουν γίνει µέσα σε ένα χρόνο.
Υπεγράφησαν οι συµφωνίες κ.ο.κ..

Κλείνω µε τον ενεργειακό σχεδιασµό. Να υπενθυµίσω για µία
ακόµη φορά ότι η ελληνική Κυβέρνηση µέσα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, είναι από τις χώρες που υπερασπίζονται την ιδέα, πρώ-
τον, «φιλόδοξοι στόχοι, δεσµευτικοί στόχοι για τα κράτη-µέλη»,
δηλαδή 30% εξοικονόµηση ενέργειας και 30% ΑΠΕ στο σύνολο
της κατανάλωσης. Άρα δεσµεύεται και είναι από τις χώρες που
έχουν αναλάβει τις µεγάλες πρωτοβουλίες για τα νησιά. Συνεπώς
συµµετέχει από κοινού -µε πρωτοβουλία της Ελλάδας- µαζί µε
την Κοµισιόν στο νέο µεγάλο σχεδιασµό των νησιών για ενεργει-
ακή αυτονοµία των νησιών, που είναι µέρος του ενεργειακού σχε-
διασµού και ταυτόχρονα, όπως ξέρετε, έχει ξεκινήσει η
διαδικασία ενεργειακού σχεδιασµού, που θα αποσαφηνίσει τα
εργαλεία µε τα οποία θα πάµε σ’ αυτούς τους υψηλούς στόχους,
που θα έρθει τρεις φορές στη Βουλή για διαβούλευση, πριν κα-
τατεθεί στην Κοµισιόν τον επόµενο Σεπτέµβρη.

Αυτά είναι τα δεδοµένα. Επαναλαµβάνω, πράγµατα έγιναν,
ολοκληρώθηκαν, πράγµατα ανατράπηκαν για θεµιτούς λόγους.
Εκ του αποτελέσµατος κρίνονται όλα τα πράγµατα. Και στην
πρώτη περίπτωση και στη δεύτερη δύσκολα κάποιος θα πει για
αδράνεια ή αναποτελεσµατικότητα αυτής της Κυβέρνησης στα
ενεργειακά θέµατα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο κ. Χατζηδάκης
έχει τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, σας έκανε µία πρό-
ταση ο κ. Μητσοτάκης, για κοινό σχέδιο δράσης για τις περιοχές
που πλήττονται. Κοινό σχέδιο δράσης Κυβέρνησης - Αντιπολίτευ-
σης. Αυτό είναι το πιο σηµαντικό από όλα. Δεν είπατε τίποτα γι’
αυτό. Και αυτό ήταν το πιο σηµαντικό από όλα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Στον Υπουργό
απευθύνεστε; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Στον Υπουργό, ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, για να κάνω µία ανα-
κοίνωση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα έχετε τον λόγο
µετά από πέντε λεπτά ύστερα από τον κ. Χατζηδάκη γιατί ανέ-
βηκε στο Βήµα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, δεν θα αναφερθώ στον προεκλογικό ΣΥΡΙΖΑ, διότι δεν έχει
κανένα νόηµα. Στην οικονοµία, τουλάχιστον, δεν κράτησε καµµία
υπόσχεσή του. Οπότε είναι και σπατάλη χρόνου. Θα αναφερθώ
στον µετεκλογικό ΣΥΡΙΖΑ. 

Θα ξεκινήσω, πριν φτάσω στη ΔΕΗ, από αυτά που ανέφερε
µόλις προ ολίγου ο κύριος Υπουργός. 

Αναφέρθηκε στο δήθεν επιτυχηµένο µοντέλο του ΑΔΜΗΕ, που
υιοθέτησε ο προκάτοχός του. Ποιο είναι το επιτυχηµένο µοντέλο;
Ότι αφού έγιναν διάφορες ανταλλαγές µετοχών και η ΔΕΗ έχασε
ένα σηµαντικό τίµηµα, το οποίο χρειαζόταν, βρέθηκε ένας επεν-
δυτής ο οποίος πήρε το 24%. Άρα απλώς κάθεται και εισπράττει
το ασφαλές διόδιο του ρεύµατος. Περί αυτού πρόκειται. Βάλατε
µέσα έναν συνέταιρο που εισπράττει λεφτά, αλλά δεν έχει κα-

νένα ρίσκο ο ίδιος και φυσικά δεν έχει τη διάθεση να επενδύσει
και να προεκτείνει το δίκτυο της ΔΕΗ προς τα νησιά. Αυτή ήταν
η πρώτη «µεγάλη επιτυχία». 

Η δεύτερη «µεγάλη επιτυχία» έχει να κάνει µε το «Εξοικονοµώ
Κατ’ Οίκον», το οποίο είχε εξαγγελθεί δεκατρείς φορές σε ένα
κωµικοτραγικό σερί ανακοινώσεων από την πλευρά της Κυβέρ-
νησης και ήρθε σήµερα, τελικά, ο Υπουργός, να µας πει ότι έγι-
ναν πενήντα χιλιάδες αιτήσεις. Δεν έχουµε πενήντα χιλιάδες
ανθρώπους που έχουν πάρει λεφτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Όχι είναι εγκεκριµένες. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Μάλιστα, κύριε Υπουργέ,
ήταν τέτοιο το σκηνικό και σε αυτό, που η πλατφόρµα σας απο-
δείχτηκε «θεοσεβούµενη». Διότι παρ’ ότι υποτίθεται δεν µεσολα-
βεί ανθρώπινο χέρι, µεταξύ Μεγάλης Πέµπτης και Δευτέρας του
Πάσχα δεν λειτουργούσε. Είναι η στροφή του ΣΥΡΙΖΑ προς τη
σοσιαλδηµοκρατία και αυτό.

Εν πάση περιπτώσει τα ξεπερνώ τα θέµατα του «Εξοικονοµώ
Κατ’ Οίκον», διότι τα βιώνουν κάθε µέρα οι καταναλωτές και τα
ξέρουν. Έρχοµαι στο πιο τεχνικό θέµα, αλλά και πολύ πιο σηµαν-
τικό, το θέµα της ΔΕΗ. 

Όπως σας είπα, δεν θα µιλήσω καθόλου για τον προεκλογικό
ΣΥΡΙΖΑ. Θα µιλήσω για τον µετεκλογικό ΣΥΡΙΖΑ, για να δω, τε-
λικά, τι ακριβώς θα ψηφίσετε. 

Έχουµε τον ν.4336/2015, το µνηµόνιο, ο οποίος λέει στη σε-
λίδα 1029: «Τον Σεπτέµβριο του 2015 οι αρχές θα συζητήσουν
µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή τον σχεδιασµό του συστήµατος δη-
µοπρασιών ΝΟΜΕ, µε στόχο να µειωθούν κατά 25% τα µερίδια
λιανικής και χονδρικής αγοράς της ΔΕΗ και να πέσουν κάτω από
το 50% έως το 2020». 

Δηλαδή τι συµφωνήσατε εσείς οι αµύντορες του δηµόσιου χα-
ρακτήρα της ΔΕΗ; Ότι η ΔΕΗ από το 90%-95% του µεριδίου της
αγοράς µέχρι το 2020 θα πάει στο 50%. Με ποιο αντάλλαγµα,
κυρίες και κύριοι; Με ποιο αντάλλαγµα; Δηλαδή µία επιχείρηση
θα έχει στελέχη, θα έχει υπαλλήλους, οι οποίοι θα έχουν ως
στόχο στα γραφεία τους να χάσουν πελάτες. Με µηδενικό οικο-
νοµικό αντάλλαγµα! 

Από τη «µικρή» ΔΕΗ περάσατε στη µισή ΔΕΗ, µε µηδέν ευρώ
κέρδος για το κράτος και τη ΔΕΗ. Εάν υπάρχει έστω και ένας,
που να µπορεί να τεκµηριώσει την αντίθετη άποψη, παρακαλώ,
να έρθει και να µιλήσει σε αυτό εδώ το Βήµα. Όχι µε σανσκριτικά
µε απλά ελληνικά. Ένα το κρατούµενο.

Δεύτερον έρχεται ο κ. Σκουρλέτης, ο πρώην Υπουργός Ενέρ-
γειας, στις 27-3-2017 στην «Εφηµερίδα των Συντακτών» και λέει:
«Όσον αφορά τον νόµο για τη «µικρή» ΔΕΗ τον καταργήσαµε και
αντ’ αυτού επιλέξαµε τις δηµοπρασίες ποσοτήτων ρεύµατος
ΝΟΜΕ, ως τον προσωρινό µηχανισµό που θα ανακατένειµε τα
µερίδια της αγοράς, αλλά κυρίως θα έδινε τον χρόνο, για να υλο-
ποιήσει η ΔΕΗ τη στρατηγική των συµπράξεων». Υποτίθεται θα
πηγαίνατε στις συµπράξεις. Και ο κ. Σκουρλέτης δικαιολογεί δι’
αυτού του τρόπου τη µισή ΔΕΗ χωρίς κανένα ευρώ. Και προσθέ-
τει ο κ. Σκουρλέτης: «Και αυτό αντί πώλησης παγίων στοιχείων
της τάξης του 40%». 

Πέρυσι τον Μάρτιο η γραµµή σας ήταν εναντίον αυτού που κά-
νετε σήµερα. Τι είστε; ΣΥΡΙΖΑ νούµερο ένα; ΣΥΡΙΖΑ νούµερο
δύο; ΣΥΡΙΖΑ νούµερο τρία; Ποιο νούµερο είστε απ’ όλα; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ: Σκέτο νούµερο. 
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΩΝΑΣ: Πείτε µας τα νούµερα όταν πουλήσατε
τον ΟΤΕ στους Γερµανούς… 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Εν πάση περιπτώσει, προ-
χωρώ παρακάτω. 

Στο ίδιο άρθρο ο κ. Σκουρλέτης λέει: «Διάφορα κέντρα θέτουν
ζήτηµα,` να πουληθεί αυτό που πωλείται σήµερα». Και συνεχίζει
ο κ. Σκουρλέτης: «Γιατί θέτουν ζητήµατα έξω από τα όρια της
συµφωνίας, επαναφέροντας σενάρια για πώληση του 40% των
µονάδων της ΔΕΗ;». Και απαντά ο προκάτοχος του κ. Σταθάκη
πέρυσι: «Πρόκειται για µια επίθεση, που στο στόχαστρό της έχει
την περιουσία της ΔΕΗ, µε σκοπό αυτή να περάσει…» -προσέξτε,
τι λέει ο κ. Σκουρλέτης- «…σε εξευτελιστικές τιµές σε συγκεκρι-
µένα ευρωπαϊκά και εγχώρια επιχειρηµατικά συµφέροντα». 
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Ας έρθει, λοιπόν, εδώ, ο κ. Σκουρλέτης, να δούµε ποιος έχει
δίκιο. Έχει δίκιο ο κ. Σκουρλέτης ή ο κ. Σταθάκης; Και εσείς το
βράδυ θα αδειάσετε τον κ. Σκουρλέτη; Διότι εµάς, έτσι κι αλλιώς,
δεν µας ακούτε. Μέσα σας, όµως, τελικά τι πιστεύετε; 

Εν πάση περιπτώσει ίσως τη λύση την έχει ο κ. Τσίπρας, για
να σας απαλλάξει από αυτά τα διλήµµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Έχω εδώ απόσπασµα από την επίσκεψη του κ. Τσίπρα στο

Αµύνταιο το 2014 από την «ΑΥΓΗ», όπου λέει τα εξής: «Πρωτο-
βουλία δηµοψηφίσµατος για τη ΔΕΗ αναλαµβάνει ο ΣΥΡΙΖΑ.
Μόνο ο ελληνικός λαός έχει αρµοδιότητα να πάρει τέτοια από-
φαση». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να µην ταλαιπωρείστε από
ιστορικά διλήµµατα, για να µην απασχολείστε µε τη δική µας κρι-
τική, είναι πάρα πολύ απλό: Κάντε ένα δηµοψήφισµα. Έχετε την
τεχνογνωσία του 2015. Αν προκύψει «όχι», θα το κάνετε «ναι» και
θα ζήσουµε εµείς καλά κι εσείς καλύτερα, µε τα παραµύθια τα
οποία διαδέχονται το ένα το άλλο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο κ.
Μανιάτης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι ως Κοινο-

βουλευτική Οµάδα της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης θα κατα-
θέσουµε αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας επί της αρχής του
συγκεκριµένου νοµοσχέδιου.

Ακόµη επειδή ο αξιότιµος κύριος Υπουργός έκανε κάποια ανα-
φορά στον Εθνικό Ενεργειακό Σχεδιασµό, καταθέτω επίσης για
τα Πρακτικά τον Εθνικό Ενεργειακό Σχεδιασµό του 2012, εκατόν
ογδόντα σελίδων. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Καταθέτω επίσης, τον επικαιροποιηµένο Εθνικό Ενεργειακό
Σχεδιασµό έκδοσης Δεκεµβρίου 2014 εκατό σελίδων. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.

Νικόλαος Ξυδάκης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πριν ξεκινήσω την τοποθέτησή µου στο Σώµα επί των διαλαµ-

βανοµένων, θα ήθελα να κάνω µια υπόµνηση, τιµητική για το
Σώµα και για τους Έλληνες που παρακολουθούν, για έναν µε-
γάλο Έλληνα που έφυγε χθες, τον Άγγελο Δεληβορριά, τον µε-
γάλο αρχαιολόγο, τον µεγάλο δηµιουργό µουσείων και
µνηµονικών συλλογών, έναν ωραίο Έλληνα που δίδαξε επί πολ-
λές δεκαετίες τον νεότερο ελληνισµό, για να γνωρίζουµε ποιοι
είµαστε, πώς βρεθήκαµε εδώ και πού µπορούµε να πάµε. 

Έναν ωραία Έλληνα, έναν γενναίο άνθρωπο µε µεγάλους ορί-
ζοντες που µπόρεσε να βάλει στο αισθητικό και στο γνωσιακό
πεδίο µας αλλά και στα µάτια της ψυχής µας µπροστά, µια µε-
γάλη ενότητα, ένα οργανικό όλον, που ξεκινά από τον Φειδία,
στον οποίον ήταν ειδικός, και έφθανε στα memorabilia, στα µνη-
µονικά αντικείµενα του Γιάννη Ρίτσου, του Χατζηκυριάκου -
Γκίκα, του Σταύρου Παπαλουκά.

Ας είναι µεγάλη η µνήµη που θα συνοδεύει τους µαθητές και
όλους όσους είχαν τη χαρά και το κέρδος, να παρακολουθήσουν
τα έργα του νοός και των χειρών του Άγγελου Δεληβορριά, τους
ανθρώπους που είχαν την τύχη να περιπλανηθούν στις αίθουσες
των µουσείων εδώ απέναντι, στην οδό Κουµπάρη, στη συλλογή
του Αντώνη Μπενάκη, του µεγάλου συλλέκτη ο οποίος οραµατί-
στηκε αυτή τη διαχρονική ελληνική συλλογή αλλά και στο µου-
σείο στην οδό Πειραιώς, στο Μουσείο Ισλαµικής Τέχνης στο

παλαιό κέντρο των Αθηνών, σε όλη αυτή την αλυσίδα µουσείων
στο σπίτι του Χατζηκυριάκου - Γκίκα. Ας ευχηθούµε ότι οι νεότε-
ρες γενιές -όπως ο Άγγελος που του εµπιστεύθηκε ο Μαρής Καλ-
λιγάς σε νεαρή ηλικία, το τιµόνι ενός καλού σκάφους και το
έκανε υπερωκεάνειο- και η ελληνική κοινωνία έχουν τις δυνατό-
τητες, τη δύναµη, το κουράγιο και τη θέληση, να αναδείξουν
νέους Αγγέλους.

Καλό του ταξίδι από την ελληνική Βουλή.
(Χειροκροτήµατα)

Ακούσαµε τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, τον κ.
Κυριάκο Μητσοτάκη, ακούσαµε και τον κ. Γιάννη Μανιάτη, πα-
λαιό Υπουργό Ενέργειας, σε µια κριτική απέναντι στο νοµοσχέδιο
και σε µια κριτική απέναντι στη συνολική ενεργειακή πολιτική της
Κυβέρνησης.

Σε ό,τι αφορά την κριτική του κ. Μητσοτάκη, νοµίζω ότι και ο
Υπουργός και τα υπόλοιπα µέλη της Κυβέρνησης κι εµείς οι Βου-
λευτές του ΣΥΡΙΖΑ, έχουµε ανοιχτά τα αυτιά µας να ακούµε την
καλοπροαίρετη κριτική, να ακούµε τις συµβουλές, που αποβαί-
νουν στο εθνικό συµφέρον.

Ο Υπουργός µε µεγάλη ακρίβεια επεσήµανε ότι η Κυβέρνηση,
και συνέχισε και ολοκλήρωσε τα µεγάλα έργα, τα οποία δεν παίρ-
νουν ούτε δύο ούτε τρία χρόνια. Μπορεί να πάρουν πέντε, µπορεί
να πάρουν και δέκα. Τα τελειώνει, τα τιµά. Τιµά τις συνέχειες του
κράτους. Επεσήµανε, όµως, ότι κάποιες συµβάσεις, κάποιες συµ-
φωνίες, κάποια µεγάλα πρότζεκτ τα οποία µε άλλη πολιτική ανά-
γνωση τα κρίνει ατελέσφορα ή ασύµφορα για το εθνικό καλό, τα
µετέβαλε, τα µετέτρεψε και τα ολοκλήρωσε αλλιώς. Και εκ των
αποτελεσµάτων καλούµαστε να κρίνουµε για ζηµία και κέρδη σε
σχέση µε τις αλλαγές.

Επίσης ήταν πολύ σαφής, κάτι το οποίο παρέλειψαν κάποιοι -
ο κ. Μανιάτης τα ξέρει καλύτερα και ήταν πιο προσεκτικός, ο κ.
Μητσοτάκης µάλλον ελλιπέστερα προετοιµασµένος, δεν τα δι-
ευκρινίζει- για τα τεράστια δανειακά βάρη τα οποία δηµιουργή-
θηκαν στη ΔΕΗ. Ο κύριος Υπουργός ήταν σαφής και δεν
αµφισβητήθηκαν καθόλου τα λεγόµενά του. Μιλάµε για 1,5 δισε-
κατοµµύριο το 2008 και το 2011. 

Αυτή είναι η προίκα της ΔΕΗ στα χρόνια του µνηµονίου, της
χρεοκοπίας και των επώδυνων συµβιβασµών, µε τα κυλιόµενα
οµολογιακά δάνεια µισού δισεκατοµµυρίου το καθένα, βραχυ-
πρόθεσµα ,για να εξυπηρετείται το δανειακό βάρος. Αυτή ήταν
η προίκα! Και µε αυτή την προίκα του βαρέως δανεισµού και του
ελλιπούς εκσυγχρονισµού βρέθηκε η Ελλάδα στην κρίση εδώ και
οχτώ χρόνια.

Όλο αυτό το πολιτικό σκεπτικό, οι µύδροι του κ. Μητσοτάκη,
σε ποιους, άραγε, απευθύνεται; Στον αµνήµονα ελληνικό λαό
που δεν ξέρει τι συνέβη τα τελευταία σαράντα µε πενήντα χρό-
νια; Εάν όλη η παράταξή του, µία παράταξη λαµπρών βαρόνων
και λαµπρών φυλάρχων, είχε αυτή την τεράστια εθνική πολιτική
διαρκούς ανάπτυξης, προκοπής, σωφροσύνης και ορθολογι-
σµού, πώς συνέβη και το 2010 κατέρρευσε η χώρα; Ποιος θα
δώσει µία απάντηση σε αυτό;  

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Ποια ήταν η εθνική βιοµηχανική πολιτική και η εθνική αναπτυ-
ξιακή πολιτική; Ποια ήταν η πολιτική στον χρηµατοπιστωτικό
τοµέα; Με έκπληξη προ ηµερών, σε ένα φιλµ που γυρίστηκε πρό-
σφατα, άκουσα τον αείµνηστο Γεράσιµο Αρσένη, µερικές ηµέρες
πριν πεθάνει, να αναφέρεται στη νοµισµατική και τραπεζική πο-
λιτική που παρέλαβε η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ το 1981. Συγ-
κρατώ ένα στοιχείο. Τα επιτόκια τα όριζε µία νοµισµατική
επιτροπή, της οποίας προΐστατο ο Υπουργός Συντονισµού και µε
πολιτική απόφαση οριζόταν το επιτόκιο για τα δάνεια των µεγά-
λων επιχειρήσεων. 

Διακόσια έντεκα επιτόκια ίσχυαν το 1981! Αυτή ήταν η οικονο-
µική και αναπτυξιακή πολιτική διαδοχικών κυβερνήσεων στη Με-
ταπολίτευση, αυτή ήταν η πολιτική που οδήγησε στον
υπερδανεισµό µε θαλασσοδάνεια των µεγάλων επιχειρήσεων,
αυτή οδήγησε στις προβληµατικές, που φορτώθηκαν στην
Εθνική Τράπεζα και απειλήθηκε µε κατάρρευση, αυτή ήταν η πο-
λιτική της ραγδαίας αποβιοµηχάνισης τα τελευταία σαράντα
χρόνια. 
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Και αυτή ήταν η πολιτική, η οποία οδήγησε στην παράφρονα,
στην παράλογη πιστωτική υπερεπέκταση από τη δεκαετία του
1990 και όλο το 2000, οδήγησε στον κρατικό υπερδανεισµό και
στην κατάρρευση της ελληνικής οικονοµίας στον διαρκή πόνο
της ελληνικής κοινωνίας. 

Γι’ αυτά να µιλήσουµε και να δούµε πώς θα πάµε µπροστά. Δέ-
χοµαι την αγωνία του κ. Μανιάτη, ο οποίος γνωρίζει από ενέρ-
γεια, αλλά δεν δέχοµαι τη λύσσα του για µία διαρκή, πικρή
αυτοδικαίωση χωρίς στοιχεία αυτοκριτικής. 

Να δεχθώ ότι κάποιες από τις πολιτικές πράξεις, στις οποίες
είχε προχωρήσει, ήταν και ορθές και δικαιολογηµένες, αλλά δεν
ολοκληρώθηκαν. Όµως πώς δικαιολογείται όλη αυτή η κατάρ-
ρευση της χώρας σε όλα τα χρόνια της πιστωτικής επέκτασης,
της λατρείας του Χρηµατιστηρίου, που έβγαζε κυβερνήσεις, της
λατρείας του ιδιωτικού δανεισµού, της λατρείας της πιστωτικής
κάρτας σε κάθε νοικοκυριό, της τυφλής πίστης ότι όλα τα νοικο-
κυριά µπορούν να δανειστούν και άλλο, και άλλο, και άλλο;

Σε αυτούς τους ανθρώπους τι λέµε τώρα, µετά από τόσα χρό-
νια; Και τι λένε τα κόµµατα που κυβέρνησαν -µε τα καλά τους και
τα κακά τους, δεν θα κάνουµε τώρα µόνο απόρριψη- για τα δα-
νειακά βάρη που έχουν τα ίδια τα κόµµατα; Πόσο καλοί νοικοκύ-
ρηδες ήταν στα σπίτια τους µε 200 εκατοµµύρια δάνεια το
καθένα, τα οποία δεν πρόκειται ποτέ να επιστραφούν ή θα επι-
στραφούν µετά από διακόσια χρόνια;

Τι µπορούµε να πούµε σε αυτούς τους ανθρώπους; Τι µπο-
ρούµε να πούµε για το σκάνδαλο της διαπλοκής τραπεζών, ολι-
γαρχών, µίντια και πολιτικών προσώπων, το οποίο διέλυσε και το
τραπεζικό σύστηµα και ολόκληρη τη χώρα;

Τι µπορούµε να πούµε στους πολίτες που υποφέρουν µε τους
δεσµευµένους λογαριασµούς για τα θαλασσοδάνεια των µέσων
µαζικής ενηµέρωσης, τα οποία σε αυτές τις αίθουσες του ελλη-
νικού Κοινοβουλίου, οµολογούσαν ανερυθρίαστα ότι έπαιρναν
δάνεια, όπως ακριβώς επί χούντας οι εργολάβοι των παραλιακών
ξενοδοχείων στα κουφάρια; Τα παίρναµε µε αέρα, επειδή ήµα-
σταν εµείς.

Αυτά είναι τα πολιτικά προβλήµατα. Και ο κ. Μητσοτάκης δεν
δίνει καµµία πειστική απάντηση γι’ αυτά, όπως δεν δίνει για καµ-
µία offshore ή για τίποτε άλλο. 

Όµως ας δούµε τα ζητήµατα εθνικής στρατηγικής στρατηγι-
κής για την ανάταξη της χώρας µε άλλες πολιτικές πρακτικές και
άλλες φιλοσοφίες. Σε αυτά δεν απαντά ούτε το ΠΑΣΟΚ, το οποίο
έχει διαγράψει τη µνήµη των κακών ηµερών, έχει διαγράψει τις
µνήµες των υποδίκων και καταδίκων µελών του και συζητάµε σαν
να µην υπάρχει κανένα παρελθόν. 

Για την εξοικονόµηση, για ένα απλό πράγµα, απάντησε ο
Υπουργός. Απάντησε και για τα χρήµατα που υπάρχουν –σχεδόν
1 δισεκατοµµύριο ευρώ- και για τις αιτήσεις που µπήκαν στο σύ-
στηµα –περίπου τριάντα πέντε χιλιάδες νοµίζω ενεκρίθησαν τις
τελευταίες εβδοµάδες- και για το δυναµικό που µπορεί να εγκλη-
θεί για περίπου εβδοµήντα µε ογδόντα ελληνικές βιοµηχανίες οι-
κοδοµικών υλικών και για δεκάδες –εξήντα, εβδοµήντα, ογδόντα-
επαγγέλµατα τα οποία αναµειγνύονται στην οικοδοµή. 

Υπάρχουν συνέχειες στις καλές πολιτικές, υπάρχουν παύσεις
και τοµές και ρήξεις στις κακές πολιτικές. Αυτή είναι µία απάν-
τηση, την οποία όλοι πρέπει να την ενστερνιζόµαστε. 

Και εν τέλει οι ιδιωτικοποιήσεις είναι ένα µεγάλο πονεµένο κε-
φάλαιο στην ιστορία της ελληνικής πολιτικής τάξης. Ξεκίνησε
από την εποχή κυβερνήσεως Μητσοτάκη στις αρχές της δεκαε-
τίας του 1990 και δεν ξεκίνησε µε τις καλύτερες προϋποθέσεις
και µε τις καλύτερες καταλήξεις. Όλοι θυµόµαστε, πώς απέληξε
ο «γίγας ΟΤΕ» στα χέρια της «DEUTSCHE TELEKOM» καθ’ ολο-
κληρίαν σχεδόν, µε τι κόλπα παρενέβη ο Βγενόπουλος για να
πουλήσει το τελευταίο µεγάλο πακέτο –για το οποίο δεν µάθαµε
τίποτα, για το πώς και το τι- και µε ποιους τρόπους αγόραζε δί-
κτυα λιανικής ο ΟΤΕ, ο οποίος είχε το µεγαλύτερο δίκτυο λιανι-
κής στην Ελλάδα, πώς βρέθηκε το δίκτυο «ΓΕΡΜΑΝΟΣ» στον
ΟΤΕ, και ποιες υπεραξίες ποιοι ενθυλάκωσαν αυτά τα χρήµατα. 

Ας µηΦ µιλάµε διαρκώς µόνο για το παρελθόν. Το παρελθόν
το έχει εµπεδώσει στην καθηµερινότητά του το ελληνικό νοικο-
κυριό, ο Έλληνας πολίτης. Ας µιλήσουµε για το τι κάνουµε τώρα
και το πώς ονειρευόµαστε τη χώρα για το µέλλον. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Σέλτσας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΕΛΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα ολοκληρώνεται η συ-

ζήτηση του πιο καθοριστικού για το µέλλον της ενεργειακής πο-
λιτικής της χώρας νοµοσχεδίου. 

Με αυτό το νοµοσχέδιο αλλάζει ριζικά η λιγνιτική παραγωγή
στη χώρα. Αλλάζει ριζικά ο ενεργειακός χάρτης στο λεκανοπέδιο
της Φλώρινας, αλλά και στην περιοχή της Μεγαλόπολης. Κινού-
µαστε σε αχαρτογράφητα νερά και είναι εξαιρετικά δύσκολο να
προβλέψουµε ποια θα είναι η αναπτυξιακή πορεία αυτών των πε-
ριοχών, οι οποίες έχουν στηρίξει την παραγωγή ενέργειας µε τε-
ράστιο περιβαλλοντολογικό κόστος. 

Αυτές οι περιοχές µε το πλούσιο υπέδαφός τους έχουν προ-
σφέρει πολλά µε γνώµονα το δηµόσιο συµφέρον. Η ανταπόδοση
που έχουν λάβει, όµως, είναι πολύ µικρή µπροστά σε αυτό που
έχουν προσφέρει. Οι περιοχές µας αξίζουν ένα µακρόπνοο σχέ-
διο ανάπτυξης, µια ανάπτυξη που θα είναι βιώσιµη µε σοβαρές
εγγυήσεις από την πλευρά του κράτους. 

Θέλω για την περιοχή µου µια ανάπτυξη στηριζόµενη σε στα-
θερές βάσεις, στηριζόµενη στην ορθολογική διαχείριση του λι-
γνίτη, στην προστασία του περιβάλλοντος, στον πρωτογενή
τοµέα, στη δύναµη της εκπαίδευσης –και το τονίζω- στις νέες θέ-
σεις εργασίας. 

Με αυτό το νοµοσχέδιο περνάµε ως χώρα σε ένα νέο πλαίσιο
λειτουργίας. Το ζήτηµα, δηλαδή, δεν είναι µόνο τοπικό, είναι
πρωτίστως εθνικό. Η αποεπένδυση στον τοµέα της ενέργειας
αφορά τον ενεργειακό σχεδιασµό ολόκληρης της χώρας.

Πριν από τρία χρόνια η Κυβέρνησή µας µε τη στήριξη των το-
πικών κοινωνιών ανέτρεψε το καταστροφικό σχέδιο της «µικρής»
ΔΕΗ, ένα σχέδιο που θα αφαιρούσε από τη ΔΕΗ κάθε έννοια δη-
µόσιου χαρακτήρα. 

Σήµερα επιχειρείται η αποεπένδυση σε µια προσπάθεια της
χώρας να συµµορφωθεί στο ευρωπαϊκό δεδικασµένο και να ολο-
κληρώσει την τέταρτη και τελευταία αξιολόγηση πριν την έξοδο
από την επιτροπεία. 

Η απελευθέρωση της αγοράς της ενέργειας, αλλά και η κα-
τάργηση του µονοπωλίου της ΔΕΗ στον λιγνίτη είναι ένα σκληρό,
αλλά δυστυχώς αναγκαίο προαπαιτούµενο για την έξοδο της
χώρας από το µνηµόνιο. 

Παρά τις δεσµεύσεις αυτές, προτεραιότητά µας πρέπει να
είναι τα εξής: 

Πρώτον, ο ενεργειακός σχεδιασµός της χώρας δεν πρέπει να
κινδυνεύσει ούτε στο ελάχιστο. Πρέπει να γίνει µε όρους δηµό-
σιου συµφέροντος. 

Δεύτερον, οι εργασιακές σχέσεις και τα ασφαλιστικά δικαιώ-
µατα των εργαζοµένων πρέπει να είναι πλήρως εξασφαλισµένα. 

Τρίτον, η ανταποδοτικότητα προς τις τοπικές κοινωνίες πρέπει
να είναι η µεγαλύτερη δυνατή. Είναι θετικό η αύξηση του οδικού
τέλους από το 1,20 στο 1,40 ευρώ. 

Τέταρτον, η αποκατάσταση και η επαναπόδοση των εδαφών
πρέπει να είναι εξασφαλισµένη. Ειδικά για τη Φλώρινα είναι θε-
τικό το ότι υπάρχει στο τελικό κείµενο του νόµου ρητή αναφορά
στην υποχρέωση της νέας εταιρείας για µεταφορά θερµικής
ενέργειας για τη θέρµανση Φλώρινας και Μελίτης. 

Πέµπτον, οι νέες θέσεις εργασίας που θα προκύψουν στην πε-
ριοχή θα πρέπει να καλύπτονται σύµφωνα µε το στοιχείο της εν-
τοπιότητας. 

Έκτον, περιµένω επίσης, κύριε Υπουργέ, µία απάντηση για την
αντικατάσταση της Αχλάδας. Η εξασφάλιση όλων αυτών είναι για
εµένα θέµα µείζονος πολιτικής σηµασίας. Οι δεσµεύσεις που έχει
αναλάβει η ΔΕΗ προς την τοπική κοινωνία θα πρέπει να αναλη-
φθούν στο ακέραιο και από τη νέα εταιρεία.

Το νοµοσχέδιο αυτό είναι ένα επίπονο νοµοσχέδιο για τη Φλώ-
ρινα και τη Μεγαλόπολη. Είναι επίπονο και για τη ΔΕΗ και για
τους εργαζοµένους της, όπως επίπονη είναι και όλη αυτή η τε-
ράστια οικονοµική κρίση που έχει βιώσει ο λαός µας όλα αυτά
τα χρόνια. Αυτή η κρίση οδεύει προς το τέλος. Με αυτό το νοµο-
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σχέδιο ολοκληρώνονται σταδιακά όλες οι µνηµονιακές υποχρε-
ώσεις. Αν δεν καταφέρουµε να βγάλουµε τη χώρα από τη µνη-
µονιακή εποχή, η Ιστορία δεν θα µας συγχωρέσει. Εύχοµαι και
ελπίζω η Ιστορία να µας δικαιώσει. 

Οι πολίτες της δυτικής Μακεδονίας, οι πολίτες της Φλώρινας,
που θα υποστούν ως επί το πλείστον τις συνέπειες αυτές της
ενεργειακής αλλαγής, περιµένουν πολλά από αυτήν την Κυβέρ-
νηση, κύριε Υπουργέ. Ας µην τους διαψεύσουµε.

Τα αναπτυξιακά ισοδύναµα πρέπει να είναι πολλαπλάσια των
όσων θα υποστούµε από την αποεπένδυση. Τολµήστε, κύριε
Υπουργέ. Χρωστάτε στην ακριτική Φλώρινα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.
Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, θα ψηφιστεί µε ονοµαστική ψηφοφορία σε λίγες ώρες
το νοµοσχέδιο για την πώληση των µονάδων της ΔΕΗ. Σήµερα
έξω, στο Σύνταγµα διαδηλώνουν οι εργαζόµενοι στη ΔΕΗ και στη
«ΛΑΡΚΟ». Άλλες εποχές ήσασταν µαζί τους. Σήµερα δεν µπο-
ρείτε να πάτε µαζί τους. Αξιολογήστε γιατί.

Επειδή, όµως, δεν έχω πάρα πολύ χρόνο, θα ήθελα να σας µι-
λήσω γι’ αυτό που ψηφίζετε σήµερα, γι’ αυτό που είχε προαναγ-
γείλει ο κ. Σκουρλέτης ως µια «µεγάλη µπίζνα». Εγώ θα έλεγα
«ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ µπίζνες». Ο κ. Σκουρλέτης είχε πει ότι «κάποιος θα
πάρει τη ΔΕΗ για ένα κοµµάτι ψωµί» και σήµερα έρχεστε να νο-
µοθετήσετε, να ψηφίσετε -εσείς θα δώσετε την εντολή το βράδυ,
και οι Βουλευτές από τους ενεργειακούς νοµούς και οι υπόλοιποι
Βουλευτές- ότι ο διαγωνισµός, όποιο τίµηµα και αν έχει, δεν θα
µπορεί να βγει άγονος. Είναι µπίζνα ή όχι, κύριοι συνάδελφοι
Βουλευτές; Σας το ξαναλέω: Ψηφίζετε ότι, όποιο και αν είναι το
τίµηµα, δεν θα µπορείτε να βγάλετε άγονο τον διαγωνισµό. 

Στη Μεγαλόπολη µειώνετε την ισχύ της νεότερης µονάδας µε
το φθηνότερο καύσιµο από 820 MW σε 500 MW. Σας είπαν οι
δικοί σας, αυτοί που παίζουν στα σποτ του ΣΥΡΙΖΑ, ότι το κόστος
για τη µειωµένη παραγωγή ρεύµατος θα είναι 150 εκατοµµύρια
ευρώ όχι εγώ. 

Σας είπε ο κ. Καρυπίδης που παίζει στο σποτ ως πρωταγωνι-
στής του ΣΥΡΙΖΑ ότι αποστερείτε κατά 20 εκατοµµύρια το αντα-
ποδοτικό τέλος από τις τοπικές κοινωνίες. Δώρο και στον ιδιώτη,
µείωση και από την τοπική αγορά!

Είστε Βουλευτές και δεν θέλετε να µάθετε ποιο είναι το «εύ-
λογο τίµηµα» που θα πουλήσετε τις µονάδες της ΔΕΗ;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΩΝΑΣ: Το ίδιο δεν κάνατε και µε τον ΟΤΕ, όταν
τον πουλούσατε στους Γερµανούς;

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Αφήστε τους προηγού-
µενους. Τους προηγούµενους η κοινωνία τους καταδίκασε, όπως
λέγατε. Σήµερα εσείς θα ψηφίσετε χωρίς να ξέρετε το εύλογο
τίµηµα που θα πουληθούν τα δύο µπλοκ µονάδων;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΩΝΑΣ: Ξέρετε για τους άλλους, δεν ξέρετε για
τον εαυτό σας;

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Τώρα βέβαια εσείς µε-
τρήσατε τους Βουλευτές, είδατε ότι στην Κοζάνη είναι περισσό-
τεροι, αφήσατε απ’ έξω τις µονάδες της Κοζάνης, πήγατε στους
υπόλοιπους νοµούς.

Λέτε ότι δεν υπάρχει λιγνίτης για πολλά χρόνια. Ποιον να πι-
στέψω από όλους εσάς; Να πιστέψω εσάς ή τον Πάνο Καµµένο,
αυτόν µε τον οποίο συγκυβερνάτε;

Ας δούµε τι έλεγε τον Γενάρη του 2015: «Έχει τέτοια περιου-
σία από κάτω ο λιγνίτης που µπορεί να σηκώσει ενεργειακά τα
επόµενα είκοσι χρόνια».

Ορίστε, το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπου-

λος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μάλιστα, η µονάδα 4 της ΔΕΗ που πουλάτε, κύριοι συνάδελ-
φοι, στη Μεγαλόπολη, είναι η µονάδα που έχει αποθείωση. Θα
καίει ακόµα και κάρβουνο και αυτός που θα την πάρει, ο ιδιώτης
και λόγω του συστήµατος θα δίνει όλη την παραγωγή ρεύµατος.
Ακούστε τι κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ. Στον ιδιώτη δίνει όλη την παραγωγή

ρεύµατος και την καλύτερη τιµή, γιατί µπαίνει πρώτη η µονάδα
στο Χρηµατιστήριο Τιµών λόγω της σύνδεσής της µε την Κρήτη
για τα επόµενα σαράντα χρόνια. Πάτε στο ιδιωτικό µονοπώλιο
εσείς. Είναι «µπίζνα» ή δεν είναι «µπίζνα»; Αν το κάναµε εµείς
αυτό, τι θα λέγατε εσείς;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αναφέρω τον κ. Σκουρλέτη -ο οποίος, όµως, θα το ψηφίσει σε
ονοµαστική, θα σηκώσει το χέρι του το βράδυ- που µιλούσε για
«µπίζνες», να δούµε αν λέει αλήθεια και ποιοι κάνουν τις «µπίζ-
νες». Κάνει ο Πρωθυπουργός σας «µπίζνες»; Σε ποιους θα τις
δώσει ο Πρωθυπουργός σας τις µονάδες;

Ξέρετε τι έλεγε ο κ. Σκουρλέτης, κύριε Υπουργέ, στις 20-5-
2016; Ακούστε, έχει ενδιαφέρον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τέλειωσε ο χρόνος,
κύριε Κωνσταντινόπουλε.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Θα τελειώσω, κύριε
Πρόεδρε.

Έλεγε: «Η δική µας στρατηγική για τη ΔΕΗ είναι των συµπρά-
ξεων, όχι της βίαιης αποκοπής κοµµατιών της και της εκποίησής
της άρον-άρον». Αυτά έλεγε ο κ. Σκουρλέτης στις 20-5-2016 για
τις µπίζνες ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία, κύριε Κων-
σταντινόπουλε.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας
παρακαλώ, σας παρακαλώ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εγώ σας παρα-
καλώ!

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Μιλάτε, κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αλλά θα µας ακούσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν θα σας ακού-
σουµε επ’ αόριστον, αλλά µέσα στον χρόνο.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Οι Βουλευτές σας, ο κ.
Παπαηλιού µίλησε για απολύσεις, αλλά θα ψηφίσει το βράδυ.
Εµείς δεν θα τον βγάλουµε φωτογραφία, όπως βγάζατε εσείς
φωτογραφίες και τις κολλούσατε στις πόλεις.

Θέλω να σας θυµίσω, όµως και κάτι άλλο για να δείτε τι ση-
µαίνει ΣΥΡΙΖΑ των εργολάβων και των εργολαβιών. Ο κ. Θεοφύ-
λακτος είναι εδώ; Όχι.

Ο κ. Θεοφύλακτος, λοιπόν -και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρό-
εδρε- έκανε µια ερώτηση στους φορείς, που ήταν όλοι ΣΥΡΙΖΑ:
«Πόσοι είναι σήµερα οι εργαζόµενοι στην ΔΕΗ και στις εργολα-
βίες, κύριε Πρόεδρε;». Και πήρε την απάντηση. Σας διαβάζω επί
λέξει την απάντηση και θα την καταθέσω: «Σήµερα στον όµιλο
υπό την ευρεία έννοια, µαζί µε τον ΑΔΜΗΕ είναι κοντά στις δε-
καεννιά χιλιάδες, αλλά υπάρχουν περίπου και άλλες είκοσι χιλιά-
δες θέσεις εργασίας µε εργολαβικές σχέσεις, έτσι ακριβώς όπως
τις είπε ο κ. Θεοφύλακτος». Το καταθέτω.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μα, πόσα χρόνια θέλετε για να τα βάλετε µε τους εργολάβους;
Οι εργολάβοι επί ΣΥΡΙΖΑ έχουν περισσότερο προσωπικό από τον
δηµόσιο τοµέα! Είκοσι χιλιάδες! 

Κύριε Θεωνά, σας το θυµίζω αυτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΩΝΑΣ: Το ξέρουµε.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Δηλαδή, «πουλάτε το

νερό, πουλάτε τη ΔΕΗ, θα πουλήσετε και την Κοµοτηνή»! 
Συγχαρητήρια! Περιµένω το βράδυ να ψηφίσετε τη µεγαλύ-

τερη «µπίζνα» ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ στην ιστορία της χώρας. 
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Παναγιώταρος
έχει τον λόγο.

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Και οι τρεις Βουλευτές του Νοµού Αρκαδίας ψήφισαν το µνη-
µόνιο, όπως και το τρίτο µνηµόνιο που περιελάµβανε και την πώ-
ληση, τη διάλυση της ΔΕΗ. Οπότε τα κροκοδείλια δάκρυα των
Βουλευτών της Αντιπολίτευσης -όπως και παλαιότερα του Βου-
λευτή της συγκυβέρνησης ο οποίος ήταν στην Αντιπολίτευση-
είναι κροκοδείλια δάκρυα και τίποτα λιγότερο, τίποτα περισσό-
τερο. 

Η πατρίδα µας βρίσκεται σε κίνδυνο απ’ όλες τις πλευρές. Πριν
από λίγες ηµέρες έγινε ένα ΚΥΣΕΑ, όπου αντί τελικά να παραγ-
γείλουν φρεγάτες, αεροπλάνα και ό,τι άλλο χρειάζεται για την
εθνική ασφάλεια, ανεξαρτησία και αυτάρκεια της χώρας, το µόνο
που παρήγγειλαν µέσα ήταν κάτι καφέδες, κουλουράκια, ντόνατς
και σάντουιτς για να βγάλουν ένα αποτέλεσµα, δηλαδή το από-
λυτο µηδέν. 

Αλήθεια, γι’ αυτήν την προχειρότητα στον σχεδιασµό της
αµυντικής θωράκισης της πατρίδας µας, περιµένατε κάτι διαφο-
ρετικό; Από ποιους; Από τους αλληλέγγυους των λαθροµετανα-
στών στη Μυτιλήνη; Από τους αστράτευτους; Από τους
«γιωτάδες»; Από τα βύσµατα; Απ’ όλους αυτούς οι οποίοι σιχαί-
νονται τον Ελληνικό Στρατό; Όχι. 

Βέβαια, ακούγαµε µετά από το περίφηµο ΚΥΣΕΑ -της πλάκας-
ότι παίρνουµε τώρα, σε ένα µήνα, δυο φρεγάτες από τους Γάλ-
λους µε leasing. Μου θύµισαν αγοραπωλησίες για µηχανάκια ή
αυτοκίνητα µε leasing. Βέβαια, τελικά όλα αυτά έγιναν χωρίς να
ρωτήσουµε τον ξενοδόχο, τους ίδιους τους Γάλλους. Αυτοί λόγω
των γενικότερων γεωστρατηγικών και γεωπολιτικών καταστά-
σεων στην περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου και αλλού, από
τις µόλις πέντε φρεγάτες που διαθέτουν αυτού του τύπου, θα
µας έδιναν τις δυο; Όχι, φυσικά. 

Επίσης, µπορεί να δούµε τη γειτονική Ιταλία, µια χώρα που κι
αυτή έχει τεράστια οικονοµικά προβλήµατα, να παραλαµβάνει
τώρα την έβδοµη φρεγάτα τύπου FREMM, διότι πολύ απλά,
ασχέτως οικονοµικών συγκυριών, την άµυνα της χώρας δεν την
αφήνουν σε κανέναν τοκογλύφο, σε κανέναν ο οποίος βάζει τα
µνηµόνια πάνω από την ανεξαρτησία της πατρίδας. Οι Ιταλοί
έχουν και F-35 κι όλα αυτά τα οποία θα έπρεπε να έχουµε κι
εµείς. 

Ακούµε καθηµερινά απίστευτα πράγµατα. Ακούσαµε την κ.
Φωτίου να βάζει χέρι στη συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων
και να λέει ότι δεν κατάλαβαν –κοινώς ότι είναι ηλίθιοι- όσα έχουν
να κάνουν µε αυτό το οποίο επαναφέρει, δηλαδή την υιοθεσία
παιδιών από οµοφυλόφιλα ζευγάρια. 

Κύριοι του ΠΑΣΟΚ, που φωνάζετε γενικώς και αδιακρίτως,
ακούσατε προχθές για µια απόφαση δικαστηρίου που αφορά µια
ΜΚΟ πολύ γνωστή σας, γιατί ήταν όλοι στελέχη του ΠΑΣΟΚ.
Ήταν από το Διεθνές Κέντρο Αποναρκοθέτησης, όπου «µασαµ-
πούκιαζαν» δεκάδες και εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ τάχα
για να βγάζουν νάρκες σε κάποιες χώρες που κανείς δεν ξέρει
πού µπορεί να βρίσκονται. Και όλα αυτά ήταν βαρύγδουπα στε-
λέχη του ΠΑΣΟΚ. Και πού να µείνουν βέβαια λεφτά για την
άµυνα, όταν τα λεφτά τα κατασπαταλούσατε από δω κι από κει; 

Ερχόµαστε, λοιπόν, στο εν λόγω νοµοσχέδιο, όπου ενώ υπάρ-
χουν τα ηχητικά και γενικότερα τα οπτικοακουστικά ντοκουµέντα
σχετικά µε το τι έλεγαν τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ
µέχρι να πάρουν την Κυβέρνηση στις αρχές του 2015, όπου και
µόνο µε το άκουσµά τους θα έπρεπε να παραιτούντο ο ένας µετά
τον άλλον, βλέπετε ότι είναι τόσο καλά «πριτσινωµένοι» στις κα-
ρέκλες τους, που δεν φεύγουν ο κόσµος να χαλάσει. 

Μάλιστα, καταφέρνετε το απίστευτο, δηλαδή όχι µόνο να ξε-
πουλάτε, όπως κατηγορούσατε τους προηγούµενους, αλλά και
σε πλέον εξευτελιστικές τιµές και µε απίστευτους όρους. Δεν θα
πούµε αυτά που ακούσαµε για τη µετοχή ότι οι προηγούµενοι θα
πουλούσαν µε τη µετοχή στα 12 ευρώ, ενώ εσείς πουλάτε στο
1,8 ευρώ και διάφορα άλλα πράγµατα. 

Κύριοι, την περιουσία της ΔΕΗ, τις υποδοµές της, οι οποίες
έχουν φτιαχτεί σε βάθος δεκαετιών από τον µόχθο και το υστέ-
ρηµα αποκλειστικά και µόνο του ελληνικού λαού και κοστίζουν
τρισεκατοµµύρια ευρώ, δεν µπορείτε να τα δίνετε ούτε για ένα
ούτε για 2 δισεκατοµµύρια ευρώ, όπως ήταν να τα δώσουν οι
προηγούµενοι, αλλά ούτε για 500 ή 600 εκατοµµύρια ευρώ, όπως
θέλετε να τα δώσετε τώρα ή και ακόµα λιγότερα. Δεν δικαιούσθε

ούτε να σαλαµοποιείτε τη ΔΕΗ, τα δίκτυα, τις υποδοµές, τα
πάντα –όπως αυτό έχει αρχίσει από τους προηγούµενους- ούτε
να µεθοδεύετε άθλιες καταστάσεις ούτε να την ξεπουλάτε ούτε
να την χαρίζετε σε διάφορους επιτήδειους ψεύτες, ψευτοεπεν-
δυτές, οι οποίοι αγοράζουν µονοπώλια έναντι πινακίου φακής.
Περί αυτού πρόκειται, διότι αυτοί δεν είναι επενδυτές, αλλά είναι
οι διάφοροι «νταραβερτζήδες» οι οποίοι έκαναν και κάνουν δου-
λειές µε το δηµόσιο και αποµυζούν το δηµόσιο, µε ό,τι αυτό συ-
νεπάγεται για τον ελληνικό λαό.

Ακούσαµε τον αντιπολιτευτικό λόγο του Προέδρου της Νέας
Δηµοκρατίας, των Βουλευτών της, των Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ -
ή Κινήµατος Αλλαγής ή όπως αλλιώς λέγεται- αλλά σας υπενθυ-
µίζουµε ότι έχετε ψηφίσει κι εσείς, µε το τρίτο µνηµόνιο αλλά και
τα προηγούµενα, το ξεπούληµα και τη διάλυση της ΔΕΗ. Οπότε,
σταµατήστε να κοροϊδεύετε τον κόσµο. Η µόνη διαφορά που
έχετε και κουνάτε το δάκτυλο η Αντιπολίτευση στην Κυβέρνηση
είναι σχετικά µε το τίµηµα και όχι µε το εάν θα έπρεπε να πουλη-
θεί ή όχι η ΔΕΗ. 

Θα κάνω, επίσης, ένα µικρό σχόλιο. Ακούσαµε ότι το ΠΑΣΟΚ
τα είχε κάνει τέλεια, δηλαδή έφεραν τον ΤΑΡ µαζί µε τη Νέα Δη-
µοκρατία. Βέβαια, είναι ίσως η χειρότερη συµφωνία που έχει γίνει
ποτέ για αγωγό σε ολόκληρη την υφήλιο. Περνά από µια χώρα,
δεν εισπράττουµε τέλη διέλευσης, δεν υπάρχουν υποδοµές για
εξόδους ώστε να πάρουµε κι εµείς απ’ αυτό το φυσικό αέριο, δεν
έχουµε τίποτα απολύτως. Και περιµένουµε να δούµε πόσοι θα
είναι οι εργαζόµενοι, ποιοι είναι Έλληνες απ’ αυτούς, ποιοι είναι
αλλοδαποί και τι οφέλη θα έχουν οι τοπικές κοινωνίες, γιατί όταν
θα τελειώσει κι αυτό το έργο, µάλλον δεν θα έχουµε και κάτι το
ιδιαίτερο.

Ο αξιότιµος Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας µιλούσε και
έκανε παρεµβάσεις. Είπε για το νέο project, το νέο σχέδιο, για
το πώς θα έπρεπε να λειτουργούν όλα αυτά. Ξεχνάει ότι το
κόµµα του συγκυβερνούσε για σαράντα και πλέον έτη µε το
ΠΑΣΟΚ και οδήγησαν την πατρίδα µας εδώ που την οδήγησαν.
Καµµία προοπτική, καµµία σκέψη. Ποτέ δεν είχαν το βλέµµα στο
µέλλον για να µπορούν να προλαβαίνουν τα γεγονότα και φτά-
νουµε πάντα στο ενενηκοστό λεπτό και τρέχουµε άρον-άρον σαν
κράτος να µαζέψουµε τα ασυµµάζευτα. 

Λέγονται φθηνές δικαιολογίες για τη διάλυση της ΔΕΗ από
όλους, από τους προηγούµενους και από τους νυν. Λέτε -και
είναι επιχείρηµα πολλών- για τον λιγνίτη ο οποίος ήταν αυτός ο
οποίος έδινε φτηνό ρεύµα για δεκαετίες ολόκληρες. Φτιάχτηκαν
υποδοµές. Δεκάδες χιλιάδες Έλληνες πολίτες εργάζονταν εκεί
µέχρι πρόσφατα, όπου οι εργολάβοι συνεχώς παίρνουν τη θέση
των εργαζοµένων και οι εργολάβοι δεν προσλαµβάνουν Έλλη-
νες. 

Ακούσαµε προηγουµένως τον κ. Κωνσταντινόπουλο, Βουλευτή
Αρκαδίας, να λέει για τους εργολάβους. Μα και επί των ηµερών
σας ήταν οι εργολάβοι. Τώρα, αν είναι πέντε πάνω, πέντε κάτω,
δεν αλλάζει τίποτα. Το ζητούµενο θα ήταν να µην έχουµε εργο-
λάβους µέσα στη ΔΕΗ. 

Ακούσαµε από κάποιους ότι ο λιγνίτης είναι ρυπογόνος και,
άρα, αν πουληθεί στον ιδιώτη, θα πάψει να είναι ρυπογόνος και
να έχει αυτά τα µονοπωλιακά προνόµια µε τα συµβόλαια για τις
επόµενες δεκαετίες για τη µεταφορά ρεύµατος και όχι µόνο.
Ακούµε διάφορα άλλα παραδείγµατα, σχετικά µε τους λόγους
για τους οποίους θα πρέπει να ιδιωτικοποιούνται και η ΔΕΗ και
ο ΟΤΕ, οι µεγάλες επιχειρήσεις, κι άλλα κι ότι στο πλαίσιο του
ελεύθερου ανταγωνισµού δεν µπορεί η ΔΕΗ να έχει το µονοπώ-
λιο. Και τελικά τι κάνετε; Κρατάτε από τη ΔΕΗ όλα τα «σαπάκια»
και τα αρνητικά για το δηµόσιο και όλα τα καλά τα δίνετε έναντι
πινακίου φακής, πολύ χαµηλού τιµήµατος ή και τζάµπα, στον
οποιονδήποτε νέο «επενδυτή», ο οποίος και πάλι σε συγκεκριµέ-
νες περιπτώσεις θα λειτουργεί εντελώς µονοπωλιακά σε βάρος
αυτού του περίφηµου ανταγωνισµού, τον οποίον επικαλείστε συ-
νεχώς. 

Βλέπουµε δηλαδή ένα νέο µονοπώλιο να αντικαθιστά ένα
παλιό µονοπώλιο. Κι αν τα βάλουµε στο ζύγι, ναι, το παλιό µονο-
πώλιο είχε πολλά αρνητικά -και βλέπουµε ποια είναι κάποια από
αυτά- όπου οι συνδικαλιστές της ΓΕΝΟΠ δεν αγωνίζονταν για το
καλό της ΔΕΗ, αλλά µόνο για τα εργασιακά τους δικαιώµατα,
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συγκεκριµένων µάλιστα εκ των εργαζοµένων στη ΔΕΗ. Ήταν
αυτοί που «τσακωνόντουσαν» µε τη διοίκηση, αλλά συγχρόνως
«τσίµπαγαν» και κάτι δεκάδες εκατοµµύρια ευρώ δώρο από τη
διοίκηση της ΔΕΗ για να πηγαίνουν να κάνουν κάτι συνέδρια σε
εξωτικούς προορισµούς και όλα καλά. Και όλα αυτά στην υγεία
του κορόιδου. Είναι και το µνηµόνιο που, βλέπετε, λέτε ότι είναι
µνηµονιακές επιταγές, αλλά πάντοτε a la carte να συµβαίνουν
όλα αυτά τα οποία επικαλείστε για το µνηµόνιο. 

Κύριοι, προηγούµενοι και τωρινοί, που ξεπουλάτε τη ΔΕΗ η
κατάσταση είναι τραγική. Εκατοµµύρια Ελλήνων πολιτών, εκα-
τοντάδες χιλιάδες ελληνικών νοικοκυριών δεν έχουν ρεύµα στα
σπίτι τους γιατί είναι κοµµένο και δεν έχουν τη δυνατότητα να το
πληρώσουν. Πολλοί άλλοι δυσκολεύονται να τακτοποιήσουν τις
ρυθµίσεις τους. Τα χρέη αγγίζουν τα 3.000.000.000 ευρώ περί-
που. Πολλά από αυτά δε τα χρέη δεν αφορούν τον λογαριασµό
της ΔΕΗ, αλλά αφορούν άλλες χρεώσεις τις οποίες -επειδή το
ρεύµα είναι ίσως το σηµαντικότερο αγαθό µαζί µε το νερό σε ένα
νοικοκυριό- έχουν φορτώσει οι διάφοροι αποτυχηµένοι που κυ-
βέρνησαν αυτόν τον τόπο τα τελευταία έτη. Και βλέπουµε το
εξής θλιβερό-εξωπραγµατικό: σε έναν λογαριασµό της ΔΕΗ να
υπάρχουν άσχετες χρεώσεις οι οποίες ξεπερνούν και το 50% του
πραγµατικού λογαριασµού. 

Δεν διαπραγµατευτήκατε σωστά για τη µετάλλαξη και τη µε-
ταβίβαση της ΔΕΗ στα νέα δεδοµένα. Αυτό θα έπρεπε να γίνει
µε πολύ πιο σωστούς ρυθµούς, µε αντισταθµιστικά οφέλη από
την Ευρωπαϊκή Ένωση, αφού η Ελλάδα βασίζετο, ως επί το πλεί-
στον, στον φθηνό λιγνίτη, ο οποίος µε τις νέες µεθόδους –και θα
φανεί τα επόµενα χρόνια όταν θα τα πάρουν ιδιώτες- θα µπορεί
να χρησιµοποιείται και µάλιστα να είναι πολύ φιλικός προς το πε-
ριβάλλον. 

Η ΔΕΗ και γενικώς η ενέργεια σε κάθε χώρα είναι από τα πιο
σηµαντικά στρατηγικά ζητήµατα που αφορούν και την εθνική
ασφάλεια, αφορούν την αυτάρκεια, αφορούν την εθνική άµυνα,
αφορούν όλα αυτά για τα οποία δεν θα έπρεπε επ’ ουδενί να
ιδιωτικοποιηθεί. Και ακούσαµε και τον κ. Μητσοτάκη να οµιλεί και
άλλους.

Όµως, το σηµαντικότερο όλων για την ενέργεια και την ενερ-
γειακή αυτάρκεια σε µια χώρα είναι η θέσπιση της ΑΟΖ, κάτι που
µέχρι και τώρα δεν έχει γίνει πουθενά. Μέχρι και οι Αλβανοί, µε
τους οποίους είχατε συµφωνήσει πριν µερικά χρόνια στο πού θα
είναι η ΑΟΖ της Ελλάδος και της Αλβανίας, πήραν πίσω την από-
φασή τους για άλλους λόγους -γιατί είναι τσιράκια των Τούρκων-
και δεν κάνατε τίποτα επ’ αυτού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Και ενώ η χώρα αποδεδειγµένα κάθεται επάνω σε τεράστια

κοιτάσµατα πετρελαίου, υδρογονανθράκων και ενεργειακών κοι-
τασµάτων, ακόµα δεν κάνετε τίποτα. 

Η Κύπρος, η µικρή Κύπρος είχε το θράσος και το θάρρος, µε
έναν µεγάλο ηγέτη που είχε, τον αείµνηστο Παπαδόπουλο, να
θεσπίσει ΑΟΖ και τώρα να ξεκινάει, παρά τα όποια προβλήµατα,
τις έρευνες, τις γεωτρήσεις και λίαν συντόµως θα έχει ενεργει-
ακή αυτάρκεια. Θα µπορεί να πουλάει, θα µπορεί να κάνει πολλά
πράγµατα επ’ ωφελεία των κατοίκων της, της οικονοµίας της και
της άµυνάς της. 

Εσείς δεν έχετε κάνει τίποτα, διότι δεν σας ενδιαφέρει τίποτα
από όλα αυτά, παρά µόνο συνήθως µπίζνες, κονόµες, νταραβέ-
ρια, συµφωνίες µυστήριες και φάπες από τους µνηµονιακούς
αφέντες σας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Στύ-
λιος από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει έστω και ένας συνάδελφος Βου-
λευτής, από τη µέχρι τώρα συζήτηση, που έχει αντιληφθεί, έχει
καταλάβει και µπορεί να µας αναπτύξει σε γενικές γραµµές τον
συνολικό σχεδιασµό της σηµερινής Κυβέρνησης για το ενεργει-
ακό µέλλον της πατρίδας µας; 

Δεν αναφέροµαι στους αρµόδιους Υπουργούς. Αναφέροµαι

στους συναδέλφους Βουλευτές. Μετά από τη συζήτηση στην
επιτροπή και την οµιλία του κυρίου Υπουργού, υπάρχει κάποιος
από τους συναδέλφους που να έχει καταλάβει τι πρεσβεύει η Κυ-
βέρνηση στα ζητήµατα της ενέργειας; Ποια είναι η πολιτική της;
Με ποιο αξιόπιστο σχέδιο θα την εφαρµόσει; Μέσα σε ποιο χρο-
νοδιάγραµµα; Τι θα ήθελε να αφήσει πίσω της, όταν παραδώσει
τη σκυτάλη; Ποια είναι η δική της δηµιουργική συνεισφορά στα
µεγάλα προβλήµατα που αφορούν το υψηλό κόστος ενέργειας,
το περιβαντολογικό αποτύπωµα των ενεργειακών πηγών, τις
ΑΠΕ;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν µια ευκαιρία µε αφορµή
το σηµερινό νοµοσχέδιο να ακούσουµε σε γενικές γραµµές τη
θέση της ελληνικής Κυβέρνησης για αυτά τα ζητήµατα, για το
πώς το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο εντάσσεται σε ένα γενικότερο
κυβερνητικό σχεδιασµό για το ενεργειακό µέλλον του τόπου. Δεν
ακούσαµε, όµως, τίποτα από όλα αυτά. Ακούσαµε από τον αρ-
µόδιο Υπουργό µόνο µια µικρόψυχη κριτική για το κακό παρελ-
θόν. Στο ίδιο έργο θεατές. Το «κακό παρελθόν», το «παλιό
πολιτικό σύστηµα», οι «κακές πολιτικές» από τη µία και η σηµε-
ρινή Κυβέρνηση από την άλλη, η οποία προτείνει τι; Ένα µεγάλο
ερωτηµατικό υπάρχει στα αυτιά µας.

Να σας πω εγώ τι προτείνει. Με βάση την αιτιολογική έκθεση
προτείνει και λέει συγκεκριµένα: «Η κατάθεση του σηµερινού νο-
µοσχεδίου αποσκοπεί στην ισότιµη πρόσβαση σε όλες τις πηγές
ενέργειας, που συνάδει και µε το ευρωπαϊκό ζητούµενο για την
απελευθέρωση της αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας µε όρους
ελεύθερου ανταγωνισµού».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ρωτώ: Πιστεύετε
στην απελευθέρωση της αγοράς της ηλεκτρικής ενέργειας; Πι-
στεύετε στον ελεύθερο ανταγωνισµό; Εάν πιστεύετε -που µε
βάση τη λογική του νοµοσχεδίου πιστεύετε- καθώς αυτός είναι
ο στόχος του, θα έπρεπε και θα πρέπει να εξηγήσετε το πώς στη-
ρίζετε τις προεκλογικές εξαγγελίες της Κυβέρνησης, όταν λέ-
γατε ότι η πώληση της ΔΕΗ είναι εθνικό έγκληµα και πρέπει να
ανατραπεί. Δεν είναι δυνατόν να ισχύει και το ένα και το άλλο.
Χωρίζει άβυσσος τις συγκεκριµένες θέσεις, άβυσσος πολιτική
και άβυσσος ιδεολογική.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αλήθεια που όλοι γνωρίζουµε
είναι ότι δεν πιστεύετε στην ελεύθερη οικονοµία, στην απελευ-
θέρωση των αγορών. Αν µπορούσατε, θα κρατικοποιούσατε τον
ιδιωτικό τοµέα. Απλά λειτουργείτε κερδοσκοπικά και στον δρόµο
προς τον σοσιαλισµό κάνετε τους αναγκαίους συµβιβασµούς και
υποχωρήσεις, όπως έχει πει κάποιος πρώην Υπουργός και συνά-
δελφος. Με ποιον σκοπό; Με σκοπό να παραµείνετε στην εξου-
σία. Ψηφίσατε, γι’ αυτόν τον λόγο ένα µνηµόνιο, αναλάβατε
υποχρεώσεις να εφαρµόσετε πολιτικές, που δεν πιστεύετε και γι’
αυτό τις εφαρµόζετε µε λάθος τρόπο. Στην προκειµένη περί-
πτωση, το κόστος και για την εναποµείνασα ΔΕΗ και για τους κα-
ταναλωτές, αλλά και για την αγορά ενέργειας είναι τεράστιο.

Μιλήσατε για το κακό παρελθόν των προηγούµενων κυβερνή-
σεων. Όµως, δεν ακούσαµε τίποτα και καµµία λέξη αυτοκριτικής
για τα δικά σας πεπραγµένα, τρία χρόνια Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ.
Δεν είπατε τίποτα, που εδώ και τριάµισι χρόνια, υλοποιώντας τη
µοναδική προεκλογική σας δέσµευση του «Δεν Πληρώνω», οι λη-
ξιπρόθεσµες απαιτήσεις της ΔΕΗ εκτινάχθηκαν από το 1 δισεκα-
τοµµύριο ευρώ το καλοκαίρι του 2014 στα 3 δισεκατοµµύρια
ευρώ σήµερα.

Δεν είπατε τίποτα για τη χρηµατιστηριακή αξία της ΔΕΗ, που
γκρεµίστηκε κατά 80% από 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2014 σε
0,6 δισεκατοµµύρια ευρώ σήµερα. Δεν είπατε κουβέντα, ενώ
ακυρώσατε την πώληση του 66% του ΑΔΜΗΕ, δώσατε τον
έλεγχο στον ιδιώτη, πουλώντας το 24%, για να εισπράξετε κα-
θαρά µόλις 300 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ η προηγούµενη λύση θα
εισέπραττε 1,2 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Δεν απολογείστε για τα τόσα εσφαλµένα, τα οποία έχετε πρά-
ξει και έρχεστε σήµερα µε το νοµοσχέδιο να φτιάξετε µια «κου-
τσή» ΔΕΗ, µεταφέροντας σε αυτή όλα τα βάρη και τα δάνεια των
υπό πώληση µονάδων, η οποία µάλιστα, είναι αναγκασµένη να
µειώσει τον τζίρο της κατά 40% περίπου και η οποία θα χάσει τις
πιο ανταγωνιστικές της µονάδες. Το µέλλον της είναι αβέβαιο.
Με το σχέδιό σας ούτε ο ανταγωνισµός θα λειτουργήσει ούτε το
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πρόβληµα της δεσπόζουσας θέσης της ΔΕΗ αντιµετωπίζετε ούτε
το κόστος παραγωγής µειώνετε, για να έχουν φθηνό ρεύµα οι
βιοµηχανίες, η αγορά, οι καταναλωτές, η µεταποίηση.

Δυστυχώς, το µέλλον της ΔΕΗ είναι δυσοίωνο, αποτέλεσµα
της πολιτικής του «ψηφίζω και κλαίω».

Ευχαριστώ πολύ, κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι η ώρα, που θα πραγ-
µατοποιηθεί η ονοµαστική ψηφοφορία είναι στις 15.30’.

Τον λόγο έχει ο κ. Συντυχάκης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ κατά την προ-

σφιλή τακτική της, όταν πρόκειται για κρίσιµα θέµατα, που έχουν
ολέθριες συνέπειες για τον λαό, περνά τα νοµοσχέδια µε διαδι-
κασίες εξπρές από τη Βουλή. Σε αυτήν την κατηγορία εντάσσεται
το νοµοσχέδιο για την ιδιωτικοποίηση λιγνιτωρυχείων και λιγνιτι-
κών σταθµών της ΔΕΗ, το οποίο αποτελεί κρίσιµο νευραλγικό νο-
µοθέτηµα για τους επιχειρηµατικούς οµίλους, αφού κατακτούν
ολοκληρωτικά ένα νέο πεδίο κερδοφορίας, αυτό της ενέργειας.

Η Κυβέρνηση βιάζεται να προλάβει τις προκαθορισµένες ηµε-
ροµηνίες των συµφωνιών για την ολοκλήρωση της τέταρτης
αξιολόγησης, σύµφωνα µε τις οποίες θα πρέπει να έχουν προ-
κηρυχθεί οι σχετικοί διαγωνισµοί µέσα στον Μάιο και πριν το
τέλος του χρόνου να έχουν υπογραφεί οι συµβάσεις µε τους
νέους επενδυτές. 

Η ιδιωτικοποίηση αποτελεί έγκληµα εκ προµελέτης και προ-
ϋποθέτει την ένταση της επίθεσης στα εργατικά λαϊκά δικαιώ-
µατα, συνολικά σε βάρος του λαού και της χώρας. Το έγκληµα
αυτό έχει σφραγίδα ΣΥΡΙΖΑ. Επιβάλλεται από τη στρατηγική Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης-κεφαλαίου και αποτελεί συνέχεια των νόµων,
που ψήφισαν όλες ανεξαιρέτως οι κυβερνήσεις, Νέας Δηµοκρα-
τίας και ΠΑΣΟΚ, όπως η σταδιακή ιδιωτικοποίηση της ενέργειας,
η απαγόρευση της ΔΕΗ να ασχοληθεί µε τις ΑΠΕ, προϋπόθεση
για να υπάρξει επενδυτική ενθάρρυνση των ιδιωτών ή µε τις δη-
µοπρασίες ΝΟΜΕ από την παρούσα Κυβέρνηση, µε σκοπό να
αγοράσουν οι εναλλακτικοί προµηθευτές φθηνό ρεύµα από τη
ΔΕΗ, για να πουλήσουν µε τη σειρά τους στους τελικούς κατα-
ναλωτές, σε χαµηλότερες τιµές.

Αποτελεί έγκληµα διότι, πρώτον, θα προκύψουν απολύσεις ερ-
γαζοµένων στη ΔΕΗ και ακόµα µεγαλύτερη επιδείνωση των όρων
εργασίας τους. Άλλωστε, οµολογήθηκε προχθές, τόσο από τον
κ. Παναγιωτάκη, όσο και από τον ίδιο τον Υπουργό, λέγοντας ότι
ο νοµοθέτης δεν µπορεί να προβλέψει θέσεις εργασίας και ερ-
γασιακά θέµατα δύο ιδιωτικών εταιρειών. Θα ήταν εκτός νοµο-
θετικής αρµοδιότητας. Βέβαια, οι εργαζόµενοι και οι οικογένειές
τους ήδη ζουν στο πετσί τους τη διάλυση των εργασιακών σχέ-
σεων, τις µειώσεις σε µισθούς, την εντατικοποίηση της δουλειάς
και την αύξηση των εργατικών ατυχηµάτων. Αποτελεί έγκληµα,
διότι θα προκύψουν νέες µεγάλες αυξήσεις στα τιµολόγια της
ηλεκτρικής ενέργειας, βυθίζοντας τον λαό σε ακόµα µεγαλύτερη
ενεργειακή φτώχεια. Ρεύµα πανάκριβο για τον λαό και φθηνό για
τις µεγάλες καπιταλιστικές επιχειρήσεις.

Επιβεβαιώνεται, κυρίες και κύριοι, η θέση του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδος ότι ο ενεργειακός σχεδιασµός όλων των Κυ-
βερνήσεων δεν γίνεται µε κριτήριο τις εργατικές λαϊκές ανάγκες,
αλλά για να αβγατίζουν τα κέρδη των µονοπωλίων. Αποδεικνύε-
ται πόσο επικίνδυνη για εργασιακά δικαιώµατα και λαϊκές ανάγ-
κες είναι η πολιτική της απελευθέρωσης. Δεν είναι τυχαίο ότι οι
µόνοι που χάρηκαν µε το σχέδιο νόµου ήταν οι εκπρόσωποι της
Ένωσης Βιοµηχανικών Καταναλωτών Ενέργειας, οι οποίοι ευ-
θέως οµολόγησαν ότι τα µέτρα αυτά ενισχύουν τον ανταγωνισµό
στην αγορά ενέργειας, προς όφελος των βιοµηχάνων.

Οι ευθύνες για την ιδιωτικοποίηση της ΔΕΗ δεν απαλλάσσουν
τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ επειδή καταψηφίζουν το σχέ-
διο νόµου. Δεν το ψηφίζουν είτε για λόγους εντυπωσιασµού είτε
γιατί δεν µπορούν να εξοικειωθούν µε την ιδέα ότι ο ΣΥΡΙΖΑ τούς
παίρνει την µπουκιά από το στόµα είτε γιατί οι όποιες διαφωνίες
τους είναι στα επιµέρους και δεν αφορούν την στρατηγική απε-
λευθέρωσης της ενέργειας.

Η µεταβίβαση εργασιακών δικαιωµάτων και υποχρεώσεων του
προσωπικού της ΔΕΗ Α.Ε. στη νέα ανώνυµη εταιρεία για επι-
πλέον έξι χρόνια, βάσει του σχεδίου νόµου, αποτελεί έναν ελιγµό
της Κυβέρνησης και της διοίκησης της ΔΕΗ, ρίχνοντας στάχτη
στα µάτια των εργαζοµένων, χρυσώνοντας το χάπι της απελευ-
θέρωσης, προκειµένου να αποφύγουν τις αντιδράσεις. Είναι βέ-
βαιο ότι στο άµεσο µέλλον ούτε το σύνολο θα διατηρηθεί ούτε
βέβαια, τα εργασιακά δικαιώµατα, που θα κουτσουρεύονται
ακόµα περισσότερο, όσο ο ανταγωνισµός οξύνεται.

Είναι µήπως τυχαίο το γεγονός ότι τη στιγµή που ιδιωτικοποι-
ούνται οι µονάδες της ΔΕΗ γίνεται και η διαπραγµάτευση για τη
συλλογική σύµβαση εργασίας στην επιχείρηση, µε προτάσεις
της διοίκησης για µειωµένο τακτικό προσωπικό, την εισαγωγή
της αξιολόγησης, που στόχο έχει την εντατικοποίηση της εργα-
σίας και τις περικοπές µισθών, ενώ προωθεί την ιδιωτική ασφά-
λιση, εισάγει τις απολύσεις µε τις λεγόµενες «εθελούσιες» και
επιδιώκει να µειώσει δραστικά τους δικαιούχους του λεγόµενου
«τροφείου»; Όχι, βέβαια. Η διοίκηση της ΔΕΗ και η Κυβέρνηση
ταυτόχρονα στοχεύουν, µέσα από τον εκβιασµό των εργαζοµέ-
νων, να επιβάλει τους όρους της, ως βήµα για την ικανοποίηση
των απαιτήσεων των επιχειρηµατικών οµίλων.

Γι’ αυτό, λοιπόν, το ΚΚΕ καλεί τους εργαζόµενους να µην πέ-
σουν στην παγίδα της επιλογής του τρόπου σφαγής τους, να
απορρίψουν κυβερνήσεις, τα αστικά κόµµατα, ακόµα και περιφε-
ρειακές και δηµοτικές αρχές, που έβαλαν το χεράκι τους, όλους
όσοι συµφωνούν και υλοποιούν την απελευθέρωση της ενέρ-
γειας και θα προσπαθήσουν να τους ξεγελάσουν εκ νέου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω σε λιγάκι. 
Το ΚΚΕ καλεί τους εργαζόµενους σε αγωνιστική συσπείρωση,

µε ριζοσπαστικούς και διεκδικητικούς στόχους, για να µειωθούν
δραστικά τα τιµολόγια της λαϊκής κατανάλωσης, για µαζικές
προσλήψεις στη ΔΕΗ, µε πλήρη και µόνιµη σταθερή δουλειά, για
την υπογραφή συλλογικών συµβάσεων εργασίας για όλο το προ-
σωπικό, χωρίς εξαιρέσεις, για την κατάργηση του δουλεµπορίου
των εργολαβιών, για τριανταπεντάωρο, πενθήµερο, επτάωρο, για
εγκατάλειψη της πολιτικής των υπερωριών, για να µην παραδο-
θούν τα λιγνιτωρυχεία, τα λιγνιτικά αποθέµατα και το υδάτινο δυ-
ναµικό σε ιδιωτικούς οµίλους. 

Το ΚΚΕ καλεί τους εργαζόµενους, όχι µόνο να αντισταθούν
στα σχέδια της ιδιωτικοποίησης της ΔΕΗ, αλλά να κάνουν το
βήµα να συµπαραταχθούν µε το ΚΚΕ στη γραµµή σύγκρουσης
και ρήξης µε το καθεστώς ιδιοκτησίας των µονοπωλίων στον
τοµέα της ενέργειας και συνολικά στην οικονοµία, στην κατά-
κτηση της εργατικής λαϊκής εξουσίας για την οργάνωση του
νέου τρόπου παραγωγής και τον κεντρικό σχεδιασµό, ως βασι-
κές προϋποθέσεις για την ικανοποίηση όλων των λαϊκών αναγ-
κών, για να λυθεί ριζικά και το πρόβληµα της ενέργειας,
κατοχυρώνοντάς την ως κοινωνικό αγαθό και όχι ως εµπόρευµα,
όπως είναι σήµερα στον καπιταλισµό. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η κ. Βαγιωνάκη από

τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Συζητάµε σήµερα ένα κοµ-

βικό νοµοσχέδιο, έχοντας µπροστά µας συγκεκριµένα δεδοµένα. 
Πρώτον, υπάρχει µια σοβαρή υποχρέωση της Ελλάδας, προ-

κειµένου να συµµορφωθεί µε την αµετάκλητη απόφαση του Ευ-
ρωπαϊκού Δικαστηρίου, που µας υποχρεώνει να δώσουµε τη
δυνατότητα και σε ιδιώτες να επενδύσουν πάνω στην παραγω-
γική ενέργεια, µε βάση τον λιγνίτη. 

Δεύτερον, υπάρχει δέσµευση από διεθνείς συνθήκες, αλλά
είναι και πολιτική µας επιλογή να µειώσουµε σε βάθος χρόνου
την εκµετάλλευση του λιγνίτη. 

Το στοίχηµα για την Κυβέρνηση είναι, τα παραπάνω να γίνουν
µ’ έναν δίκαιο, οµαλό και ορθολογικό τρόπο, που και να προστα-
τεύει τον ενεργειακό σχεδιασµό της χώρας και να εξασφαλίζει
το δηµόσιο συµφέρον και να σέβεται το παρελθόν, αλλά και το
µέλλον της ΔΕΗ και το γεγονός ότι η συµβολή της στην παρα-
γωγική ανασυγκρότηση της χώρας είναι τεράστια. 

Με άλλα λόγια, το ζήτηµα είναι πρωτίστως εθνικό και όχι το-

6938 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



πικό. Θέλω να πιστεύω ότι η Κυβέρνηση το αντιµετωπίζει µε τη
δέουσα σοβαρότητα, ακυρώνοντας καταστροφικούς σχεδια-
σµούς της προηγούµενης κυβέρνησης, επιλέγοντας ταυτόχρονα
τη διαπραγµάτευση καλύτερων όρων στο πλαίσιο των συµφω-
νιών και των δεσµεύσεων, που έχουν συναφθεί και που έχουν
τεθεί –το υπενθυµίζω αυτό- στην κρίση του ελληνικού λαού στις
εκλογές του Σεπτεµβρίου του 2015. 

Θυµίζω: Όταν αναλάβαµε τη διακυβέρνηση, ο ΑΔΜΗΕ όδευε
προς ιδιωτικοποίηση. Το µπλοκάραµε αυτό, κρατώντας το 51%
στο δηµόσιο, µε ταυτόχρονη επένδυση επτακοσίων εκατοµµυ-
ρίων από στρατηγικό επενδυτή, που έφερε ένα θετικό αποτέλε-
σµα. Παραλάβαµε τον ΔΕΠΑ µε έναν διαγωνισµό που τον έδινε
για τετρακόσια εκατοµµύρια σε µια αζέρικη εταιρεία, µε πολλά
προβλήµατα ευρωπαϊκού δικαίου. Τον ακυρώσαµε και προχωρή-
σαµε σε επαναπροκήρυξη δεκαοκτώ µήνες µετά και τα τετρακό-
σια εκατοµµύρια έγιναν πεντακόσια τριάντα πέντε. Παραλάβαµε
µια ΔΕΗ έτοιµη για ξεπούληµα και όχι µόνο το εµποδίσαµε αυτό,
αλλά περιορίσαµε στο ελάχιστο τις απώλειες. 

Τι είχε ψηφίσει η κυβέρνηση Σαµαρά- Βενιζέλου; Τον νόµο της
µικρής ΔΕΗ, ο οποίος προέβλεπε τα εξής: Το 22% του συνολικού
παραγωγικού δυναµικού της θα ήταν προς πώληση, δηλαδή το
21,4% του λιγνιτικού δυναµικού, το 18% του φυσικού αερίου και
το 26,3% του υδροηλεκτρικού δυναµικού της, ενώ στο πλαίσιο
της δεύτερης αξιολόγησης είχε αποφασιστεί η αποεπένδυση του
40% του λιγνιτικού δυναµικού. 

Η πρόταση που υποβλήθηκε από την Κυβέρνησή µας στα τέλη
του 2017 προβλέπει ότι βραχυπρόθεσµα, η ΔΕΗ διατηρεί το
78,6% του λιγνιτικού δυναµικού και πάνω από το 90% της παρα-
γωγής, ενώ µεσοπρόθεσµα έως το 2026 το 68% και µακροπρό-
θεσµα το 65%. 

Ουσιαστικά, η παραγωγική βάση της ΔΕΗ µένει ανέπαφη µε
µοναδική εξαίρεση το κοµµάτι των λιγνιτικών µονάδων, στο οποίο
έτσι κι αλλιώς, θα πρέπει να γίνει αποεπένδυση σταδιακά, όπως
είπα και πριν. Το πιο σηµαντικό όµως είναι ότι δεν πουλιέται καµ-
µιά υδροηλεκτρική µονάδα, που είναι οι καλύτερες από άποψη
απόδοσης και κερδοφορίας. Δεν πουλιέται καµµιά µονάδα φυσι-
κού αερίου µε προεξέχουσα τη Μεγαλόπολη V, που αποτελούν
επίσης εξαιρετικά αποδοτικές µονάδες. 

Τι πωλείται; Δύο µονάδες λιγνίτη στη Μεγαλόπολη, η µια εκ
των οποίων έχει διάρκεια ζωής µέχρι το 2025, όπως και η µονάδα
της Μελίτης. Τι µένει όµως συγκριτικά στη νέα ΔΕΗ; Ο Άγιος Δη-
µήτριος, όπου αυξάνεται η ανταγωνιστικότητα όλων των µονά-
δων µετά την περιβαλλοντική αναβάθµιση, καθώς και η
Πτολεµαΐδα V, η οποία µε την ολοκλήρωσή της σε δύο χρόνια
θα αποτελεί, µε διαφορά, την καλύτερη λιγνιτική µονάδα απ’
όλες. Συνεπώς, µεσοσταθµικά και µέχρι τις αρχές της δεκαετίας
του 2030, η ΔΕΗ διατηρεί το πλεονέκτηµα, όχι µόνο στη συνολική
παραγωγή, αλλά και στις µονάδες του λιγνίτη. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έχει τρεις
αιχµές. Η µια αφορά στη ΔΕΗ, στην οποία αναφέρθηκα, η δεύ-
τερη τις τοπικές κοινωνίες και η τρίτη τους εργαζόµενους. 

Όσον αφορά στους εργαζόµενους, το νοµοσχέδιο, µετά τις
βελτιώσεις και τη συζήτηση που προηγήθηκε στις επιτροπές, νο-
µίζω ότι δεν αφήνει περιθώρια παρερµηνειών. 

Πρώτον, οι συλλογικές συµβάσεις, όπως γίνονται από τη
ΓΕΝΟΠ-ΔΕΗ και τη διοίκηση της εταιρείας, µεταφέρονται αυτού-
σιες στις νέες µονάδες. 

Δεύτερον, ρητά αναφέρεται ότι για έξι χρόνια οι νέες εταιρείες
δεν µπορούν να προχωρήσουν σε απολύσεις. 

Τρίτον, στις νέες εταιρείες θα µεταφερθεί το απαραίτητο προ-
σωπικό, ώστε να λειτουργούν κανονικά τα εργοστάσια και ορυ-
χεία, σύµφωνα µε αποφάσεις τις ΔΕΗ. Το υπόλοιπο προσωπικό
θα µετακινηθεί σε άλλες θυγατρικές του οµίλου ή θα επωφεληθεί
προγράµµατος εθελουσίας εξόδου, ενώ οι εργαζόµενοι κερδί-
ζουν και την αποδέσµευση του εφάπαξ από την αποζηµίωση των
15.000 ευρώ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Ως προς τις τοπικές κοινωνίες, δεν πρέπει ποτέ να ξεχνάµε ότι

ο λιγνίτης αυτών των περιοχών δεν κάηκε για λόγους τοπικούς,

αλλά για λόγους εθνικούς. Συνεπώς, κάποια στιγµή πρέπει να µι-
λήσουµε σοβαρά για τη χρηµατοδότηση ενός ολοκληρωµένου
σχεδίου γι’ αυτές τις περιοχές, καθώς η περιβαλλοντική επιβά-
ρυνση, που υφίσταται η δυτική Μακεδονία και η Μεγαλόπολη
είναι τεράστια. Παράλληλα, η µετάβαση στη µεταλιγνιτική δρα-
στηριότητα δεν θα πρέπει να είναι ένα τοπικό πρόβληµα, αλλά
εθνική αναγκαιότητα. 

Στο κοµµάτι της στρατηγικής αποκατάστασης των λιγνιτικών
εδαφών έχουν γίνει σηµαντικές συζητήσεις στην Επιτροπή Περι-
βάλλοντος της Βουλής. Αυτό που προκύπτει είναι το ζήτηµα της
επαναπόδοσης των εδαφών, αλλά και η στρατηγική αποκατάστα-
σής τους. Και γι’ αυτό ίσως πρέπει να απευθυνθούµε σε ένα τα-
µείο στρατηγικής αποκατάστασης το οποίο θα λειτουργεί ως
αναπτυξιακό ισοδύναµο γι’ αυτές τις περιοχές. 

Την ίδια στιγµή, η προστασία των τοπικών δικαιωµάτων µέσω
του υπολογισµού των ανταποδοτικών µέτρων, όπως ο φόρος λι-
γνίτη, θα πρέπει να είναι όσο το δυνατόν πιο δίκαιος γι’ αυτές τις
περιοχές. Εκτιµώ ότι το λιγνιτόσηµο, το οποίο απ’ ό,τι άκουσα
αυξήθηκε -και χαίροµαι γι’ αυτό- είναι το καλύτερο ισοδύναµο.
Αυτό επιβεβαιώνεται, τόσο από τα δεδοµένα των τελευταίων
χρόνων, όσο και από όλες τις µελέτες και τις προβλέψεις, που
έχει στα χέρια του το Υπουργείο για τα επόµενα χρόνια.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.

Μπαργιώτας από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη ΠΑΣΟΚ -
ΔΗΜΑΡ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από λίγους µήνες, το φθι-

νόπωρο αν θυµάµαι καλά, η Μεγάλη Βρετανία ανακοίνωσε -όχι
χωρίς περηφάνεια- ότι για πρώτη φορά από την έναρξη της βιο-
µηχανικής επανάστασης, κατόρθωσε να περάσει ένα εικοσιτε-
τράωρο, χωρίς να χρειαστεί να κάψει ούτε ένα κιλό άνθρακα. Με,
όχι λιγότερη περηφάνεια, διαβάζουµε κατά καιρούς ανακοινώ-
σεις χωρών, όπως είναι η Πορτογαλία, η Γερµανία, η Δανία, ότι
ολόκληρα εικοσιτετράωρα πλέον λειτουργίας της χώρας περ-
νούν συνολικά µε ενέργεια βασισµένη 100% στις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας. 

Βλέπετε, είναι µια νέα εποχή. Η διεθνής συζήτηση και η κου-
βέντα που γίνεται σε όλον τον πλανήτη αφορά τις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας, αφορά έναν νέο τρόπο οργάνωσης της παρα-
γωγής και της διακίνησης της ενέργειας, δίκτυα ενέργειας, εν-
τελώς καινούργια. Ο πλανήτης επενδύει, σήµερα, στα δίκτυα και
στις νέες µορφές ενέργειας, µε ό,τι και αν σηµαίνει αυτό για την
καινοτοµία, την ανάπτυξη των χωρών, που έχουν πάρει τις ανά-
λογες πρωτοβουλίες και την οικολογία, καθώς η καινούργια
ενέργεια είναι καθαρή, αποµακρυνόµενη πάρα πολύ από την
κλασική βιοµηχανική ρυπογόνα παραγωγή. 

Πολύ πριν από την κρίση και µέχρι το 2015 η συζήτηση αυτή
γινόταν και στην Ελλάδα. Η συζήτηση για τις ΑΠΕ, για τη µείωση
της εξάρτησης από τον λιγνίτη, ήταν ζωντανή. Για το πώς οι επεν-
δύσεις στην ενέργεια, η προσέλκυση µεγάλων επενδυτών από
το εξωτερικό, αλλά και από τη χώρα, στον τοµέα της ενέργειας,
θα αποτελούσαν εφαλτήριο για την ανάπτυξη από δω και πέρα,
ήταν µια ζωντανή συζήτηση, που περιελάµβανε την ανάπτυξη,
την απορρόφηση και τη διάχυση της καινοτοµίας. Ήταν συνεχώς
στη δηµοσιότητα. 

Οι πρώτες σοβαρές προσπάθειες έγιναν µέσα στην κρίση.
Αφορούσαν και επενδύσεις στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας,
ηλεκτρογεννήτριες, ανεµογεννήτριες, φωτοβολταϊκά τόξα και
προκάλεσαν αντιδράσεις. Όλοι θυµόµαστε εµβληµατικές µορ-
φές του συνδικαλισµού, να αντιδρούν και να κατεβάζουν τους
διακόπτες της ΔΕΗ. Όλοι θυµόµαστε οµάδες οικολόγων –να τις
κάνει ο Θεός!- που διαδήλωναν εναντίον των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας µόνες αυτές σε αυτήν τη χώρα, µόνο και όλοι
θυµόµαστε τον ΣΥΡΙΖΑ να είναι µπροστάρης σε αυτές τις αντι-
δράσεις. Όλοι θυµόµαστε τον Πρωθυπουργό να ανταλλάσσει
χειραψίες µε αυτού του είδους τις συνδικαλιστικές τακτικές και
να αγκαλιάζει όλες αυτού του τύπου τις αντιδράσεις. 

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, η πρόταση της «µικρής» ΔΕΗ ήταν
σοβαρή πρόταση προς την απελευθέρωση της αγοράς ενέρ-
γειας και τη µετατροπή της ΔΕΗ σε µια ανταγωνιστική εταιρεία,
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η οποία θα µπορούσε να σταθεί στο καινούργιο περιβάλλον, εξα-
σφαλίζοντας κεφάλαια, εξασφαλίζοντας τεχνολογία κ.λπ.. «Γερ-
µανοτσολιάδες», «πουληµένοι», «τα ασηµικά της οικογένειας»,
υποσχέσεις για πολλά και άλλα και άλλα και άλλα, εργοστάσια
λιγνίτη στην Κοζάνη, στη Φλώρινα, στη Μεγαλόπολη και υποσχέ-
σεις για την εσαεί διατήρηση του µονοπωλίου της, αδιατάρακτου
για τα επόµενα τριάντα χρόνια, ήταν η πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ µέχρι
το 2015. 

Και από τότε, η χώρα βρίσκεται και στον κλάδο της ενέργειας
σε µία ιδιότυπη νιρβάνα. Δεν γίνεται τίποτα. Η εικόνα που έχει
κανείς είναι ότι όταν πλησιάζουν οι µνηµονιακές επιταγές και γί-
νονται πιεστικές οι ηµεροµηνίες, κάποιος ξυπνάει, γράφει ένα νο-
µοσχέδιο όπως-όπως, το σπρώχνει µε διαδικασίες επείγοντος
-κατά προτίµηση- στη Βουλή και µετά ξαναγυρνάει στην ανυπαρ-
ξία. 

Δίκτυα, επενδύσεις στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, νέες
επενδύσεις, προσέλκυση ιδιωτών. Έχετε ακούσει τίποτα ποτέ;
Αντί να συζητάµε για το µέλλον στην ενέργεια, που είναι αυτά,
αντί να συζητάµε για το πώς θα πυροδοτήσουµε την ανάπτυξη
της χώρας, βασιζόµενοι σε έναν ζωτικό τοµέα, που είναι η ενέρ-
γεια, συζητάµε για το παρελθόν, συζητάµε για τον λιγνίτη και συ-
ζητάµε για την αποεπένδυση -λέει- της ΔΕΗ. Ωραίος όρος για το
ξεπούληµα! Εξαιρετικά ενδιαφέρων ως νεολογισµός. Και δεν συ-
ζητάµε για τίποτα άλλο. 

Όµως, τώρα η ΔΕΗ, αντί για «µικρή», γίνεται κακή. Δηλαδή,
αντί για µια εταιρεία που, όπως είπαµε προηγουµένως, έκανε
προσπάθεια και αποσκοπούσε στη δηµιουργία ενός ανταγωνιστι-
κού δηµόσιου φορέα, ο οποίος θα µπορούσε να σταθεί στον αν-
ταγωνισµό και να λειτουργήσει στο νέο περιβάλλον της
απελευθέρωσης της ενέργειας, έχουµε µια κακή ΔΕΗ, γιατί η
ΔΕΗ κρατάει τις µονάδες που θα κλείσουν επειδή είναι απαξιω-
µένες και δεν υπάρχουν κεφάλαια για εκσυγχρονισµό. Κρατάει
τους εργαζόµενους, που δεν θέλουν οι ιδιώτες, οι οποίοι θα πά-
ρουν τις καλές µονάδες, το φιλέτο δηλαδή, στο τίµηµα που θέ-
λουν και τις ρίχνει στον κουµπαρά της και κρατάει το
πελατολόγιο που, επίσης, δεν θέλουν οι ιδιώτες, το µη κερδο-
φόρο. Κρατάνε τους κακοπληρωτές και το κοινωνικό τιµολόγιο. 

Το αποτέλεσµα είναι ότι αυτή η ΔΕΗ, είναι αυτό που λέµε bad
bank. Αυτό σηµαίνει ότι το κόστος παραγωγής αυτής της ΔΕΗ
στο µελλοντικό περιβάλλον, όπου το κόστος και η ανταγωνιστι-
κότητα θα είναι το κριτήριο και όχι ο προστατευτισµός της
όποιας κυβέρνησης, θα γίνει µη λειτουργικό και αργά ή γρήγορα,
θα αποτύχει. 

Κλείνουµε δέκα χρόνια µέσα στην κρίση, στην αποεπένδυση
και στην απαξία και όχι µόνο στην αποεπένδυση της ΔΕΗ, αλλά
σε µια γενικευµένη αποεπένδυση. Η Κυβέρνηση, αφού έχει κάνει
µια τεράστια στροφή, προσπαθεί να εφαρµόσει αυτά που δεν
άφησε να εφαρµοστούν το 2010, το 2012. Προσπαθεί να τα
εφαρµόσει το 2018 και δυστυχώς, δεν µπορούν να εφαρµοστούν
αυτά στοιχειωδώς σωστά, καθώς είναι έρµαια ιδεοληψιών και πά-
γιων αντιλήψεων, οι οποίες δεν βοηθούν.

Και για να χρησιµοποιήσω τα λόγια του εισηγητής µας κ. Αρ-
βανιτίδη -και να κλείσω µε αυτά- δεν αξίζει σε κανέναν αυτή η κα-
τάσταση, ούτε στη χώρα ούτε στη ΔΕΗ ούτε στους πολίτες ούτε
στο Κοινοβούλιο. Αυτό που χρειαζόµαστε είναι καινούργιες επεν-
δύσεις στους ανταγωνιστικούς τοµείς της ενέργειας, για να µπο-
ρέσουµε να πυροδοτήσουµε την ανάπτυξη και αυτό χρειάζεται
µια εθνική στρατηγική, που δυστυχώς αυτή η Κυβέρνηση ούτε
καν τη φαντάζεται, πολλώ δε µάλλον, δεν µπορεί να την τολµή-
σει.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Τον λόγο έχει ο κ. Μεγαλοµύστακας, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος της Ένωσης Κεντρώων.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η θέση της

Ένωσης Κεντρώων είναι σαφής και την κάνουµε φανερή εξαρ-
χής. Καταψηφίζουµε, γιατί δεν θέλουµε σε καµµία περίπτωση να
είµαστε και εµείς συνένοχοι στην πώληση των λιγνιτικών µονά-

δων της χώρας. Δεν θέλουµε να συµπράξουµε κι εµείς σε αυτό
το ξεπούληµα του εθνικού µας πλούτου, που κάνουµε και δεν
είναι κάτι διαφορετικό, όπως θέλετε εσείς να το ονοµάζετε.

Όλες οι κυβερνήσεις, που υπήρξαν µέχρι σήµερα, ΠΑΣΟΚ και
Νέα Δηµοκρατία, αλλά και η δική σας, απαξίωσαν εντελώς τη
ΔΕΗ. Την τεµαχίζουν και την ξεπουλάνε σε ιδιώτες. Δεν είναι
αυτό που χρειάζεται η χώρα µας. Το µόνο που ταιριάζει σε αυτό
το νοµοσχέδιο είναι ότι συµπλέει µε την τακτική που ακολουθείτε
µέχρι σήµερα. Δυστυχώς, έτσι η ανάπτυξη δεν θα έρθει, σε καµ-
µία περίπτωση ούτε βλέπουµε φως στο τούνελ, ακολουθώντας
αυτόν τον δρόµο.

Φοβόµαστε πάρα πολύ ότι, εξαιτίας της κακής πολιτικής που
υπήρξε µέχρι σήµερα, εξαιτίας του «µεγάλου φαγοποτιού», που
υπήρξε στη ΔΕΗ και την κατέστησε έναν χώρο εξυπηρετήσεως
των κοµµατικών συµφερόντων, είναι πολύ δύσκολο να τη σώ-
σουµε. Εµείς, όµως, πρέπει να προσπαθήσουµε. Με αυτό το νο-
µοσχέδιο, είναι πολύ δύσκολο να το πετύχουµε.

Δυστυχώς, δεν υπάρχει ούτε υπήρξε ποτέ Εθνικός Ενεργει-
ακός Σχεδιασµός και αυτή η τραγική έλλειψη είναι από τους κύ-
ριους παράγοντες, από τους βασικούς λόγους, που µας
οδήγησαν εδώ σήµερα. Δεν µπορούµε να καταλάβουµε πώς προ-
χωράτε σε ένα τόσο σηµαντικό νοµοσχέδιο, όπως την πώληση
των λιγνιτικών µονάδων, χωρίς να υπάρχει ένας τέτοιος σχεδια-
σµός, µε τον οποίον θα έπρεπε να διασφαλίζετε τον ενεργειακό
εφοδιασµό της χώρας και κατ’ επέκταση την παραγωγική της
ανάπτυξη, που αυτό έχει ως συνέπεια την εθνική µας ανεξαρτη-
σία, η οποία βέβαια, δεν µπορεί να υπάρξει αν δεν υπάρχει πα-
ράλληλα και δυνατή οικονοµία. Ξεπουλώντας, όµως, τη ΔΕΗ δεν
πρόκειται να το καταφέρουµε. Τα ίδια κάνατε κι εσείς, µαζί µε
τους προηγούµενους. 

Το τωρινό νοµοσχέδιο, όπως και στο παρελθόν µε τις ΑΠΕ µε
τις διαδικασίες τύπου ΝΟΜΕ, δεν είδαµε να βοηθάει, σε καµµία
περίπτωση, τη ΔΕΗ. Τα πάντα τα κάνετε χωρίς σχέδιο, στα πρό-
χειρα, βιαστικά και χωρίς να δίνετε χρόνο για ουσιαστική διαβού-
λευση. Λέτε ότι ιδιωτικοποιείτε τη ΔΕΗ για να συµµορφωθείτε µε
τις αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου. Δεν υπάρχει αυτό.
Η ιδιωτικοποίηση και µάλιστα, η ιδιωτικοποίηση µε τη µορφή
αποεπένδυσης δεν επιβάλλεται από καµµία ευρωπαϊκή οδηγία,
από κανέναν ευρωπαϊκό κανονισµό, αλλά αντίθετα, αυτό που
θέλει να διασφαλίσει ο Ευρωπαίος νοµοθέτης είναι η αποκατά-
σταση του ελεύθερου ανταγωνισµού στην αγορά ηλεκτρισµού.

Εµείς, ως Ένωση Κεντρώων -το έχουµε πει και άλλες φορές-
είµαστε κατά των µονοπωλίων, τόσο στον δηµόσιο, όσο και στον
ιδιωτικό τοµέα και τασσόµαστε υπέρ του ανταγωνισµού στη λια-
νική και στη χονδρεµπορική αγορά ενέργειας, γιατί µόνο µέσω
του ανταγωνισµού θα καταφέρουµε µείωση τιµών.

Θέλουµε, όπως και να έχει, να µειωθούν οι λογαριασµοί, τόσο
για τους ιδιώτες, αλλά και για τις επιχειρήσεις, γιατί έτσι θα γίνει
ανταγωνιστικότερη η οικονοµία µας, έτσι θα προσελκύσουµε
ξένες επενδύσεις -που είναι οι επενδύσεις που θέλουµε- και όχι
µε το να ξεπουλήσουµε τη δική µας ιδιοκτησία.

Δεν αρνούµαστε ότι η ΔΕΗ έχει προβλήµατα. Σίγουρα, δεν
µπορεί να συνεχίσει να λειτουργεί, όπως λειτουργούσε σήµερα.
Σίγουρα, πρέπει να βάλουµε κάποια στιγµή το µαχαίρι στο κόκ-
καλο. Πιστεύουµε ωστόσο, ότι η αποεπένδυση, που σηµαίνει
στην ουσία διάλυση και εκποίηση έναντι πινακίου φακής, δεν
είναι η ενδεδειγµένη λύση. 

Στο πλαίσιο αυτών των τριών χρόνων διαπραγµατεύσεων, είµαι
σίγουρος ότι υπήρχαν και άλλες εναλλακτικές λύσεις, τις οποίες
έπρεπε να λάβετε υπόψη. Το να διαλέξετε αυτήν τη λύση, δη-
λαδή το ξεπούληµα των λιγνιτικών µονάδων, σίγουρα είναι κάτι
που θα έχει σοβαρές επιπτώσεις στην οικονοµία µας. 

Έχετε δώσει τις πιο παραγωγικές και κερδοφόρες µονάδες ή
θα δώσετε ψηφίζοντας αυτό το νοµοσχέδιο σήµερα εσείς, τη
«Μεγαλόπολη ΙΙ» και τη «Μεγαλόπολη ΙΙΙ», τη «Μελίτη Ι» και την
άδεια «Μελίτη ΙΙ». Θα επιβεβαιώσετε, για άλλη µια φορά, το «κα-
τηγορώ», που υπάρχει στην κοινωνία µας ότι µπορεί να διαπραγ-
µατεύεστε γενναία, αλλά στο τέλος µας φέρνετε και ψηφίζετε
ό,τι σας δίνουν οι δανειστές. Δεν είναι αυτό που είχατε υποσχεθεί
στο λαό. Δεν είναι αυτό που θέλουµε εµείς. Και σίγουρα, δεν το
θέλει και ο Έλληνας πολίτης.

6940 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κάνετε εσείς τα πάντα για να τους πάτε ό,τι έχετε υποσχεθεί
στις 22 Ιουνίου, προκειµένου να ολοκληρωθεί αυτή η τέταρτη
αξιολόγηση, για να έχουµε αυτήν τη δήθεν καθαρή έξοδο από
τα µνηµόνια. Δεν θα το καταφέρετε. Το ξέρετε πολύ καλά. Έχετε
δεσµευθεί για σκληρά µέτρα και για το 2020 και για το 2021 και
δυστυχώς, έχω την εντύπωση ότι έχουµε ξεπουλήσει τη χώρα
µας µέχρι το 2099.

Τώρα σχετικά µε το νοµοσχέδιο, θέλω να γίνω πιο συγκεκρι-
µένος όσον αφορά το ποσό µε το οποίο αξιώνετε γι’ αυτές τις
µονάδες, γιατί δεν υπάρχει. Σίγουρα η πώληση αυτών των λιγνι-
τικών µονάδων της ΔΕΗ θα γίνει µε διεθνή πλειοδοτικό διαγωνι-
σµό. Λέτε, όµως, ότι εάν δεν βρεθούν πλειοδότες, δεν θα
υπάρξει όριο στην τιµή, δεν θα υπάρχει ελάχιστη τιµή, δηλαδή
θα ψηφίζουµε να ξεπουλήσουµε ή εν τέλει και να –πάντα σε ει-
σαγωγικά- «χαρίσουµε» παραγωγικές µονάδες που φέρνουν
πλούτο, άσχετα που γίνεται κακή διαχείριση και δεν µπορούµε
εµείς αυτόν να τον διαχειριστούµε.

Δυστυχώς, θα κάνετε τη χάρη σε αυτούς που ενώ δεκαπέντε
χρόνια είχαν τη δυνατότητα να κάνουν τη δική τους µονάδα πα-
ραγωγής ενέργειας, θα έρθουν τώρα και θα πάρουν σχεδόν
τζάµπα αυτές τις µονάδες παραγωγής σε µια τέτοια εξευτελι-
στική τιµή.

Η πώληση του 40% της λιγνιτικής παραγωγής, ακριβώς επειδή
δεν προσδιορίζεται το τίµηµα ούτε έχει ελάχιστο όριο, οδηγεί την
υπερχρεωµένη ΔΕΗ στην καταστροφή. Οι υπό πώληση λιγνιτικές
µονάδες είναι ευέλικτες. Ξέρετε πολύ καλά ότι έχουν χαµηλό κό-
στος παραγωγής, χαµηλές εκποµπές λόγω των µονάδων αποθεί-
ωσης και µπορούν να λειτουργούν όλες τις ώρες, µε αποτέλεσµα
να παράγουν συνεχώς ρεύµα χωρίς πρόβληµα. Είναι, όπως ξα-
ναείπα, οι πιο παραγωγικές µονάδες που διαθέτουµε αυτήν τη
στιγµή. Εσείς τις χαρακτηρίζατε «ασηµικά». 

Περιορίζετε, επίσης, τη λειτουργία της νέας µονάδας φυσικού
αερίου της Μεγαλόπολης σε ποσοστό µεγαλύτερο του 30%.
Γιατί; Με αυτόν τον τρόπο δεν διασφαλίζετε τον ανταγωνισµό,
αλλά αντίθετα τον διαστρεβλώνετε, αφού αφαιρείτε από τη ΔΕΗ
ένα βασικό της όπλο. Δηλαδή, καταστρέφουµε µια δοµή για να
λειτουργήσει µια άλλη; Αυτό είναι λάθος και το ξέρετε πολύ καλά
και εσείς. Δεν θέλουµε όλο αυτό το βάρος να πέσει σε καµµία
περίπτωση στις πλάτες του Έλληνα φορολογούµενου.

Προβλέπονται, επίσης, σε αυτό το νοµοσχέδιο, κατά παρέκ-
κλιση κάθε άλλης διάταξης νόµου, σειρά προνοµίων γι’ αυτές τις
δύο νέες µικρές, κακές -όπως θέλετε πείτε τις- ΔΕΗ που θα συ-
σταθούν. Οι δύο µικρές αυτές ΔΕΗ, οι θυγατρικές του 2018 ολο-
κληρώνουν την απαξίωση της ΔΕΗ, που είχε ξεκινήσει το 2014. 

Ας θυµηθώ τι γίνεται. Βάσει της νοµοθεσίας, µέσω των ΝΟΜΕ,
ο χονδρέµπορας αγοράζει φθηνά εις βάρος της ΔΕΗ για να που-
λήσει ακριβά, όχι µόνο στους καταναλωτές, αλλά και στο εξωτε-
ρικό. Αυτό λέγεται αισχροκέρδεια, όταν µάλιστα η ΔΕΗ για να
καλύψει τις εσωτερικές ανάγκες σε ηλεκτρισµό αγοράζει πολύ
ακριβά εξωτερική ενέργεια. 

Δείτε λίγο τι πάτε να ψηφίσετε. Οι δύο µικρές αυτές ΔΕΗ, που
δηµιουργείτε µε το σχέδιο νόµου, συνδυαζόµενες µε τα ΝΟΜΕ,
αφήνουν στη ΔΕΗ πελάτες που δεν είναι επιθυµητοί στους νυν
παρόχους, ενώ ταυτόχρονα τα ΝΟΜΕ παραµένουν µόνο στη
ΔΕΗ, ενώ µε το µνηµόνιο που είχατε ψηφίσει και συγκεκριµένα
στη σελίδα 32 προβλέπεται ότι µε την αποεπένδυση της λιγνιτι-
κής παραγωγής θα υπάρξει πρόβλεψη, ώστε αυτές σιγά σιγά να
καταργούνται. 

Ωστόσο βάζετε σε µία µικρότερη ΔΕΗ βαρίδια που δεν έχουν
οι ανταγωνιστές. Πώς θα λειτουργήσει; Σας το ξαναλέω, κατα-
στρέφετε τη ΔΕΗ για να λειτουργήσουν οι άλλοι πάροχοι. 

Με την απόσχιση των λιγνιτικών µονάδων θα µειωθεί η παρα-
γωγή της ΔΕΗ και δεν θα µπορεί να ανταποκριθεί στις ανάγκες
που υπάρχουν στο εσωτερικό της χώρας. Συνειδητά λοιπόν µε-
τατρέπετε τη ΔΕΗ σε µία bad bank, που ακούστηκε πολλές
φορές σήµερα, αφήνετε όλα τα αρνητικά, όλα τα βαρίδια στη
ΔΕΗ και καθαρίζετε τους υπόλοιπους παρόχους. 

Η ΔΕΗ αποτελεί την τρίτη εφορία αυτή τη στιγµή στην Ελλάδα,
µαζί µε την Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων και το κέντρο
είσπραξης των ασφαλιστικών εισφορών. Ο Έλληνας δεν µπορεί
να κουβαλήσει πλέον αυτό το βάρος. Πρέπει να το καταλάβετε,

πρέπει να βάλετε όλες σας τις µηχανές να δουλεύουν στο φουλ,
έτσι ώστε να έρθει αυτή η πολυπόθητη ανάπτυξη, γιατί δεν πάµε
όπως πρέπει, σε καµία περίπτωση. Δεν υπάρχουν, παρά τις πα-
ρεµβάσεις του Υπουργού, τα απαραίτητα ανταποδοτικά µέτρα
για τις περιοχές που υπάρχουν αυτές οι µονάδες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πολύ λίγο χρόνο θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Τα χρονοδιαγράµµατα που βάζετε δεν µπορούµε να τα χαρα-

κτηρίσουµε ως λογικά. Αντίθετα, τα λέµε ουτοπικά και πολύ
ασφυκτικά και δεν πιστεύουµε ότι θα µπορέσετε να υλοποιήσετε
την αγοραπωλησία αυτήν ή το ξεπούληµα, όπως λέµε εµείς κα-
λύτερα, µέχρι το τέλος του χρόνου. Εποµένως, δεν ακούσαµε να
υπάρχει και ένα δεύτερο πλάνο, ενώ βλέπουµε να µην κόβονται
και οι κακές συνήθειες του παρελθόντος που έφτασαν εδώ που
έφτασε τη ΔΕΗ, όπως επίσης δεν υπάρχει και πλάνο για το τι θα
γίνουν όλοι αυτοί οι εργαζόµενοι. Πώς θα µπορέσετε να υλοποι-
ήσετε το πρόγραµµα εθελουσίας; 

Επειδή δεν έχω άλλο χρόνο και ελπίζω να έχω και δευτερολο-
γία, θα ολοκληρώσω λέγοντας ότι σήµερα δεν έπρεπε να συζη-
τάµε αυτό το προβληµατικό νοµοσχέδιο, αλλά θα έπρεπε να
έχουµε έναν διάλογο για τον εθνικό ενεργειακό σχεδιασµό. Δεν
ξέρουµε σε τι αποσκοπεί αυτό το νοµοσχέδιο, δεν ξέρουµε σε
καµµία περίπτωση τι συµφέροντα εξυπηρετείτε. Αυτό που ξέ-
ρουµε, όµως, είναι ότι σε καµία περίπτωση, ασκώντας αυτήν την
πολιτική, δεν εξυπηρετείτε το εθνικό συµφέρον αυτής της
χώρας. Γι’ αυτό και εµείς καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δευτερολογία δεν

έχετε. Είχατε δεκατέσσερα λεπτά, αρκετά ήταν.
Τον λόγο έχει η κ. Φωτεινή Αραµπατζή. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επί µέρες τώρα τόσο ο κ. Στα-

θάκης όσο και οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ προσπαθούν να πείσουν
τον εαυτό τους, αλλά και εµάς όλους, ότι για το νοµοσχέδιο που
θα ψηφίσουν σήµερα, σε λίγες ώρες, και αφορά στην πώληση
τριών λιγνιτικών µονάδων και µίας άδειας της ΔΕΗ, δεν φταίνε
οι ίδιοι που το έφεραν στη Βουλή, αλλά τι να κάνουµε, έτσι τα
έφερε η ζωή, το κακό Ευρωπαϊκό Δικαστήριο είναι αυτό που τους
ανάγκασε να το φέρουν. 

Λίγη πολιτική γενναιότητα, όµως, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ,
δεν θα έβλαπτε. Πείτε µια φορά την αλήθεια. Και η αλήθεια είναι
απλή. Κάνετε άλλη µία κωλοτούµπα, ξεµπερδεύετε µε µία ακόµα
αυταπάτη, εξαφανίζετε µία ακόµη προεκλογική κόκκινη γραµµή,
ίσως την πιο κόκκινη απ’ όλες, αν εξαιρέσει, βεβαίως, κανείς ότι
θα σκίζατε το µνηµόνιο µε ένα άρθρο κι έναν νόµο. 

Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ηχούν ακόµη στα αυτιά
µας οι προεκλογικές φανφάρες του Αρχηγού σας, ο οποίος απει-
λούσε θεούς και δαίµονες ότι αν έρθουν επενδυτές στην Ελλάδα
κι αν αγοράσουν µεταξύ άλλων και κοµµάτι της ΔΕΗ, θα χάσουν
τα λεφτά τους και θα βρεθούν στη φυλακή, ότι η ΔΕΗ θα είναι
για πάντα 100% κρατική επιχείρηση. Εσείς οι ίδιοι τα λέγατε, πριν
καθίσετε βεβαίως στις αναπαυτικές καρέκλες της εξουσίας, σε
κάθε συγκέντρωση, σε κάθε τηλεοπτική εκποµπή. 

Άλλωστε, ήσασταν εσείς οι ίδιοι που προτρέπατε τους πολίτες
για το κίνηµα «Δεν Πληρώνω» και στους λογαριασµούς της ΔΕΗ,
όσο κι αν προσπαθείτε τώρα να συµµαζέψετε τα ασυµµάζευτα
και ισχυρίζεστε ότι εννοούσατε και τους προτρέπατε να µην πλη-
ρώνουν όχι όλον τον λογαριασµό της ΔΕΗ, αλλά αυτόν που αφο-
ρούσε τον ΕΝΦΙΑ. 

Εσείς, κύριε Υπουργέ, λέγατε ότι η πώληση ή η ιδιωτικοποίηση
της ΔΕΗ συνιστά εθνικό έγκληµα. Και τώρα έρχεστε να ξεπου-
λήσετε τις πιο κερδοφόρες µονάδες της, µε τον µεγαλύτερο, βε-
βαίως, πολιτικό κυνισµό. 

Κι έρχεται ο δικός σας Πρόεδρος της ΔΕΗ, που υπήρξε για χρό-
νια και συνδικαλιστής του ΣΥΡΙΖΑ, να οµολογήσει στη Βουλή ότι
η Κυβέρνησή σας κάνει αυτό που θα έπρεπε να έχουν κάνει οι
προηγούµενες κυβερνήσεις και οµολογεί πως όλοι γνωρίζαµε,
εδώ και δεκαπέντε χρόνια, ότι η ΔΕΗ δεν θα µπορούσε να συνεχί-
σει έτσι. Αναρωτιέµαι γιατί δεν τα έλεγε αυτά προεκλογικά στον
κ. Τσίπρα, προκειµένου να τον προσγειώσει στην πραγµατικότητα. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 25 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2018 6941



Κι επειδή ο κ. Σταθάκης επί τέσσερις µέρες τώρα µας λέει ότι
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, εµµέσως πλην σαφώς, εγκρίθηκε
από τον ελληνικό λαό τον Σεπτέµβριο του 2015, µήπως θέλει να
µας εξηγήσει ο Υπουργός πότε, τόσο ο ίδιος όσο και ο Πρωθυ-
πουργός, στις εκλογές του Σεπτεµβρίου του 2015, είπαν στον
ελληνικό λαό ότι θα ξεπουλήσουν τις µονάδες της ΔΕΗ; 

Τέτοιο πολιτικό παραµύθι, ανάµεσα και σε άλλα βεβαίως, σερ-
βίρατε προεκλογικά στους Έλληνες, προκειµένου να υφαρπά-
ξετε τη ψήφο τους. Βεβαίως, η εξαπάτηση µε τον ΣΥΡΙΖΑ δεν
σταµατά, δυστυχώς, ποτέ. Διότι την ίδια ώρα που µας λέτε ότι
το νοµοσχέδιο σάς το επέβαλε το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο και η
συµφωνία µε τους δανειστές κι ότι εσείς από µόνοι σας ποτέ δεν
θα το κάνατε, την ίδια ώρα οµολογείτε στην αιτιολογική έκθεση
του νοµοσχεδίου, δια της υπογραφής του αρµόδιου Υπουργού
και των συναρµοδίων Υπουργών, ότι η πώληση λιγνιτικών µονά-
δων βοηθά τον ελεύθερο ανταγωνισµό και ότι θα οδηγήσει σε
µείωση των τιµών του ρεύµατος προς όφελος του καταναλωτή.
Από ψέµα σε ψέµα, από αντίφαση σε αντίφαση.   

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσπαθείτε, υποτίθεται, να
διασφαλίσετε υγιείς όρους και ελεύθερο ανταγωνισµό για τη
ΔΕΗ. Την ίδια ώρα, όµως, έχετε οδηγήσει τη ΔΕΗ στα πρόθυρα
της χρεοκοπίας. Με τις πολιτικές σας την οδηγήσατε τα τρία τε-
λευταία χρόνια στην απώλεια του 80% της χρηµατιστηριακής της
αξίας. Πήρατε τη ΔΕΗ µε χρηµατιστηριακή αξία 2,5 δισεκατοµ-
µύρια και την απαξιώνετε σε χρηµατιστηριακή αξία 0,6 δισεκα-
τοµµύρια. 

Κι έρχεστε τώρα µε αυτό το νοµοσχέδιο να πουλήσετε εξαιρε-
τικά ανταγωνιστικές µονάδες, κυριολεκτικά τα «ασηµικά» της, µο-
νάδες που έχουν το χαµηλότερο µεταβλητό κόστος, δηλαδή
είναι οι πιο ανταγωνιστικές, τις οποίες απαλλάσσετε απ’ όλα τα
βάρη και τις προσφέρετε φιλέτο στους ιδιώτες. 

Κι έχετε το θράσος την ίδια ώρα να λέτε ότι ήταν κακό το δικό
µας νοµοσχέδιο για τη «µικρή ΔΕΗ», αυτό µε το οποίο, κύριοι
Υπουργοί, θα εισπράτταµε 2 δισεκατοµµύρια από την πώλησή
της και 4 δισεκατοµµύρια επενδύσεων. Ακυρώσατε τη «µικρή
ΔΕΗ», όπως µε πολλή περηφάνια ανέφερε καµιά δεκαριά φορές
ο κ. Σταθάκης, ενώ τρία χρόνια τώρα απαξιώνετε και καταστρέ-
φετε συνολικά τη ΔΕΗ, οδηγώντας τη σε τεράστια οικονοµική
επιδείνωση. 

Τα ληξιπρόθεσµα χρέη έχουν ξεπεράσει τα 3 δισεκατοµµύρια
ευρώ, από το 1 δισεκατοµµύριο ευρώ και φυσικά η ΔΕΗ κινδυ-
νεύει, δυστυχώς, µε ξαφνικό θάνατο και χρεοκοπία ανά πάσα
στιγµή.   

Το νοµοσχέδιό σας υπονοµεύει τη βιωσιµότητα της επιχείρη-
σης και φυσικά τις θέσεις εργασίας. Δεν έχετε κανέναν ολοκλη-
ρωµένο και σοβαρό ενεργειακό σχεδιασµό για τη ΔΕΗ και µε τον
τρόπο που επιχειρείτε την πώληση των µονάδων επιβαρύνετε την
επιχείρηση που θα µείνει στο δηµόσιο, προκαλώντας της τερά-
στιο πρόβληµα βιωσιµότητας και ανταγωνιστικότητας. Και το
µόνο που βρήκαν να πουν οι λαλίστατοι κατά τα άλλα Βουλευτές
σας, οι οποίοι εκλέγονται στις επίµαχες περιφέρειες που πλήτ-
τονται από το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, ήταν ότι θα ψηφίσουν
κάτι το οποίο είναι το λιγότερο κακό.

Λάθος, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ! Ψηφίζετε ένα νοµοσχέ-
διο που είναι το µεγαλύτερο κακό για την επιχείρηση και τις το-
πικές κοινωνίες που αφορά. Γι’ αυτό και ο περιφερειάρχης και οι
δήµαρχοι και οι εκπρόσωποι των συνδικάτων ήταν φωτιά και
λάβρα στην ακρόαση των φορέων και χαρακτηρίζουν το νοµο-
σχέδιο αυτό καταστροφικό.

Αντιθέτως -και κλείνω, µε την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε- οι
θέσεις της Νέας Δηµοκρατίας είναι ξεκάθαρες για την ΔΕΗ και
βεβαίως τον ενεργειακό σχεδιασµό της χώρας. Εµείς πιστεύουµε
στην απελευθέρωση της αγοράς ενέργειας, µε στόχο τη µείωση
της τιµής του ρεύµατος για τον καταναλωτή, τα νοικοκυριά και
βεβαίως τις επιχειρήσεις. Πιστεύουµε ότι είναι αναγκαίο να υπάρ-
ξει στρατηγικός επενδυτής στη ΔΕΗ, προκειµένου να οδηγήσει
στην ανάταξή της. Πιστεύουµε στην ανάγκη ενός συγκροτηµέ-
νου σχεδίου για τη σταδιακή απεξάρτηση από τον λιγνίτη και την
ενίσχυση των Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας. Ανανεώσιµες
Πηγές Ενέργειας σαν αυτές των σχεδίων βελτίωσης, κύριοι
Υπουργοί, του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης, για την κά-

λυψη των αναγκών των γεωργικών εκµεταλλεύσεων, πολύτιµα
κοινοτικά κονδύλια, που τριάµισι χρόνια τώρα τα αφήνετε να λι-
µνάζουν στα συρτάρια αποστερώντας τα από την πραγµατική οι-
κονοµία.

Και βεβαίως θεωρούµε αναγκαία την αποκατάσταση των πε-
ριοχών µε γενναία χρηµατοδότηση και κίνητρα για την διασφά-
λιση των θέσεων εργασίας. Εµείς θέλουµε τη ΔΕΗ κυρίαρχη,
δυνατή και κερδοφόρα. Εσείς, δυστυχώς, κάνετε τη ΔΕΗ αδύ-
ναµη οικονοµικά, αναιµική και τώρα την οδηγείτε στο ξεπούληµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο Ανα-

πληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Φάµελλος.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παρ’ ότι το συγκεκριµένο νοµο-

σχέδιο είναι απολύτως στο χαρτοφυλάκιο και στην ευθύνη του
Υπουργού, αισθάνθηκα την υποχρέωση να µιλήσω σήµερα, πα-
ρακολουθώντας τη συζήτηση και χθες και σήµερα, διότι έχω την
υποχρέωση να θέσω ένα πλαίσιο το οποίο δεν έχει ακουστεί
µέχρι σήµερα στην όλη συζήτηση και το οποίο θα έπρεπε να µας
χαρακτηρίζει. Δεν θα κάνω τον δάσκαλο. Επειδή, όµως, είναι πο-
λιτική µας υποχρέωση, δεν είναι µόνο γνώση, πρέπει να συζητή-
σουµε σε ποιο πεδίο γίνεται η συζήτηση γι’ αυτό το νοµοσχέδιο.

Δύο είναι τα κυρίαρχα θέµατα που θα έβαζε ένας απλός, λογι-
κός άνθρωπος, όταν συζητάµε για ενέργεια. Το ένα είναι ο ενερ-
γειακός σχεδιασµός και το άλλο είναι η κλιµατική αλλαγή. 

Το θέµα του ενεργειακού σχεδιασµού ακούστηκε. Το άκουσα
από τον κ. Δένδια, από τον κ. Μητσοτάκη, από τον κ. Μπαργιώτα,
από τον κ. Μεγαλοµύστακα. Είπαν ότι δεν έχουµε ενεργειακό
σχεδιασµό και κάνουµε µία πράξη στην τύχη.

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να πω ότι το θέµα της κλιµατικής
αλλαγής δεν το άκουσα από κανέναν. Το θέµα δηλαδή των µε-
γάλων παγκόσµιων αλλαγών που πρέπει να γίνουν έτσι ώστε να
µπορέσουµε να ανταποκριθούµε σε αυτό για το οποίο εκλεγή-
καµε, που είναι η αειφορία της ζωής και της παραγωγής, δεν το
άκουσα από κανέναν. Και αυτό είναι ένα µεγάλο πολιτικό έλ-
λειµµα, το οποίο πρέπει να ξαναµπεί στη συζήτηση µε παρέµ-
βαση της Κυβέρνησης. 

Δεν έχουµε δυνατότητα πλέον παγκόσµια να συζητάµε για οτι-
δήποτε παραγωγικό, πολύ δε περισσότερο για ενέργεια, εάν δεν
συνυπολογίσουµε τις επιπτώσεις της κλιµατικής αλλαγής και την
παγκόσµια συµφωνία για µείωση των εκποµπών αερίων του θερ-
µοκηπίου. Είναι η µόνη και θεσµικά και κοινωνικά απαιτούµενη
επιλογή που πρέπει να κάνουµε. Διότι η βιώσιµη ανάπτυξη και η
Συµφωνία των Παρισίων είναι κάποια πράγµατα που έχουν συµ-
φωνηθεί παγκοσµίως και στον ΟΗΕ και στην Ευρωπαϊκή Ένωση
και οφείλουµε να τα λάβουµε υπ’ όψιν µας, γιατί πραγµατικά πι-
στεύω ότι δεν θα υπάρχει λόγος για τον οποίο έχουµε εκλεγεί,
εάν δεν λάβουµε υπ’ όψιν µας αυτές τις παραµέτρους.

Ποια είναι, όµως, η κατάσταση; Πρώτα απ’ όλα µου έκανε µε-
γάλη εντύπωση που Βουλευτές και µάλλον και ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης µας κατηγόρησε ότι όλη αυτή η συ-
ζήτηση δεν γίνεται στο πλαίσιο του ενεργειακού σχεδιασµού. Νο-
µίζω ότι δεν έχουν περάσει πάνω από δύο εβδοµάδες που ο
Υπουργός κάλεσε και την Επιτροπή Περιβάλλοντος για µία συ-
ζήτηση για τον ενεργειακό σχεδιασµό για το 2030. Άρα έχει γίνει
ειδική συζήτηση στη Βουλή για τον ενεργειακό σχεδιασµό της
επόµενης δεκαετίας. Και έχουµε κάνει συζήτηση, ανοιχτή δια-
βούλευση µε τους παραγωγούς στο Υπουργείο, πάλι πριν από
δύο εβδοµάδες, γιατί το θέµα του ενεργειακού σχεδιασµού έχει
τεθεί και στην κοινωνία και υπάρχει ειδική επιτροπή διαβούλευ-
σης όπου έχουµε καταθέσει ήδη και ο Υπουργός και εγώ τις πα-
ραµέτρους πάνω στις οποίες γίνεται η συζήτηση για τον
ενεργειακό σχεδιασµό.

Το να µην έχει ενηµερωθεί κάποιος συνάδελφος Βουλευτής
για το ζήτηµα  αυτό, το θεωρώ απλά έλλειµµα του γραφείου του.
Το να µην το ξέρει ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
δείχνει πόσο ψηλά και πόσο ουσιαστικά έχει στην ατζέντα του
και το περιβάλλον και την ενέργεια.Πρακτικά επιδιώκει να κάνει
µικροπολιτική µε ένα θέµα για το οποίο η Βουλή έχει ήδη αναλά-
βει πρωτοβουλίες. Και δεν ήταν µια πρωτοβουλία της Κυβέρνη-
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σης έξω από τη Βουλή, είναι µια πρωτοβουλία µέσα στη Βουλή,
την οποία οφείλατε να γνωρίζατε. 

Ποιο είναι το σχέδιο, όµως, του ενεργειακού σχεδιασµού και
του κλίµατος παντρεµένα, µαζί; Το σχέδιο, λοιπόν, έχει έναν µε-
σοπρόθεσµο ορίζοντα για το 2030, µιας και η χώρα ικανοποιεί
και πληροί τις προϋποθέσεις της και τις υποχρεώσεις της για το
2020 για το θέµα του κλίµατος, της χρήσης ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας και της µείωσης κατανάλωσης ενέργειας. Έχει έναν
σχεδιασµό για το 2030, που είναι σηµαντικός -θα πω τι σηµαίνει
για την ηλεκτροπαραγωγή-, ενώ ταυτόχρονα έχει έναν σχεδια-
σµό αύξησης της παραγωγής ενέργειας από τις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας. Πρέπει να σας ενηµερώσουµε ότι το 2020
αυτός ο συντελεστής για την Ελλάδα θα είναι 30% τουλάχιστον.
Αυτό είναι ένα επίτευγµα το οποίο έχει σήµερα η χώρα µας, ένα
επίτευγµα που ανήκει στην ελληνική κοινωνία και πρέπει να το
αναφέρουµε.

Το 2030 τα πράγµατα θα είναι πολύ πιο δύσκολα και θα σας
πω τι σηµαίνει αυτό για τη ΔΕΗ.

Όµως ποιος είναι ο µακροπρόθεσµος ενεργειακός και περι-
βαλλοντικός στόχος; Αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει να λάβουµε
υπ’ όψιν µας ότι το σχέδιο για το 2050, το οποίο συζητείται ήδη
σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης, προβλέπει µείωση των ατµο-
σφαιρικών εκποµπών των αερίων του θερµοκηπίου πάνω από
80%, σε σχέση µε τις εκποµπές του 1990. Αυτό πρακτικά σηµαί-
νει ότι σε τριάντα δύο χρόνια η χώρα µας και η Ευρώπη θα πρέ-
πει να έχει εκποµπές αερίων του θερµοκηπίου µηδενικές, σε
σύγκριση µε τις εκποµπές του 1990. Αυτό ισχύει και για την ηλε-
κτροπαραγωγή. Γιατί υπάρχουν κλάδοι και τοµείς της κοινωνίας
και της οικονοµίας που δεν µπορούν να φτάσουν στο απόλυτο
µηδέν. Η ηλεκτροπαραγωγή, όµως, ως προς τις εκποµπές θα
πρέπει να µηδενίσει τις αποδόσεις της. 

Για τον λόγο, λοιπόν, αυτόν εµείς κάνουµε έναν σχεδιασµό
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, ο οποίος είναι γεωγραφικά πλή-
ρης, γι’ αυτό και διεκδικούµε τη σύνδεση των νησιών έτσι ώστε
και να παράγεται ανανεώσιµη ενέργεια, που θα έρχεται στο δί-
κτυο της ηπειρωτικής χώρας, αλλά και το αντίστροφο. Και γι’
αυτόν τον λόγο αυτή η Κυβέρνηση διεκδίκησε ειδικό άρθρο στην
πρόσφατη οδηγία για το εµπόριο εκποµπών αερίων, όπου υπάρ-
χει ειδικό άρθρο για την Ελλάδα που χρηµατοδοτεί µε 500 έως
600 εκατοµµύρια την ηλεκτρική διασύνδεση των νησιών, κάτι που
δεν είχαν σκεφτεί οι προηγούµενες κυβερνήσεις, δεν το διεκδί-
κησαν και είναι η πρώτη φορά που υπάρχει κάτι τέτοιο. 

Έτσι, λοιπόν, συζητάµε πλέον για έναν άλλον ρόλο της ΔΕΗ
που θα είναι προσαρµοσµένος και στις κλιµατικές υποχρεώσεις,
έναν ρόλο για τη ΔΕΗ που πρέπει να είναι πρώτα απ’ όλα βιώσι-
µος και συµβατός µε τις υποχρεώσεις, αλλά και να εξασφαλίζει
την πρόσβαση στο αγαθό της ενέργειας προς την κοινωνία. Γιατί
και αυτό δεν ακούστηκε, δηλαδή πώς εξασφαλίζει αυτό το νοµο-
σχέδιο την πρόσβαση των πολιτών στο ενεργειακό αγαθό.

Και για να µη µιλάµε µόνο θεωρητικά, επειδή θα µπορούσε
ένας Βουλευτής να επιλέξει και να µου πει «και τι κάνατε εσείς
για αυτό;», θέλω να σας πω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι
αυτή η Κυβέρνηση ανέλαβε την ευθύνη και έλυσε το πρόβληµα
της αδειοδότησης της Μεσοχώρας, ενός µεγάλου υδροηλεκτρι-
κού έργου, που ήταν κουφάρι όλα τα προηγούµενα χρόνια, γιατί
ήταν συνδεδεµένο µε ένα παρανοϊκό σχέδιο εκτροπής του Αχε-
λώου. Γιατί δεν είχαν ληφθεί τέτοιες πρωτοβουλίες από τις προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις, αφού ήθελαν και το καλό της ΔΕΗ και
την πρόσβαση στο αγαθό της ενέργειας; Αυτό έγινε πράξη από
αυτήν την Κυβέρνηση.

Τι επέλεξαν να κάνουν οι προηγούµενες κυβερνήσεις; Να κά-
νουν τη «φούσκα» µε τα φωτοβολταϊκά και τον ΕΛΑΠΕ, τον ειδικό
λογαριασµό, δηλαδή να τροφοδοτήσουν προς µία πορεία την οι-
κονοµία και την κοινωνία που δεν παρήγαγε ελληνικό ακαθάριστο
προϊόν, αλλά είχε µέχρι φέτος ζηµιογόνο και ελλειµµατικό τον
Ειδικό Λογαριασµό των ΑΠΕ. Διότι παρέπεµπαν πολίτες και πα-
ραγωγούς στον Ειδικό Λογαριασµό των ΑΠΕ, αλλά δεν είχαν
λεφτά µέσα σε αυτόν για να καλύψουν τις υποχρεώσεις. Και
φέτος -και πιστεύω γι’ αυτό γελάτε, κύριε Σκρέκα- είναι η πρώτη
χρονιά που έχει θετικό ισοζύγιο ο ειδικός λογαριασµός και έχει
περίσσευµα πόρων. Γιατί τον είχατε δώσει ισχυρά ζηµιογόνο,

όπως παραδώσατε και τη χώρα. 
Αυτή ήταν η επιλογή, επιλογή «φούσκα», χωρίς να ξέρουν τι

σηµαίνει ενεργειακός σχεδιασµός -ούτε ο Πρόεδρος της Νέας
Δηµοκρατίας δεν το ήξερε σήµερα- και επί της ουσίας υποθή-
κευση του κράτους. 

Όµως εµείς γνωρίζουµε ότι για το 2030 η ΔΕΗ και η ηλεκτρο-
παραγωγή έχει συγκεκριµένες υποχρεώσεις. Ο στόχος που έχει
τεθεί, που είναι η µείωση κατά 43% των εκποµπών σε σχέση µε
το 2005 -αυτός είναι ο στόχος για τις µεγάλες ενεργειακές µο-
νάδες-, µας υποχρεώνει να κάνουµε σηµαντικές τοµές στον ενερ-
γειακό σχεδιασµό, αλλά και ως προς τη βιωσιµότητα της ΔΕΗ. 

Δύο πράγµατα επιλύονται ταυτόχρονα: ο ενεργειακός σχεδια-
σµός και η βιωσιµότητα της ΔΕΗ. Και αυτό γιατί πρέπει να λά-
βουµε υπ’ όψιν µας -και δεν ξέρω αν έχετε λάβει εσείς υπ’ όψιν
σας- την επιβάρυνση του λειτουργικού κόστους που θα έχει η
ΔΕΗ µε τα περίπου 20 ευρώ τον τόνο διοξείδιο του άνθρακα που
θα φτάσει η τιµή εµπορίας. 

Σαφέστατα µου κάνει εντύπωση γιατί δεν ακούστηκε σήµερα
ή χθες η οδηγία ΕΚ για τις αέριες εκποµπές, που έχει επίσης
στόχο το 2030, που τροποποιεί όλη την ενεργειακή παραγωγή
της Ευρώπης, η οδηγία 75/2010 για τα πρότυπα στις ηλεκτρο-
παραγωγικές µονάδες από τις οποίες προσπαθήσαµε και πή-
ραµε εξαίρεση για τις µονάδες των νησιών -γιατί και αυτό έπρεπε
να το κερδίσει αυτή η Κυβέρνηση-, για να είναι ανοικτές µέχρι να
συνδεθούν µε την ηπειρωτική χώρα, όπως δεν άκουσα τίποτα και
για τον Ευρωπαϊκό Κανονισµό για την Αγορά Ηλεκτρικής Ενέρ-
γειας, που βάζει το όριο των 550 γραµµαρίων διοξειδίου του άν-
θρακα ανά κιλοβατώρα.

Αυτές οι παράµετροι πότε θα ακουστούν σε µια συζήτηση που
τροποποιεί όλο το ενεργειακό µοντέλο; Γιατί δεν ακούστηκε αυτή
η κριτική, που σε αυτό το πλαίσιο πρέπει να γίνεται συζήτηση,
από κανένα κόµµα της Αντιπολίτευσης; Πολύ απλά, γιατί δεν
υπάρχει σχέδιο για τη ΔΕΗ από την Αντιπολίτευση, γιατί δεν τους
ενδιέφερε ποτέ ούτε η ανθρώπινη υγεία, ούτε το περιβάλλον,
ούτε η βιωσιµότητα της ΔΕΗ. Απλώς συνεχίζουν να κάνουν πρό-
χειρα και αντιεπιστηµονικά πολιτική και δυστυχώς, να κάνουν πο-
λιτική µόνο όταν τους τραβάνε το αφτί κάποιοι «νταβατζήδες».
Αυτό ήταν το παρελθόν της Ελλάδας. 

Όµως εµείς υποχρεούµαστε προς την κοινωνία να δώσουµε
µια πρόταση διεξόδου, και στη ΔΕΗ και στην κοινωνία που στη-
ρίζεται στο λιγνιτικό προϊόν. Γι’ αυτόν τον λόγο η Κυβέρνηση επέ-
λεξε και αύξησε το ανταποδοτικό τέλος, τα 1,2 ευρώ έγιναν 1,4
ευρώ, όµως ταυτόχρονα σχεδιάζουµε τη δική µας συνεισφορά
στο Ταµείο Δίκαιης Μετάβασης, την αυριανή µέρα των λιγνιτικών
περιοχών.

Έτσι, λοιπόν, έχουµε µια µεγάλη ευρωπαϊκή συζήτηση.
Έχουµε βρεθεί µε τον Υπουργό µε τον Αντιπρόεδρο της Κοµισιόν
και συζητήσαµε την ένταξη της Ελλάδας στην πρωτοβουλία των
µεταλιγνιτικών περιοχών, στο Ταµείο Δίκαιης Μετάβασης, το
οποίο υποστηρίξαµε και στο Ευρωκοινοβούλιο κι έχουµε ήδη
εξασφαλίσει ότι στα επόµενα εργαλεία χρηµατοδότησης στα δια-
θρωτικά ταµεία θα έχει προτεραιότητα η λιγνιτική και η µεταλι-
γνιτική περιοχή. Όµως εξετάζουµε και τη δική µας εθνική
συνεισφορά.

Έτσι, λοιπόν, από τα έσοδα του εκπλειστηριασµού δικαιωµά-
των του διοξειδίου του άνθρακα το Υπουργείο µας σχεδιάζει τη
δηµιουργία ελληνικού Ταµείου Δίκαιης Μετάβασης για τις µετα-
λιγνιτικές περιοχές. Αυτό το Ταµείο µπορούµε να σας πούµε ότι
έχει πλέον περιθώρια, γιατί δεν είναι ζηµιογόνος ο Ειδικός Λογα-
ριασµός των ΑΠΕ, που βάζαµε ποσοστά άνω του 70% των εσό-
δων αυτών, και έχουµε τη δυνατότητα να πούµε ότι σε πρώτη
φάση και αυτή τη χρονιά η εκτίµηση για τον προϋπολογισµό του
Ταµείου Δίκαιης Μετάβασης για τις λιγνιτικές περιοχές ανέρχεται
στα 20 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτή είναι η δική µας συνεισφορά σε
αυτές τις δύσκολες συνθήκες, που µπορεί να πιάσει τόπο και για
την εργασία και για την πρόοδο στις περιοχές αυτές. 

Το ερώτηµα όµως που µπαίνει πια, επειδή µιλήσαµε για το
συγκεκριµένο, είναι το εξής: Είναι δυνατόν σε κάθε συνεδρίαση
της Βουλής να ακούµε τόσα fake news; Είναι δυνατόν να έρχον-
ται εδώ εκπρόσωποι κοµµάτων και να λένε, παραδείγµατος
χάριν, ότι ήταν αποτέλεσµα της διαπραγµάτευσης και του µνη-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΓ’ - 25 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2018 6943



µονίου, δηλαδή της δικής µας σύµβασης, το θέµα αυτό το οποίο
συζητάµε; Μόλις προηγουµένως και η κυρία συνάδελφος στο
ίδιο αναφέρθηκε. 

Ήταν ευθύνη κάποιου το ότι συζητάµε σήµερα για την αποε-
πένδυση στις λιγνιτικές µονάδες; Θέλω να ρωτήσετε αυτούς που
είχαν την ευθύνη της χώρας, όταν χάθηκαν οι αποφάσεις αυτές
στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο. Διότι είναι απόφαση Ευρωπαϊκού Δι-
καστηρίου, του 2016, τέλος του 2016 κιόλας. Η χώρα ανέλαβε
αυτή την υποχρέωση στην αρχή του 2018. Άρα δεν ήταν σε καµ-
µία διαπραγµάτευση του καλοκαιριού του 2015, σε καµµία από
τις υποχρεώσεις της χώρας και είναι µια υπόθεση για την οποία
την ευθύνη είχαν οι προηγούµενες κυβερνήσεις που εκπροσώ-
πησαν, όπως εκπροσώπησαν, τη χώρα στο Ευρωπαϊκό Δικαστή-
ριο.

Τέρµα τα ψέµατα. Αυτά είναι γραµµένα και στην εισηγητική έκ-
θεση και θεωρώ ότι είναι και λίγο παραποίηση να αναφέρεται συ-
νάδελφος εδώ για την τελευταία παράγραφο, που λέει ότι η
αποεπένδυση αυτή µπορεί και να αποτελέσει ευκαιρία για προ-
σέλκυση επενδύσεων και να µην αναφέρεται στην υποχρεωτικό-
τητα που είναι όλη η εισαγωγή της αιτιολογικής έκθεσης. Αυτά
είναι fake news: διαβάζω την τελευταία πρόταση και κρύβω τις
αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου που οι δικές µου κυ-
βερνήσεις έχασαν, δηλαδή του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

Δεύτερο fake news: ότι δεν υπάρχει αντιστάθµισµα. Δηλαδή,
τα 1,4 ευρώ δεν είναι αντιστάθµισµα το οποίο ανέβηκε. Επιπρο-
σθέτως, εµείς καταθέτουµε και Ταµείο Δίκαιης Μετάβασης στις
περιοχές αυτές.

Τρίτο fake news: ότι έχει περιθώρια ο λιγνίτης. Ποσότητες έχει
και είναι εθνικό απόθεµα για εµάς. Έχει περιθώρια µε βάση τη
νοµοθεσία για το κλίµα; Έχει περιθώρια µε βάση τα όρια που
έχουν µπει παγκόσµια για τις εκποµπές όσον αφορά το περιβάλ-
λον; Αυτό γιατί δεν βγαίνετε να το πείτε ανοιχτά στην κοινωνία;

Εµείς κάνουµε πολιτική πολύ πιο σοβαρά, αλλά και επιστηµο-
νικά και υπεύθυνα από εσάς. Και βέβαια δεν µπορώ να πω τίποτα
για τον κ. Σκρέκα, ο οποίος επιµένει ότι θα µπουν και τα υδροη-
λεκτρικά στη σύµβαση αυτή.

Κύριε Σκρέκα, µάλλον αυτό είναι αυτό που θέλετε εσείς. Εµείς
δεν το θέλουµε. Το υπερασπιστήκαµε και δεν µπαίνουν. Γιατί
προφανώς αντίστοιχο ψέµα, που ακούστηκε εδώ, είναι ότι που-
λήθηκε ο ΔΕΣΦΑ για µερικά εκατοµµυριάκια. Τα µερικά εκατοµ-
µυριάκια από την ακύρωση της σύµβασης είναι σε καθαρό net
ποσό άµεσης καταβολής περίπου 235, αλλά επί της ουσίας, µε
την προηγούµενη σύµβαση που είχατε εσείς κλειδώσει θα τους
πληρώναµε κιόλας µε τα δικαιώµατα που είχαν στο φυσικό αέριο.
Αυτή ήταν η πραγµατικότητα. Ακυρώσαµε µια σύµβαση για τον
ΔΕΣΦΑ που θα πλήρωνε το ελληνικό δηµόσιο και τώρα είναι στα
535 εκατοµµύρια. 

Και θέλω να πω και κάτι ακόµα. Γίνεται µια µεγάλη κουβέντα:
Είµαστε για τον ελεύθερο ανταγωνισµό ή όχι; Εδώ κυριολεκτικά
έχετε πάθει παράκρουση. Οι µισοί βγαίνουν και λένε «κακώς
υπάρχει δηµοπρασία για να υπάρχει ανταγωνισµός στην παρα-
γωγή ενέργειας» και οι άλλοι µισοί µάς λένε ότι εµείς είµαστε
κατά του ελεύθερου ανταγωνισµού. Δεν µπορώ να καταλάβω τι
πιστεύετε. Να σας πούµε εµείς εναντίον ποιου είµαστε ξεκά-
θαρα. Εµείς δεν πιστεύουµε στα ιδιωτικά µονοπώλια όπως ήταν
ο ΟΑΣΘ στον οποίο διόριζαν οι δικοί σας Βουλευτές εργαζόµε-
νους στη Θεσσαλονίκη. Εµείς δεν πιστεύουµε, επίσης, στις επι-
χειρήσεις που είναι µονοπώλια και χρηµατοδοτούνται από
offshore κρυφά, γιατί εµείς τέτοιες δεν έχουµε, αλλά εσείς φαί-
νεται ότι έχετε στην ευρύτερη οικογένεια.

Εµείς επίσης πιστεύουµε σε επιχειρηµατικότητα που δηλώνει
το «πόθεν έσχες», από όπου προέρχονται τα κεφάλαιά της. Εσείς
δεν το εφαρµόζετε. 

Εµείς επίσης πιστεύουµε σε µια επιχειρηµατικότητα που έχει
δάνεια για όλους και όχι δάνεια µε «αέρα» για λίγους εκδότες
που δίνατε και τα είπαν και µέσα στην επιτροπή της Βουλής. Και
βέβαια προφανώς είµαστε και υπέρ της επιχειρηµατικότητας που
πληρώνει τα δάνειά της, όχι σαν τον ιδιοκτήτη του «Κήρυκα Χα-
νίων» που δεν τα πλήρωσε ποτέ όσο ήταν κυβερνητικός αξιωµα-
τούχος. Αυτή είναι η επιχειρηµατικότητα που θέλουµε εµείς, µια

ισότιµη, δίκαιη επιχειρηµατικότητα, γιατί ο πραγµατικός, ελεύθε-
ρος ανταγωνισµός είναι ισότιµος και στοιχείο µιας δίκαιης κοι-
νωνίας. Αυτό έχει αναλάβει να κάνει αυτή η Κυβέρνηση και αυτό
κάνει, εφαρµόζοντας δύσκολες αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Δι-
καστηρίου για τις οποίες δεν είµαστε εµείς υπεύθυνοι, ό,τι και
αν λέτε. 

Θέλω να κλείσω µε κάτι το οποίο το αφιερώνω πάλι στον κ.
Δένδια, ο οποίος ήρθε εδώ και µας είπε πώς θα διαχειριστούµε
τα προβλήµατα που µας δηµιουργούν τα γκάλοπ και η εκτίµηση
του εκλογικού µας ποσοστού.

Εµείς έχουµε µάθει, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να διαψεύ-
δουµε τα γκάλοπ και αυτό φάνηκε σε όλες τις τελευταίες εκλο-
γικές αναµετρήσεις. Ξέρω όµως κάτι. Πήραµε µια εντολή από
την κοινωνία να βγούµε από το πρόγραµµα και την υλοποιούµε
στο ακέραιο. Έχουµε τη δυνατότητα και θα πετύχουµε επιβεβαί-
ωση αυτής της πολιτικής εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ, ως ενιαίος ΣΥΡΙΖΑ
στις επόµενες εκλογές. Γιατί εµείς θα κατεβούµε ενιαίοι στις επό-
µενες εκλογές. Το ερώτηµα που καταθέτω στον κ. Δένδια και σε
όλα τα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας είναι το εξής. Η Νέα Δη-
µοκρατία σε πόσα κοµµάτια θα κατέβει στις επόµενες εκλογές;
Γιατί από τις εφηµερίδες του χώρου σας µαθαίνουµε άλλα. Του-
λάχιστον τρία µέχρι στιγµής.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε.
Ο κ. Θεοφύλακτος από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο επί

προσωπικού παρακαλώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν υπάρχει προσω-

πικό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Υπάρχει, κύριε Πρόεδρε, γιατί

αναφέρθηκε στο όνοµά µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν υπάρχει. Μια

αναφορά έγινε στην άποψη που διατυπώσατε ως εισηγητής. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Υπάρχει και θα το εξηγήσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Πώς δεν υπάρχει προσωπικό

αφού δεν µε ακούσατε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όταν; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ε, δεν ακούτε! Λέω, κύριε Πρό-

εδρε, ότι ο κύριος Υπουργός αναφέρθηκε στα λεγόµενά µου µε
τρόπο που τα διαστρέβλωσε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία, µπορείτε να
πάρετε δύο λεπτά µετά στη δευτερολογία να πείτε σε τι συνίστα-
ται το προσωπικό σας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Όχι µετά, κύριε Πρόεδρε, τώρα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μα, δεν υπάρχει προ-

σωπικό. Έκανε µια κριτική στις απόψεις. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Εγώ θα κρίνω το αν υπάρχει προ-

σωπικό ή όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εσείς θα το κρίνετε;

Σοβαρά; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Μα, αν δεν ακούσετε τελικά πώς

θα το κρίνετε εσείς; Χωρίς να ακούσετε τις εξηγήσεις µπορείτε
να κρίνετε αν διαστρέβλωσε ή όχι; Δεν µε ακούτε, αποφασίζετε
χωρίς να ακούτε. Θέλετε να ακούσετε ή όχι; Τόσο φοβερό είναι
να µιλήσει δύο λεπτά ο εισηγητής της Αντιπολίτευσης για αυτά
τα οποία είπε ο Υπουργός; Είναι πρόβληµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, έχετε τον
λόγο για ένα λεπτό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς
πραγµατικά δεν υπάρχει ντροπή, να έρχεται κάποιος εδώ και να
µιλάει για fake news όταν αυτός ο άνθρωπος προέρχεται από τον
ΣΥΡΙΖΑ.

Τι είπε ο κύριος Υπουργός εδώ; Είπε ότι εµείς είπαµε ψέµατα
ότι δεν έχουν αυτοί σχέδιο για την ενέργεια. Μα, ο διάλογος για
την ενέργεια ξεκίνησε πριν από έναν µήνα. Πώς είναι δυνατόν να
έχουν σχέδιο για την ενέργεια, όταν ο διάλογος ξεκίνησε τέσ-
σερα χρόνια αφού κυβερνούν αυτοί τη χώρα; Άρα, διαψεύδεται
ο ίδιος. 
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Δεύτερον, είπε ότι η επιλογή της προηγούµενης Κυβέρνησης
για τις ΑΠΕ ήταν µια επιλογή «φούσκα». Να συµφωνήσει µε τον
παριστάµενο Υπουργό του, τον παραπάνω από αυτόν, γιατί ο
ίδιος ο Υπουργός πανηγύρισε πριν ότι η Ελλάδα έχει πιάσει τους
στόχους σε ό,τι αφορά την παραγωγή ενέργειας από ΑΠΕ. Να
µας πει αν τελικά ήταν «φούσκα» ή αν ήταν σωστή επιλογή. 

Τρίτον, είναι τεράστιο ψεύδος ότι έλυσε το πρόβληµα της Με-
σοχώρας. Το πρόβληµα της Μεσοχώρας το είχε λύσει το 2014 η
προηγούµενη Κυβέρνηση. Καθυστέρησαν οι προηγούµενοι κύ-
ριοι από τον παρόντα Υπουργό να υπογράψουν τότε τη µελέτη
των περιβαλλοντικών επιπτώσεων, µε αποτέλεσµα επειδή πέ-
ρασε η προθεσµία να χρειάζεται επικαιροποίηση, την οποία υπέ-
γραψε πριν από λίγο καιρό και φυσικά δεν έχει γίνει τίποτα για
τη Μεσοχώρα. 

Κι επίσης, σε ό,τι αφορά για τα υδροηλεκτρικά της ΔΕΗ τον
συγχωρώ λόγω της άγνοιας που έχει για το θέµα. Εµείς δεν
έχουµε κανέναν ευσεβή πόθο. Αυτό που θέλουµε εµείς είναι µια
ισχυρή ΔΕΗ, ώστε να µπορεί να διασφαλίζει την ενεργειακή
ασφάλεια της χώρας και τον ελεύθερο ανταγωνισµό, για να
έχουµε χαµηλές τιµές ενέργειας. Ακόµα όµως ο κ. Σταθάκης δεν
έχει απαντήσει εάν στην τελευταία τηλεδιάσκεψη ζητήθηκε από
την τρόικα να υπάρξουν ΝΟΜΕ, δηλαδή διαγωνισµοί ενέργειας
µε βάση την υδροηλεκτρική ενέργεια. 

Αυτά και τίποτε άλλο. Τα ψέµατα να τελειώσουν!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Θεοφύλακτος

έχει τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ να µου δώ-
σετε τον λόγο, γιατί πρέπει να απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, εµένα µε χαροποιεί το
γεγονός ότι δεν υπάρχει κανένα προσωπικό στοιχείο, αλλά για
τρία πράγµατα που ακούστηκαν θέλω να απαντήσω. 

Πρώτον, δεν έχουµε τελικά ενεργειακό σχεδιασµό ή όχι; Όχι
απλώς έχουµε…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Δεν έχετε. Διάλογο κάνετε. Ο
διάλογος κατέληξε;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Κύριε Σκρέκα, δεν σας διέκοψα.

Έχει ξεκινήσει, λοιπόν, δηµόσιος διάλογος µε εισήγηση από
τους δυο Υπουργούς και στη Βουλή…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Χωρίς να καταλήξει.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Άρα, έχουµε όχι απλώς σχέδιο, αλλά
έχουµε και τη δυνατότητα της διαβούλευσης και µέσα στη Βουλή
και µέσα στην κοινωνία γι’ αυτό το σχέδιο και είναι… 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ωραία, φέρτε το.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Σκρέκα, αυτό

τώρα τι είναι; Υπερπροσωπικό; 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας):…το σχέδιο 2020-2030, για να το ξεκα-
θαρίσουµε. 

Δεύτερο ζήτηµα. Ήταν τελικά η πολιτική των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας «φούσκα»; Κοιτάξτε, η υπερχρέωση του ειδικού
λογαριασµού αυτό απέδειξε. Χωρίς λεφτά, δίνατε υποσχέσεις
και µάλιστα χωρίς µια προτεραιότητα στις παραγωγικές επενδύ-
σεις των ΑΠΕ. Θέλετε απόδειξη; Το ποσοστό της «ΔΕΗ ΑΝΑΝΕ-
ΩΣΙΜΕΣ» που παραλάβαµε από εσάς ήταν περίπου 2% - 3% της
παραγωγής ανανεώσιµων πηγών ενέργειας στην Ελλάδα. Πού
είναι ο σχεδιασµός, λοιπόν, που υπήρχε τότε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Και πόσο το κάνατε τέσσερα
χρόνια τώρα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Σκρέκα, σας
παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Θα τα πούµε µετά, στη δευτερο-
λογία.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Τρίτο και τελευταίο. Καταλαβαίνω ότι ιδι-
αίτερα στην εκλογική σας περιφέρεια σας πειράζει πάρα πολύ

το γεγονός ότι οι αυτοδιοικητικοί ακόµη και του χώρου σας µας
υποδέχονται, γιατί εµείς λύσαµε το θέµα της Μεσοχώρας και το
θέµα των τοπικών φραγµάτων εκεί και του υδατικού ισοζυγίου.
Δεν θα στεναχωρηθούµε για το δικό σας πρόβληµα, κύριε
Σκρέκα. Το καλό της χώρας θέλουµε και αυτό υπηρετούµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Ο κ. Θεοφύλακτος έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τέλος! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Για δέκα δευτερόλεπτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ούτε για ένα δευτε-

ρόλεπτο, όχι. Δεν είναι καφενείο στα Τρίκαλα εδώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Μα, αναφέρθηκε προσωπικώς.

Θα τα πω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Θεοφύλακτος

έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ξεκαθαρί-

σουµε ότι η ΔΕΗ παραµένει στον δηµόσιο χαρακτήρα και ο ισχυ-
ρός παίκτης στον ενεργειακό τοµέα. Ούτε κλείνει ούτε
ιδιωτικοποιείται η ΔΕΗ. 

Τι γίνεται; Τα είπαµε, πρέπει να τα ξαναπούµε, για να είναι ξε-
κάθαρα και όχι τα fake news που κυκλοφορούν. Αποεπενδύονται,
ιδιωτικοποιούνται τρεις µονάδες και µια άδεια και αυτά µετά από
απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου, τις οποίες οι θεσµοί, οι
δανειστές µας, τα έβαλαν στη δεύτερη αξιολόγηση. 

Τι αποδεικνύει γι’ αυτό του λόγου του αληθές; Ότι τα πρώτα
τρία χρόνια το σχέδιο της Κυβέρνησης ήταν άλλο. Ακυρώσαµε
τη «µικρή» ΔΕΗ, ακυρώσαµε τον νόµο Σαµαρά - Βενιζέλου, ακυ-
ρώσαµε την ιδιωτικοποίηση του 30% της ΔΕΗ και πορευόµαστε
µετά νόµου για τις υποχρεώσεις που έπρεπε να κάνει η ΔΕΗ. Δεν
συζητούσαµε για ιδιωτικοποιήσεις ούτε µονάδων. Τι άλλαξε και
σήµερα µιλάµε για ιδιωτικοποιήσεις συγκεκριµένων µονάδων στη
Μεγαλόπολη και στη Μελίτη; Άλλαξε ότι τελεσιδίκησε η από-
φαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου στα τέλη του 2016 και το
2017 οι θεσµοί, οι δανειστές µας, την έβαλαν σαν προαπαιτού-
µενο στη δεύτερη αξιολόγηση. Αποδεικνύεται, δηλαδή, έµπρα-
κτα η διαφοροποίησή µας από την κυβέρνηση Σαµαρά -
Βενιζέλου, καθότι τα τρία πρώτα χρόνια είχαµε διαφορετικό κυ-
βερνητικό σχέδιο και αυτό που άλλαξε ήταν η απόφαση του Ευ-
ρωπαϊκού Δικαστηρίου. 

Αντίθετα, χωρίς απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου, τι
συµφώνησε και ψήφισε η Κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου; Τα
είπαν και οι συνάδελφοι και οι Υπουργοί, αλλά πρέπει να τα λέµε,
για να τα κάνουµε ξεκάθαρα. Ιδιωτικοποίηση του ΑΔΜΗΕ. Τα δί-
κτυα, δεν πάει να έχεις όσες µονάδες θέλεις, εάν ο ιδιώτης ελέγ-
χει τα δίκτυα, κρατά στα χέρια του τον ενεργειακό τοµέα της
χώρας. 

Ας σκεφτούν οι πολίτες που µας ακούν τι είναι πιο σηµαντικό.
Για εµένα -και το καταθέτω- το ότι τα δίκτυα παραµένουν στον
δηµόσιο χαρακτήρα είναι πολύ σηµαντικό, όπως και τα υδροη-
λεκτρικά εργοστάσια. Ήταν και παραµένει αγώνας µας και πα-
ραµένουν τα υδροηλεκτρικά εργοστάσια στον δηµόσιο
χαρακτήρα, γιατί; Γιατί παράγουν ηλεκτρικό ρεύµα χωρίς κανένα
απολύτως κόστος και αενάως, µε αειφορία. 

Τι προέβλεπε, λοιπόν, η «µικρή ΔΕΗ»; Προέβλεπε 30% οριζόν-
τια ιδιωτικοποίηση, δηλαδή και υδροηλεκτρικά και φυσικό αέριο
και λιγνίτες και τα περιουσιακά στοιχεία, αλλά και τον ΑΔΜΗΕ,
να µην το ξεχνάµε, όπως και να µην ξεχνάµε τις εχθρικές κατά
καιρούς δηλώσεις -το είπα και το ξαναλέω- του Αρχηγού της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για τους συνταξιούχους και τους
εργαζοµένους στη ΔΕΗ. Σήµερα απέφυγε να το αναφέρει, αλλά
κατά καιρούς ήταν σταθερή αυτή η εχθρική του στάση. 

Με τη δική µας διαπραγµάτευση και µετά την απόφαση του
Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου µιλάµε µόνο για λιγνιτικό δυναµικό,
που κατ’ αρχάς είναι 10-15% και όσο οι παλιές µονάδες θα απο-
σύρονται τόσο θα πλησιάζει το 35-40%. Αυτά ειπώθηκαν, δεν θα
επιµείνω.

Θα δώσω κάποιες απαντήσεις σε αυτά που είπε ο εισηγητής
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της Νέας Δηµοκρατίας, που είδα να επαναλαµβάνει και ο Αρχη-
γός της Νέας Δηµοκρατίας Κυριάκος Μητσοτάκης. Μειώθηκε,
λέει, επί ΣΥΡΙΖΑ κατά 80% η αξία της µετοχής της ΔΕΗ. Αυτό
είναι αναλήθεια, για να είµαι ευγενικός, fake news, ψεύδος. 

Το 50% από αυτό το 80% είχε µειωθεί ως τα τέλη του 2014.
Μειώθηκε το 2014 επί Νέας Δηµοκρατίας. Η µεγάλη, η ραγδαία
και κατακόρυφη πτώση της µετοχής της ΔΕΗ έγινε το 2014. Δεν
µπορούν να έρχονται και να µετράνε από τον Ιούνιο του 2014 και
να µας φορτώνουν τη δική τους µείωση. Είναι απαράδεκτο αυτό
και εξεπλάγην αρνητικά που το άκουσα και από τον Κυριάκο Μη-
τσοτάκη. 

Έχουµε θετικό ράλι -να µην το µατιάσουµε, κύριε Υπουργέ-
της µετοχής της ΔΕΗ τους τελευταίους µήνες, που αποδεικνύει
ότι η ΔΕΗ πατάει και θα πατήσει ακόµη πιο γερά στα πόδια της.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Εδώ είµαστε Αριστεροί, είπε ο κ. Δένδιας, και δεν µπο-
ρούµε να µιλάµε για το Χρηµατιστήριο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Δεν ήθελα να σας πληγώσω, κύριε
Υπουργέ!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Αναφορικά µε τους κόσµους, που
ανέφερε ο κ. Μανιάτης, θα πω µόνο το εξής: Ο κόσµος έχει
σχέση και µε το κόσµηµα. Είναι κάτι ωραίο, κάτι όµορφο. Ο δικός
τους κόσµος, λοιπόν, κατέρρευσε παταγωδώς και αποδείχτηκε
ότι µπορεί απ’ έξω να ήταν καλογυαλισµένος, από µέσα όµως
ήταν σάπιος. Αυτό το ξέρουν όλοι οι συµπολίτες µας. 

Χαιρετίζω και εγώ και όλη η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, ιδίως όµως οι Βουλευτές της Δυτικής Μακε-
δονίας και της Αρκαδίας, τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που
αφορούν τα εργασιακά, το περιβάλλον και το λιγνιτικό τέλος. Θα
πω δυο λόγια για το καθένα. 

Σχετικά µε το λιγνιτικό τέλος, ήταν πολύ σηµαντικό, κύριε
Υπουργέ, που βγήκε το «ιδίως» και µιλάµε πλέον µόνο για έργα
υποδοµής, ανάπτυξης και περιβάλλοντος. Θέλω να καταγραφεί
στα Πρακτικά, γιατί πραγµατικά και η υπουργική απόφαση που
θα εκδοθεί -εδώ είµαστε- πρέπει να έχει αυστηρά κριτήρια και
όρους για το πώς θα χορηγούνται αυτά, για να µιλάµε για τοπικό
πόρο βιώσιµης ανάπτυξης και να αποδείξουµε ότι το στρατηγικό
µας σχέδιο στον ενεργειακό τοµέα στη µεταλιγνιτική περίοδο εν-
τάσσεται στο πλαίσιο της βιώσιµης ανάπτυξης. 

Χαιρετίζω και τις αναγγελίες του Αναπληρωτή Υπουργού κ.
Φάµελλου, που έγιναν µόλις πριν από λίγο, για το Ταµείο Δίκαιης
Μετάβασης, αλλά και για το Λιγνιτικό Ταµείο, στο οποίο είχε ανα-
φερθεί και ο Υπουργός, ο κ. Σταθάκης, από τους πλειστηρια-
σµούς των δικαιωµάτων του διοξειδίου του άνθρακα. 

Θα έχουµε, λοιπόν, εκτός από το λιγνιτικό τέλος, το 1,4 ευρώ
ανά MWh, και το Ταµείο Δίκαιης Μετάβασης, που θα είναι και ευ-
ρωπαϊκός πυλώνας και ελληνικός. Είναι πολύ σηµαντικά αυτά.
Καταγράφονται και µένει να τα δούµε στη συνέχεια, για να χτι-
στεί πάνω τους η µεταλιγνιτική περίοδος στο ενεργειακό µέλλον
και το αναπτυξιακό µέλλον ιδίως αυτών των περιοχών που έχουν
πληγεί από τη λιγνιτική δράση της ΔΕΗ. 

Η διασφάλιση των εργασιακών σχέσεων είναι πολύ σηµαντική
και οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις που έγιναν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία, βάλτε µια τε-
λεία. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Δεν θα αργήσω, κύριε Πρόεδρε.
Ζητώ την ανοχή σας λίγο, λόγω της ιδιαίτερης ευαισθησίας που
υπάρχει, εξαιτίας της περιοχής.

Επαναλαµβάνω, κύριε Υπουργέ, ότι οι πολλοί εργολάβοι δεν
είναι στο πολιτικό µας σχέδιο. Αυτό πρέπει να κάτσουµε να το
δούµε µε σοβαρότητα, γιατί θα δηµιουργηθούν θέσεις εργασίας,
που και θα αποδώσουν περισσότερα στη ΔΕΗ και οι εργαζόµενοι
θα πληρώνονται, όπως ορίζει το εργατικό δίκαιο. 

Οι περιβαλλοντικές δεσµεύσεις είναι πολύ σοβαρές και ο ιδιώ-
της θα δεσµεύεται και θα πληρώνει και το λιγνιτικό τέλος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Θεοφύλακτε,
ο χρόνος τελείωσε προ πολλού. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Ναι, δώστε µου ένα λεπτό, κύριε
Πρόεδρε, και τελειώνω.

Κύριοι Υπουργοί, κλείνοντας τα τρέχοντα ζητήµατα που αφο-
ρούν τις περιοχές µας -αναφέρω ενδεικτικά την ολοκλήρωση της
µετεγκατάστασης της Ποντοκώµης, των Ανάργυρων, της Ακρι-
νής και την εκκρεµότητα µε την Μαυροπηγή- µπαίνουµε σε ανα-
πτυξιακό σχέδιο πραγµατικά βιώσιµης ανάπτυξης. 

Για να θυµίσω τον ορισµό που είχε δώσει ο Τζον Ρολς για το τι
σηµαίνει η βιωσιµότητα και η αειφορία, θα έπρεπε το λιγνιτικό
κοίτασµα των περιοχών µας να αξιοποιείται ήδη από το ’50-’60,
όταν άρχισε να γίνεται…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τελείωσε ο χρόνος,
κύριε Θεοφύλακτε. Σας παρακαλώ πολύ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: …και οι επόµενες γενιές να το εκ-
µεταλλεύονται θετικά. 

Τίποτα από αυτά δεν θα είχε γίνει και δεν θα µιλούσαµε για
ιδιωτικοποιήσεις, εάν η χώρα δεν είχε πέσει στα βράχια µε την
ευθύνη της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Παρ’ όλα αυτά,
την κρατάµε όρθια σε µία τέτοια δύσκολη διαπραγµάτευση. Ευ-
χαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Παπαχριστόπου-

λος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων,
έχει τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Άκουγα µε µεγάλη προσοχή τον Πρόεδρο της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Μίλησε αρκετό χρόνο. Προσπαθούσα να ακούσω µια λέξη
έστω για θέµατα κλιµατικής αλλαγής. Δεν άκουσα καµµία. Αν
έχω κάνει λάθος, διορθώστε µε. 

Το θέµα της µόλυνσης του περιβάλλοντος, του φαινοµένου
του θερµοκηπίου, τα αέρια που µολύνουν είναι παγκόσµια θέ-
µατα. Κι αν θέλετε τη γνώµη µου, άργησε πάρα πολύ ο πλανήτης
να ευαισθητοποιηθεί σε αυτό το θέµα. Η Σύνοδος του Παρισίου
έρχεται κι αυτή πολύ αργά. Υπάρχουν ακόµα χώρες που δεν υιο-
θετούν τις αποφάσεις. Με πολλές ενστάσεις, οι Ηνωµένες Πολι-
τείες δεν δέχονται αυτά που έγιναν στο Παρίσι. 

Θέλω να πω, λοιπόν, στον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης ότι πρόσφατα -η χώρα µας δεν το είχε παλαιότερα ή το
είχε σε πολύ µικρό βαθµό- η ερηµοποίηση της Αφρικής έχει σαν
συνέπεια η σκόνη από την ξηρότητα και την αύξηση της θερµο-
κρασίας να µας επηρεάζει άµεσα. Αν δεν το ξέρει, κάποιος θα
πρέπει να του το πει. Από τη θέση αυτή που έχει, θα πρέπει να
δίνει πρώτος τον αγώνα για αυτήν την καινούργια πραγµατικό-
τητα. Αυτή η σκόνη κινδυνεύει να µας πνίξει. Και αυτό είναι το λι-
γότερο. 

Η λέξη «διοξείδιο του άνθρακα» λέει κάτι σε κάποιους; Οι εκ-
ποµπές αυτού του αερίου είναι µία από τις αιτίες του φαινοµένου
του θερµοκηπίου, που ανεβαίνει η θερµοκρασία στον πλανήτη.
Τι θέλω να πω µε αυτό; 

Κατ’ αρχάς, µε πρόλαβε ο κ. Φάµελλος. Δεν άφησε τίποτα να
πέσει κάτω. Τον χάρηκα όµως, γιατί πραγµατικά όλες του οι ανα-
φορές ήταν καίριες, όπως ήταν και του Υπουργού που µίλησε
χθες. 

Τι θέλω να πω; Υπάρχουν σαράντα µία περιφέρειες -για όσους
δεν το ξέρουν, να το µάθουν- σε δώδεκα κράτη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης που δουλεύουν µε τον λιγνίτη. Και αυτοί έχουν πάρει τα
ίδια περιθώρια µέχρι το 2030. Να τελειώνουµε µε αυτήν την ιστο-
ρία. Μάλιστα, δεν σας κρύβω ότι εκατόν ογδόντα πέντε χιλιάδες
άνθρωποι, εργαζόµενοι έχουν δουλειά. Σταδιακά θα πρέπει να
απορροφηθούν από κάπου αλλού. 

Πράγµατι, ο λιγνίτης ήταν φθηνός. Ανήκει, όµως, πια στο πα-
ρελθόν. Τι να κάνουµε; Βιώσιµη οικονοµία µε άνθρακα δεν γίνε-
ται. Είναι, ξέρετε, µερικές τοµές που κάποτε θα πρέπει να γίνουν.
Τελεία και παύλα. 

Κι επειδή ακούω συχνά απίστευτα πράγµατα, µια παρελθον-
τολογία για το τότε και µια κινδυνολογία κ.λπ., θέλω να σας ρω-
τήσω: Πού ήσασταν εσείς οι µοντέρνοι καινοτόµοι, όταν
καθιερώθηκαν τα µηχανήµατα POS, αυτά που χτυπούν στοιχει-
ωδώς τη φοροδιαφυγή; Είναι κατάκτηση είκοσι ετών η σύνδεση
των µηχανηµάτων µε το Υπουργείο Οικονοµίας. Έχετε ακούσει
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για την ηλεκτρονική υπογραφή; Τα µάθατε ποτέ; Τα ξέρατε; Η
ηλεκτρονική διακυβέρνηση έχει µπει στη ζωή µας. Αν δεν το ξέ-
ρετε, αυτή η Κυβέρνηση που επί τρία χρόνια λέτε ότι είναι πα-
ρένθεση -πιστεύω ότι θα είναι η πιο µακρόπνοη Κυβέρνηση και
θα πάει στα τέσσερα χρόνια εκατό τοις εκατό- είχε εφαρµόσει
την ηλεκτρονική διακυβέρνηση, που είναι κατάκτηση εικοσαετίας
σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε ποσοστό πάνω
από 25%. Το έχετε πάρει χαµπάρι;

Έρχοµαι πάλι σε αυτά που µας απασχολούν σήµερα. Όντως,
είναι παρελθόν ο λιγνίτης. Αυτή η µετάβαση πρέπει να γίνει µε
σωστό τρόπο. Πρέπει να διασφαλιστούν οι θέσεις εργασίας και
οι τοπικές κοινωνίες. 

Ο προηγούµενος Βουλευτής που µίλησε είναι από την Κοζάνη.
Θα έπρεπε να έχει µια πολύ µεγάλη ευαισθησία, να έρθει εδώ
και να αρχίσει να λέει. Το ξέρω, γιατί κι εγώ τους είδα από κοντά.
Έχουν µεγαλώσει µε την Πτολεµαΐδα. 

Άκουσα και τον Βουλευτή της Φλώρινας και άκουσα και Βου-
λευτές από την Αρκαδία. Τι να κάνουµε; Είναι µια µετατροπή που
πρέπει να γίνει και πρέπει να γίνει µε σωστό τρόπο, ώστε να µην
την πληρώσουν οι εργαζόµενοι. Εγώ χάρηκα που δεσµεύτηκε ο
Υπουργός για το καθεστώς των εργαζοµένων, τους νόµους που
θα το διέπουν, τις καινούργιες εταιρείες, το 1,2 που έγινε 1,4.
Όλα αυτά σας τα είπε.

Τι θέλω να πω; Είναι κάτι που πρέπει να γίνει και να γίνει µε
σωστό τρόπο, να διασφαλιστεί η εργασιακή δικαιοσύνη αυτών
των ανθρώπων και οι κοινωνίες, που ήταν αυτές που δεχόντου-
σαν αυτού του είδους την ενέργεια. Ο ενεργειακός –πιστεύω-
σχεδιασµός είναι επί θύραις. 

Θα ήθελα, χωρίς να τρώω πολύ χρόνο, να πω το εξής: Η δια-
σφάλιση των εργαζοµένων πιστεύω ότι είναι δεδοµένη. Κάποιος
που είναι καλοπροαίρετος το βλέπει αυτό το πράγµα και όχι µόνο
στα έξι χρόνια. Εγώ πιστεύω και αργότερα. 

Θέλω, όµως, να θυµίσω και µερικά άλλα πράγµατα, γιατί
βλέπω απίστευτη παρελθοντολογία και κινδυνολογία. Τα δεκαετή
οµόλογα έχουν πέσει -πού κολλάνε; εδώ κολλάνε- κάτω από το
4%. Θέλω να θυµίσω ότι η Πορτογαλία σήµερα δανείζεται µε
1,8%. Πέντε µήνες πριν βγει από το µνηµόνιο τα οµόλογά της τα
δεκαετή ήταν γύρω στο 5,5%. Θέλω ακόµη να θυµίσω ότι το πλε-
όνασµα, που είναι τεράστιο διαπραγµατευτικό χαρτί αυτήν τη
στιγµή για την Κυβέρνηση, µε την επίσηµη στάµπα της ΕΛΣΤΑΤ
ήταν στο 4,2%. Θέλω ακόµη να θυµίσω ότι τα stress tests των
τραπεζών -και δεν µας έκανε κανείς χάρη- πήγαν πολύ καλά σε
ό,τι αφορά τη ρευστότητα. 

Θα µπορούσα να αναφερθώ και σε άλλες πάρα πολλές παγ-
κόσµιες παραµέτρους που δίνουν τη δυνατότητα σ’ αυτήν την
Κυβέρνηση να διαπραγµατευτεί επί της ουσίας και στη Βάρνα
ίσως και λίγο αργότερα. Σε καµµιά περίπτωση, όµως, δεν θα
υπάρξει άλλου είδους λύση εκτός από καθαρή έξοδο από αυτό
το µνηµόνιο, για το οποίο κανείς δεν θριαµβολογεί, και από τα
µνηµόνια τον Αύγουστο. Κάποιοι δεν ξέρω γιατί το βλέπουν αρ-
νητικά αυτό το πράγµα, γιατί για τη χώρα είναι καλό.

Θα ήθελα τελειώνοντας να πω το εξής: Λυπάµαι που το λέω,
αλλά λιµάνι, αποκούµπι των απελπισµένων είναι η παρελθοντο-
λογία και κινδυνολογία. Ας το σκεφτούν, γιατί περιµένουµε προ-
τάσεις εδώ και όχι αυτήν τη µεµψιµοιρία που έχει καταντήσει
δεύτερη φύση τους.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Ντζιµάνης έχει

τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΖΙΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµο-

σχέδιο αναφέρεται στη διαδικασία αποεπένδυσης της ΔΕΗ, που
προέκυψε µετά από απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου στα
τέλη του 2016 και µπήκε στη δεύτερη αξιολόγηση.

Με αυτήν την απόφαση η ΔΕΗ καταδικάστηκε για δεσπόζουσα
θέση στην πρόσβαση σε ορυχεία λιγνίτη. Η απόφαση προέβλεπε
την αποεπένδυση του 40% του λιγνιτικού δυναµικού της ΔΕΗ.
Έτσι, σήµερα η ΔΕΗ διατηρεί το 78,6% του λιγνιτικού δυναµικού
της και το 90,9% του συνολικού παραγωγικού δυναµικού της. 

Η συµφωνία, στην οποία καταλήξαµε, αφορά µόνο στην απο-

επένδυση των λιγνιτικών µονάδων και τη διατήρηση ακέραιου
του υδροηλεκτρικού δυναµικού και του συνόλου των µονάδων
φυσικού αερίου.

Η Κυβέρνηση των Σαµαρά-Βενιζέλου είχε νοµοθετήσει τη
«µικρή» ΔΕΗ, που προέβλεπε την πώληση του 22% του συνολι-
κού παραγωγικού δυναµικού της, το 21,4% του σηµερινού λιγνι-
τικού δυναµικού της, το 18% του σηµερινού δυναµικού φυσικού
αερίου και το 26,3% του σηµερινού υδροηλεκτρικού δυναµικού
της, καθώς και την πώληση του ΑΔΜΗΕ και το 17% της ΔΕΗ.

Τον νόµο για τη «µικρή» ΔΕΗ τον ακυρώσαµε το πρώτο εξά-
µηνο της διακυβέρνησής µας, όπως και όσα είχε σχεδιάσει και
αποφασίσει για τον ενεργειακό χάρτη η προηγούµενη Κυβέρ-
νηση. 

Κρατήσαµε το 51% του ΑΔΜΗΕ στο δηµόσιο και αποφύγαµε
την άµεση ιδιωτικοποίηση του 17% της ΔΕΗ, την οποία ενισχύ-
σαµε και στοχεύουµε να είναι ο βασικός πυλώνας παραγωγής
ενέργειας στη χώρα. 

Η παραγωγική βάση της ΔΕΗ µένει ανέπαφη, µε µοναδική
εξαίρεση το κοµµάτι των λιγνιτικών µονάδων, στο οποίο έτσι και
αλλιώς θα υπάρξει σταδιακά αποεπένδυση, στο πλαίσιο του
στρατηγικού σχεδίου της επιχείρησης για στροφή προς τις ΑΠΕ,
κάτι που επίσης αποτελεί εθνικό στόχο για το ενεργειακό µίγµα. 

Σε µακροπρόθεσµη βάση η ΔΕΗ θα συνεχίσει να ελέγχει το
68% του λιγνιτικού δυναµικού και σε µακροπρόθεσµη βάση η
ΔΕΗ θα διατηρεί το 65%, προσεγγίζοντας τελικά τον στόχο απο-
επένδυσης 40%.

Με το νοµοσχέδιο αυτό δηµιουργούνται δύο νέες ιδιωτικές
εταιρείες, οι οποίες δεσµεύονται ρητά από τον νόµο ότι έχουν
την υποχρέωση τροφοδοσίας πόλεων και οικισµών µε θερµική
ενέργεια για τη λειτουργία των τηλεθερµάνσεων. 

Πέρα από αυτό, µε το άρθρο 4 του σχεδίου νόµου, ισχύουν οι
συλλογικές συµβάσεις εργασίας, καθώς επίσης και οι όροι του
προεδρικού διατάγµατος 178/2002, σχετικά µε τη διατήρηση των
δικαιωµάτων των εργαζοµένων σε περίπτωση µεταβίβασης επι-
χειρήσεων εγκαταστάσεων ή τµηµάτων αυτών. Επίσης, για έξι
χρόνια οι νέες εταιρείες δεν θα µπορούν να προχωρήσουν σε
απολύσεις. 

Σχετικά µε τον τοπικό πόρο, επιβάλλεται από 1-1-2019 για τις
Περιφέρειες Δυτικής Μακεδονίας και Πελοποννήσου σε βάρος
όλων των παραγωγών ηλεκτρικής ενέργειας από λιγνίτη, ειδικό
τέλος ύψους 1,4 ευρώ ανά MWh. 

Τα κονδύλια που θα προκύψουν από την επιβολή του παρα-
πάνω τέλους θα χρησιµοποιηθούν αποκλειστικά για τη χρηµατο-
δότηση έργων υποδοµής, ανάπτυξης και προστασίας του
περιβάλλοντος και έργων µετεγκατάστασης των οικισµών των
Περιφερειακών Ενοτήτων Αρκαδίας, Φλώρινας και Κοζάνης. 

Βέβαια, αυτό θα ενισχυθεί, όπως προαναφέρθηκε, από το Τα-
µείο Δίκαιης Μετάβασης και από τους πόρους από τα πρόστιµα
του διοξειδίου του άνθρακος. 

Μιλώντας για την Περιφέρεια της Δυτικής Μακεδονίας, πρέπει
να αναφέρω ότι µε τη διαχρονική παρουσία της ΔΕΗ έχει υποστεί
επί δεκαετίες περιβαλλοντική επιβάρυνση, χωρίς ουσιαστική αν-
ταπόδοση συγκριτικά µε τα προβλήµατα που έχει επωµιστεί. 

Η µεγάλη πρόκληση είναι η επόµενη µέρα: Τι χρήµατα, τι ανα-
πτυξιακό σχέδιο και τι διαδικασίες θα υπάρξουν για τη µετάβαση
στη µεταλιγνιτική περίοδο. Αυτό είναι ένα πολύ µεγάλο θέµα και
περιλαµβάνει την αποκατάσταση και αξιοποίηση αποκατεστηµέ-
νων εκτάσεων. 

Στο θέµα αυτό έχει κάνει ένα βήµα η Κυβέρνησή µας σε σχέση
µε το παρελθόν µε τη νοµοθετική ρύθµιση, δηλαδή ότι τα ορυ-
χεία πρέπει να τηρούν ίδιους κανόνες αποκατάστασης, αλλά
αυτό δεν φτάνει. Γιατί εδώ µιλάµε για κάτι πολύ πιο σηµαντικό,
πολύ πιο µεγάλο. Εδώ απαιτούνται σηµαντικές επενδύσεις, όπως
βλέπουµε πολλά παραδείγµατα στην Ευρώπη, που µεταµορφώ-
νει αντίστοιχους χώρους σε πόλους έλξης δραστηριοτήτων. 

Η αποκατάσταση και επαναπόδοση εδαφών µαζί µε την αειφο-
ρική ανάπτυξη είναι στρατηγικός στόχος για την περιοχή. Απαι-
τείται, λοιπόν, ένα σοβαρό τοπικό αναπτυξιακό πρόγραµµα, το
οποίο θα δηµιουργήσει θέσεις εργασίας και θα συµβάλει στην
οµαλή µετάβαση της περιοχής στη µεταλιγνιτική περίοδο. 

Ευχαριστώ. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Ο κ. Δηµητριάδης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχαµε αναλά-

βει µία δέσµευση το καλοκαίρι του 2015 και στις εκλογές του Σε-
πτεµβρίου. Όσον αφορά στα ζητήµατα της ενέργειας, υπήρχε
µία υποθηκευµένη κατάσταση, όπου τα πάντα είχαν ήδη ιδιωτι-
κοποιηθεί και εµείς είχαµε αναλάβει τη δέσµευση να κάνουµε ό,τι
µπορούµε για την προστασία του δηµοσίου συµφέροντος. 

Έχω την ικανοποίηση ότι τα καταφέραµε αρκετά σηµαντικά,
ειδικά σε τρεις τοµείς, όπου αποτρέψαµε την ιδιωτικοποίηση εµ-
βληµατικών επιχειρήσεων της χώρας στην ενέργεια, όπως είναι
η ΔΕΗ, ο ΑΔΜΗΕ και ο ΔΕΣΦΑ. 

Πιο συγκεκριµένα, για τον ΑΔΜΗΕ, που ήταν ενσωµατωµένος
τότε στη Δηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού, όχι µόνο αποτρέ-
ψαµε την πώληση του 66% προς τους ιδιώτες µε χαµηλό τίµηµα,
αλλά καταφέραµε να πετύχουµε ένα πολύ υψηλό τίµηµα, κρα-
τώντας τον δηµόσιο χαρακτήρα και βγάζοντας προς πώληση
µόνο το 24% του ΑΔΜΗΕ.

Όσον αφορά τη Δηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού, ήδη είχε
µεταβιβαστεί το 17% της επιχείρησης στο ΤΑΙΠΕΔ προς εκποί-
ηση, ήδη είχε ψηφιστεί ο νόµος της «µικρής» ΔΕΗ, όπου κατά
30% και οριζοντίως και µε περισσότερα νερά, υδροηλεκτρικά δη-
λαδή, στο καλάθι δινόταν στο ιδιωτικό τοµέα. 

Και το κυριότερο είναι ότι είχε προγραµµατιστεί ο πλήρης τε-
µαχισµός και εκποίηση της Δηµόσιας Επιχείρησης Ηλεκτρισµού,
ακριβώς διότι αυτό ήταν –όπως το επανέλαβαν και τώρα οι συ-
νάδελφοι σε αυτή την Αίθουσα- το στρατηγικό τους σχέδιο, δη-
λαδή πολλές µικρές, κάθετης δοµής επιχειρήσεις, ελεύθερος
ανταγωνισµός και τα συναφή. Ταυτόχρονα, όλα αυτά συνέβαιναν
σε ένα καθεστώς σχεδόν χρεοκοπίας της ίδιας της επιχείρησης. 

Με λίγα λόγια, συγκρούονταν δύο πολιτικές. Από τη µια ήταν
η πολιτική της προστασίας του δηµόσιου πλούτου και του δηµό-
σιου χώρου και από την άλλη ήταν η µεταφορά αυτού στα χέρια
κάποιων. Αυτό, λοιπόν, εµείς έχουµε την πλήρη ικανοποίηση ότι
κατ’ αρχήν το αποτρέψαµε. 

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, βέβαια, αφορά την απόσχιση
δύο περιουσιακών στοιχείων της ενιαίας, ισχυρής και Δηµόσιας
Επιχείρησης Ηλεκτρισµού λόγω µιας τελεσίδικης απόφασης της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Με την κατάθεση του νοµοσχεδίου άρθηκε
ήδη η καταδίκη µας και η υποχρέωσή µας η οποία θα συντελού-
ταν επ’ αυτού. 

Ποια πεδία αφορά αυτό το νοµοσχέδιο; Τα λιγνιτικά πεδία στη
χώρα είναι τρία, είναι τρεις νοµοί για την ακρίβεια, η Φλώρινα, η
Κοζάνη και η Αρκαδία. 

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο µιλάει για την απόσχιση δύο πε-
δίων, ένα στον βορρά και ένα στον νότο. Το πρώτο είναι της Με-
λίτης. Η Μελίτη, που είναι πράγµατι µια καλή µονάδα, έχει πολύ
µέτριες αποδόσεις, παρά τα περί του αντιθέτου θρυλούµενα,
ακριβώς διότι τροφοδοτείται από τον ιδιωτικό τοµέα παραγωγής
λιγνίτη. Και δεν τροφοδοτείται µόνο από τον ιδιωτικό τοµέα, αλλά
τροφοδοτείται και µε πολύ στρεβλές συµβάσεις, σε βάρος τελικά
του δηµόσιου ορθά εννοούµενου συµφέροντος, ακριβώς διότι οι
τιµές που αποδίδονται για τη Μελίτη αφορούν τελικά τη Δηµόσια
Επιχείρηση Ηλεκτρισµού. Και είναι πράγµατι τέτοιες οι τιµές,
αλλά δεν είναι της Μελίτης, που επαναλαµβάνω ότι τροφοδοτεί-
ται από τον ιδιωτικό τοµέα. 

Η υποχρέωση σε αυτό το συγκεκριµένο ζήτηµα των µελλοντι-
κών επενδυτών να ανοίξουν και τα νέα ορυχεία προσδίδει θέσεις
εργασίας και επενδύσεις σε µια περιοχή, που τις έχει πάρα πολύ
µεγάλη ανάγκη και ταυτόχρονα απαλλάσσει από µια δυσκαµψία
τη Δηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η Μεγαλόπολη, στο νότιο κοµµάτι, ούτως ή άλλως πρόκειται
σε δυο, τρία χρόνια να κλείσει. Ακούσαµε τον πρόεδρο της ΔΕΗ
να µας λέει πως ενδεχοµένως να κλείσει και του χρόνου, ακριβώς
διότι έχει κλείσει τον κύκλο της. Άρα, πράγµατι, αποµένει µια
καλή Μονάδα, η 4. Μόνο που και στο νότιο σύστηµα έχουµε, επί-

σης, µια στρέβλωση, που αφορά το καλώδιο της Πελοποννήσου.
Ενώ η Δηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού έχει κάνει επενδύσεις
σε φυσικό αέριο -εργοστάσιο 820 MW- δεν µπορεί να το διαθέτει
στην αγορά, ακριβώς γιατί το καλώδιο δεν αρκεί. 

Το τρίτο πεδίο, που είναι και το κυριότερο λιγνιτικό πεδίο και
το κυριότερο πεδίο παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας στη χώρα,
είναι το αµιγώς δικό µας πεδίο, που αφορά και τον δικό µου νοµό,
τον Νοµό Κοζάνης. Αφορά την Πτολεµαΐδα 5 που κτίζουµε τώρα.
Η δική µας Κυβέρνηση έβγαλε και την άδεια και βρήκε τη χρη-
µατοδότηση για αυτό, βοήθησε δηλαδή στη χρηµατοδότησή του.
Αφορά το κύριο πεδίο, το ορυχείο –έτσι λέγεται- αφορά επτά οι-
κισµούς που θα µου επιτρέψετε να τους αναφέρω, οι οποίοι
έχουν µετεγκατασταθεί υποχρεωτικά, για να ανοίξει αυτό το δη-
µόσιο πεδίο. Είναι η Καρδιά, η Χαραυγή, το Κλείτος, ο Πτελει-
ώνας, ο Κόµανος, η Μαυροπηγή, η Ποντοκώµη και επίκεινται οι
Ανάργυροι και η Ακρινή. 

Αυτό είναι το ενιαίο δηµόσιο πεδίο, στο οποίο έχουν γίνει επεν-
δύσεις µόνο από τη δική µας Κυβέρνηση 1,7 δισεκατοµµυρίων
ευρώ ήδη, δηλαδή περίπου το 1% του ΑΕΠ. Αυτή είναι η δική µας
έµπρακτη τοποθέτηση για το ποιο είναι το σχέδιό µας για τη στή-
ριξη της ελληνικής παραγωγής στο επίπεδο που έχει συµφωνη-
θεί ήδη από εµάς να βρίσκεται. 

Ταυτόχρονα, έχουµε εξασφαλίσει µέσα από αυτή τη συµφωνία
στο Αµύνταιο και το λιγνιτικό του κέντρο τη δυνατότητα να αξιο-
ποιηθεί –αν µπορέσει- και να εξαιρεθεί από τον κανόνα –είτε στον
παρονοµαστή είτε στον αριθµητή- παρά να κλείσει, όπως έχει
προγραµµατιστεί εδώ και µια δεκαετία. 

Στηρίξαµε, λοιπόν, τη Δηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού δίνον-
τας και µια ένεση ρευστότητας 1,3 δισεκατοµµύρια ευρώ µόνον
για το 2017.

Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε να συνεχίσω για λίγο
ακόµα γιατί αφορά το θέµα την περιοχή µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έπρεπε να ξεκινή-
σετε όµως νωρίτερα για την περιοχή σας! Προχωρήστε ταχέως!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Προχωρώ, κύριε Πρόεδρε.
Με το νοµοσχέδιο αυτό έχουµε ένα τέλος εποχής, κλείνει η

αξιολόγηση και πάµε σε νέα δεδοµένα και για την ενέργεια και
για τη λιγνιτική ενέργεια στη χώρα µας. 

Αυτό το τέλος εποχής προϋποθέτει προστασία τριών συγκε-
κριµένων δικαιωµάτων, τα οποία θα αναφέρω εν τάχει γιατί έχω
υπερβεί κατά πολύ τον χρόνο: Είναι η προστασία της εργασίας
και των δικαιωµάτων που απορρέουν από αυτήν, τα οποία τα
έχουµε ήδη εξασφαλίσει µέσα από τη συζήτηση στην επιτροπή
µας. Είναι η προστασία των τοπικών δικαιωµάτων και του τοπικού
πόρου, που τον έχουµε εξασφαλίσει και τον έχουµε ανεβάσει
από 1,2 ευρώ σε 1,4 ευρώ. Είναι το Ταµείο Δίκαιης Μετάβασης,
που µόλις τώρα ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος µας είπε ότι
έχουµε και ελληνικό Ταµείο Περιβάλλοντος προικοδοτούµενο µε
20 εκατοµµύρια ευρώ. Έχουµε τα δικαιώµατα για το περιβάλλον,
την προστασία αυτού και την αποκατάσταση. Αυτά τα υπερασπι-
ζόµαστε ανυποχώρητα και θα διατηρήσουµε αυτήν την εκδοχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Δηµητριάδη,
βάλτε µία τελεία σας παρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Στη νέα εποχή που µπαίνουµε
είναι πραγµατική η συζήτηση για τη στρατηγική αποκατάστασης
των λιγνιτικών εδαφών, αλλά και επαναπόδοσης αυτών. Είναι,
επίσης, το Ταµείο Στρατηγικής Περιβαλλοντικής Αποκατάστασης
σε σχέση και µε το Ταµείο Δίκαιης Μετάβασης. Τέλος, είναι και
το στρατηγικό σχέδιο ισοδύναµης ανάπτυξης, τουλάχιστον, γι’
αυτό που έχουµε απολέσει. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής: Άκουσα µε προ-
σοχή τις θέσεις της Νέας Δηµοκρατίας διά στόµατος του Αρχη-
γού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Ήταν σαφής: πλήρης
απελευθέρωση µε ισχυρή ΡΑΕ –αντιγράφω αυτά που άκουσα-,
επενδύσεις σε ΑΠΕ και µείωση τιµών ηλεκτρικού ρεύµατος. Που-
θενά δεν άκουσα τίποτα για τον λιγνίτη. 

Ξέρουµε –και το διαπιστώσαµε όλοι σε αυτήν τη διαδικασία-
πως η Νέα Δηµοκρατία, όπως και το ΠΑΣΟΚ, είναι κατά αυτού
του νοµοσχεδίου διότι αποτρέπει το δικό της σχέδιο που ήταν η
πλήρης ιδιωτικοποίηση και µόνον αυτό. 

Εµείς, λοιπόν, έχουµε την ικανοποίηση ότι κλείσαµε µε επιδό-
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σεις πολύ πάνω από τις δεσµεύσεις µας του 2015, κρατήσαµε
δηµόσια τη ΔΕΗ και τον ΑΔΜΗΕ και προχωράµε στον αναπτυ-
ξιακό µας σχεδιασµό µε εγγυηµένα τα δικαιώµατα των εργαζο-
µένων, των τοπικών κοινωνιών και του λαού, µε πυλώνα τον
δηµόσιο πλούτο και χώρο αδιατάρακτο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς.
Τον λόγο έχει ο κ. Καραθανασόπουλος, ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος του ΚΚΕ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Έγινε οµολογουµένως

µια φιλότιµη προσπάθεια να εµφανιστεί -και ιδιαίτερα ανάγλυφα
ειπώθηκε από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ, τον
κ. Μανιάτη- ότι εδώ συγκρούονται δύο κόσµοι. Σε αυτήν τη λο-
γική της σύγκρουσης των δύο κόσµων ήταν και οι τοποθετήσεις
και της Νέας Δηµοκρατίας και του κ. Μητσοτάκη, αλλά και της
Κυβέρνησης και του Υπουργού.

Από πού προκύπτει ότι συγκρούονται δύο κόσµοι; Αυτό είναι
το βασικό ερώτηµα. Ποια είναι αυτή η διαχωριστική γραµµή; Τι
σας χωρίζει; Σας χωρίζει το βασικό ερώτηµα αν η ενέργεια είναι
εµπόρευµα; Όχι. Για όλους σας η ενέργεια είναι εµπόρευµα. Άρα
ποιοι δύο κόσµοι συγκρούονται; Θα συγκρούονταν δύο κόσµοι
αν είχαµε µία λογική που έλεγε ότι «εµείς είµαστε µε την ενέρ-
γεια- κοινωνικό αγαθό και εσείς είστε µε την ενέργεια-εµπό-
ρευµα». Τότε να το καταλάβω. Από τη στιγµή όµως που
συµφωνείτε στον στόχο, στη στρατηγική ότι η ενέργεια είναι εµ-
πόρευµα, δεν συγκρούονται δύο κόσµοι. Ένα αυτό.

Διαφωνείτε µήπως τα κόµµατα αυτά –κυβερνητικά και αντιπο-
λιτευόµενα- ότι η Ελλάδα πρέπει να µετατραπεί σε ενεργειακό
κόµβο; Συµφωνείτε. Είναι αυτό στρατηγική επιλογή της αστικής
τάξης να µετατραπεί η Ελλάδα σε ενεργειακό κόµβο; Ποιον εξυ-
πηρετεί αυτό; Εξυπηρετεί τα συµφέροντα του λαού για να έχει
ενεργειακή ασφάλεια, για να έχει φθηνό ρεύµα ή τα συµφέροντα
των κεφαλαιοκρατών, των επιχειρηµατικών οµίλων που θα δρα-
στηριοποιηθούν; Δηµιουργεί κινδύνους αυτή η εµπλοκή στην
υπόθεση του ενεργειακού κόµβου για την εδαφική ακεραιότητα
της χώρας µας και την εκδήλωση πολεµικών συγκρούσεων; Βε-
βαίως. Γιατί; Γιατί οξύνονται οι αντιθέσεις στην ευρύτερη πε-
ριοχή, µε επίδικο πώς θα µοιραστούν τα ενεργειακά αποθέµατα
της περιοχής και ποιες διαδροµές θα δηµιουργηθούν. Εδώ συγ-
κρούονται µεγάλες ιµπεριαλιστικές δυνάµεις. Αυτή η σύγκρουση
παίρνει και πολεµική µορφή. 

Άρα, λοιπόν, η Ελλάδα εµπλέκεται όλο και περισσότερο σε αυ-
τούς τους ανταγωνισµούς, σε αυτούς τους κινδύνους, πολύ δε
περισσότερο που µετατρέπεται και σε προτεκτοράτο των Αµερι-
κανών επί της ουσίας, σε σηµαιοφόρο των Αµερικάνων, για να
υλοποιηθούν οι αµερικανοατλαντικοί σχεδιασµοί. Άρα, λοιπόν και
στο δεύτερο σηµείο συµφωνείτε.

Τρίτο στοιχείο: Διαφωνεί κάποιο από αυτά τα κόµµατα µε τη
στρατηγική επιλογή ότι πρέπει και στον τοµέα της ενέργειας να
προωθηθεί η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για απελευθέ-
ρωση της αγοράς ενέργειας; Όχι, δεν διαφωνείτε. Συµφωνείτε.
Άρα, λοιπόν, ποιοι είναι αυτοί οι δύο κόσµοι που συγκρούονται;

Είστε µε τον ίδιο κόσµο. Απλώς σε τι διαφωνείτε; Είναι κατα-
νοητό να υπάρχουν διαφωνίες τέτοιου είδους. Στο µε ποιες µορ-
φές θα προχωρήσει αυτή η απελευθέρωση, µε ποιες µορφές θα
γίνουν οι ιδιωτικοποιήσεις ή ποια επιµέρους επιχειρηµατικά συµ-
φέροντα θα εξυπηρετηθούν περισσότερο ή λιγότερο από αυτή
την πορεία της απελευθέρωσης της αγοράς ηλεκτρικής ενέρ-
γειας.

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο και υπήρχε ένας πολύ µεγάλος
διαγκωνισµός για το ποιος κάνει τις καλύτερες ιδιωτικοποιήσεις
-αν τις κάνει η Νέα Δηµοκρατία ή τις κάνει η σηµερινή Κυβέρ-
νηση- και στον τοµέα της ενέργειας. Γι’ αυτό υπήρχε και µεγάλος
διαγκωνισµός για το ποιος είναι ο καλύτερος διαχειριστής µιας
ταξικής αντιλαϊκής πολιτικής, για να πάρει τα εύσηµα από την
αστική τάξη ότι εφαρµόζει κατά γράµµα την πολιτική που εξυπη-
ρετεί τα συµφέροντα των µονοπωλιακών οµίλων και του κεφα-
λαίου.

Αυτό είναι, λοιπόν, το πρόβληµά σας. Διότι επί της ουσίας στην
ίδια στρατηγική, στις ίδιες ράγες κινείστε, στις ράγες δηλαδή
της πολιτικής, που ικανοποιεί τις ανάγκες του κεφαλαίου. Από

αυτή την άποψη, το σηµερινό νοµοσχέδιο κάνει ένα ακόµη βήµα
στην απελευθέρωση της αγοράς της ηλεκτρικής ενέργειας. Άρα,
αποτελεί πρόσχηµα η απόφαση του δικαστηρίου. Όχι, είναι ένα
βήµα επιπλέον.

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, είναι φανερό ότι η απελευθέ-
ρωση της αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας δεν είναι κάτι πρόσφατο,
κάτι που ήλθε στη χώρα µας µε τα µνηµόνια. Αντίθετα, αποτελεί
µια από τις βασικές επιλογές της Ευρωπαϊκής Ένωσης από τα
µέσα της δεκαετίας του 1990, µε διαφορετικούς ρυθµούς σε όλα
τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που εφαρµόζεται και
στη χώρα µας.

Άρα, λοιπόν, υπάρχει συσσωρευµένη εµπειρία για να δείξουµε
ποια είναι τα αποτελέσµατα στην πράξη αυτής της πολιτικής απε-
λευθέρωσης της αγοράς ενέργειας. Βεβαίως, αυτή η επιλογή
έγινε ακριβώς γιατί υπήρχαν τεράστια υπερσυσσωρευµένα κε-
φάλαια, που έπρεπε να διαµορφωθούν νέοι τοµείς για να επεν-
δυθούν αυτοί οι νέοι τοµείς διασφαλισµένης κερδοφορίας γι’
αυτά τα υπερσυσσωρευµένα κεφάλαια. Αυτοί οι τοµείς ήταν οι
υποδοµές, οι µεταφορές, οι τηλεπικοινωνίες, οι ενέργειες, γι’
αυτό ακριβώς και έχει ακολουθηθεί όλη η προηγούµενη πορεία
µε την «ΟΛΥΜΠΙΑΚΗ», µε τον ΟΤΕ, µε τη ΔΕΗ και πάει λέγοντας
µια σειρά, µε τα λιµάνια, τα αεροδρόµια, για να µην ξεχάσουµε
και τα άλλα.

Κατά τα άλλα, ας δούµε ποιες είναι οι επιπτώσεις της απελευ-
θέρωσης της αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας. Έχει η απελευθέ-
ρωση επίπτωση στον ενεργειακό σχεδιασµό; Βεβαίως, γιατί ο
ενεργειακός σχεδιασµός καθορίζεται µε βάση τα συµφέροντα
των επιχειρηµατικών οµίλων, που δραστηριοποιούνται είτε στον
τοµέα της παραγωγής είτε και στον τοµέα της διακίνησης και της
διάθεσης ηλεκτρικής ενέργειας. Με βάση αυτών τα συµφέροντα
καθορίζεται ο ενεργειακός σχεδιασµός, άρα και η ενεργειακή
επάρκεια.

Δεύτερον, έχει επίπτωση στο ενεργειακό µίγµα της χώρας; Βε-
βαίως και έχει επίπτωση και το είδαµε. Ενώ η Ελλάδα είναι πολύ
πλούσια σε πηγές παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας, δεν αξιο-
ποιεί το σύνολο αυτών των πηγών. Αντίθετα, καταφύγαµε µε συγ-
κεκριµένη επιλογή στην εισαγωγή καυσίµου, στο φυσικό αέριο,
γιατί ακριβώς γίνεται πολύ πιο γρήγορη η απόσβεση των επεν-
δύσεων και διασφαλίζεται η συγκεκριµένη κερδοφορία.

Άρα, λοιπόν, τι είχε αυτή η απελευθέρωση της ηλεκτρικής
ενέργειας; Είχε ως αποτέλεσµα µεγαλύτερη ενεργειακή εξάρ-
τηση.

Τρίτον, είχε η απελευθέρωση επίπτωση στην ενεργειακή
ασφάλεια της χώρας; Βεβαίως και το βλέπουµε καθηµερινά. Όχι
µόνο δεν συντηρούνται τα δίκτυα και δεν αναπτύσσονται, γιατί
τα δίκτυα έχουν τεράστιο κόστος, άρα αυτό στο όνοµα της καπι-
ταλιστικής κερδοφορίας δεν µπορεί να το σηκώσει κανένας επι-
χειρηµατικός όµιλος, αλλά κατά δεύτερον βλέπουµε ότι δεν
αξιοποιεί το σύνολο των πηγών που, άµα είχε αξιοποιηθεί, η Ελ-
λάδα θα είχε ενεργειακή επάρκεια και µάλιστα, θα έκανε και εξα-
γωγές και πολύ περισσότερο, πολύ συχνά καταφεύγει στις
εισαγωγές ηλεκτρικής ενέργειας από τρίτες χώρες. Μάλιστα, σε
αυτή τη διαδικασία διευκολύνει ακόµη περισσότερο η σηµερινή
Κυβέρνηση µε το ενεργειακό χρηµατιστήριο.

Τέταρτη επίπτωση: Είχε επίπτωση στους εργαζόµενους στον
τοµέα της ενέργειας; Δραµατικές επιπτώσεις.

Στο µισό µειώθηκαν οι εργαζόµενοι µε σταθερές µορφές απα-
σχόλησης, µε πλήρεις εργασιακές σχέσεις και πλήρη ωράρια
στον τοµέα της ΔΕΗ. Μειώθηκε στο µισό. Είχαµε µειώσεις στους
µισθούς, είχαµε εντατικοποίηση της εργασίας των εργαζοµένων
µε ανατροπές στις εργασιακές σχέσεις και στο ασφαλιστικό
τους. Και µάλιστα, σ’ αυτό το πλαίσιο διαµορφώθηκαν οι προ-
ϋποθέσεις για να έχουµε εργαζόµενους πολλαπλών ταχυτήτων
υπό τη δηµόσια ΔΕΗ, υπό την κρατικό έλεγχο ΔΕΗ, η οποία βε-
βαίως θα δραστηριοποιείται και θα λειτουργεί στο όνοµα της θω-
ράκισης της κερδοφορίας της. Και από αυτή την άποψη, οι
ενοικιαζόµενοι εργαζόµενοι είναι η πιο τραγική µορφή, που όχι
µόνο συρρικνώνεται, αλλά τέσσερα χρόνια που είστε Κυβέρνηση,
συνεχίζεται, διατηρείται και επεκτείνεται ακόµα περισσότερο και
ιδιαίτερα στις πιο βαριές µορφές, στα ορυχεία.

Δεύτερον, έχουµε τους συµβασιούχους εργαζόµενους στην
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οµηρία, οι οποίοι, βεβαίως, δεν έχουν τα ίδια δικαιώµατα µε αυ-
τούς που έχουν σταθερή εργασία. Και αυτήν την πολιτική η Κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ τέσσερα χρόνια τώρα συνεχίζει και την
εφαρµόζει. Κι όχι µόνο δεν παίρνει µέτρα, αλλά αντίθετα την επι-
δεινώνει. Η Κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι παίρνει µέτρα προστασίας
των εργαζοµένων των δυο επιχειρήσεων που θα δηµιουργηθούν. 

Να τα δούµε λίγο πιο συγκεκριµένα τα µέτρα, κύριε Υπουργέ;
Λέτε ότι αυτά τα µέτρα θα ισχύουν για έξι χρόνια. Βεβαίως, ένας
µεγάλος αριθµός είναι και στο όριο ηλικίας συνταξιοδότησης και
θα αποχωρήσει. Άρα, λοιπόν, είναι για πολύ λίγους αυτό. 

Δεύτερον, το ερώτηµα είναι για πόσους. Δεν θα είναι για το
σύνολο, γιατί απ’ ό,τι φαίνεται ένα µικρό κοµµάτι των εργαζοµέ-
νων µε σταθερή απασχόληση θα µεταφερθεί στις νέες εταιρείες,
που δηµιουργούνται. Γιατί λέει για το πλεονάζον προσωπικό.
Ποιος θα καθορίσει εάν είναι πλεονάζον; Θα µεταφερθεί στη
ΔΕΗ; Ευχαριστώ πολύ! Αλλά µε ποιο κριτήριο; Με κριτήριο την
ανταγωνιστικότητα των νέων δοµών, που φτιάχνει και βασικός
δείκτης ανταγωνιστικότητας είναι το λεγόµενο, όπως το θεωρείτε
εσείς, εργασιακό κόστος. 

Άρα, λοιπόν, για να είναι προσελκυστικές αυτές οι επιχειρήσεις
θα έχουν πολύ µικρό ποσοστό εργαζοµένων µε σταθερή απα-
σχόληση και πλήρη εργασιακά και µισθολογικά δικαιώµατα. Μην
κρυβόµαστε πίσω από το δάκτυλό µας. Γι’ αυτόν ακριβώς τον
λόγο και σήµερα λέει η ΔΕΗ ότι θα απορροφήσει το πλεονάζον
προσωπικό σε θυγατρικές επιχειρήσεις ή σε άλλους τοµείς της
ΔΕΗ ή θα προχωρήσει σε προγράµµατα εθελουσίας εξόδου. 

Δεύτερο στοιχείο, που λέτε ότι αυτοί που θα είναι για τα έξι
επόµενα χρόνια, τους διασφαλίζει η συλλογική σύµβαση. Αλή-
θεια, η συλλογική σύµβαση για πόσα χρόνια θα ισχύει, εάν υπο-
γραφεί, κύριε Υπουργέ; Για δυο ή τρία χρόνια; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Για τρία χρόνια. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί η ΔΕΗ θέλει η δι-
οίκηση να είναι για δυο χρόνια. Θα ισχύει, λοιπόν, για δυο ή τρία
χρόνια. Να πάρω εγώ τη δική σας απάντηση. Για τα επόµενα τρία
χρόνια τι θα κάνει; Θα έχουν νέα σύµβαση, που θα υπογράψουν
µε τις επιχειρήσεις τα σωµατεία που θα εναποµείνουν;

Και αλήθεια, το προσωπικό που ενδεχόµενα να προσληφθεί µε
σταθερή απασχόληση στις νέες επιχειρήσεις, θα έχει τις ίδιες
συλλογικές συµβάσεις ή θα γίνει, όπως έγινε και σε άλλες ιδιω-
τικοποιηµένες επιχειρήσεις που δεν το κάλυπτε αυτό το προσω-
πικό και υπέγραφαν ατοµικές συµβάσεις ή και συµβάσεις
επιχειρησιακές, αυτοί; Άρα, λοιπόν, να η διαφοροποίηση ακόµα
και κάτω από τις ίδιες συνθήκες. Και εκεί δεν παίρνετε καµµία
απολύτως µέριµνα. 

Όπως, επίσης, λέτε τι πράγµα; Ότι ο κανονισµός εργασίας θα
καθορισθεί στις νέες επιχειρήσεις. Αλήθεια, ο κανονισµός εργα-
σίας δεν επηρεάζει βλαπτικά ή θετικά –ας πάρουµε κι αυτήν την
άποψη- τις συνθήκες εργασίας; Τις επηρεάζει. Τις συνθήκες υγι-
εινής και ασφάλειας; Τις επηρεάζει. Άρα, λοιπόν, έχει επίπτωση
έµµεση στο µισθολογικό κόστος η εντατικοποίηση ενδεχόµενα
της εργασίας; Έχει επίπτωση. Να, λοιπόν, γιατί και ο κανονισµός
εργασίας παίζει ρόλο σηµαντικό, κύριε Υπουργέ, και αυτόν τον
αφήνετε στην ευχέρεια των νέων επενδυτών να το συµφωνή-
σουν. 

Και η πέµπτη παράµετρος, η οποία έχει δραµατικές επιπτώ-
σεις, είναι στα τιµολόγια της ηλεκτρικής ενέργειας. Τραβάνε την
ανηφόρα µε ιλιγγιώδεις ρυθµούς και στην Ελλάδα και στην υπό-
λοιπη Ευρωπαϊκή Ένωση, παρά τις νέες τεχνολογίες που µπαί-
νουν, παρά τις νέες πηγές που αξιοποιούνται, που θα έπρεπε το
ηλεκτρικό ρεύµα να είναι πολύ πιο φτηνό. Για τα λαϊκά στρώµατα
είναι όµως πανάκριβο. Γι’ αυτό κι ένα 30% των λαϊκών νοικοκυ-
ριών αντιµετωπίζει την ενεργειακή φτώχεια. 

Και βεβαίως, µε κάθε τρόπο και εσείς και οι προηγούµενοι στη-
ρίζετε τα συµφέροντα των επιχειρηµατικών οµίλων που θέλουν
να µπουν σ’ αυτούς τους κλάδους της οικονοµίας. Οι προηγού-
µενοι διαµόρφωσαν σκανδαλώδεις τιµές ασφαλείας για τους πα-
ρόχους ηλεκτρικής ενέργειας από ΑΠΕ στα αιολικά και στα
φωτοβολταϊκά. Σκανδαλώδεις τιµές διασφάλισης του κέρδους
τους! Έκαναν γενναίες επιδοτήσεις για να γίνουν αυτές οι υπο-
τιθέµενες ή πραγµατικές επενδύσεις, αλλά ήταν πολύ πάνω από

το κόστος. Άρα, έβαζαν και στην τσέπη αυτοί οι επιχειρηµατίες,
χωρίς να βάλουν δεκάρα τσακιστή. 

Εσείς προχωρήσατε µε τις ΝΟΜΕ στην ίδια λογική της κρατι-
κής ενίσχυσης ή τώρα µε τη Μεγαλόπολη λέτε ότι δεν υπάρχει
το δίκτυο. Αλήθεια, αφού πιστεύετε στον ανταγωνισµό, γιατί δεν
αφήνετε και τη Μεγαλόπολη να αναπτυχθεί σε πλήρη εξέλιξη και
οι ανταγωνιστές της, όσον αφορά ιδιώτες, να παίξουν κι αυτοί
µπάλα και λέτε ότι µέχρι 500KW;

Όσον αφορά την ενεργειακή ασφάλεια, εδώ να βάλουµε και
κάτι άλλο. Το είχαµε πει και στην τοποθέτησή µας στην επιτροπή,
κύριε Υπουργέ. Υπάρχει κίνδυνος για γρήγορη εξάντληση των
αποθεµάτων του λιγνίτη. Γιατί ακριβώς ο επιχειρηµατίας, που θα
επενδύσει, δεν πρόκειται να δει την πλήρη αξιοποίησή του, αλλά
θα κοιτάξει να δει τα κοιτάσµατα που έχουν µεγαλύτερο βαθµό
θερµικής απόδοσης και θα παρατήσει τα υπόλοιπα. Άρα, θα µεί-
νουν ανεκµετάλλευτα, µε κίνδυνο ακριβώς να χαθεί ένας πολύτι-
µος πόρος από αυτήν την εγκληµατική αξιοποίηση των
κοιτασµάτων.

Έτσι, λοιπόν, οι δύο κόσµοι που µπορούµε να πούµε ότι συγ-
κρούονται επί της ουσίας είναι ο κόσµος και οι πολιτικές δυνά-
µεις που θεωρούν την ενέργεια ως εµπόρευµα και αυτές οι
πολιτικές δυνάµεις, το ΚΚΕ δηλαδή, που θεωρεί την ενέργεια ως
κοινωνικό αγαθό. Γιατί µόνο έτσι θα µπορέσουµε να απαντή-
σουµε στο ερώτηµα και στην τεράστια αντίφαση, που δεν µπο-
ρείτε να δώσετε απάντηση: Ενώ υπάρχουν τόσες πολλές πηγές,
τουλάχιστον, στον τοµέα της ηλεκτρικής ενέργειας, για να
έχουµε υψηλή παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας, να µπορεί ο κό-
σµος πολύ φτηνά να απολαµβάνει την ηλεκτρική ενέργεια, τη
θέρµανση, και να κάνουµε και εξαγωγές, αντίθετα να βρισκόµα-
στε σε ενεργειακή φτώχεια. Γιατί, λοιπόν, δεν υπάρχει αυτή η
συνθήκη; Γιατί ακριβώς εκεί µπαίνει το ζήτηµα του καπιταλιστι-
κού κέρδους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε. Οι άλλοι µίλησαν πολύ περισσότερο. Σε τριάντα δευ-
τερόλεπτα θα τελειώσω κι εγώ. Έχετε λίγη υποµονή.

Έτσι, λοιπόν, αν δεν συγκρουστούµε µε αυτήν την λογική δεν
πρόκειται να υπάρχει αποτέλεσµα κατά τη γνώµη µας και το λέµε
καθαρά. Από αυτήν την άποψη λέµε ότι δεν είναι ζήτηµα βαθµού
ικανότητας εφαρµογής µιας βαθιάς αντιλαϊκής και ταξικής πολι-
τικής ή σωστού και λανθασµένου σχεδιασµού. Είναι θέµα ταξικής
επιλογής. Έτσι, λοιπόν, η σύγκρουση πρέπει να είναι συγκεκρι-
µένη, βεβαίως να µην επεκταθεί περαιτέρω η πολιτική της απε-
λευθέρωσης µε τις ιδιωτικοποιήσεις που σχεδιάζετε τη
συρρίκνωση της ΔΕΗ, γιατί θα είναι επιβλαβείς για τους εργαζό-
µενους και τα λαϊκά στρώµατα. Ταυτόχρονα, αυτός ο αγώνας,
αυτή η πάλη πρέπει να στοχεύει τον πραγµατικό αντίπαλο, δη-
λαδή, την εξουσία της αστικής τάξης και την υπόθεση ότι κου-
µάντο στην οικονοµία θα κάνουν οι επιχειρηµατικοί όµιλοι. Αν δεν
στοχεύσουν στους πραγµατικούς εχθρούς, δεν πρόκειται να
υπάρχει αποτέλεσµα ούτε και στον σηµερινό αγώνα ο οποίος γί-
νεται. Από αυτήν την άποψη, είναι φανερό ότι καταψηφίζουµε.

Θα ήθελα να αναφερθώ πολύ σύντοµα σε µια τροπολογία,
στην οποία θα ψηφίσουµε «παρών». Αφορά το Υπουργείο Προ-
στασίας του Πολίτη, σε σχέση µε τους πυροσβέστες. Συνεχίζεται
η οµηρία. Κοιτάξτε, εδώ υπάρχουν ανάγκες για πέντε χιλιάδες
εξήντα έξι άτοµα, που προκήρυξε. Αυτήν τη στιγµή οι πενταετούς
θητείας πυροσβέστες, που δεν έχουν δικαίωµα για να µονιµοποι-
ηθούν στο Πυροσβεστικό Σώµα συν τους χίλιους διακόσιους
εβδοµήντα εποχικούς µας κάνουν µικρότερο αριθµό. Άρα, θα
µπορούσατε να αξιοποιήσετε αυτόν τον κόσµο που λέτε -έτσι
λέει ο Υπουργός στην αιτιολογική έκθεση- ότι έχουν πολύτιµη
εµπειρία και δεν πρέπει να χαθεί αυτή. Γιατί, λοιπόν, τους επε-
κτείνετε µόνο για δύο χρόνια τη σύµβαση και µετά θα απολυ-
θούν, τους πετάτε στον δρόµο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Άρα, αφαιρέστε ότι θα

απολυθούν µετά, για να ψηφίσουµε τη συγκεκριµένη τροπολο-
γία. Διαφορετικά θα ψηφίσουµε «παρών», κύριε Υπουργέ, στην
τροπολογία αυτή την οποία φέρατε.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Πάντως εκεί που συµ-
φωνούµε όλοι είναι ότι θα ψηφίσουµε στις 15.30.

Ο κ. Σταύρος Θεοδωράκης, Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι, έχει τον λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Προέδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Η ΔΕΗ είναι ίσως ο καθρέπτης της χώρας. Και ο θετικός
και ο αρνητικός. Είναι το οικονοµικό θαύµα της δεκαετίας του
’50. Η εταιρεία που έφερε το ρεύµα, άρα και το πολιτισµό και στο
πιο αποµακρυσµένο χωριό της χώρας. Οι καπνισµένοι εργάτες
στα ορυχεία, οι εναερίτες της ΔΕΗ, τα γκρίζα χωριά της Πτολε-
µαΐδας, τα φουγάρα στη Μεγαλόπολη, η Ελλάδα, δηλαδή, που
αγωνίστηκε εκείνες τις εποχές, κόντρα σε αντίξοες συνθήκες. 

Η ΔΕΗ όµως, δεν είναι µόνο το φως. Είναι και το σκοτάδι της
χρεοκοπηµένης Ελλάδας, το πελατειακό κράτος, οι συντεχνίες,
οι κατεβασµένοι διακόπτες, τα κοµµατικά ρουσφέτια, η ασέβεια
στο περιβάλλον, η απουσία επαφής µε το µέλλον. Κι αυτά είναι
ΔΕΗ. Δεν υπάρχει αµαρτία της χώρας, που να µην έχει το καθρέ-
φτισµά της στη ΔΕΗ, µε αποτέλεσµα η Δηµόσια Επιχείρηση Ηλε-
κτρισµού σε έναν κόσµο που αλλάζει ραγδαία να µένει πίσω, να
απαξιώνεται, να χάνει έδαφος, παραµένοντας εµµονικά προ-
σκολληµένη στο λιγνίτη.

Όµως -και προσέξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι-, δεν έκα-
ναν όλες οι δηµόσιες εταιρείες ηλεκτρισµού της Ευρώπης τα ίδια
λάθη. Τι συµβαίνει µε την Πορτογαλία; Η αντίστοιχη ΔΕΗ της
Πορτογαλίας, σήµερα παράγει διπλάσια ενέργεια από τη ΔΕΗ,
έχει εικοσαπλάσια κεφαλαιοποίηση από τη ΔΕΗ και ετήσια κέρδη
1 δισεκατοµµύριο. Δηλαδή, µόνο τα κέρδη της είναι περισσότερα
από τη δική µας κεφαλαιοποίηση. 

Και κάτι το οποίο πονάει περισσότερο, προσέξτε. Η Πορτογα-
λική ΔΕΗ παράγει το 1/3 της ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές,
ενώ η δική µας ΔΕΗ, στη χώρα του ήλιου και του αέρα, παράγει
µόλις το 0,8! Και να σκεφτεί κανείς ότι πριν σαράντα χρόνια, η
ΔΕΗ στην Κύθνο έφτιαξε το πρώτο αιολικό πάρκο στην Ευρώπη.
Και αυτή η πρωτιά όµως, χαραµίστηκε και πετάχτηκε στα σκου-
πίδια.

Σήµερα, το 2018, σε µια εποχή που ο λιγνίτης είναι υπό διωγµό
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η ΔΕΗ είναι ίσως η µόνη εταιρεία ενέρ-
γειας στην Ευρώπη, που επενδύει τόσο πολύ στο λιγνίτη. Έχει
ενδιαφέρον -δεν ξέρω αν την προσέξατε-, η έκρηξη ειλικρίνειας
του προέδρου της ΔΕΗ σε ένα συνέδριο του «ECONOMIST», νο-
µίζω πρόπερσι. Ο πρόεδρος της ΔΕΗ -ο οποίος ήταν και τότε
πρόεδρος της ΔΕΗ-, είπε: «Αν µε ρωτάτε αυστηρά επιχειρηµα-
τικά, δεν είναι καθόλου κερδοφόρο να επιδοτούνται τέτοιες επεν-
δύσεις». Αντί να δώσουµε 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ για την
Πτολεµαΐδα 5, θα δίναµε τα µισά λεφτά και θα είχαµε ίση, ίσως
και περισσότερη, ισχύ και πολύ πιο γρήγορα σε µια µονάδα φυ-
σικού αερίου. Δυστυχώς, τα πράγµατα έγιναν πολύ χειρότερα
από ό,τι υπολογίζει ο κ. Παναγιωτάκης, το 2016. Το κόστος των
ρύπων έχει αυξηθεί σηµαντικά, ενώ το κόστος των ανταγωνιστι-
κών τεχνολογιών συνεχώς πέφτει. 

Θα µάθατε ότι πρόσφατα ιδιώτης ανακοίνωσε ότι θα παράγει
µε φυσικό αέριο την ενέργεια, που θα παράγει και η Πτολεµαΐδα
5. Με ποια διαφορά; Η δική του µονάδα φυσικού αερίου θα στοι-
χίσει 300 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ η Πτολεµαΐδα 5, όπως ξέρετε
και την οποία και εσείς εγκρίνατε, θα στοιχίσει 1,5 δισεκατοµµύ-
ριο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι τιµές των δικαιωµάτων των
ρύπων εκτινάσσονται µέρα µε τη µέρα. Αυτό τι σηµαίνει; Ποια
είναι αυτή η διαφοροποίηση και τι σηµαίνει; Να δούµε πρώτα τη
διαφοροποίηση: Το 2017, δηλαδή σχεδόν πριν από ένα χρόνο, ο
τόνος ήταν 5 ευρώ περίπου. Μιλώ για τους ρύπους. Σήµερα βρί-
σκεται στα 14 ευρώ ο τόνος ενώ εκτιµάται ότι σε βάθος δέκα
χρόνων και µέχρι το 2030, θα φτάσει στα 30 ευρώ. 

Αυτή η εκτίναξη στις τιµές συνέβη, όπως γνωρίζετε, επειδή η
Ευρωπαϊκή Ένωση τον Φλεβάρη αποφάσισε ακόµη πιο αυστηρό
πλαίσιο για την καταπολέµηση των ρύπων και αυτή θα είναι η
οδός. Έτσι θα πορευτούµε. Η Ελλάδα δεν µπορεί να συνεχίζει
να δίνει µάχες χαρακωµάτων. Πρέπει να σκεφτούµε και τα συµ-
φέροντα των επόµενων γενεών. 

Στο σχέδιο της Ευρώπης για τη µετάβαση σε µια οικονοµία
χωρίς άνθρακα υπάρχουν πολλά λεφτά. Υπάρχει ειδικό ταµείο

για τη στήριξη των τοπικών κοινωνιών που σήµερα είναι εξαρτη-
µένες από τον λιγνίτη. 

Εδώ η Κυβέρνηση θα έπρεπε να έχει το σχέδιό της, να κινητο-
ποιηθεί, να αντλήσει πόρους και να χρηµατοδοτήσει βιώσιµες
επενδύσεις που θα δηµιουργήσουν νέες θέσεις εργασίας στις
τοπικές οικονοµίες που πλήττονται. Οι ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ, όµως, και
στην περίπτωση της ΔΕΗ αποδεικνύουν ότι πατάνε µόνο στο πα-
ρελθόν. 

Θα αναφέρω µόνο δύο παραδείγµατα. Με την ασυλία που πρό-
σφερε στο ίδιο θέµα το 2015 ο κ. Σκουρλέτης σε όλους αδιακρί-
τως που δεν ήθελαν να πληρώσουν τη ΔΕΗ, εκτινάχθηκαν οι
ληξιπρόθεσµες οφειλές και επιδεινώθηκε δραµατικά η ρευστό-
τητα της εταιρείας, ενώ παράλληλα µε τις καθυστερήσεις και τις
συνεχείς αναβολές στην απελευθέρωση της αγοράς ενέργειας
σφίξατε κι άλλο τη θηλειά γύρω από τη ΔΕΗ. Όµως, το µνηµόνιο
είναι σαφές. Έχετε δεσµευτεί και, αν θέλετε, έχουµε δεσµευτεί
ως χώρα ότι µέχρι το 2020 το µερίδιο της ΔΕΗ στη λιανική πρέπει
να έχει υποχωρήσει κάτω από το 50%. Αυτή είναι η σκληρή αλή-
θεια που αποσιωπάτε, δηλαδή ότι η πώληση των λιγνιτικών µο-
νάδων, αν και εφόσον τελεσφορήσει –γιατί κι εδώ υπάρχει ένα
ερωτηµατικό- δεν είναι το τέλος. Θα υπάρξει συνέχεια και θα
αναγκαστεί η χώρα «µε την πλάτη στον τοίχο» να πουλήσει πε-
λατολόγιο, υδροηλεκτρικά ή και τα δύο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι λιγνιτικές µονάδες πωλούνται
µε τρία, τουλάχιστον, χρόνια καθυστέρηση και αυτή η τεράστια
καθυστέρηση έχει τεράστια κόστη για τη ΔΕΗ, αλλά τελικά και
για τους καταναλωτές. Οι λιγνιτικές µονάδες της ΔΕΗ έχασαν
µεγάλο µέρος της εµπορικής τους αξίας από χρόνο σε χρόνο.
Αυτό σηµαίνει ότι σήµερα θα εισπράξει –αν θα εισπράξει- η ΔΕΗ
πολύ χαµηλότερο τίµηµα. 

Θα πίστευε κάποιος ότι η κυβερνητική πλειοψηφία θα είχε
πάρει ένα µάθηµα από το φιάσκο της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», όµως τελικά
φοβάµαι ότι το µοντέλο «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» εξελίσσεται σε µοντέλο ΣΥ-
ΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ, δηλαδή «αρνούµαι, καθυστερώ, σαµποτάρω, ανα-
βάλλω, απαξιώνω και στο τέλος πουλάω όσο-όσο».

Το Ποτάµι έχει εγκαίρως καταθέσει συγκεκριµένη, ολοκληρω-
µένη πρόταση για τον εκσυγχρονισµό της ΔΕΗ, την αλλαγή του
ενεργειακού µείγµατος µε κέρδη και στο περιβάλλον και στην
εθνική οικονοµία, καθώς και την απελευθέρωση –εµείς δεν φο-
βόµαστε να πούµε τη λέξη- της αγοράς ενέργειας προς όφελος
των καταναλωτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο Ποτάµι και στο Κίνηµα Αλ-
λαγής λέµε ότι πρέπει να πάψει η χώρα να κρύβει τα προβλήµατα
«κάτω από το χαλί» και στην περίπτωσή µας «κάτω από τον λι-
γνίτη». Τα προβλήµατα που δεν λύνονται δεν εξαφανίζονται,
αλλά γίνονται µεγαλύτερα και µετά έχουµε ανάγκη από πιο επώ-
δυνες λύσεις. Σ’ αυτό το σηµείο βρισκόµαστε σήµερα. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν δίνει λύσεις. Αναβάλλει τις λύ-
σεις. Καταψηφίζουµε, λοιπόν, την πρότασή σας. Αρνούµαστε
άλλη µια αναβολή και άλλη µια χαµένη τριετία, γιατί τα φώτα τρε-
µοσβήνουν. Η ΔΕΗ δεν έχει ανάγκη από νέους διακόπτες. Έχει
ανάγκη από µια ριζική επανατοποθέτηση στον ενεργειακό ευρω-
παϊκό χάρτη, χωρίς τα δεσµά του κρατισµού, του συντεχνιασµού
και τα βαρίδια του πελατειακού κοµµατικού κράτους, τα οποία –
δυστυχώς για τη χώρα- έχουν βρει νέους υπερασπιστές στο σύ-
στηµα ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο Πρόεδρος της
Ένωσης Κεντρώων κ. Βασίλειος Λεβέντης έχει τώρα τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Καληµέρα σας, κυρίες και κύριοι. 

Συζητείται ενώπιόν µας το νοµοσχέδιο για την ιδιωτικοποίηση
της ΔΕΗ ή µάλλον για την ολοκλήρωση της ιδιωτικοποίησης της
ΔΕΗ.

Η ΔΕΗ ξεκίνησε από τον Ιωάννη Ζίγδη. Αυτός ίδρυσε τη ΔΕΗ.
Καλό είναι να το θυµόµαστε αυτό, ότι ο Ιωάννης Ζίγδης ίδρυσε
τη ΔΕΗ και ότι η ΔΕΗ πριν από τον Ζίγδη υπήρχε υπό µορφή εται-
ρειών σε διάφορα µέρη παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας, οι
οποίες διά νόµου ενώθησαν και εντάχθηκαν στη ΔΕΗ που ιδρύ-
θηκε επί υπουργίας Ιωάννη Ζίγδη.
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Τότε, λοιπόν, υπήρχε ένα φιλόδοξο σχέδιο: αυτή η εταιρεία να
λύσει το ενεργειακό πρόβληµα της χώρας, να δώσει λύσεις και
να είναι και µία υγιής εταιρεία, γιατί θα ήταν και µονοπωλιακή
εταιρεία. Δεν είχε κανένα εµπόδιο µπροστά της. 

Είχε, όµως, ένα εµπόδιο η προσπάθεια να είναι υγιής και να
προκόψει αυτή η εταιρεία: Ένα διεφθαρµένο πολιτικό σύστηµα.
Αυτό το εµπόδιο είχε. Και, βέβαια, ο ιδρυτής της δεν µπόρεσε να
προβλέψει ότι η ΔΕΗ θα χρησιµοποιείτο σε τέτοια έκταση, για να
παίρνουν ψήφο οι διάφοροι. Αυτό δεν µπορούσε να το δει από
πριν. Φτάσαµε, λοιπόν, σιγά σιγά στα µεγάλα ελλείµµατα, στις
αυξήσεις. Κάποια κόµµατα αναθεµάτιζαν την ιδιωτικοποίηση -µε-
ταξύ των οποίων το σήµερα κυβερνών κόµµα το οποίο καταριό-
ταν την ιδιωτικοποίηση- και τα δεξιά κόµµατα έλεγαν, «πρέπει να
απελευθερωθεί η ενέργεια», «είναι η ώρα της πώλησης», «είναι
η ώρα της εν µέρει πώλησης», «να µπει στο Χρηµατιστήριο µε
διάφορους τρόπους». 

Πού φτάσαµε τελικώς; Φτάσαµε από κει που ξεκινήσαµε. Φτά-
σαµε να φύγει από τα χέρια του κράτους όλη η ΔΕΗ και να τη
βρίζουµε και από πάνω, ότι ήταν κακή, ότι ήταν ο τρόπος ρου-
σφετιού, που δεν έγινε από µόνη της, καθώς είναι άψυχο πράγµα
η ΔΕΗ. Ήταν έµπνευση του Ιωάννη Ζίγδη. Τα κόµµατα µετά και
οι κυβερνήσεις τη χρησιµοποίησαν για διορισµούς, ίσως και για
κλεψιές ίσως και για πολλά άλλα, γιατί είχε και µεγάλες προµή-
θειες ετησίως η ΔΕΗ, µεγάλα ποσά. 

Κι έτσι φτάσαµε στο ηρωικό τέλος, στο σηµερινό ηρωικό
τέλος, όπου το κόµµα το οποίο µόλις πριν δυο, τρία χρόνια ανα-
θεµάτιζε αυτούς που ήθελαν να την ιδιωτικοποιήσουν, είναι το
κόµµα που την ιδιωτικοποιεί. 

Δεν έχει νόηµα τώρα να συζητήσουµε τι θα ψηφίσουµε εµείς.
Η Ένωση Κεντρώων θα ψηφίσει «όχι» σε τέτοια βάρβαρα πράγ-
µατα, γιατί εµείς δεν µπορούµε να ξεχάσουµε τι λέγατε πρόπερσι
και τι λέτε φέτος. Εσάς µπορεί να σας συµφέρει η αµνησία του
χθες, αλλά δεν µπορούµε να σας παρακολουθήσουµε σε τέτοιου
είδους πολιτικές. 

Φτάσατε να συνοδεύετε το νοµοσχέδιο µε µερικές τροπολο-
γίες. Κατά παράδοση βάζουµε ό,τι να ‘ναι µέσα. Η µία εκ των τρο-
πολογιών λέει ότι είναι απαραίτητοι πυροσβέστες, διότι δεν
προλάβατε -λέει- να πάρετε µονίµους και πάλι θα παίρνετε ορι-
σµένου χρόνου πυροσβέστες. Πάει κι αυτό. Υπό την ανάγκη
αυτή, για να µην έχουµε φωτιές, ας έχουµε προσλήψεις, που τε-
λικώς -θα το δείτε- δεν θα αποσοβήσουν και τις φωτιές, γιατί
όταν δεν υπάρχει σχέδιο κατά της πυρκαγιάς, όσες προσλήψεις
και να κάνεις, τις φωτιές δεν τις αποσοβείς. 

Σε µια άλλη τροπολογία έρχεστε και µιλάτε για την αξιολό-
γηση. Υποτίθεται ότι την αξιολόγηση την έχουµε αντιµετωπίσει,
υποτίθεται ότι µέσα σας έχει ωριµάσει το πως θα κάνετε την
αξιολόγηση. Λέτε, «Ένας προϊστάµενος να αξιολογεί και άλλος
ένας…». Και ποιος θα είναι αυτός ο προϊστάµενος; Τον γνωρί-
ζετε; Δικός σας θα είναι, ε; Δεν πιστεύω να βάλετε από την
Ένωση Κεντρώων αξιολογητές! Φυσικό είναι αυτό! 

Εποµένως, αυτοί που θα αξιολογήσουν, οι από πάνω και οι από
κάτω, δικοί σας θα είναι. Αυτοί που θα αξιολογηθούν και αυτοί
δικοί σας είναι, γιατί στο δηµόσιο ποιοι έχουν µπει; Πασοκτζήδες
που έγιναν συριζαίοι και δεξιοί. Εποµένως, αξιολογούµενοι και
αξιολογητές παίζουν ένα παιχνίδι εις βάρος της κοινωνίας.

Έχω πει από την πρώτη φορά που εισήλθα στη Βουλή, τον Σε-
πτέµβριο του 2015, ότι η πιο ειλικρινής αξιολόγηση στο δηµόσιο
µπορεί να γίνει από αυτούς που εξυπηρετήθηκαν από το δηµό-
σιο. Αν θέλουµε, δηλαδή, να αξιολογήσουµε έναν υπάλληλο, δεν
θα βάλουµε τον προϊστάµενο, γιατί εκεί, στο µικρό κόσµο του
τµήµατος αυτού, µπορεί και να τα παίρνανε. Λέµε. Τι πρέπει να
κάνουµε για την αξιολόγηση; Να πάρουµε τους πελάτες, τον
κόσµο που εξυπηρετήθηκε από αυτούς τους ανθρώπους και να
τους πούµε: «Γράψε εµπιστευτικά, εξυπηρετήθηκες; Ακόµη και
να έδωσες, να “λάδωσες”, γράψτο. Δεν θα υποστείς...». Έτσι θα
έχουµε µια εικόνα της υπηρεσίας. Δεν το κάναµε, όµως, έτσι. Βά-
λαµε προϊστάµενους και υφιστάµενους. Δικοί µας οι προϊστάµε-
νοι, δικοί µας και οι υφιστάµενοι. Έτσι, όµως, δεν γίνεται καµµία
αξιολόγηση. 

Και έρχεστε σε αυτό το νοµοσχέδιο της ΔΕΗ, που είναι νοµο-
σχέδιο της ντροπής, που είναι οµολογία αίσχους για το πολιτικό

σύστηµα, να βάλετε τροπολογία για την αξιολόγηση. Τι είναι
αυτό; Και όλα τα άλλα που κάνατε; Τι κάνατε; Έχω ακούσει πολ-
λές συζητήσεις για την αξιολόγηση στην Αίθουσα αυτή. Δεν είναι
η πρώτη φορά.

Η Νέα Δηµοκρατία λέει το εξής: «Όχι απολύσεις, αλλά δρα-
στική περικοπή δηµοσίων δαπανών». Αυτό δεν το καταλαβαίνω.
Αυτό είναι και παγάκι και ζεµατιστό νερό στη µασχάλη. Δεν ται-
ριάζουν και τα δύο. Όταν δεν κάνεις απολύσεις, θα πας να συν-
τηρήσεις αυτό το τεράστιο, αναποτελεσµατικό κράτος. Πώς θα
κάνεις δραστική µείωση δηµοσίων δαπανών; «Θα κόψουµε...» -
λέει- «... διάφορα άλλα περιττά». Ποια είναι τα περιττά που θα
κόψετε και γιατί δεν τα κόψατε στην κυβέρνηση Σαµαρά τρία
χρόνια; Τι σας εµπόδισε;

Το µόνο που έκανε ο σηµερινός Αρχηγός της Νέας Δηµοκρα-
τίας είναι ότι έβαλε µερικές χιλιάδες ανθρώπους σε διαθεσιµό-
τητα. Και τους βρήκα κατά τις 10.00’ το πρωί στα µουσεία και σε
διάφορες άλλες υπηρεσίες που κάπνιζαν και διάβαζαν εφηµε-
ρίδα και τους είπα: «Τι κάνετε εσείς εδώ, όλος αυτός ο κόσµος;»
Νόµιζα ότι ήταν διάλειµµα για να κολατσίσουν. Και µου είπαν:
«Μας διέθεσαν από τον ΟΣΕ. Μας πήραν...» Και τους λέω: «Ποιος
το έκανε αυτό;» «Ο Μητσοτάκης», µου απάντησαν. «Εκεί τουλά-
χιστον κάναµε κάτι. Εδώ θα περιµένουµε τέσσερα χρόνια µέχρι
να πάρουµε τη σύνταξή µας». Πιο έντιµο θα ήταν να τους λέγατε
«έξω» µε κάποιους όρους. Πιο έντιµο είναι νοµίζω από το, «καθί-
στε να καπνίζετε και να διαβάζετε εφηµερίδα».

Οι εξετάσεις που έχει δώσει ο Κυριάκος Μητσοτάκης στο
Υπουργείο που θήτευσε, ήταν όχι απλά αποτυχία, αλλά εξετάσεις
που έδειξε και ψηφοθηρία και κακεντρέχεια κατά των αντιπάλων
και πλήρη έλλειψη σχεδίου. Δεν υπήρχε σχέδιο, γιατί ο σκοπός
της διαθεσιµότητος ήταν η µείωση των δαπανών. Πού έκανε µεί-
ωση δαπανών; Πείτε µου.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Μετά λένε ότι βρήκαν αυτούς που ήταν µε πλαστά πτυχία.
Ακόµα βρίσκουν µε πλαστά πτυχία. Νοµίζετε ότι έχει λήξει το
θέµα των πλαστών πτυχίων σε διπλώµατα αγγλικής κ.λπ.; Φαν-
τάζεστε ότι έχει λήξει; Ακόµη δουλεύουν στην Οµόνοια κάτι υπό-
γεια και βγάζουν πτυχία. Μην αµφιβάλετε.

Θέλω να πω δύο λέξεις για τις φρεγάτες, γιατί βγήκε ο κ. Κου-
βέλης, θέλοντας να πει νέα σε µια εκποµπή και είπε ότι ήρθαµε
σε συµφωνία για δύο φρεγάτες. Ήρθε ο κ. Καµµένος χθες και
είπε ότι δεν υπάρχει συµφωνία για τις φρεγάτες. Οι Γάλλοι δεν
ξέρουν τίποτα. 

Συγγνώµη, µπορεί να φέρει η Κυβέρνηση αγορά οπλικού υλι-
κού χωρίς ΚΥΣΕΑ, χωρίς Βουλή; Τι γίνεται εδώ πέρα; Χούντα
έχουµε; Μόνο επί χούντας ο Παττακός ό,τι θυµόταν τη νύχτα, το
έκανε το πρωί. 

Ο κ. Κουβέλης, ο οποίος διετέλεσε Αρχηγός κόµµατος, δεν
ξέρει ότι για να παραγγείλεις και ένα τουφέκι, πρέπει να µεσο-
λαβήσουν αποφάσεις, έγγραφα και ενηµέρωση όλων των κοµ-
µάτων; Δεν µπορώ να καταλάβω, ο άνθρωπος αυτός βγήκε να
πει του κεφαλιού του ή κάποιος τον έβαλε για να τον εκθέσουν;
Γιατί από τα όσα ακολούθησαν, µάλλον να τον εκθέσουν ήθελαν.
Του έδωσαν µια πληροφορία και παγιδεύτηκε. Μόνο αυτό εγώ
συµπεραίνω.

Λέτε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ότι τον Αύγουστο έρ-
χεται το τέλος των µνηµονίων και καλύτερα µόνοι όπου θα ορί-
ζουµε τον εαυτό µας, την πολιτική µας. Καλύτερα µόνοι παρά
µέσα σε προγράµµατα που να παίρνουµε εντολές από τις Βρυ-
ξέλες. Καλύτερα µόνοι! Προσέξτε, διότι υπάρχει ένα πρόβληµα.
Τώρα παίρνουµε χρήµατα µε πολύ µικρό επιτόκιο ενώ εκεί θα
προστεθεί επιτόκιο, το επιτόκιο που θα ορίσουν οι αγορές. Προ-
σέξτε, λοιπόν, µην δηµιουργηθεί ένα δεύτερο έγκληµα σαν
εκείνο του Βαρουφάκη, γιατί για εκείνο το έγκληµα του Βαρου-
φάκη ούτε συγγνώµη ζητήσατε, ούτε κάποιος τιµωρήθηκε. 

Μπορεί η Νέα Δηµοκρατία να σας το καταλογίζει για να σας
φθείρει πολιτικά, εσείς, όµως, δεν αισθάνεσθε ότι υπάρχει ένα
πρόβληµα, ότι η χώρα ταλαιπωρήθηκε, ότι κοστολογήθηκαν αυτά
εις βάρος της κοινωνίας, οι κινήσεις του Βαρουφάκη; Ο Πρωθυ-
πουργός είναι άµοιρος ευθυνών για ό,τι έκανε ο Βαρουφάκης;
Το κόστος αυτό ποιος θα το πληρώσει; Ο Βαρουφάκης από την
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περιουσία του ή ο Τσίπρας από την περιουσία του; 
Φοβάµαι, λοιπόν, ότι θα είµαστε µπροστά σε µια δεύτερη αύ-

ξηση δαπανών από τη διαφορά του επιτοκίου που θα προκύψει. 
Για αυτά, δε, τα άλλα που γράφουν οι εφηµερίδες, ότι προ-

σπαθούν οι Αµερικανοί να βοηθήσουν ώστε να έχουµε καλή λύση
για το χρέος, έχω πει, έχω τονίσει και θα τα ξαναπώ άλλη µια
φορά εδώ για να γραφτεί, το εξής: Η µόνη βοήθεια που µπο-
ρούµε να έχουµε για το χρέος, είναι η επιµήκυνση πληρωµής του
και η µείωση των επιτοκίων. Τίποτα άλλο! Ούτε ένα ευρώ από το
ονοµαστικό χρέος. Μην το βάζετε αυτό καθόλου, γιατί θα έχετε
δεύτερο γύρο αυταπάτης. Να τελειώνουµε µε αυτό το ζήτηµα,
ότι θα σας βοηθήσουν οι ευρωπαίοι. 

Οι Αµερικανοί, επειδή συχνά αρέσκονται να εξαπατούν τις κυ-
βερνήσεις εδώ των Βαλκανίων, για να πετύχουν στο Σκοπιανό τη
λύση που θέλουν, προφανώς υπόσχονται πολλά, χωρίς να κοστί-
ζει τίποτα, για να σας βάλουν να παραδώσετε το όνοµα των Σκο-
πίων. Και µετά θα πουν οι Γερµανοί «µεταρρυθµίσεις» και αυτό
που µπορούσαµε για το χρέος, αυτό που λέγαµε πάντα, µετακύ-
λιση πληρωµής και µείωση επιτοκίων. 

Αυτό είναι το πακέτο, διότι δεν µπορούν να κάνουν και εξαί-
ρεση για ένα κράτος, γιατί αυτοί δεν σκέπτονται εµάς. Τώρα σκέ-
πτονται και το δεύτερο ή τρίτο στη σειρά κράτος που µπορεί να
πτωχεύσει εάν χαλαρώσει την οικονοµική του πολιτική.

Εποµένως, κυρίες και κύριοι σταµατήστε να γυρνάτε στις τη-
λεοράσεις και να υπόσχεστε από τον Αύγουστο ότι θα έρθει ο
παράδεισος. Θα πετύχετε -λέει- το αφορολόγητο να µειωθεί πιο
πίσω, οι συντάξεις να κοπούν πιο πέρα -πώς θα το πετύχετε
αυτό;- ή θα δίνετε κάτι µε µορφή κοινωνικού µερίσµατος. Αφού
πρώτα στραγγίξατε την Ελλάδα από ρευστότητα, αφού λείπει το
χρήµα από την οικονοµία, µοιράζετε 300 και 200 ευρώ και κάνατε
την Ελλάδα να είστε εσείς οι ελεήµονες και εκείνοι οι απλώνον-
τες το χέρι να λάβουν το φιλοδώρηµα.

Θέλω να πω και δυο λέξεις ακόµα για την απλή αναλογική, κυ-
ρίες και κύριοι, αφού µου δίνεται η ευκαιρία, γιατί ξέρω ότι θα
τα πληροφορηθεί ο Τσίπρας. 

Όταν πρωτοσυνάντησα τον Τσίπρα για την απλή αναλογική
µου είπε: «Θέλω να κάνω απλή αναλογική». Του λέω: «Η απλή
αναλογική προϋποθέτει µηδέν µπόνους, να εξηγούµεθα. Αν βά-
λεις έστω και έναν Βουλευτή µπόνους, εγώ δεν ψηφίζω». Μου
λέει: «Μηδέν µπόνους. Αυτό είναι το σωστό». Του λέω: «Για να
πείσεις, όµως, επειδή έχεις βγει µε µπόνους -εσύ κυβερνάς τώρα
και ίσως να κάτσεις έναν χρόνο ακόµα, µε µπόνους- ότι αγαπάς
την απλή αναλογική και ότι είσαι έτοιµος να παραχωρήσεις εξου-
σία…» -γιατί η απλή αναλογική είναι παραχώρηση εξουσίας, 25%
σου δίνει ο λαός, 25% των Βουλευτών θα έχεις- «…δεν θα κλέ-
ψεις Βουλευτές». 

Και στη συνέχεια του είπα το εξής: «Πρέπει, λοιπόν, σε κάθε
Υπουργείο να συγκαλείς διακοµµατικές επιτροπές πριν φέρεις
τα νοµοσχέδια και να τα φέρνεις µόνο συναινετικά. Και πρέπει
να µην ξαναψηφίσεις νοµοσχέδιο µε εκατόν πενήντα τρεις. Να
πετυχαίνεις διακόσια, διακόσια είκοσι, διακόσια τριάντα. Τότε θα
πείσεις ότι αγαπάς την απλή αναλογική. Αλλιώς, έρχεσαι τώρα
σαν δικτάτορας και υπόσχεσαι απλή αναλογική στο µέλλον. Ο
καθένας µπορεί να υποσχεθεί». 

Με κοίταξε ο κ. Τσίπρας και µου λέει: «Έχεις δίκιο. Απλή ανα-
λογική σηµαίνει συναίνεση, σηµαίνει συνεννόηση, σηµαίνει συγ-
κυβέρνηση, δεν σηµαίνει κυβέρνηση. Φεύγει η λέξη κυβέρνηση
από το λεξιλόγιο και τη νοοτροπία και µπαίνει η συγκυβέρνηση.» 

Δεν το κάνατε όµως! Όλο εκατόν πενήντα τρεις βλέπω. Και η
συναίνεση είναι πάντα ζητούµενο. Και πάντα εσείς έχετε δίκιο και
όλοι οι άλλοι άδικο. Σε αυτήν την Αίθουσα όλες οι συζητήσεις
βασίζονται στο ίδιο πράγµα, ότι η Κυβέρνηση έχει δίκιο και εν-
διαφέρεται και οι άλλοι είναι εν αδίκω. Και είναι και κλέφτες κιό-
λας. Στείλατε και δέκα στη δικαιοσύνη, ότι είναι και κλέφτες. Τι
συναίνεση περιµένετε µετά απ’ αυτά; 

Θα µου πείτε: «Αν υπάρχουν στοιχεία ότι έκλεψαν, να µην τους
κυνηγήσουµε χάριν της συναίνεσης, κύριε Λεβέντη;». Δεν είπα
αυτό. Εσείς, όµως, κάνατε και κάτι άλλο, χωρίς ύπαρξη συγκε-
κριµένων στοιχείων: Παραπέµψατε και βγάλατε στα µανταλάκια
κάποιους. Διότι αν έχετε τα στοιχεία, γιατί δεν τα προσκοµίζετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Πρόεδρε,

ολοκληρώστε παρακαλώ. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Κάνετε και κάτι άλλο: Σε όλες τις τηλεοράσεις και δη στην κρα-
τική ΕΡΤ κάνετε το εξής: Ένας δεξιός και ένας Συριζαίος. Πάτε
να επαναφέρετε ένα τεχνητό σύστηµα δικοµµατισµού που τώρα
τη θέση του ΠΑΣΟΚ την παίρνετε εσείς. Δηλαδή, ο δικοµµατι-
σµός τώρα είναι καλός γιατί ο ένας πόλος του είστε εσείς; 

Ο δικοµµατισµός είναι πάντα το ανάθεµα της δηµοκρατίας,
είναι η πληγή, η παθογένεια. Εγώ ήξερα ότι η Αριστερά καταπο-
λεµάει τον δικοµµατισµό. Δεν ήξερα ότι ονειρεύεται να είναι ένας
άξονας του ψαλιδιού που θα κόβει τα δικαιώµατα της κοινωνίας.
Εσείς δεν διεκδικείτε θέση Αριστεράς σήµερα. Εσείς θέλετε να
γίνετε εξουσιαστές. Γι’ αυτό χάνετε τη λέξη «Αριστερά» -µόνο
στην επιγραφή την έχετε- όπως κάποτε έχασαν οι πασοκτζήδες
που έλεγαν «σοσιαλισµός» και οι καηµένοι από 48,5% πήγαν στο
4%. Τώρα ονειρεύονται 10%, αλλά φοβάµαι ότι µε τον εσωτερικό
εµφύλιο που έχουν, οι µισοί προς τα δεξιά και οι µισοί προς τα
αριστερά, θα παραµείνουν στο 4%. Τους αρέσει το νούµερο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Μαρία Αντωνίου από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Θα ακολουθήσουν άλλοι δύο οµιλητές, µε τους οποίους ολο-
κληρώνεται ο κατάλογος των οµιλητών και θα κλείσει ο Υπουρ-
γός, για να περάσουµε στην ονοµαστική ψηφοφορία. 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δευτερολογίες δεν θα
υπάρξουν; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εάν χρειάζεται και
θέλετε να τοποθετηθείτε, καλό είναι, πριν ολοκληρωθεί ο κατά-
λογος, το Προεδρείο να έχει µία εικόνα. Θερµή παράκληση,
όµως, από τώρα οι δευτερολογίες να είναι σύντοµες, γιατί είπαµε
ότι στις 15:30’ είναι η ονοµαστική ψηφοφορία. 

Κυρία Αντωνίου, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, κύριε Φάµελλε,

αναφερθήκατε πριν ότι ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης δεν γνώριζε ότι ξεκίνησε ο διάλογος για τη µεταλιγνιτική πε-
ριοχή και την κλιµατική αλλαγή. 

Να σας ενηµερώσω για το τι δεν ξέρετε εσείς. Δεν ξέρετε ότι
κυβερνάτε τέσσερα χρόνια. Το ξεχάσατε. Τώρα ξεκινάτε τον διά-
λογο λέτε. Μάλιστα. Ακούγοντας δε τους συναδέλφους από τη
δυτική Μακεδονία, συµµερίζοµαι ότι δυσκολεύονται στην κωλο-
τούµπα, αλλά µάλλον, τελικά, θα τα καταφέρουν. 

Προτού µπω, λοιπόν, στην ουσία του σηµερινού νοµοσχεδίου,
το οποίο προβλέπει την πώληση του 40% της λιγνιτικής παραγω-
γής της ΔΕΗ, θα ήθελα να κάνω µία µικρή, πραγµατικά ιστορική,
αναδροµή στα όσα έλεγε ο κ. Τσίπρας για τη ΔΕΗ. Και θα το
κάνω επαναλαµβανόµενη, µετά από πολλούς συναδέλφους,
αλλά η επανάληψη «µήτηρ πάσης µαθήσεως». 

Τον Ιούλιο του 2014 στο Αµύνταιο µας έλεγε ότι «το σχέδιο εκ-
ποίησης ξεπουλήµατος της ΔΕΗ, µιας επιχείρησης στρατηγικής
σηµασίας για την ελληνική οικονοµία και ύψιστης σηµασίας για
την ασφάλεια και την ενεργειακή αυτάρκεια της χώρας, είναι ένα
εθνικό έγκληµα που πρέπει να αποτραπεί και θα αποτραπεί».  

Τον Μάρτιο του ίδιου έτους στο εργοστάσιο φυσικού αερίου
της ΔΕΗ στην Κοµοτηνή, σας καταθέτω και για τα Πρακτικά τις
δηλώσεις, µιλούσε για «αετονύχηδες» επενδυτές και για νέους
«µαυραγορίτες» της σύγχρονης εποχής και τους προειδοποι-
ούσε να µην κάνουν σχέδια µακρινά. «Τον δηµόσιο πλούτο και
τις εθνικής στρατηγικής σηµασίας επιχειρήσεις, όπως η ΔΕΗ, θα
τις πάρουµε πίσω και θα τις αποδώσουµε στον ελληνικό λαό».

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρία Αντωνίου καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το 2013, σε συνάντηση µε τους εργαζόµενους στην ΑΔΜΗΕ,
προειδοποίησε και πάλι πως «όσοι επενδυτές θα έρθουν να κερ-
δοσκοπήσουν αγοράζοντας κοµµάτια της ελληνικής περιουσίας
και θα χάσουν τα λεφτά τους και θα βρεθούν υπόλογοι στη δι-
καιοσύνη». Τώρα, ποιοι θα βρεθούν υπόλογοι στη δικαιοσύνη
είναι άλλη κουβέντα. 
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Όλα αυτά τα έλεγε προεκλογικά, πριν την εξουσία, στους δρό-
µους που σήκωνε σηµαίες λαϊκισµού ο κ. Τσίπρας. Σήµερα, φυ-
σικά, όλα αυτά προσπαθούν όλοι οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ να
τα ξεχάσουν. Δεν τα ξεχνά, όµως, ο ελληνικός λαός. Σήµερα, λοι-
πόν, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ κάνει ακριβώς τα αντίθετα από
αυτά που προεκλογικά υποσχόταν. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο, όχι µόνο πωλεί τα φιλέτα της ΔΕΗ,
το 40% του λιγνιτικού χαρτοφυλακίου της, αλλά το κάνει και µε
τέτοιον τρόπο που ζηµιώνει τόσο τη ΔΕΗ όσο και το δηµόσιο
συµφέρον, πριµοδοτώντας µάλιστα τους υποψήφιους ιδιώτες
επενδυτές, τους «αετονύχηδες» και «µαυραγορίτες» που λέγατε
κάποτε. 

Η προεκλογική σας υπόσχεση για µη πώληση της ΔΕΗ ήταν
ακόµα µία αυταπάτη, ήταν µία «λάθος υπόσχεση», όπως τη χα-
ρακτήρισε ο κ. Κούλογλου, ή µήπως τελικά ήταν µία πολιτική
αλητεία και εξαπάτηση των εργαζοµένων της ΔΕΗ, απλά και
µόνο για να υφαρπάξετε τη ψήφο τους; 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, τι
θα ψηφίσετε σήµερα:

Πρώτον, πουλάτε το πλέον ανταγωνιστικό κοµµάτι της ΔΕΗ,
τις τρεις λιγνιτικές µονάδες, που παράγουν ηλεκτρική ενέργεια
µε το χαµηλότερο κόστος και µάλιστα τις κάνετε ακόµα πιο αν-
ταγωνιστικές, άρα πιο συµφέρουσες για τους υποψήφιους επεν-
δυτές, καθώς όχι µόνο αφαιρείτε το µισθολογικό κόστος από το
προσωπικό, αλλά τις απαλλάσσετε και απ’ όλα τα δάνεια τα
οποία εξακολουθούν να βαραίνουν την υπόλοιπη ΔΕΗ.

Δεύτερον, δηµιουργείται άνισος κανόνας ανταγωνισµού κατά
της «κουτσής» ΔΕΗ. Η ΔΕΗ θα έχει πλέον περισσότερο προσω-
πικό, όλα τα δάνεια κι όλα τα άλλα διοικητικά κόστη, τα οποία θα
επιµερίζονται σε λιγότερες παραγωγικές µονάδες. Πριµοδοτείτε,
µε άλλα λόγια, τις τρεις λιγνιτικές µονάδες για τους επενδυτές
και αφήνετε τη ΔΕΗ  στην τύχη της. Χαρακτηριστικό παράδειγµα
της µεροληπτικής σας αντιµετώπισης υπέρ του πιθανού επεν-
δυτή –του σίγουρου, δεν ξέρω, θα το δούµε- είναι ότι περιορίζετε
κατά 40% τη λειτουργία της πλέον σύγχρονης µονάδας παραγω-
γής ηλεκτρικής ενέργειας στη Μεγαλόπολη. 

Αυτό είναι ανήκουστο, κύριε Υπουργέ, να µην επιτρέπετε σε
µία µονάδα να λειτουργεί 100%, µόνο και µόνο για να ευνοηθούν
κάποιοι. 

Τρίτον, δεν έχετε καµµία πρόβλεψη για τα σοβαρά προβλή-
µατα που αντιµετωπίζει η ΔΕΗ σήµερα. Είναι αποτέλεσµα της
αδυναµία σας για διαπραγµάτευση. Ίσως µάλλον δεν έχετε φτά-
σει τις 17 ώρες, κύριε Σταθάκη, γι’ αυτό. Και δεν λαµβάνετε καµ-
µία µέριµνα για τη βιωσιµότητά της. Το πρόβληµα της
δεσπόζουσας θέσης που κατέχει η ΔΕΗ στη λιανική παραµένει
άλυτο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Συνεπώς παραµένει και η δέσµευσή σας η ΔΕΗ να απωλέσει

το 40% του µεριδίου της αγοράς και κατά συνέπεια το 40% του
τζίρου.

Τέταρτον, δεν διασφαλίζετε το µέλλον των εργαζοµένων ούτε
αυτών που θα µεταφερθούν στις εταιρείες ούτε αυτών που θα
µείνουν στη ΔΕΗ. Η συλλογική σύµβαση εργασίας των εργαζο-
µένων έχει λήξει από 27 Φεβρουαρίου και έως σήµερα δεν έχει
υπογραφεί νέα σύµβαση µε τη νέα διοίκηση της ΔΕΗ. Αυτό δεν
έχει επαναληφθεί, κύριε Υπουργέ, και δεν µπορεί να είναι τυχαίο.
Προφανώς υπάρχει σκόπιµη καθυστέρηση για να µην επιβαρυν-
θούν οι νέοι επενδυτές.

Πέµπτον, αλλοιώνετε το αντισταθµιστικό όφελος για τις τοπικές
κοινωνίες, για την περιφέρεια της δυτικής Μακεδονίας. Καταρ-
γείτε το λεγόµενο λιγνιτόσηµο, που δινόταν ως περιβαλλοντικό
αντιστάθµισµα στις επιβαρυµένες από τον λιγνίτη περιοχές για την
ανάπτυξή τους. Και το αντικαθιστάτε µε το ειδικό τέλος δικαιωµά-
των λιγνίτη, που όλα δείχνουν ότι θα είναι αρκετά µικρότερο. Και
κάνατε την αύξηση κατόπιν σφοδρής κριτικής ή προφανώς την κά-
νετε για να κάνετε τον καλό στον αγαπηµένο σας περιφερειάρχη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Αντωνίου, πα-
ρακαλώ τελειώνετε.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Δεν έχετε, λοιπόν, καµµία πρόβλεψη για

τη µεταλιγνιτική αξιοποίηση των περιοχών, κανένα αναπτυξιακό
πλάνο. Όλα αυτά βέβαια δεν φαίνεται να συγκινούν και ιδιαίτερα
την ηγεσία της περιφέρειας δυτικής Μακεδονίας και όσους δή-
λωναν ότι θα παραιτηθούν και δεν θα στρώσουν χαλιά προφανώς
στα συµφέροντα. Δεν έχουν την ευθιξία ή το πολιτικό σθένος να
το πράξουν.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο φλέγον θέµα
της ΔΕΗ οι αριθµοί µιλούν από µόνοι τους. Παραλάβατε τη ΔΕΗ
το 2013 µε 1 δισεκατοµµύριο ανείσπρακτα και τη φέρατε σήµερα
στα 3 δισεκατοµµύρια ανείσπρακτα µε το κίνηµα του «Δεν Πλη-
ρώνω» και τις πολιτικές σας επιλογές. Παραλάβατε τη ΔΕΗ µε
χρηµατιστηριακή αξία 2,5 δισεκατοµµυρίων το 2014 και την έχετε
στα 0,6 δισεκατοµµύρια σήµερα. Και συνεχίζετε µε το παρόν νο-
µοσχέδιο ακάθεκτοι το καταστροφικό σας σχέδιο για τη ΔΕΗ
πουλώντας τα φιλέτα, αφού πρώτα έχετε απαλλάξει από τα χρέη
και το πλεονάζον προσωπικό που µεταφέρετε στη ΔΕΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Αντωνίου, πα-
ρακαλώ ολοκληρώσατε.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ένα δευτερόλεπτο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ζητήσατε ένα

λεπτό.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Όλοι είχαν πολύ περισσότερο χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αφήστε τους υπό-

λοιπους. Στις 15.30’ έχουµε πει ότι θα γίνει ονοµαστική ψηφοφο-
ρία. Σας παρακαλώ πολύ.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ωραία. 
Δυστυχώς σε αυτήν την περίπτωση τον λογαριασµό της πολι-

τικής σας ανικανότητας και των µετεκλογικών σας κυβιστήσεων
–κωλοτούµπα στη διεθνή ορολογία- θα κληθεί να πληρώσει ο ελ-
ληνικός λαός. Ευτυχώς, όχι για πολύ ακόµα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Σηφάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ. Και θα παρακαλούσα πολύ και τους
δύο τελευταίους οµιλητές να τηρήσουν τον χρόνο. Ήδη έχουν
ζητήσει δευτερολογία τρεις εισηγητές-αγορητές και βέβαια θα
µιλήσει και ο Υπουργός.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΗΦΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα νο-

µοσχέδιο για τη ΔΕΗ µετά από την απόφαση του ευρωδικαστη-
ρίου και µετά τη συµφωνία του Ιανουαρίου µε την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή για συµµόρφωση της χώρας µε τα δεδοµένα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης όσον αφορά την απελευθέρωση της αγοράς
ηλεκτρισµού και στην παραγωγή από λιγνίτη. 

Αντί να ανοίξουν νέα ορυχεία λιγνίτη, στα οποία θα είχαν πρό-
σβαση µόνο ιδιώτες, και µε δεδοµένη την κατεύθυνση του ενερ-
γειακού σχεδιασµού για την αποφασιστική στροφή στις
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, αποφασίστηκε και συµφωνήθηκε
να µην ανοίξει κανένα νέο ορυχείο και αντ’ αυτού να πουληθούν
οι λιγνιτικές µονάδες στη Μελίτη και στη Μεγαλόπολη. Η πώληση
θα γίνει µέσω ανοιχτού διεθνούς πλειοδοτικού διαγωνισµού από
τη ΔΕΗ µε την εποπτεία του ελληνικού δηµοσίου.

Μετά την ολοκλήρωση της πώλησης των λιγνιτικών µονάδων,
η ΔΕΗ θα διατηρήσει το 91% του συνολικού παραγωγικού δυνα-
µικού. Στους λιγνίτες ακόµα και µετά το 2026, όταν θα έχουν
κλείσει κάποιες µονάδες µε µικρή αποδοτικότητα και πεπαλαι-
ωµένο εξοπλισµό, θα διατηρεί άνω του 70%. Στο τέλος, δηλαδή
µέχρι το 2035, θα διατηρήσει άνω του 65% της λιγνιτικής παρα-
γωγής και φυσικά το σύνολο των πλήρως αποσβεσµένων υδροη-
λεκτρικών µονάδων, το σύνολο των µονάδων φυσικού αερίου και
των µονάδων ΑΠΕ που διαθέτει. 

Τώρα, πού βλέπει η Αντιπολίτευση την καταστροφή της ΔΕΗ
είναι πράγµατι άξιον απορίας, ειδικά όταν αυτοί είχαν δροµολο-
γήσει την καταστροφή και ήρθε αυτή η Κυβέρνηση να ακυρώσει
την πορεία προς τον γκρεµό που είχαν προδιαγράψει. 

Γιατί τι άλλο ήταν η πώληση της ευφαντάστως ονοµαζόµενης
«µικρής» ΔΕΗ, που δεν ήταν καθόλου µικρή, εάν πάρουµε υπ’
όψη ότι ήταν το πιο παραγωγικό και το πιο κερδοφόρο δυναµικό
µε την πώληση υδροηλεκτρικών σταθµών δυναµικότητας 904
MW, του ΑΗΣ Μελίτης και της άδειας της δεύτερης µονάδας µαζί
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µε τα ορυχεία, του ΑΗΣ και ορυχείου Αµυνταίου, του ΑΗΣ Κοµο-
τηνής και του 30% των πελατών της ΔΕΗ; Με δεδοµένο ότι η
ΔΕΗ κατέχει σήµερα το 53% της παραγωγής ηλεκτρικής ενέρ-
γειας στη χώρα, το σενάριο αυτό, που πωλούσε οριζόντια το 30%
της συνολικής παραγωγής σε συνδυασµό µε το 17% που το προ-
ορίζατε για το ΤΑΙΠΕΔ προς πώληση, για να οδηγηθούν τα χρή-
µατα στο δηµόσιο χρέος, η ΔΕΗ θα έµενε µία µικρή εταιρεία µε
κάτω του 20% της παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας στη χώρα. 

Αλήθεια, τι άλλο είναι η καταστροφή, κύριοι της Αντιπολίτευ-
σης; Τι άλλο είναι ακριβώς από την προοπτική που είχατε επιφυ-
λάξει για τη Δηµόσια Επιχείρηση;

Η ΔΕΗ οφείλει να κινηθεί αποφασιστικά προς τις ΑΠΕ, που
εσείς την καταδικάσατε να είναι στο 3% της παραγωγής ΑΠΕ στη
χώρα µας, ενώ έχει τόσο σηµαντικές δυνατότητες ανάπτυξης σε
αυτόν τον τοµέα. 

Το κάνατε αυτό ακριβώς για να την ταυτίσετε µε τη λιγνιτική
παραγωγή, ούτως ώστε να είναι εύκολος στόχος, µε δεδοµένες
τις δεσµεύσεις της χώρας µας για την κλιµατική αλλαγή, αλλά
και για να κατευθυνθεί όλη η παραγωγή ΑΠΕ, που έχει τεράστιο
µέλλον, προς τους ιδιώτες. 

Η ΔΕΗ οφείλει ακόµη να κατευθυνθεί στην επέκτασή της και
σε άλλες δραστηριότητες, όπως η εξοικονόµηση ενέργειας, η
ηλεκτροκίνηση, η αποθήκευση και η περαιτέρω επέκτασή της
στο φυσικό αέριο και φυσικά να παίξει πρωταγωνιστικό ρόλο στα
Βαλκάνια, ενισχύοντας την εξωστρέφειά της. 

Αυτό είναι το νέο παραγωγικό µοντέλο στη ΔΕΗ, που διατηρεί
την κυρίαρχη θέση της στην ευρωπαϊκή αγορά και αναπροσανα-
τολίζεται συµβαδίζοντας µε τις διεθνείς τάσεις, τις νέες τεχνο-
λογικές εξελίξεις, αλλά και τις δεσµεύσεις της χώρας µας για
την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής. 

Η οικονοµική της κατάσταση µπορεί να βελτιωθεί περαιτέρω
και µε την υποβοήθηση που παίρνει από την Κυβέρνηση µε την
καταβολή σηµαντικών ποσών από τα οφειλόµενα ΥΚΩ προηγού-
µενων ετών, αλλά και µε την προτεινόµενη σε αυτό το νοµοσχέ-
διο αλλαγή του τέλους προµηθευτών, επιστρέφοντας το
ποσοστό που τους αναλογεί από το πλεόνασµα του Ειδικού Λο-
γαριασµού ΑΠΕ στον ΛΑΓΗΕ.

Ακούσατε καλά: το πλεόνασµα του ΕΛΑΠΕ, όταν εσείς είχατε
οδηγήσει την ενεργειακή αγορά των ΑΠΕ στη χρεωκοπία, µε το
πολύ εµπνευσµένο σχέδιό σας, όταν είχατε βάλει τα φωτοβολ-
ταϊκά κυρίως στο σύστηµα, όταν οι τιµές τους ήταν στον Θεό,
προκειµένου να εξυπηρετήσετε συµφέροντα κυρίως ξένων επι-
µελητηρίων, αντί να µπουν τώρα στο σύστηµα που είναι φθηνά,
όπως κάνουν οι περισσότερες γειτονικές µας χώρες. Τα βάλατε,
δίνοντάς τους τότε τιµή αποζηµίωσης υπερπολλαπλάσια από την
τιµή των τεχνολογιών που παρήγαγαν ενέργεια από ΑΠΕ έως
εκείνη τη στιγµή. 

Η Κυβέρνηση αυτή έσωσε τον ΕΛΑΠΕ, έσωσε τους χιλιάδες
κυρίως µικροεπενδυτές στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, που
ένιωσαν στο πετσί τους επί των ηµερών σας δεκάµηνες καθυστε-
ρήσεις στις αποπληρωµές τους και έβλεπαν ορατό τον κίνδυνο
πλήρους κατάρρευσης της αγοράς ΑΠΕ στη χώρα µας. 

Η ΔΕΗ πλήρωσε βαρύ τίµηµα γι’ αυτό, περί τα 320 εκατοµµύ-
ρια πέρυσι, και πλέον τώρα που ο ΕΛΑΠΕ είναι πλεονασµατικός
είναι λογικό να της επιστραφεί το ποσοστό που της αναλογεί από
αυτά που πλεονάζουν. 

Ακόµη, η ΔΕΗ εκτιµά ότι θα έχει µια σηµαντική ανάκαµψη της
λειτουργικής κερδοφορίας της πλέον του 18%. Μαζί µε τα ανα-
µενόµενα έσοδα από την πώληση των λιγνιτικών µονάδων και
ορυχείων, την αναµενόµενη βελτίωση της εισπραξιµότητας και
την είσπραξη για τα ΥΚΩ παρελθόντων ετών, που θα πάρει στα-
διακά έως το 2022 µε πρώτη δόση που πήρε από το υπερπλεό-
νασµα το 2017 θα βελτιώσει σηµαντικά τα οικονοµικά της.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Σηφάκη, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΗΦΑΚΗΣ: Τελειώνω αµέσως. 
Με τη ΔΕΗ, λοιπόν, µικρότερη και δυνατότερη, εξωστρεφή και

αναπροσανατολισµένη προς τις ΑΠΕ, την ηλεκτροκίνηση, την
αποθήκευση, συµµετέχοντας πρωτοπόρα στις τεχνολογικές εξε-
λίξεις στον γρήγορα µεταβαλλόµενο διεθνώς ενεργειακό τοµέα,
µπορούµε να παλεύουµε για µείωση του κόστους ενέργειας στον

τελικό καταναλωτή, µαζί µε την ασφάλεια του ενεργειακού εφο-
διασµού της χώρας. 

Αυτή η Κυβέρνηση, µε την κατοχύρωση της γεωστρατηγικής
θέσης της χώρας ως ενεργειακού κόµβου, διατηρεί και τη ΔΕΗ
και τον ΑΔΜΗΕ υπό δηµόσιο έλεγχο, υλοποιεί τον νέο ενεργει-
ακό σχεδιασµό, βάζοντας εξαιρετικά φιλόδοξους στόχους για
την ανάπτυξη των ΑΠΕ έως το 2030, έχει στο κέντρο της προσο-
χής της τη µείωση του κόστους ενέργειας στον τελικό κατανα-
λωτή και εισήγαγε στον ενεργειακό της σχεδιασµό και την
αντιµετώπιση της ενεργειακής φτώχειας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Σεβαστάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Πιθανολογώ ότι είµαι ο τελευ-
ταίος οµιλητής Βουλευτής και εποµένως µπορώ να είµαι αυστη-
ρός και µε τον κύριο Υπουργό, δηλαδή να του πω να σταµατήσει
να µιλάει µε τον κ. Κατσίκη.

Έχουν καλυφθεί πάρα πολύ και τα θέµατα και τα ερωτήµατα
που ένα νοµοθέτηµα στρατηγικής πάντα θέτει και η αξιοπιστία
του ή η δύναµή του σχετίζεται µε τη δύναµη των ερωτηµάτων.
Πέρα από τη διαχείριση του παρόντος προβλήµατος, που ξεκι-
νάει από τις αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου και την
αναγκαστικότητα ή τη στροφή, την ενεργειακή κατεύθυνση που
δίνει, πρέπει να διακρίνει, να προβλέψει και τις κατευθύνσεις της
διεθνούς βιοµηχανίας και, αν θέλετε, τις πολιτικές επενδύσεις.
Να διακρίνει προς τα πού πάνε οι πολιτικές επενδύσεις της Ευ-
ρώπης και της Αµερικής, προς ποια κατεύθυνση ενεργειακή. Δεν
υπάρχουν εύκολες απαντήσεις σε τόσο θεµελιώδη ερωτήµατα,
αλλά θα προσπαθήσω να κάνω µία µικρή περιγραφή. 

Εγώ είµαι πάντα ακριβής στον χρόνο µου, δεν τον ξεπερνάω
και εποµένως το πεντάλεπτο θα το τηρήσω µιλώντας για το υβρι-
δικό που έχει κάνει και σχεδόν έχει ολοκληρώσει η «ΔΕΗ ΑΝΑ-
ΝΕΩΣΙΜΕΣ» στην Ικαρία του Νοµού Σάµου, τον οποίο έχω την
τιµή να εκπροσωπώ κοινοβουλευτικά. Έχει διαφορετικές µορφές
ενέργειας τις οποίες συνδυάζει. Συνδυάζει την υδροηλεκτρική,
ας πούµε, διάσταση, την αιολική ενέργεια και τις συµβατικές
µορφές. Άρα έχουµε έναν συνδυασµό ενέργειας που παράγει το
ενεργειακό όλον και µάλιστα ένα µέρος του πλεονάζει. 

Το ερώτηµα που έθεσε νωρίτερα ένας συνάδελφος για τις
µορφές αποθήκευσης, για το έλλειµµα τεχνολογιών αποθήκευ-
σης επανατίθεται. Αν λύσουµε και τεχνολογικά ερωτήµατα απο-
θήκευσης θα µπορούµε να χρησιµοποιήσουµε έναν πολλαπλό
τύπο ενεργειακής σώρευσης που θα απαντάει και στο προφίλ
της χώρας και στα ιδιαίτερα ενεργειακά χαρακτηριστικά που έχει
η χώρα. Μην ξεχνάµε ότι η χώρα δεν πέρασε τη βιοµηχανική επα-
νάσταση, εποµένως δεν έχει ενεργειακή µονοκαλλιέργεια, γιατί
δεν είχε τον παραδοσιακό τύπο ανάπτυξης, αυτόν που θα υπαι-
νίσσονταν ο κ. Κεγκέρογλου αν σταµάταγε να µιλάει.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι αυτή είναι η κατεύθυνση, προς τα εκεί ωθεί
η διεθνής βιοµηχανία και επίσης η διεθνής σκέψη. Τα τµήµατα
έρευνας και τεχνολογίας των εφαρµογών κατευθύνονται προς
τη διασταύρωση πολλαπλών µορφών ενέργειας. Αυτό καθιστά
τη χώρα ενεργειακό κόµβο, αυτή η επένδυση στην έξυπνη συν-
δυαστική, την οποία περιέγραψε ο Φάµελλος νωρίτερα αδροµε-
ρώς. Νοµίζω ότι αυτό είναι η ουσιαστική µας κατεύθυνση και
εποµένως δεν πρέπει να δούµε το νοµοσχέδιο αµυντικά, ως
απλώς µία συµµόρφωση σε µία ευρωπαϊκή οδηγία, αλλά να το
δούµε ενεργητικά, ως µία δυνατότητα. 

Θα έβαζα στον συλλογισµό και τους εργαζόµενους, όχι µόνο
µε τους όρους ότι οι εργαζόµενοι πρέπει να συνεχίσουν να συν-
δράµουν ως µορφή επένδυσης που αφορά την ποιότητα του πα-
ραγόµενου έργου. Ο εργαζόµενος είναι οργανικό κοµµάτι του
έργου και εποµένως µε αυτήν την έννοια δεν έχουµε ένα απλό
ερώτηµα εργασιακής δικαιοσύνης µε το να συνεχίσουν να προ-
σφέρουν αυτοί οι άνθρωποι όσο ένα ερώτηµα παραγωγικής ποι-
ότητας.

Κλείνω, θεωρώντας ότι το νοµοσχέδιο αυτό µπορεί να χτίζεται
µε τους όρους µιας νοµικής, νοµοθετικής αναγκαστικότητας ή
πολιτικής αναγκαστικότητας, νοµίζω ότι µπορεί να δώσει τα ερ-
γαλεία, να γίνει εργαλείο το ίδιο, ώστε να στοχαστούµε, να επεν-
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δύσουµε και να χτίσουµε ένα ενεργειακό προφίλ κοντά και συ-
ναρτηµένο µε τις ποιότητες του προφίλ της χώρας που στοιχει-
οθετούνται: Περιβάλλον, αισθητική, δηλαδή οι πιο έγκυρες
πηγές οικονοµίας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώθηκε ο
κύκλος των οµιλητών. Προχωράµε στις δευτερολογίες. Μέχρι
στιγµής στο Προεδρείο έχουν δηλώσει τρεις εισηγητές να µιλή-
σουν ή να παρέµβουν ή να δευτερολογήσουν. 

Κύριε Καµατερέ, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Μόνο για δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε; Θα

προσπαθήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, για δύο λεπτά,

για να επιταχύνουµε λίγο, γιατί θα ξεπεράσουµε κατά πολύ την
ώρα που έχουµε οριοθετήσει για την ονοµαστική. 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Κυρίες και κύριοι, φτάνοντας στο τέλος
της συζήτησης, νοµίζω ότι πρέπει να πούµε ένα - δύο συµπερά-
σµατα. Ήταν φυσιολογικό να γενικευτεί η συζήτηση πέρα από τη
ΔΕΗ σε θέµατα ιδιωτικοποιήσεων, επιχειρηµατικότητας κ.λπ..
Μου έκανε εντύπωση και θα µείνω στην πλατφόρµα που έβαλε ο
κ. Μανιάτης, γιατί µου άρεσε ότι η συζήτηση αυτές τις µέρες
έδειξε ότι υπάρχουν δύο διαφορετικοί κόσµοι. 

Συµφωνώ. Και µάλιστα, ο ίδιος βιάστηκε, δεν δυσκολεύτηκε
να τοποθετηθεί στον ίδιο κόσµο µε τον κ. Μητσοτάκη. Οι οµιλίες
τους ήταν ίδιες, δεν ξέρω ποιος έγραψε πρώτος ή ποιος υπέβαλε
στον άλλο. Τα επιχειρήµατα ήταν ίδια. 

Μάλιστα πάνω σε αυτή την πλατφόρµα πολύ σύντοµα θα
ήθελα να µιλήσω -αν και µε κάλυψε απόλυτα ο Αναπληρωτής
Υπουργός, όταν αναφέρθηκε στο δικό τους κόσµο όσον αφορά
τις ιδιωτικοποιήσεις και την επιχειρηµατικότητα- και να προ-
σθέσω ένα - δύο παραδείγµατα στον λίγο χρόνο που έχω. Όλα
τα άλλα τα είπε ο Αναπληρωτής Υπουργός. 

Πώς ιδιωτικοποίησαν την Αγροτική Τράπεζα και πώς την έφε-
ραν ως εδώ; Τον ΟΤΕ, τα ΕΛΤΑ; Τι έκαναν εκεί; Αφού τα απαξίω-
σαν µε τον τρόπο που ξέρουµε και ειπώθηκε από πολλούς,
ξέρουµε και πώς τα εκποίησαν, την «καλή» ΑΤΕ, την «κακή» ΑΤΕ
κ.λπ.. 

Για τις επενδύσεις που µας λένε, επειδή δεν έχουµε πολύ
χρόνο, θέλω να πω τα εξής: Ποιες ήταν οι επενδύσεις; Ήταν ο
ΟΑΣΘ ιδιωτική επένδυση, κρατικοδίαιτος; Ήταν το Χρηµατιστή-
ριο; Ήταν ο αναπτυξιακός νόµος, όπου µερικές δεκάδες επιχει-
ρήσεις πήραν την συντριπτική πλειοψηφία του αναπτυξιακού
νόµου; Ήταν τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης που έπαιρναν δανεικά
και αγύριστα; 

Θα µπορούσαµε να πούµε πολλά και για το θέµα της offshore,
αλλά σταµατάω εδώ. Ο δικός µας κόσµος είναι πραγµατικά τε-
λείως διαφορετικός, γιατί εµείς προσπαθούµε να βάλουµε την
αξιοκρατία, την τάξη και όλα αυτά που είπαµε γίνονται µε ηλε-
κτρονικό τρόπο, το είπαν και οι περισσότεροι οµιλητές.  

Επειδή δεν έχω χρόνο, θα κλείσω µε το παρακάτω, γιατί µου
έκανε και αυτό εντύπωση. Στο τέλος-τέλος µας απείλησαν -και ο
κ. Μανιάτης και ο κ. Χατζηδάκης και ο κ. Μητσοτάκης- µε έναν
τέτοιο τρόπο που εγώ φοβήθηκα. Ποιος; Ο κ. Χατζηδάκης. Ποιος
πούλησε την Ολυµπιακή, κύριε Χατζηδάκη, και έχουµε τώρα µο-
νοπώλιο; Εµείς; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ,
ολοκληρώστε, κύριε συνάδελφε. 

ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Ποιος µας έφερε ως εδώ; Εµείς; Πραγµατικά, εσείς µπορεί να

κοιµάστε ήσυχοι γιατί πουλήσατε την Ολυµπιακή. Εµείς, όπως
λέτε, δεν µπορούµε να κοιµηθούµε, αλλά για ποιον λόγο; Όχι για
αυτόν που υπονοείτε. Δεν µπορούµε να κοιµηθούµε, γιατί προ-
σπαθούµε να βρούµε τρόπους πώς θα βγάλουµε τη χώρα από
τη θέση στην οποία µας φέρατε εσείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Σκρέκας, για δύο λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, είναι τέτοια η αδυναµία του συναδέλφου εισηγητή

της Συµπολίτευσης να υποστηρίξει το νοµοσχέδιο που φέρνει

σήµερα προς ψήφιση η Κυβέρνηση, που έχει αρχίσει και να ανα-
λώνεται για τον ΟΤΕ, για την Ολυµπιακή, και εγώ δεν ξέρω, για
ποιες άλλες ιδιωτικοποιήσεις, οι οποίες έχουν γίνει χρόνια πριν
και που τελικά σήµερα δεν επιβαρύνουν τον ελληνικό λαό. Όµως,
για το διά ταύτα που αφορά τη ΔΕΗ και πώς αυτή θα µετεξελιχ-
θεί τα επόµενα χρόνια, δεν αναφέρει τίποτα. 

Ας βάλουµε τα θέµατα στη σειρά τους και ας διορθώσουµε
µία στρεβλή εικόνα, αλλά και κάποιες ανακρίβειες, οι οποίες
ακούστηκαν εχθές στη Βουλή από τον αρµόδιο Υπουργό. 

Εγώ ανέφερα χθες ότι πουλάτε τις τρεις πιο καλές, πιο αντα-
γωνιστικές λιγνιτικές µονάδες της ΔΕΗ, οι οποίες και οι τρεις
αυτές έχουν σύστηµα αποθείωσης και όλες οι λιγνιτικές µονάδες
που µένουν στη ΔΕΗ δεν έχουν εγκατεστηµένο σύστηµα αποθεί-
ωσης.

Είπε ο κύριος Υπουργός ότι αυτό είναι λάθος και ότι έχουν. Η
πραγµατικότητα είναι η εξής: Καµµία λιγνιτική µονάδα της ΔΕΗ
από αυτές που είναι στον Άγιο Δηµήτριο, στην Καρδιά και στο
Αµύνταιο, σήµερα δεν έχει εγκατεστηµένο σύστηµα υγρής απο-
θείωσης είτε ξηρής αποθείωσης, κύριε Υπουργέ. Αντίθετα, µία
µόνο υπάρχει διαγωνιστική διαδικασία για τη µία µονάδα που
αφορά τη µονάδα του Αγίου Δηµητρίου, η οποία αν ολοκληρωθεί
και αν προλάβει να κατασκευαστεί µέχρι το 2020, θα δώσει τη
δυνατότητα τότε µόνο σε µια από τις πέντε µονάδες του Αγίου
Δηµητρίου να λειτουργήσει.

Δεν λέει, όµως, ο κύριος Υπουργός και δεν είπαν τίποτα οι
Βουλευτές που προέρχονται από εκείνες τις περιοχές Κοζάνης
και Πτολεµαΐδας. Τι θα γίνει µε τη τηλεθέρµανση των περιοχών
εκείνων, κύριοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ; Γιατί όταν δεν δουλεύουν
οι µονάδες του Αγίου Δηµητρίου το 2020, επειδή δεν θα έχουν
σύστηµα αποθείωσης, δεν θα µπορεί να λειτουργεί η τηλεθέρ-
µανση Κοζάνης. Και επειδή οι µονάδες της Καρδιάς έχει αποφα-
σίσει η ΔΕΗ ότι θα κλείσουν…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Δυο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, γιατί είναι αρκετά σηµαντικά αυτά
που λέω.

Επειδή, λοιπόν, έχει αποφασίσει η ΔΕΗ ότι οι µονάδες της
Καρδιάς θα κλείσουν, θα µείνει και η Πτολεµαΐδα χωρίς τηλεθέρ-
µανση και επειδή η «Πτολεµαΐδα V» αποκλείεται –εδώ θα είµα-
στε- να είναι έτοιµη πριν από το 2022 και η Πτολεµαΐδα δεν θα
θερµαίνεται. Κανείς Βουλευτής σήµερα της Συµπολίτευσης και
κυρίως αυτοί οι οποίο εκλέγονται σε αυτές τις περιοχές δεν
ήθελε να αναδείξει αυτό το θέµα, παρά έρχονται και χασκογε-
λάνε, λες και κάνουν το καλύτερο για τη ΔΕΗ και σώζουν µε
αυτόν τον τρόπο τον τόπο. 

Ο χρόνος είναι περιορισµένος και για να µην επανέλθω, κύριε
Πρόεδρε, στα θετικά της «µικρής» ΔΕΗ και στα αρνητικά της
κακής ΔΕΗ που κάνει αυτή η Κυβέρνηση, εδώ το θέµα είναι πολύ
απλό. Η Κυβέρνηση, όπως πολύ σωστά είπε ο Αρχηγός µας, ο
Κυριακός Μητσοτάκης, πρώτον, δεν έχει στρατηγικό σχέδιο για
την ενέργεια. Ο ίδιος ο Υπουργός ξέρει πολύ καλά ότι µόλις πριν
από ένα µήνα έγινε η πρώτη επιτροπή στη Βουλή, για να ξεκινή-
σει ο διάλογος για τον ενεργειακό στρατηγικό σχεδιασµό της
χώρας και φυσικά µέχρι σήµερα δεν έχει καταλήξει ο διάλογος,
για αυτό και η Κυβέρνηση δεν έχει καταθέσει κανένα σχέδιο σε
ό,τι αφορά τον ενεργειακό σχεδιασµό.

Σε ό,τι αφορά επίσης το θέµα της Μεσοχώρας που ακούστηκε,
δεν θα έπρεπε ένας Υπουργός από τον ΣΥΡΙΖΑ να έχει το σθένος
και το θράσος να µιλά για τη Μεσοχώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε σας παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Η Μεσοχώρα είναι ένα έργο, το οποίο σχεδιάστηκε, οραµατί-

στηκε και κατασκευάστηκε από προηγούµενες κυβερνήσεις και
όλο αυτό το προηγούµενο χρονικό διάστηµα τα στελέχη του ΣΥ-
ΡΙΖΑ ήταν κατά αυτού του έργου και µάλιστα επανειληµµένα
προσέφυγαν στο Συµβούλιο της Επικρατείας για να ακυρώσει
την κατασκευή του. Και όχι µόνο αυτό. Αυτή η Κυβέρνηση έκανε
πολύ µεγάλο κακό, καθώς καθυστέρησε τρία χρόνια την υπο-
γραφή της περιβαλλοντικής µελέτης, για να λειτουργήσει το
έργο και µάλιστα τέταρτο χρόνο τώρα µε Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -
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ΑΝΕΛ ούτε µια σταγόνα νερό δεν έχει αρχίσει να γεµίζει το
φράγµα της Μεσοχώρας, κύριε Υπουργέ.

Σας ευχαριστώ θερµά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Αρβανιτίδης από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Δεν ξέρω για πόσα λεπτά, αλλά εν

πάση περιπτώσει, µία σκέψη θέλω να πω.
Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω αν συγκρίνονται δύο αντιλήψεις και

δύο κόσµοι, αλλά κλείνοντας οι συνάδελφοι βάλαν τα ζητήµατα
πόσοι κόσµοι υπάρχουν. Υπάρχει και ο κόσµος της λογικής και
όχι των αναγκαστικών λύσεων της τελευταίας στιγµής.

Κύριε Υπουργέ, κάνατε βελτιώσεις όσον αφορά τα εργασιακά,
το ανταποδοτικό τέλος και τις υποχρεώσεις όσων αναλαµβάνουν
τις λιγνιτικές µονάδες και βέβαια κάποιος µπορεί να πει ότι είναι
προς τη σωστή κατεύθυνση. Το ζήτηµα, όµως, είναι ότι ολόκλη-
ρες περιοχές θα οδηγηθούν από µονοκαλλιέργεια οικονοµική σε
αδιέξοδο και αυτό πώς το αντικαθιστούµε; Φτάνει µόνο να πούµε
ότι ο παλιός πόρος τώρα µε τον καινούργιο µε την αλλαγή είναι
σχεδόν ο ίδιος; Φτάνει µόνο να συζητήσουµε ότι θα οδηγηθούν
σε περιβαλλοντικές αναβαθµίσεις της περιοχής οι πόροι και όχι
όπως γινόταν στο παρελθόν, όπως είπαν οι διάφοροι συνάδελφοι
σε πολιτιστικές εκδηλώσεις, χωρίς στόχευση; 

Το νέο παραγωγικό µοντέλο σύµφωνα µε τη δική σας αντίληψη
είναι κάτι που πρέπει να φαίνεται και δεν είναι κάτι που απλώς
αντιµετωπίζεται µε φιέστες παραγωγικών συνεδρίων στην πε-
ριοχή. Συγκεκριµένα µέτρα, συγκεκριµένες δράσεις, συγκεκρι-
µένη αντίληψη. Για να έχει δίκιο ο κ. Φάµελλος να λέει για την
κυκλική οικονοµία και για την προσαρµογή της χώρας στην κλι-
µατική αλλαγή.

Δείξτε το, κύριε Φάµελλε. Αυτή η περιοχή το έχει ανάγκη,
όπως όλοι εδώ συµφωνούµε µε αυτήν την κατεύθυνση. 

Έρχοµαι στις τροπολογίες, αν και µε τις πιεστικές διαδικασίες
ούτε αυτό δεν προλαβαίνουµε να δούµε. Φέρατε µία τροπολογία
για τη µείωση των τελών των προµηθευτών. Αυτό αφορά τη ΔΕΗ.
Είναι δωράκι στη ΔΕΗ. Θα πάει στην κατανάλωση; Έχετε µία αι-
τιολογική έκθεση, η οποία λέει ότι δυνητικά, πιθανόν θα µπο-
ρούσε να φέρει βελτίωση. 

Κάθε πολιτική που επιλέγετε θα κριθεί για την αποεπένδυση
διά της πώλησης των λιγνιτικών µονάδων. Εδώ είµαστε. Οι πολι-
τικές, οι οποίες εφαρµόζονται για το άνοιγµα των αγορών, κρί-
νονται από το αν τελικά τα νοικοκυριά, οι παραγωγικές µονάδες,
οι αγρότες πάρουν φθηνότερο ρεύµα. Αυτός είναι ο στόχος. Αν
αυτό, λοιπόν, το πετύχουµε, είναι προς τη σωστή κατεύθυνση.
Φοβάµαι πάρα πολύ ότι και αυτό το νοµοσχέδιο δεν το πετυχαί-
νει. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος, να πω δύο λόγια για τις υπόλοιπες τροπολογίες. Είµα-
στε θετικοί, παρότι έρχονται τελευταία στιγµή εκπρόθεσµες τρο-
πολογίες και οι συζητήσεις δεν έχουν καµµία αξία αυτή τη
στιγµή, στην τροπολογία για τους εποχικούς πυροσβέστες. Χρη-
σιµοποιείτε το θεσµικό πλαίσιο το οποίο έχουµε φτιάξει, αλλά
πρέπει να λήξει αυτό το θέµα άµεσα µε οριστική ρύθµιση. 

Καταψηφίζουµε την τροπολογία για την ηλεκτρονική αξιολό-
γηση, για να µην σχολιάσω τι συµβαίνει την περίοδο αυτή σε
αυτόν τον τοµέα. 

Τέλος, «παρών» ψηφίζουµε στην τροπολογία σχετικά µε τη Δι-
εύθυνση Χορήγησης Συντάξεων Δηµοσίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Αρβανιτίδη. Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από τη Χρυσή
Αυγή κ. Σαχινίδης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εις ό,τι αφορά το παρόν σχέδιο νόµου, δεν έχουµε να προσθέ-

σουµε κάτι, ως Χρυσή Αυγή. Το µόνο που θα µπορούσα να πω
είναι ότι δεν θα έπρεπε καν να έρθει προς συζήτηση και ψήφιση
στη Βουλή. Θα έπρεπε να το έχουν αποσύρει. 

Εντύπωση µας έκαναν, όµως, οι τοποθετήσεις όλων των υπο-
λοίπων κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, που σχίζουν τα ιµάτιά
τους σε ένα νοµοσχέδιο που συµβαδίζει απόλυτα µε την ιδεολο-
γία τους, αυτή του νεοφιλελευθερισµού και του ξεπουλήµατος. 

Εις ό,τι αφορά τις τροπολογίες, θα τοποθετηθώ µόνο για την

τροπολογία που θα υπερψηφίσουµε, η οποία έχει γενικό αριθµό
1560 και ειδικό 184 και αφορά την τροποποίηση των διατάξεων
του άρθρου 6 του ν.3103/2003, σχετικά µε την πρόσληψη πυρο-
σβεστών εποχικής απασχόλησης. 

Η τροπολογία αυτή αφορά την πρόσληψη πυροσβεστών εποχι-
κής απασχόλησης µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου και δίνει τη δυνατότητα σε όσους περιλαµβάνονται στους
πίνακες επιτυχόντων από το 2003 έως και σήµερα να επαναπροσ-
ληφθούν για µια τελευταία διετία, δηλαδή για τα έτη 2018 και
2019. Επίσης, αυξάνει τον χρόνο απασχόλησης από πέντε σε έξι
µήνες.

Η τροπολογία επρόκειτο να κατατεθεί νωρίτερα, αλλά σύµ-
φωνα µε πληροφορίες, επειδή δεν ήταν έτοιµη η έκθεση του Γε-
νικού Λογιστηρίου του Κράτους, είναι απαραίτητο να περάσει
τώρα από την Ολοµέλεια και να ψηφιστεί, ώστε να προλάβει το
Αρχηγείο να βγάλει τη διαταγή πρόσληψης µέχρι την 30η Απρι-
λίου του 2018, αν και ήδη έχει ξεκινήσει η αντιπυρική περίοδος
από τις 10 Απριλίου του 2018. 

Εις ό,τι αφορά τις υπόλοιπες τροπολογίες, τις καταψηφίζουµε. 
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Αµυράς. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα εθνικά

καύσιµα της Ελλάδας είναι ο ήλιος, είναι ο αέρας, είναι το κύµα,
είναι η γεωθερµία και όχι ο λιγνίτης. Λυπάµαι που σήµερα συζη-
τάµε µία οπισθοδρόµηση στην ουσία της ενεργειακής πολιτικής
της χώρας. Αντί να προχωρήσουµε και να αξιοποιήσουµε το συγ-
κριτικό µας πλεονέκτηµα της ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, εί-
µαστε προσκολληµένοι σε ρυπογόνα και ακριβή τεχνολογία,
αυτή του λιγνίτη. 

Θα κλείσω µε την ευχή να κάνουµε κάποια στιγµή το πολιτι-
σµικό άλµα προς τα εµπρός -δεν θα αναφέρουµε εµείς την Πορ-
τογαλία, ως τη µοναδική χώρα ιδίου µεγέθους µε την Ελλάδα,
που κατάφερε να ηλεκτροδοτείται µόνο από τις ΑΠΕ- και να ανα-
φέρουν εµάς τους Έλληνες οι Πορτογάλοι και οι υπόλοιποι Ευ-
ρωπαίοι, ως παράδειγµα και όχι να γίνεται αυτό που σήµερα όλοι
ζούµε, δηλαδή το αντίστροφο. 

Εµείς λοιπόν, καταψηφίζουµε. Όσον αφορά τις τροπολογίες,
θα υπερψηφίσουµε µόνο την τροπολογία για τους εποχικούς πυ-
ροσβέστες. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, τον

κ. Αµυρά. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να κλείσει η συνεδρίαση

και να περάσουµε στην ψηφοφορία. Θα σας παρακαλέσω να µι-
λήσετε για ένα πεντάλεπτο το πολύ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, κλείνει ένας κύκλος
συζήτησης, παρά το γεγονός ότι επικράτησε µια αίσθηση παράλ-
ληλων µονολόγων. Κάποιος επικαλέστηκε τον Σεφέρη. Χρειάζε-
ται µία κοινή βάση για να µπορούµε να συζητάµε. 

Ποιο είναι το θέµα; Πρώτον, είναι συµβατό αυτό που γίνεται
σήµερα µε τις στοχεύσεις του ενεργειακού σχεδιασµού της
χώρας για το 2030 και για το 2050; Η απάντηση είναι «ναι». Διότι
το ειδικό βάρος του λιγνίτη έχει µειωθεί -και θα συνεχίσει να µει-
ώνεται- καθώς όλες οι µονάδες που αποσύρονται δεν θα αντικα-
θίστανται. 

Σας λέω επιγραµµατικά, για να καταλάβουµε τι συζητάµε, ότι
η ΔΕΗ σήµερα δεν είναι µία εταιρεία που στηρίζεται στον λιγνίτη.
Είναι µία εταιρεία που έχει νερά 3,2 TWh. Το ένα τρίτο της πα-
ραγωγής της είναι νερά. Σε έναν χρόνο από σήµερα, ο λιγνίτης
θα είναι 2,4 TWh, δηλαδή πολύ µικρότερος, µόλις αποσυρθούν
οι «Καρδιές». Σήµερα, η ΔΕΗ έχει φυσικό αέριο ήδη σήµερα 2,7
TWh. Άρα το ειδικό βάρος ήδη της ΔΕΗ µετακινείται προς φυσικό
αέριο, υδροηλεκτρικά και θα προστεθούν και πολλά καινούργια. 

Μόλις γίνει αποεπένδυση -θέλω να είµαστε σαφείς- σε δύο
χρόνια από σήµερα, η ΔΕΗ θα έχει πριν την Πτολεµαΐδα 1,5 TWh
από αυτό. Αυτό που θα έχουµε δώσει σήµερα µε το σηµερινό
άρθρο είναι µόλις 0,9. Άρα τι κάνουµε ουσιαστικά; Μία συρρι-
κνούµενη λιγνιτική παραγωγή συµβατή µε τους περιβαλλοντι-
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κούς στόχους που έχουµε και τον ενεργειακό σχεδιασµό για το
2030 και το 2050, η οποία θα συνεχίσει να είναι έτσι. Απλώς, και
τα δύο κοµµάτια –επαναλαµβάνω- αυτό που µένει, το λιγνιτικό
και αυτό που φεύγει, έχουν ισχυρή ισοδυναµία µεσοσταθµικά.
Αυτό ήταν το αντικείµενο της διαπραγµάτευσης. 

Άρα ένα πολύ µεγάλο µέρος των συζητήσεων, ότι φεύγουν τα
διαµάντια και τα ασηµικά της ΔΕΗ κ.λπ., όλη αυτή η συζήτηση
είναι άνευ περιεχοµένου εάν κάποιος πάρει επ’ ακριβώς τις µο-
νάδες και το πότε φεύγουν και αυτό που ιδιωτικοποιείται τώρα.
Η µία µονάδα φεύγει το 2026. Η άλλη φεύγει το 2034. Μόνο η
Μελίτη έχει διάρκεια ζωής πέρα από το 2034. Άρα αυτά είναι τα
δεδοµένα που καθιστούν τη συζήτηση αυτή συµβατή µε τους πε-
ριβαλλοντικούς στόχους. 

Η Πορτογαλία, για όσους διαβάζουν µόνο τίτλους εφηµερίδων
και δεν διαβάζουν το περιεχόµενο του άρθρου, δεν παράγει
100% ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Σήµερα, σε µία πολύ καλή
µέρα στην Ελλάδα µπορεί να είναι το 70% ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας. Συνεχίζει να παράγει 20% και να χρησιµοποιεί µονά-
δες βάσεις και άλλο 20% να στηρίζεται σε εισαγωγές από τη γει-
τονική περιοχή. Συνεπώς, είµαστε συντεταγµένοι και πάµε µε
συγκεκριµένους στόχους. 

Δεύτερο θέµα: Πρέπει να συµφωνήσουµε ότι η παρούσα Κυ-
βέρνηση συνέχισε ενεργειακά προγράµµατα στρατηγικής σηµα-
σίας και ανέτρεψε άλλα. Αυτό πρέπει να είναι απόλυτα σαφές.
Συνεχίσαµε τα µεγάλα στρατηγικά έργα, τον ΤΑΠ, τον κάθετο
άξονα και η Ελλάδα µετατρέπεται σε ενεργειακό κέντρο. Προ-
χωρήσαµε τους υδρογονάνθρακες. Έχουµε παλιές και νέες συµ-
βάσεις, φτιάξαµε καλό θεσµικό πλαίσιο κ.ο.κ.. 

Άρα απορώ γιατί δεν αναγνωρίζουν τη συνέχεια όλες οι πλευ-
ρές και επιµένουν στο να βρίσκουν ακόµα και σε αυτά τα θέµατα
µία διαρκή γκρίνια, η οποία λέει ότι ναι µεν ολοκληρώνονται,
αλλά ολοκληρώνονται µε καθυστέρηση κ.ο.κ.. Υπάρχει συνέχεια
στα µεγάλα στρατηγικά έργα. Υπάρχουν, όµως, και τοµές και
ασυνέχειες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Η παρούσα Κυβέρνηση ανέτρεψε τρεις ιδιωτικοποιήσεις της
προηγούµενης κυβέρνησης. 

Ρητά, µε σαφήνεια ανατρέψαµε τον ΔΕΣΦΑ και κάναµε ξανά
τον διαγωνισµό. Να µας κρίνετε, λοιπόν, εκ του αποτελέσµατος.
Αντί για 400 ευρώ, ήρθαν 535 εκατοµµύρια, ο Ευρωπαϊκός Στρα-
τηγικός Επενδυτής και ισχυρότερη παρουσία του δηµοσίου στο
ΔΕΣΦΑ.

Να µας κρίνετε για τον ΑΔΜΗΕ. Ανατρέψαµε την ιδιωτικοποί-
ησή σας. Κάναµε µε 51% δηµόσιο, έφερε 700 εκατοµµύρια και
δηµιούργησε κάποια δεδοµένα στο πεδίο αυτό.

Και, τρίτον, σήµερα ανατρέψαµε τη «µικρή» ΔΕΗ, που έδινε
ακριβώς το ένα τρίτο και τα βασικά κερδοφόρα στοιχεία της
ΔΕΗ. Και σήµερα φέρνουµε µόλις το 10% του παραγωγικού δυ-
ναµικού της ΔΕΗ υπό τους όρους και τις δεσµεύσεις που έχουν
τεθεί από µία συγκεκριµένη απόφαση απέναντι στην Κοµισιόν και
την οποία η Κοµισιόν ήρε µε την κατάθεση του νοµοσχεδίου πριν
από τρεις µέρες. Αυτά είναι τα δεδοµένα. 

Τώρα όσον αφορά την καταστροφολογία, ουκ έστιν αριθµός.
Θα καταρρεύσει η ΔΕΗ; Όχι. Η ΔΕΗ έχει βελτιωθεί; Έχει βελτιω-
θεί όσον αφορά την ικανότητά της, πρώτον, -επαναλαµβάνω, το
ανέφερα- στη σύνθεση του ενεργειακού της µείγµατος. Είναι
πολύ πιο συµβατό µε τους στόχους και τη νέα αγορά. Τα χρηµα-
τοοικονοµικά της ΔΕΗ έχουν βελτιωθεί υπό το βάρος συγκεκρι-
µένων πρωτοβουλιών. Ένα δισεκατοµµύριο πήρε από το κράτος

φέτος σ’ έναν συνδυασµό αποπληρωµής των ΥΚΩ, που χρω-
στούσε το κράτος -Δόξα τω θεώ- από το 2013 και το 2014 σχεδόν
400 εκατοµµύρια. Πήρε 460. Πήρε ένα συµβόλαιο από το δηµό-
σιο και πήρε, φυσικά, και τα 500 εκατοµµύρια από τον ΑΔΜΗΕ.

Συνεπώς µιλάµε για µία εταιρεία η οποία µε 1,2 δισεκατοµµύ-
ρια φρέσκια ρευστότητα απέχει πολύ από την καταστροφολογία
και από την κατάρρευση.

Όσον αφορά τη χρηµατιστηριακή αξία της ΔΕΗ, ακούσαµε ότι
η εταιρεία καταρρακώθηκε. Πρώτη παρατήρηση: Το 2014, το
δεύτερο εξάµηνο, έπεσε κατά ένα πολύ µεγάλο ποσοστό, ενώ
ήταν εν εξελίξει η «µικρή» ΔΕΗ. Μετά είχε µία µικρή κάµψη το
2015 και το 2016. Από το 2017 και µετά σταθεροποιήθηκε. Τόλ-
µησα να καταδείξω ότι η παλιά ΔΕΗ µ’ αυτήν τη χρηµατιστηριακή
αξία σήµερα, που πρέπει να προστίθεται και η αξία του ΑΔΜΗΕ,
ανακάµπτει ραγδαίως. Τόλµησα να καταθέσω τα δεδοµένα ότι
το 2018 η χρηµατιστηριακή αξία της ΔΕΗ έχει ανέλθει 63% τους
τρεις πρώτους µήνες. Συνεπώς, αυτό αποδεικνύει στρατηγική
ανάκαµψης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
πρέπει να ολοκληρώσετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Μπαίνω σε δύο θέµατα και τελειώνω. Τα εργασιακά είναι το
ένα. Νοµίζω ότι έχουν αποσαφηνιστεί όλα. Το αφήνω στην άκρη.

Κλείνω τη σηµερινή συνεδρίαση µε τις τοπικές κοινωνίες. 
Στις τοπικές κοινωνίες και µε πρωτοβουλία των περιφερειών

και του περιφερειάρχη και των Βουλευτών όλων των κοµµάτων
έχει διαµορφωθεί ένα συγκεκριµένο πλαίσιο. Πέρα από την πα-
ροχή φθηνού ρεύµατος, το οποίο ήταν µια µεγάλη τοµή, βελτιώ-
θηκε ο σηµερινός τοπικός πόρος από τον λιγνίτη, που
διασφαλίζει πλήρη αντικατάσταση του προηγούµενου πόρου
που υπήρχε.

Προστέθηκε σήµερα από τον Αναπληρωτή Υπουργό ο εθνικός
πόρος για το σύστηµα µετάβασης. Η µεγαλύτερη πρόκληση
µπροστά µας είναι άµεσα η κατάρτιση των αναπτυξιακών σχε-
δίων της περιοχής, η στήριξή τους από πόρους µετάβασης, εθνι-
κούς και ευρωπαϊκούς, και η απάντηση στην επόµενη µέρα, που
θα επιλύει και θα απαντάει στα µεγάλα θέµατα της απασχόλη-
σης, των επενδύσεων και της χρήσης της γης, που αποτελούν
τις µεγάλες προκλήσεις του αύριο.

Υπό αυτές τις συνθήκες, µε σταθερότητα πιστεύουµε ότι
έχουµε αντιµετωπίσει τα θέµατα της ΔΕΗ. Η επόµενη µέρα θα
είναι µία καλύτερη µέρα και για τη ΔΕΗ και για τον ενεργειακό
τοµέα της χώρας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των

ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στο σηµείο αυτό κηρύσσεται πε-

ραιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολο-
γιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Διαρθρωτικά µέτρα για την πρό-
σβαση στον λιγνίτη και το περαιτέρω άνοιγµα της χονδρεµπορι-
κής αγοράς ηλεκτρισµού και άλλες διατάξεις». 

Έχει υποβληθεί αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφοφορίας
Βουλευτών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ
επί της αρχής του νοµοσχεδίου , της οποίας το κείµενο έχει ως
εξής:

6958 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα αναγνώσω και
τον κατάλογο των υπογραφόντων την αίτηση της ονοµαστικής
ψηφοφορίας, για να διαπιστωθεί αν υπάρχει ο απαιτούµενος από
τον Κανονισµό αριθµός για την υποβολή της.

Ο κ. Αρβανιτίδης Γεώργιος. Παρών.
Ο κ. Αχµέτ Ιλχάν. Παρών.
Ο κ. Γρηγοράκος Λεωνίδας. Παρών.
Ο κ. Θεοχαρόπουλος Αθανάσιος. Παρών.
Ο κ. Καρράς Γεώργιος - Δηµήτριος. Παρών.
Ο κ. Κεγκέρογλου Βασίλειος. Παρών.
Ο κ. Κουτσούκος Γιάννης. Παρών.
Ο κ. Κρεµαστινός Δηµήτριος. Παρών.
Ο κ. Κωνσταντινόπουλος Οδυσσέας. Παρών.
Ο κ. Κωνσταντόπουλος Δηµήτριος. Παρών.
Ο κ. Λοβέρδος Ανδρέας. Παρών.
Ο κ. Μανιάτης Ιωάννης. Παρών.
Ο κ. Μπαργιώτας Κωνσταντίνος. Παρών.
Ο κ. Παπαθεοδώρου Θεόδωρος. Παρών.
Ο κ. Σκανδαλίδης Κωνσταντίνος. Παρών.
Ο κ. Τζελέπης Μιχαήλ. Παρών. 
Η κ. Χριστοφιλοπούλου Παρασκευή. Παρούσα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ο απαιτούµενος από

τον Κανονισµό αριθµός υπογραφόντων την αίτηση ονοµαστικής
ψηφοφορίας Βουλευτών. 

Συνεπώς διακόπτουµε τη συνεδρίαση για δέκα (10’) λεπτά,
σύµφωνα µε τον Κανονισµό. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Θα διεξαχθεί ονοµαστική ψηφοφορία επί της αρχής του νοµο-

σχεδίου. 
Οι αποδεχόµενοι την αρχή του νοµοσχεδίου λέγουν «ΝΑΙ». 
Οι µη αποδεχόµενοι την αρχή του νοµοσχεδίου λέγουν «ΟΧΙ».
Οι αρνούµενοι ψήφο λέγουν «ΠΑΡΩΝ».
Καλούνται επί του καταλόγου: η κ. Αναστασία Γκαρά από τον

ΣΥΡΙΖΑ και ο κ. Απόστολος Βεσυρόπουλος από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

Σας ενηµερώνω, επίσης, ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο τηλε-
οµοιοτυπίες (φαξ) συναδέλφων, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του
Κανονισµού της Βουλής, µε τις οποίες γνωστοποιούν την ψήφο
τους επί της αρχής του νοµοσχεδίου. Οι ψήφοι αυτές θα ανακοι-
νωθούν και θα συνυπολογιστούν στην καταµέτρηση, η οποία θα
ακολουθήσει. 

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου. 
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Υπάρχει συνάδελ-

φος, ο οποίος δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς.
Οι επιστολές, οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από τους

συναδέλφους σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της
Βουλής, θα καταχωριστούν στα Πρακτικά.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:

6960 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6962 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6964 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6966 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6968 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6970 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6972 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6974 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6976 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6978 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριες και κύριοι
συνάδελφοι, σας ενηµερώνω ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο επι-
στολές των συναδέλφων κ. Χαρούλας (Χαράς) Κεφαλίδου, κ.
Σπυρίδωνος - Αδώνιδος Γεωργιάδη, κ. Αντωνίου Σαµαρά, κ. Νότη
Μηταράκη, κ. Κωνσταντίνου Καραγκούνη, κ. Δηµητρίου Κυρια-
ζίδη, κ. Αθανασίου Δαβάκη, κ. Κωνσταντίνου Αχ. Καραµανλή, κ.
Νικήτα Κακλαµάνη, κ. Κυριάκου Μητσοτάκη, οι οποίοι µας γνω-
ρίζουν ότι απουσιάζουν από την ψηφοφορία και ότι αν ήταν πα-
ρόντες θα ψήφιζαν «ΟΧΙ».

Επίσης, ο κ. Κωνσταντίνος Ζουράρις, ο κ. Μάρκος Μπόλαρης,
η κ. Ευσταθία Γεωργοπούλου - Σαλτάρη και ο κ. Δηµήτριος Μπα-
ξεβανάκης απουσιάζουν και µε επιστολή µάς γνωρίζουν ότι αν
ήταν παρόντες θα ψήφιζαν «ΝΑΙ».

Οι επιστολές αυτές, οι οποίες εκφράζουν πρόθεση ψήφου, θα
καταχωριστούν στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης, αλλά
δεν συνυπολογίζονται στην καταµέτρηση των ψήφων.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:
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6980 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6982 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6984 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6986 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6988 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6990 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η ψηφοφορία και παρα-
καλώ τους κυρίους ψηφολέκτες να προβούν στην καταµέτρηση
των ψήφων και την εξαγωγή του αποτελέσµατος.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
Προτείνω, ενόσω διεξάγεται η καταµέτρηση των ψήφων και

µέχρι να έχουµε το αποτέλεσµα της ονοµαστικής ψηφοφορίας,
να προχωρήσουµε στην ψήφιση των άρθρων και των τροπολο-
γιών.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

1 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

2 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

3 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

4 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

5 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

6 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

7 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το άρθρο

8 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1558 και ειδικό 182 ως έχει;

ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1558 και ειδικό 182 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1559 και ειδικό 183 ως έχει;

ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1559 και ειδικό 183 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1560 και ειδικό 184 ως έχει;

ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
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6994 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1560 και ειδικό 184 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1561 και ειδικό 185 ως έχει;

ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-

λογία µε γενικό αριθµό 1561 και ειδικό 185 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1562 και ειδικό 186 ως έχει;

ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η τροπο-
λογία µε γενικό αριθµό 1562 και ειδικό 186 έγινε δεκτή ως έχει
κατά πλειοψηφία και εντάσσεται στο άρθρο 4 του νοµοσχεδίου.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου του
νοµοσχεδίου.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο,
όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το αποτέλεσµα
της διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Εψήφισαν 275 Βουλευτές.
Υπέρ της αρχής του νοµοσχεδίου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν

151 Βουλευτές.
Κατά της αρχής του νοµοσχεδίου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν

124 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς, σύµφωνα µε το παρακάτω πρωτό-

κολλο ονοµαστικής ψηφοφορίας:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Διαρ-
θρωτικά µέτρα για την πρόσβαση στο λιγνίτη και το περαιτέρω
άνοιγµα της χονδρεµπορικής αγοράς ηλεκτρισµού και άλλες δια-
τάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο έγινε γίνει δεκτό
επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών.

Προχωρούµε στην ψήφιση του νοµοσχεδίου και στο σύνολο.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο;
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το νοµοσχέδιο

έγινε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και

Ενέργειας: «Διαρθρωτικά µέτρα για την πρόσβαση στο λιγνίτη
και το περαιτέρω άνοιγµα της χονδρεµπορικής αγοράς ηλεκτρι-
σµού και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη
συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει
ως εξής:

Διαρθρωτικά µέτρα για την πρόσβαση στο λιγνίτη και το
περαιτέρω άνοιγµα της χονδρεµπορικής αγοράς ηλεκτρισµού
και άλλες διατάξεις

Άρθρο 1 
Απόσχιση και εισφορά δύο λιγνιτικών κλάδων 

της ΔΕΗ Α.Ε. σε δύο νέες εταιρίες 

1. Προς εκπλήρωση των από 19 Ιανουαρίου 2018 δεσµεύσεων
της Ελληνικής Δηµοκρατίας προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για
τη λήψη διαρθρωτικών µέτρων, σχετικά µε την πρόσβαση στο λι-
γνίτη στο πλαίσιο της υπόθεσης COMP/38.700, µέσω της αποε-
πένδυσης σχετικών περιουσιακών στοιχείων και δραστηριοτήτων
της ΔΕΗ Α.Ε., συνιστώνται, σύµφωνα µε τους όρους του παρόν-
τος νόµου, δύο (2) νέες από απόψεως στοιχείων ενεργητικού,
παθητικού και ανθρώπινου δυναµικού, ανώνυµες εταιρείες µε µο-
ναδικό µέτοχο τη ΔΕΗ Α.Ε. και µε κύριο σκοπό την εξόρυξη λι-
γνίτη και την παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας µε χρήση λιγνίτη. 

2. Η αποεπένδυση πραγµατοποιείται µε απόσχιση και εισφορά
από τη ΔΕΗ Α.Ε. του παρακάτω περιγραφόµενου λιγνιτικού ηλε-
κτροπαραγωγικού δυναµικού της ΔΕΗ Α.Ε. µετά των δικαιωµάτων
έρευνας και εκµετάλλευσης της ΔΕΗ Α.Ε. επί ορισµένων µε τον
παρόντα νόµο κοιτασµάτων λιγνίτη, καθώς και λοιπών συναφών
στοιχείων ενεργητικού, παθητικού και ανθρώπινου δυναµικού ως
ξεχωριστών κλάδων σε καθεµία από τις δύο νέες εταιρείες, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου και ολοκληρώνεται µε
τη µεταβίβαση του συνόλου των µετοχών εκδόσεως των νέων
εταιρειών σε προτιµητέους επενδυτές που θα αναδειχθούν στο
πλαίσιο της διαγωνιστικής διαδικασίας που προβλέπεται στο
άρθρο 3. Ειδικότερα, στην πρώτη εταιρεία η ΔΕΗ Α.Ε. εισφέρει
ως κλάδο τα περιουσιακά στοιχεία, δικαιώµατα και υποχρεώσεις
που αφορούν στη λιγνιτική ηλεκτροπαραγωγική δραστηριότητά
της στην περιοχή της Μελίτης Φλώρινας και στην ευρύτερη αυτής
περιοχή, όπου έχουν χωροθετηθεί δηµόσια λιγνιτικά κοιτάσµατα
και στη δεύτερη εταιρεία εισφέρει ως κλάδο τα περιουσιακά στοι-
χεία, δικαιώµατα και υποχρεώσεις που αφορούν στη λιγνιτική ηλε-
κτροπαραγωγική δραστηριότητά της στην περιοχή της Μεγαλό-
πολης Αρκαδίας, όπως ειδικότερα ορίζονται στον παρόντα νόµο.  

3. Στα περιουσιακά στοιχεία που εισφέρονται από τη ΔΕΗ Α.Ε.
στην πρώτη νέα εταιρεία περιλαµβάνονται ιδίως: 

α) η µονάδα ηλεκτροπαραγωγής υπ’ αριθµ. 1 του ΑΗΣ Μελίτης
(Μελίτη 1), ονοµαστικής ισχύος 330 MW, 

β) η άδεια παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας της υπ’ αριθµ. 2
µονάδας του ΑΗΣ Μελίτης (Μελίτη 2), ονοµαστικής ισχύος 450

MW, 
γ) τα δικαιώµατα έρευνας και εκµετάλλευσης που έχουν πα-

ραχωρηθεί στη ΔΕΗ Α.Ε. επί των κοιτασµάτων λιγνίτη στη Μελίτη
Φλώρινας και στην ευρύτερη αυτής περιοχή, δυνάµει της από 4
Ιουλίου 1994 απόφασης του Υπουργού Βιοµηχανίας, Έρευνας
και Τεχνολογίας µε αριθµό Δ9-Α/Φ54/13421 (Β’ 633), δηλαδή επί
των λιγνιτικών κοιτασµάτων Κλειδιού, Λόφων Μελίτης και Βεύης,
καθώς και το δικαίωµα χρήσης των εκτάσεων κυριότητας της
ΔΕΗ Α.Ε. στην περιοχή του Κλειδιού που απαιτούνται για την
άσκηση των ως άνω δικαιωµάτων έρευνας και εκµετάλλευσης, 

δ) το γήπεδο του ΑΗΣ Μελίτης και το γήπεδο απόθεσης στε-
ρεών παραπροϊόντων του ΑΗΣ Μελίτης,

ε) το σύνολο των κτιριακών, µηχανολογικών και βοηθητικών
εγκαταστάσεων του ΑΗΣ Μελίτης,
στ) το σύνολο των βοηθητικών µηχανηµάτων, εξοπλισµού και

οχηµάτων του ΑΗΣ Μελίτης,
ζ) το σύνολο των αποθεµάτων που αφορούν τον ΑΗΣ Μελίτης,
η) το σύνολο των διοικητικών αδειών και εγκρίσεων που αφο-

ρούν και σχετίζονται µε τη δραστηριότητα εξόρυξης λιγνίτη και
λιγνιτικής ηλεκτροπαραγωγής του ΑΗΣ Μελίτης.

4. Στα περιουσιακά στοιχεία που εισφέρονται από τη ΔΕΗ Α.Ε.
στη δεύτερη νέα εταιρεία περιλαµβάνονται ιδίως: 

α) ο ΑΗΣ Α’ Μεγαλόπολης µε τη λειτουργούσα µονάδα ηλε-
κτροπαραγωγής υπ’ αριθµ. 3 αυτού (Μεγαλόπολη 3), ονοµαστι-
κής ισχύος 300 MW, 

β) η µονάδα ηλεκτροπαραγωγής υπ’ αριθµ. 4 του ΑΗΣ Β’ Με-
γαλόπολης (Μεγαλόπολη 4), ονοµαστικής ισχύος 300 MW, 

γ) το γήπεδο του ΑΗΣ Α’ Μεγαλόπολης,
δ) το σύνολο των κτιριακών, µηχανολογικών και βοηθητικών

εγκαταστάσεων του ΑΗΣ Α’ Μεγαλόπολης,
ε) το σύνολο των βοηθητικών µηχανηµάτων, εξοπλισµού και

οχηµάτων του ΑΗΣ Α’ Μεγαλόπολης,
στ) το σύνολο των αποθεµάτων που αφορούν τον ΑΗΣ Α’ Μεγα-
λόπολης,

ζ) το τµήµα ή τα τµήµατα των κτιριακών, µηχανολογικών και
βοηθητικών εγκαταστάσεων του ΑΗΣ Β’ Μεγαλόπολης που εξυ-
πηρετούν από κοινού τις µονάδες ηλεκτροπαραγωγής Μεγαλό-
πολη 4 και Μεγαλόπολη 5 και αφορούν στη µονάδα Μεγαλόπολη
4, τα οποία δύναται να διαχωριστούν και κρίνονται απαραίτητα
για την αυτόνοµη λειτουργία της νέας εταιρείας κατά την ηµε-
ροµηνία της λογιστικής κατάστασης απόσχισης. Για το τµήµα ή
τα τµήµατα των ως άνω κοινών κτιριακών, µηχανολογικών και
βοηθητικών εγκαταστάσεων που δεν δύναται να διαχωριστούν,
θα συναφθούν αντίστοιχες συµβάσεις µίσθωσης και παροχής
υπηρεσιών µεταξύ της ΔΕΗ Α.Ε. και της νέας εταιρείας στο πλαί-
σιο των προβλεπόµενων της παραγράφου 8 του άρθρου 3.
Σκοπό των συµβάσεων αυτών αποτελεί η εξασφάλιση της εύρυθ-
µης λειτουργίας της µονάδας Μεγαλόπολη 4, η οποία εισφέρεται
στη νέα εταιρεία και της µονάδας Μεγαλόπολη 5, η οποία παρα-
µένει στην κυριότητα της ΔΕΗ Α.Ε.,

η) το τµήµα ή τα τµήµατα του γηπέδου του ΑΗΣ Β’ Μεγαλό-
πολης που αντιστοιχούν στη µονάδα Μεγαλόπολη 4, καθώς και
αυτά που αφορούν στο τµήµα ή τα τµήµατα των κτιριακών, µη-
χανολογικών και βοηθητικών εγκαταστάσεων που θα µεταφερ-
θούν στη νέα εταιρεία, κατά τα οριζόµενα ανωτέρω στην
περίπτωση ζ’,

θ) το σύνολο των διοικητικών αδειών και εγκρίσεων που σχετί-
ζονται µε τη δραστηριότητα λιγνιτικής ηλεκτροπαραγωγής των
µονάδων Μεγαλόπολη 3 και Μεγαλόπολη 4,

ι) το σύνολο των αποθεµάτων που αφορούν τη µονάδα 4 του
ΑΗΣ Β’ Μεγαλόπολης,
ια) τα δικαιώµατα έρευνας και εκµετάλλευσης που έχουν χορη-
γηθεί στη ΔΕΗ Α.Ε. επί των κοιτασµάτων λιγνίτη στη Μεγαλό-
πολη Αρκαδίας, δυνάµει του άρθρου 22 του ν.δ. 4029/1959 (Α’
250) και της κατ’ εξουσιοδότησης αυτού από 1 Απριλίου 1960
απόφασης του Υπουργού Βιοµηχανίας µε αριθµό 27485/861 (Β’
175), καθώς και το δικαίωµα χρήσης των εδαφών κυριότητας της
ΔΕΗ Α.Ε. ή του Δηµοσίου, που απαιτούνται για την άσκηση των
ως άνω δικαιωµάτων έρευνας και εκµετάλλευσης, 

ιβ) το δικαίωµα χρήσης του χώρου απόθεσης στερεών παρα-
προϊόντων που βρίσκεται στο Λιγνιτικό Κέντρο Μεγαλόπολης,
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ιγ) το σύνολο των κτιριακών εγκαταστάσεων του Λιγνιτικού
Κέντρου Μεγαλόπολης συµπεριλαµβανοµένων των υποκείµενων
εκτάσεων γης,

ιδ) το σύνολο του κύριου και βοηθητικού εξοπλισµού, συµπε-
ριλαµβανοµένων των έργων πολιτικού µηχανικού και ειδικών κα-
τασκευών που υποστηρίζουν τη λειτουργία των µηχανηµάτων
έργου και οχηµάτων και εξοπλισµού γραφείου και πληροφορικής
του Λιγνιτικού Κέντρου Μεγαλόπολης,

ιε) το σύνολο των αποθεµάτων του Λιγνιτικού Κέντρου Μεγα-
λόπολης, και
ιστ) το σύνολο των διοικητικών αδειών και εγκρίσεων που σχετί-
ζονται µε την εξορυκτική δραστηριότητα του Λιγνιτικού Κέντρου
Μεγαλόπολης.

5. Το σύνολο των στοιχείων ενεργητικού και παθητικού, συµπε-
ριλαµβανοµένων των συµβάσεων και σχέσεων εργασίας του προ-
σωπικού της ΔΕΗ Α.Ε., που απαιτείται για την επιχειρησιακή
συνέχεια και την εύρυθµη λειτουργία της λιγνιτικής ηλεκτροπαρα-
γωγικής δραστηριότητας, περιγράφεται στη συµβολαιογραφική
πράξη απόσχισης και τη λογιστική κατάσταση απόσχισης και λο-
γίζεται ως αυτοτελής επιχειρησιακός κλάδος της ΔΕΗ Α.Ε.. Ειδι-
κότερα, ο µεν πρώτος λογίζεται ως κλάδος λιγνιτικής
ηλεκτροπαραγωγικής δραστηριότητας ΑΗΣ Μελίτης και ο δεύτε-
ρος ως κλάδος λιγνιτικής ηλεκτροπαραγωγικής δραστηριότητας
ΑΗΣ Μεγαλόπολης. Η αναφορά στις παραγράφους 3 και 4 στα
στοιχεία ενεργητικού ή/και παθητικού των κλάδων της ΔΕΗ Α.Ε.
δεν είναι εξαντλητική, αποτυπώνοντας κατ’ ελάχιστον τις δεσµεύ-
σεις που έχει αναλάβει η Ελληνική Δηµοκρατία, σύµφωνα µε την
παράγραφο 1. Στοιχεία ενεργητικού ή/και παθητικού που εκ πα-
ραδροµής δεν έχουν περιγραφεί στην αντίστοιχη συµβολαιογρα-
φική πράξη απόσχισης, αλλά είναι απαραίτητα για την εύρυθµη
λειτουργία και επιχειρησιακή συνέχεια των ως άνω δύο κλάδων
και περιλαµβάνονται από οργανωτικής και λειτουργικής άποψης
στον αντίστοιχο κλάδο, λογίζονται ως εισφερθέντα στην αντί-
στοιχη νέα εταιρεία κατά τη στιγµή της ολοκλήρωσης της αντί-
στοιχης απόσχισης κλάδου και εισφοράς αυτού, σύµφωνα µε την
περίπτωση α’ της παραγράφου 2 του άρθρου 2.

Άρθρο 2 
Διαδικασία, ολοκλήρωση και συνέπειες 

της απόσχισης και εισφοράς των κλάδων 

1. Το σύνολο των περιουσιακών στοιχείων της ΔΕΗ Α.Ε., τα
οποία υπάγονται λειτουργικά στις δραστηριότητες του κάθε κλά-
δου, όπως αυτά καταγράφονται στην αντίστοιχη λογιστική κατά-
σταση απόσχισης, η ηµεροµηνία της οποίας προσδιορίζεται από
το Διοικητικό Συµβούλιο της ΔΕΗ Α.Ε. σε µεταγενέστερο αυτής
χρόνο, εισφέρονται στην αντίστοιχη νέα εταιρεία κατά τη σύ-
σταση αυτής. Μέχρι την 31η Μαΐου 2018 συγκαλείται το Διοικη-
τικό Συµβούλιο της ΔΕΗ Α.Ε. για να εγκρίνει τους όρους των
πράξεων απόσχισης και τις λογιστικές καταστάσεις απόσχισης,
καθώς και λαµβάνουν χώρα οι απαραίτητες δηµοσιεύσεις των
πράξεων αυτών, σύµφωνα µε τη κείµενη νοµοθεσία.  

2. Η απόσχιση πραγµατοποιείται µε τη διαδικασία και τους
όρους του παρόντος νόµου, των άρθρων 68 έως και 79 του κ.ν.
2190/1920 (Α’ 144) και των άρθρων 1 έως 5 του ν. 2166/1993 (Α’
137), κατά παρέκκλιση της περίπτωσης ε’ της παρ. 1 του άρθρου
1 του ν. 2166/1993 και επιπρόσθετα µε τις ακόλουθες παρεκκλί-
σεις: 

α) Η απόσχιση και εισφορά του κάθε κλάδου και η µεταφορά
των σχετικών δραστηριοτήτων στην αντίστοιχη νέα εταιρεία
πραγµατοποιείται µε ταυτόχρονη σύσταση της τελευταίας και
ολοκληρώνεται µε την καταχώριση στο Γ.Ε.ΜΗ. της σχετικής εγ-
κριτικής απόφασης. 

β) Η µεταφορά των εισφεροµένων περιουσιακών στοιχείων
ενεργητικού και παθητικού, εννόµων σχέσεων, δικαιωµάτων και
υποχρεώσεων που απορρέουν από τα εισφερόµενα περιουσιακά
στοιχεία και τις µεταβιβαζόµενες δραστηριότητες, συµπεριλαµ-
βανοµένης της µεταβίβασης εµπραγµάτων δικαιωµάτων σε ακί-
νητα, αυτοκίνητα και άλλα κινητά, καθώς και έναντι κάθε τρίτου,
συντελείται αυτοδικαίως και εξοµοιώνεται µε καθολική διαδοχή
της νέας εταιρείας σε όλα τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις

της ΔΕΗ Α.Ε. ως προς τον αντίστοιχο κλάδο µε µόνη την κατα-
χώριση στο Γ.Ε.ΜΗ. της αντίστοιχης πράξης απόσχισης και του
καταστατικού κάθε νέας εταιρείας. Ειδικότερα, για τα ακίνητα
που µεταβιβάζονται προς τις νέες εταιρείες, ισχύουν τα εξής: για
τη δηµιουργία των µεταβιβαζοµένων ακινήτων επιτρέπονται οι
κατατµήσεις µε ελάχιστο εµβαδόν 4.000 τ.µ. καθώς και η σύ-
σταση καθέτων συνιδιοκτησιών κατά παρέκκλιση των νόµων
651/1977 (Α’ 207) και 2308/1995 (Α’ 114). Οι ιδιοκτησίες που δη-
µιουργούνται κατά τα ανωτέρω θεωρούνται άρτιες και οικοδο-
µήσιµες, τα υπάρχοντα δε κατά τη δηµοσίευση του παρόντος
κτίρια, κατασκευές και εγκαταστάσεις, ως νοµίµως υφιστάµενα.
Για την έκδοση οικοδοµικών αδειών, το υφιστάµενο εντός των
αρχικών εκτάσεων εσωτερικό οδικό δίκτυο επέχει θέση κοινο-
χρήστων οδών, επί των οποίων τα µεταβιβαζόµενα ακίνητα νοεί-
ται ότι έχουν πρόσωπο κατά τις κείµενες πολεοδοµικές
διατάξεις. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και µετά από γνώµη του    ΚΕΣΥΠΟΘΑ, δύναται να χορη-
γούνται παρεκκλίσεις από τους ισχύοντες όρους δόµησης, το ν.
4067/2012 (Α’ 79) και τον Κτιριοδοµικό Κανονισµό (Δ’ 59/1989),
για τη συνέχιση της λειτουργίας και τον εκσυγχρονισµό των εγ-
καταστάσεων στα ακίνητα που µεταβιβάζονται στις νέες εται-
ρείες και στα εναποµείναντα ακίνητα ιδιοκτησίας ΔΕΗ Α.Ε..

γ) Επιχορηγήσεις παγίων επενδύσεων που απεικονίζονται στον
ισολογισµό της ΔΕΗ Α.Ε., είτε στο κεφάλαιο είτε στο λογαριασµό
«επιχορηγήσεις παγίων επενδύσεων», δύναται να µεταφέρονται
στις νέες εταιρείες κατά περίπτωση, όπως αυτές αντιστοιχούν
ανά νέα εταιρεία και κατά παρέκκλιση κάθε άλλης, γενικής ή ει-
δικής, διάταξης νόµου. 

δ) Δεν απαιτούνται οποιεσδήποτε προσαρτήσεις, κανονιστικές
ή διοικητικές εγκρίσεις, άδειες, βεβαιώσεις, υπεύθυνες δηλώ-
σεις, πιστοποιητικά και σχεδιαγράµµατα για τη µεταβίβαση ακι-
νήτων, ακόµη και αυτών που έχουν αποκτηθεί µε αναγκαστική
απαλλοτρίωση ή βρίσκονται σε παραµεθόριες περιοχές, κατά
παρέκκλιση κάθε άλλης, γενικής ή ειδικής, διάταξης νόµου. Για
τις ανάγκες σύνταξης των συµβάσεων απόσχισης που προβλέ-
πονται στον παρόντα νόµο χορηγείται στη ΔΕΗ Α.Ε., κατά πα-
ρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διάταξης, πιστοποιητικό της
Φορολογικής Διοίκησης, µε το οποίο βεβαιώνεται ότι τα ακίνητα
περιλαµβάνονται στις δηλώσεις Φόρου Ακίνητης Περιουσίας
(Φ.Α.Π.), καθώς και του Ενιαίου Φόρου Ιδιοκτησίας Ακινήτων
(ΕΝ.Φ.Ι.Α.) για τα πέντε (5) προηγούµενα έτη.

ε) Μεταγραφές, καθώς και λοιπές, κατά τις κείµενες διατάξεις,
καταχωρίσεις της αντίστοιχης πράξης απόσχισης και των τυχόν
συµπληρωµατικών πράξεων αυτής, στα υποθηκοφυλακεία και
κτηµατολογικά γραφεία έχουν διαπιστωτικό χαρακτήρα, πραγ-
µατοποιούνται δε κατά παρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης νόµου
και δύναται να διενεργηθούν εντός πέντε (5) ετών από την ως
άνω καταχώριση στο Γ.Ε.ΜΗ. της σχετικής εγκριτικής απόφα-
σης, χωρίς την καταβολή οποιουδήποτε φόρου, τέλους ή δικαιώ-
µατος τρίτου, συµπεριλαµβανοµένων των αµοιβών, των παγίων
και αναλογικών δικαιωµάτων, επιδοµάτων ή άλλων τελών υπέρ
αµίσθων και εµµίσθων υποθηκοφυλάκων ή κτηµατολογικών γρα-
φείων κατά παρέκκλιση κάθε άλλης, γενικής ή ειδικής, διάταξης
νόµου, συµπεριλαµβανοµένων των εκδιδόµενων, κατά την παρ.
4 του άρθρου 14 του ν. 2664/1998 (Α’ 275), αποσπασµάτων κτη-
µατολογικών και κτηµατογραφικών διαγραµµάτων, που συνυπο-
βάλλονται µε την αίτηση καταχώρισης στα κτηµατολογικά βιβλία
της αντίστοιχης σύµβασης απόσχισης. Η µη µεταγραφή ή κατα-
χώρηση των παραπάνω συµβάσεων απόσχισης µέχρι και τη συµ-
πλήρωση της πενταετίας δεν εµποδίζει την έκδοση, εντός αυτού
του χρονικού διαστήµατος και µόνον, αδειών, για την έκδοση των
οποίων απαιτείται Πιστοποιητικό Ιδιοκτησίας ή Κτηµατολογική
Εγγραφή (π.χ. Άδεια Εγκατάστασης, Άδεια Δόµησης ή Άδεια Λει-
τουργίας).

στ) Η ΔΕΗ Α.Ε. και οι δύο νέες εταιρείες που θα συσταθούν
απαλλάσσονται από την υποχρέωση καταβολής αναλογικών και
παγίων συµβολαιογραφικών δικαιωµάτων για κάθε σχετική
πράξη που απαιτείται συµβολαιογραφικός τύπος, όπως η σύν-
ταξη και τροποποίηση καταστατικών και η κατάρτιση της πράξης
απόσχισης και εισφοράς κάθε κλάδου συµπεριλαµβανοµένων
οποιωνδήποτε συµπληρωµατικών πράξεων αυτής. Κατά τη σύν-
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ταξη και υπογραφή των σχετικών πράξεων απόσχισης και εισφο-
ράς δεν απαιτείται παράσταση δικηγόρου. 

ζ) Δεν απαιτείται να υποβληθούν στην οικεία Δ.Ο.Υ. µηδενικές
δηλώσεις φόρου µεταβίβασης ακινήτων (στις οποίες περιλαµβά-
νονται και δηλώσεις επίκλησης χρησικτησίας, διαφοράς εκτά-
σεων ή άλλου µη µετεγγραµµένου τίτλου), αυτοκινήτων και
λοιπών κινητών και βιοµηχανικού εξοπλισµού. 

η) Οι εκκρεµείς δίκες της ΔΕΗ Α.Ε., οι οποίες αφορούν σε δρα-
στηριότητες των εισφερόµενων κλάδων που περιέρχονται στις
δυο νέες εταιρείες, συνεχίζονται αυτοδικαίως από την κάθε νέα
εταιρεία ανά κλάδο, χωρίς να απαιτείται, για τη συνέχιση ή την
επανάληψή τους, οποιαδήποτε διατύπωση ή δήλωση εκ µέρους
κάθε νέας εταιρείας.

θ) Η απόσχιση και εισφορά από τη ΔΕΗ Α.Ε. στις δύο νέες εται-
ρείες, καθώς και η µεταβίβαση του συνόλου των µετοχών εκδό-
σεως των νέων εταιρειών στους προτιµητέους επενδυτές θα
διασφαλίσουν ότι οι τελευταίοι θα είναι σε θέση να λειτουργούν
σύµφωνα µε τις περιγραφόµενες στο εθνικό και ενωσιακό δίκαιο
ρυθµιστικές και περιβαλλοντικές απαιτήσεις. Κάθε µορφής και φύ-
σεως διοικητικές άδειες και εγκρίσεις, παραχωρήσεις και επιχο-
ρηγήσεις, µε την επιφύλαξη της περίπτωσης γ’, που έχουν δοθεί
στη ΔΕΗ Α.Ε. και αφορούν στους εισφερόµενους κλάδους, όπως
περιγράφονται στις αντίστοιχες πράξεις απόσχισης, µεταβιβάζον-
ται αυτοδικαίως στην αντίστοιχη νέα εταιρεία κατά παρέκκλιση
οποιασδήποτε άλλης, γενικής ή ειδικής, διάταξης νόµου. Για λό-
γους ασφάλειας δικαίου, οι αρµόδιες διοικητικές και ανεξάρτητες
αρχές επανεκδίδουν, τροποποιούν ή παρατείνουν, όπου αυτό
απαιτείται, κατά προτεραιότητα και σε κάθε περίπτωση έως την
31η Δεκεµβρίου 2018, όλες τις σχετικές άδειες και εγκρίσεις, πα-
ραχωρήσεις και επιχορηγήσεις, µε την επιφύλαξη της περίπτωσης
γ’, οι οποίες αφορούν στα ως άνω εισφερόµενα στις δύο νέες εται-
ρείες περιουσιακά στοιχεία, επ’ ονόµατι των δύο νέων εταιρειών,
σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία, κατόπιν υποβολής σχετικής
αιτήσεως από τις εταιρείες αυτές και µε απαραίτητη τεκµηρίωση
τα εταιρικά έγγραφα που αφορούν στη νόµιµη σύσταση, λειτουρ-
γία και εκπροσώπηση αυτών από την καταχώριση στο Γ.Ε.ΜΗ. της
σχετικής εγκριτικής απόφασης. Ειδικότερα, οι µονάδες των παρα-
γράφων 3 και 4 του άρθρου 1 διαχωρίζονται από την υπ’ αριθµ.
Δ5/φ1/οικ.1085/24.1.2002 απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης
«Όροι και περιορισµοί ενιαίας άδειας παραγωγής που χορηγείται
στη Δηµόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού Α.Ε.» (Β’ 92) και αποτελούν
αντικείµενο νέων αδειών παραγωγής, οι οποίες εκδίδονται από τη
Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας (ΡΑΕ) κατόπιν σχετικού αιτήµατος της
ΔΕΗ Α.Ε. και χωρίς την τήρηση των διαδικασιών που προβλέπον-
ται στην ως άνω απόφαση και στην υπ’ αριθµ.
Δ5/ΗΛ/Β/Φ.1/οικ.17951 απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης «Κα-
νονισµός Αδειών Παραγωγής» (Β’ 1498). Στο σχετικό αίτηµα της
ΔΕΗ Α.Ε. προσδιορίζεται µε σαφήνεια το αντικείµενο κάθε άδειας,
οι µονάδες και εγκαταστάσεις στις οποίες οι άδειες αυτές αφο-
ρούν, τυχόν ειδικοί όροι για την αλληλεπίδραση µεταξύ των µονά-
δων, καθώς και κάθε άλλο απαραίτητο στοιχείο για την έκδοση
των αδειών αυτών.

ι) Αποθεµατικά από αναπροσαρµογή παγίων περιουσιακών
στοιχείων που έχουν σχηµατιστεί, σύµφωνα µε τις διατάξεις του
άρθρου 10 του ν. 2941/2001 (A’ 201) ή τα Διεθνή Πρότυπα Χρη-
µατοοικονοµικής Αναφοράς (ΔΠΧΑ) ή κατ’ εφαρµογή άλλων
νόµων και που σχετίζονται µε τα πάγια περιουσιακά στοιχεία που
περιλαµβάνονται στους κλάδους προς απόσχιση, µεταφέρονται
µαζί µε τα πάγια περιουσιακά στοιχεία στις νέες εταιρείες ως
στοιχεία του κλάδου εφόσον έχουν περιληφθεί στη λογιστική κα-
τάσταση απόσχισης. 

ια) Από την ολοκλήρωση της απόσχισης των κλάδων και εισφο-
ράς στις δύο νέες εταιρείες, αυτές υποκαθίστανται αυτοδικαίως
σε όλα εν γένει τα δικαιώµατα, τις υποχρεώσεις και τις έννοµες
σχέσεις της ΔΕΗ Α.Ε. που αφορούν στους εργαζοµένους στους
εισφερόµενους κλάδους µε συµβάσεις ή σχέσεις εργασίας, µε
εξαίρεση την περίπτωση των εργαζοµένων, οι συµβάσεις των
οποίων περιελήφθησαν µεν στη σχετική πράξη απόσχισης και
στην αντίστοιχη λογιστική κατάσταση απόσχισης του κάθε κλά-
δου και οι οποίοι συνταξιοδοτήθηκαν ή κατήγγειλαν τη σχέση ερ-
γασίας τους µε τη ΔΕΗ Α.Ε. κατά το διάστηµα µεταξύ της

έγκρισης του Σχεδίου Όρων Απόσχισης και της ολοκλήρωσης
της απόσχισης κάθε κλάδου. Από την καταχώριση στο Γ.Ε.ΜΗ.
της σχετικής εγκριτικής απόφασης, η ΔΕΗ Α.Ε. απαλλάσσεται
από κάθε υποχρέωση συµπεριλαµβανοµένων των υποχρεώσεων
τροφοδοσίας πόλεων και οικισµών µε θερµική ενέργεια για λει-
τουργία των τηλεθερµάνσεων, έναντι οποιουδήποτε τρίτου, πε-
ριλαµβανοµένου του Δηµοσίου και των ασφαλιστικών ταµείων,
ως προς τα οποία υποκαθίσταται η κάθε νέα εταιρεία ως καθο-
λική διάδοχος. 

ιβ) Με την επιφύλαξη του επόµενου εδαφίου, οποιοσδήποτε
λογιστικός ή φορολογικός χειρισµός που διενεργήθηκε από τη
ΔΕΗ Α.Ε. και αφορά στον κάθε εισφερόµενο κλάδο και ενέχει
µελλοντικά οφέλη ή βάρη, µεταφέρεται συνεπεία της απόσχισης
και εισφοράς αντίστοιχα σε κάθε νέα εταιρεία προς όφελος ή
βάρος αυτής. Στα στοιχεία του κάθε κλάδου προς απόσχιση µε-
ταφέρονται και οι αναβαλλόµενες φορολογικές απαιτήσεις και
υποχρεώσεις που έχουν δηµιουργηθεί από διαφορές µεταξύ λο-
γιστικής και φορολογικής βάσης του καθαρού ενεργητικού
(ενεργητικό µείον παθητικό) των κλάδων, εφόσον έχουν περιλη-
φθεί στη λογιστική κατάσταση απόσχισης που θα συνταχθεί µε
την ηµεροµηνία ολοκλήρωσης της απόσχισης.

ιγ) Οι πράξεις που διενεργούνται µετά την ηµεροµηνία σύντα-
ξης της λογιστικής κατάστασης απόσχισης και µέχρι την ολοκλή-
ρωση της απόσχισης και αφορούν τους εισφερόµενους κλάδους,
δεν θεωρούνται ως διενεργηθείσες για λογαριασµό των νέων
εταιρειών, µε αποτέλεσµα να µην προκύπτει υποχρέωση µετα-
φοράς των ποσών αυτών µε συγκεντρωτική εγγραφή στα βιβλία
των νέων εταιρειών. Το λογιστικό και φορολογικό αποτέλεσµα
που θα προκύψει κατά την εν λόγω µεταβατική περίοδο θα περι-
ληφθεί στο λογιστικό και φορολογικό αποτέλεσµα της ΔΕΗ Α.Ε..
Οι νέες εταιρείες θα µεταφέρουν στα βιβλία τους µε συγκεντρω-
τικές εγγραφές µόνο τα υπόλοιπα των λογαριασµών ισολογισµού
των εισφερόµενων κλάδων, όπως προκύπτουν κατά την ηµερο-
µηνία ολοκλήρωσης της απόσχισης. Τα υπόλοιπα των λογαρια-
σµών ισολογισµού κατά την ηµεροµηνία ολοκλήρωσης της
απόσχισης θα απεικονίζονται στη λογιστική κατάσταση απόσχι-
σης που θα συνταχθεί από τη ΔΕΗ Α.Ε.. Μέχρι την ολοκλήρωση
της απόσχισης, η ΔΕΗ Α.Ε. δεν υποχρεούται για σκοπούς φορο-
λογικούς σε διακριτή λογιστική παρακολούθηση των δύο κλά-
δων. Οι απαιτήσεις και υποχρεώσεις Φ.Π.Α. των κλάδων προς
απόσχιση που απεικονίζονται στις δηλώσεις Φ.Π.Α. της ως άνω
µεταβατικής περιόδου, παραµένουν στη ΔΕΗ Α.Ε., χωρίς να
πραγµατοποιείται µεταφορά σχετικών απαιτήσεων και υποχρε-
ώσεων στις νέες εταιρείες κατά την ολοκλήρωση της απόσχισης.
Σύµφωνα µε τα άρθρα 59, 61, 62 και 64 του ν. 4172/2013 (Α’ 167),
η ΔΕΗ Α.Ε. έχει υποχρέωση υποβολής του αρχείου βεβαιώσεων
αποδοχών και αµοιβών µέχρι την ολοκλήρωση της απόσχισης και
οι νέες εταιρείες από την ολοκλήρωση της απόσχισης και εφε-
ξής. 

3. Το µετοχικό κεφάλαιο κάθε νέας εταιρείας προσδιορίζεται
βάσει της διαπίστωσης της λογιστικής αξίας του καθαρού ενερ-
γητικού του κάθε εισφερόµενου κλάδου, σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις του άρθρου 3 του  ν. 2166/1993. Ειδικότερα, η πράξη
απόσχισης του κάθε κλάδου µπορεί να ορίζει ότι, µέρος της λο-
γιστικής αξίας του καθαρού ενεργητικού του κάθε εισφερόµενου
κλάδου δύναται να απεικονισθεί και σε λογαριασµούς καθαρής
θέσης (πλην του µετοχικού κεφαλαίου) της κάθε νέας εταιρείας,
εφόσον υπάρχουν διαφορές λογιστικής και φορολογικής βάσης
που δικαιολογούν το σχετικό χειρισµό. Ως αντάλλαγµα για τον
κάθε εισφερόµενο κλάδο εκδίδονται από την κάθε νέα εταιρεία
µετοχές ίσης αξίας, οι οποίες παραδίδονται στη ΔΕΗ Α.Ε. για
τους σκοπούς της διαγωνιστικής διαδικασίας του άρθρου 3. 

4. Η σύσταση των νέων εταιρειών απαλλάσσεται σε κάθε πε-
ρίπτωση από το φόρο συγκέντρωσης κεφαλαίου που προβλέπε-
ται από το άρθρο 17 του ν. 1676/1986 (Α’204), κατ’ εφαρµογή
της υποπαραγράφου ΣΤ’ 22 της παρ. στ’ του άρθρου πρώτου
του Κεφαλαίου Α’ του ν. 4254/2014 (Α’ 85). Για σκοπούς εφαρ-
µογής της ανωτέρω απαλλαγής, ως κεφάλαιο σύστασης ορίζεται
το αρχικό µετοχικό κεφάλαιο πλέον της θετικής διαφοράς, η
οποία τυχόν θα προκύψει µετά την ηµεροµηνία σύνταξης της λο-
γιστικής κατάστασης απόσχισης και µέχρι την ολοκλήρωση



αυτής, σύµφωνα µε την περίπτωση α’ της παραγράφου 2. Στο
πλαίσιο των απαλλαγών που προβλέπει ο ν. 2166/1993, η πιο
πάνω σύσταση απαλλάσσεται και από το ανταποδοτικό τέλος
0,1% υπέρ της Επιτροπής Ανταγωνισµού της παρ. 1 του άρθρου
17 του        ν. 3959/2011 (Α’ 93) και εν γένει από οποιονδήποτε
άλλο φόρο, τέλος, εισφορά υπέρ τρίτων ή άλλη επιβάρυνση. 

Άρθρο 3
Πλαίσιο διαγωνιστικής διαδικασίας 

για την ολοκλήρωση της αποεπένδυσης

1. Η ΔΕΗ Α.Ε. θα µεταβιβάσει το σύνολο των µετοχών εκδό-
σεως των νέων εταιρειών, των οποίων θα καταστεί δικαιούχος,
σύµφωνα µε την παράγραφο 3 του άρθρου 2, σε ενδιαφερόµενα
για την απόκτησή τους νοµικά πρόσωπα, τα οποία θα αναδειχ-
θούν ως προτιµητέοι επενδυτές στο πλαίσιο ανοικτού, διεθνούς,
πλειοδοτικού διαγωνισµού. Ο διαγωνισµός διενεργείται µε επι-
µέλεια και δαπάνη της ΔΕΗ Α.Ε., σύµφωνα µε το παρόν άρθρο
και τις δεσµεύσεις της Ελληνικής Δηµοκρατίας προς την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή για τη λήψη διαρθρωτικών µέτρων στον τοµέα
της ηλεκτροπαραγωγής µε χρήση λιγνίτη. 

2. Ο διαγωνισµός θα προκηρυχθεί µέσω ανοικτής, διεθνούς,
δηµόσιας πρόσκλησης από τη ΔΕΗ Α.Ε. έως την 31η Μαΐου 2018
και, υπό την επιφύλαξη της παραγράφου 7, θα ολοκληρωθεί µε
την υπογραφή της σύµβασης αγοραπωλησίας µετοχών και των
λοιπών συµβάσεων των παραγράφων 7 και 8 εντός έξι (6) µηνών
από την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος της απόφασης της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής του επόµενου εδαφίου. Η προκήρυξη του δια-
γωνισµού τελεί υπό την προϋπόθεση της προηγούµενης
έκδοσης απόφασης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, σύµφωνα µε
την παράγραφο 3 του άρθρου 106 της Συνθήκης για τη Λειτουρ-
γία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε την οποία καθίστανται δεσµευ-
τικές οι αναφερόµενες στο άρθρο 1 δεσµεύσεις της Ελληνικής
Δηµοκρατίας. Η ολοκλήρωση του διαγωνισµού τελεί υπό την έγ-
κριση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.

3. Με τη δηµόσια πρόσκληση της παραγράφου 2 καθορίζεται
η διαδικασία, τα κριτήρια προεπιλογής και τελικής επιλογής των
συµµετεχόντων (όπως, ενδεικτικά, το ύψος της οικονοµικής προ-
σφοράς, η εµπειρία στη διαχείριση και λειτουργία µονάδων πα-
ραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας µε χρήση ορυκτών καυσίµων, η
εµπειρία στην έρευνα και εκµετάλλευση στερεών ορυκτών καυ-
σίµων, όπως ο λιγνίτης, η χρηµατοοικονοµική, τεχνική και νοµική
καταλληλότητα και επάρκεια των συµµετεχόντων, η ανεξαρτησία
τους από τη ΔΕΗ Α.Ε. από άποψη εταιρικού δικαίου, ρυθµιστικού
πλαισίου τοµέα ενέργειας και δικαίου του ανταγωνισµού), οι προ-
θεσµίες υποβολής των δεσµευτικών προσφορών, η κατάθεση εγ-
γυητικών επιστολών συµµετοχής, η διαδικασία υποβολής
ερωτηµάτων και επεξηγήσεων, οι όροι και οι εγγυήσεις εµπιστευ-
τικότητας αναφορικά µε την πρόσβαση των υποψηφίων στις σχε-
τικές πληροφορίες και τα έγγραφα που αφορούν τους κλάδους
και τις εταιρείες, το σχέδιο της σύµβασης αγοραπωλησίας των
µετοχών της κάθε νέας εταιρίας και οι όροι και οι προϋποθέσεις
για την ολοκλήρωση της µεταβίβασης των µετοχών στον ή στους
προτιµητέους επενδυτές. Στο πλαίσιο του διαγωνισµού αυτού τα
ενδιαφερόµενα µέρη δύνανται να υποβάλουν προσφορές, είτε
για την απόκτηση του συνόλου των µετοχών και των δύο νέων
εταιρειών είτε για την απόκτηση του συνόλου των µετοχών µίας
από αυτές. 

4. Προς διασφάλιση της δίκαιης αποτίµησης της εµπορικής
αξίας των εισφεροµένων κλάδων, η ΔΕΗ Α.Ε. θα ορίσει, κατόπιν
προηγούµενης έγκρισης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, έναν επαρ-
κώς εξειδικευµένο και κατάλληλα πιστοποιηµένο διεθνή ανεξάρ-
τητο εκτιµητή (independent valuator), ο οποίος θα προσδιορίσει
ένα δίκαιο εύρος της εµπορικής αξίας εκάστου των εισφεροµέ-
νων κλάδων (fair value range). Η εκτίµηση αυτή θα παραµείνει
εµπιστευτική µέχρι το άνοιγµα των οικονοµικών προσφορών των
συµµετεχόντων στον διαγωνισµό, οπότε και θα παραδοθεί στο
Διοικητικό Συµβούλιο της ΔΕΗ Α.Ε. και στον εντολοδόχο παρα-
κολούθησης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής της παραγράφου 6. Σε
περίπτωση που οι οικονοµικές προσφορές υπολείπονται της εκτί-
µησης αυτής, η ΔΕΗ Α.Ε. δύναται να ζητήσει την υποβολή βελ-

τιωµένων τελικών οικονοµικών προσφορών προς διασφάλιση των
νόµιµων οικονοµικών συµφερόντων αυτής και των µετόχων της. 

5. Στα πλαίσια του χρονοδιαγράµµατος του διαγωνισµού και
εντός ευλόγου χρόνου από την υποβολή των τελικών οικονοµι-
κών προσφορών, ο οποίος θα καθορίζεται στη σχετική προκή-
ρυξη του διαγωνισµού από τη ΔΕΗ Α.Ε. και σε κάθε περίπτωση
πριν τη λήψη οριστικής απόφασης για την ανακήρυξή του ή των
προτιµητέων επενδυτών, το Διοικητικό Συµβούλιο της ΔΕΗ Α.Ε.
δύναται να λάβει γνωµοδότηση από άλλον διεθνή ανεξάρτητο
εκτιµητή, όπως ιδίως διεθνή επενδυτική τράπεζα, περί του δι-
καίου και ευλόγου του προσφεροµένου τιµήµατος (fairness opi-
nion). Ο ανεξάρτητος εκτιµητής του προηγούµενου εδαφίου θα
λάβει υπόψη την ανεξάρτητη εκτίµηση της παραγράφου 4 του
παρόντος άρθρου, τις προσφορές που υποβλήθηκαν από τους
συµµετέχοντες στον διαγωνισµό και άλλα στοιχεία που αυτός θε-
ωρεί συναφή προς το σκοπό αυτόν, προκειµένου η ΔΕΗ Α.Ε. να
προβεί στη σύναψη σύµβασης αγοραπωλησίας µετοχών για κάθε
νέα εταιρία µε τον αντίστοιχο προτιµητέο επενδυτή µε παράλ-
ληλη διασφάλιση των νόµιµων οικονοµικών συµφερόντων αυτής
και των µετόχων της. 

6. Εντός δύο (2) εβδοµάδων από την ηµεροµηνία έναρξης
ισχύος της απόφασης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής του δεύτερου
εδαφίου της παραγράφου 2, το Ελληνικό Δηµόσιο και η ΔΕΗ Α.Ε.
θα ορίσουν, κατόπιν προηγούµενης έγκρισης της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής, έναν επαρκώς εξειδικευµένο σύµβουλο, όπως ιδίως
διεθνή επενδυτική τράπεζα ή άλλον διεθνή οικονοµικό σύµβουλο,
που θα ενεργεί ως εντολοδόχος παρακολούθησης (monitoring
trustee) εκ µέρους της Ευρωπαϊκής Επιτροπής των δεσµεύσεων
της Ελληνικής Δηµοκρατίας για την παρούσα αποεπένδυση, ανα-
λαµβάνοντας τα καθήκοντα που ορίζονται ακολούθως, καθώς και
όποια ειδικότερα δύνανται να καθορίζονται στην απόφαση της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής της παραγράφου 2. Ο εντολοδόχος
οφείλει να είναι ανεξάρτητος από το Ελληνικό Δηµόσιο και τη
ΔΕΗ Α.Ε. και να µην τελεί σε σύγκρουση συµφερόντων όσον
αφορά στην εντολή του. Ο εντολοδόχος θα αµείβεται από τη
ΔΕΗ Α.Ε. κατά τρόπο που δεν εµποδίζει την ανεξάρτητη και απο-
τελεσµατική εκπλήρωση της εντολής του. Ο εντολοδόχος θα πα-
ρακολουθεί αφενός την τρέχουσα διαχείριση των εισφεροµένων
κλάδων προς διασφάλιση της οικονοµικής βιωσιµότητας και αν-
ταγωνιστικότητας αυτών και αφετέρου τη διενέργεια και εξέλιξη
του διαγωνισµού µέχρι την ολοκλήρωση της σκοπούµενης απο-
επένδυσης. Στο πλαίσιο αυτό ο εντολοδόχος θα µπορεί ιδίως να
προτείνει προς το Ελληνικό Δηµόσιο και τη ΔΕΗ Α.Ε. όσα µέτρα
θεωρεί απαραίτητα προς επίτευξη του σκοπού της εντολής του,
να αξιολογεί τη συµµετοχή πιθανών επενδυτών, να παρακολου-
θεί τη διαδικασία απόσχισης των εισφεροµένων κλάδων, να πα-
ρακολουθεί την πληρότητα και ορθότητα των πληροφοριών,
στοιχείων και εγγράφων που τίθενται υπόψη των συµµετεχόντων
στο διαγωνισµό για την διενέργεια του νοµικού, οικονοµικού και
τεχνικού ελέγχου των προς αποεπένδυση περιουσιακών στοι-
χείων, να αξιολογεί την πλήρωση των κριτηρίων από τους προτι-
µητέους επενδυτές και τη συµµόρφωση του τελικού
αποτελέσµατος του διαγωνισµού µε τις σχετικές δεσµεύσεις της
Ελληνικής Δηµοκρατίας προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Για την
εκπλήρωση των καθηκόντων του εντολοδόχου, η ΔΕΗ Α.Ε. οφεί-
λει να παρέχει σε αυτόν πρόσβαση σε όσες πληροφορίες εύλογα
µπορεί να απαιτήσει, σχετιζόµενες µε τους εισφερόµενους κλά-
δους, όπως πρόσβαση σε έγγραφα και αρχεία, πρόσβαση στα
διευθυντικά στελέχη, λοιπό προσωπικό και στις εγκαταστάσεις
των εισφεροµένων κλάδων, σε κάθε πληροφορία σχετιζόµενη µε
το διαγωνισµό, όπως σε έγγραφα και στοιχεία που τίθενται
υπόψη των συµµετεχόντων, καθώς και σε έγγραφα και αρχεία
που υποβάλλονται από αυτούς, συµπεριλαµβανοµένων των οι-
κονοµικών προσφορών τους. 

7. Η σύµβαση αγοραπωλησίας των µετοχών (share purchase
agreement) της κάθε νέας εταιρείας θα περιλαµβάνει τις όποιες
αναγκαίες προαπαιτούµενες πράξεις για έκαστο συµβαλλόµενο
µέρος, χωρίς την πλήρωση των οποίων δεν είναι δυνατή η ολο-
κλήρωση της αντίστοιχης συναλλαγής (conditions precedent).
Στο πλαίσιο της αντίστοιχης αγοραπωλησίας µετοχών, τα µέρη,
οφείλουν να προβούν σε κάθε αναγκαία ενέργεια προκειµένου
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να εξασφαλίσουν τη χορήγηση των αναγκαίων κανονιστικών εγ-
κρίσεων, ιδίως από ανεξάρτητες αρχές σε εθνικό και ευρωπαϊκό
επίπεδο, καθώς και την εκπλήρωση κάθε απαραίτητης για την
ολοκλήρωση της αντίστοιχης συναλλαγής προϋπόθεση εντός
τριών (3) µηνών από τη σύναψη της σχετικής σύµβασης αγορα-
πωλησίας µετοχών. 

8. Στο πλαίσιο του διαγωνισµού, και σε κάθε περίπτωση σε
στάδιο µετά τη δηµόσια πρόσκληση της παραγράφου 2 του πα-
ρόντος άρθρου, θα τεθούν υπόψη των συµµετεχόντων για σχο-
λιασµό σχέδια µίας ή περισσοτέρων συµβάσεων παροχής
υπηρεσιών (service level agreements) ή/και συµβάσεων µίσθω-
σης ακινήτων που είναι απαραίτητες για την ασφαλή και εύρυθµη
τεχνική, εµπορική και διοικητική λειτουργία τόσο των νέων εται-
ρειών όσο και της ΔΕΗ Α.Ε.. Η τιµολόγηση της παροχής των υπη-
ρεσιών θα γίνεται βάσει κόστους, ενώ οι συµβάσεις θα
περιλαµβάνουν διαφανείς και συνήθεις λοιπούς εµπορικούς, τε-
χνικούς, οικονοµικούς και νοµικούς όρους και προϋποθέσεις για
τέτοιου είδους συµβάσεις. Η σύναψη των συµβάσεων, όπως θα
έχουν τελικά διαµορφωθεί στο πλαίσιο του διαγωνισµού, µεταξύ
είτε της ΔΕΗ Α.Ε. είτε θυγατρικής της εταιρείας ειδικού σκοπού
και οποιασδήποτε εταιρείας εκ των δύο (2) νέων εταιρειών, θα
αποτελεί µία από τις προαπαιτούµενες πράξεις (condition prece-
dent) για την ολοκλήρωση της αντίστοιχης αγοραπωλησίας µε-
τοχών σύµφωνα µε την παράγραφο 7. Για το χρονικό διάστηµα
που µεσολαβεί από τη σύσταση των νέων εταιρειών µέχρι τη
θέση σε ισχύ των προαναφεροµένων συµβάσεων παροχής υπη-
ρεσιών, η ΔΕΗ Α.Ε. δύναται να συνάψει µε τις νέες εταιρείες και
για όσο αυτές θα παραµένουν θυγατρικές της, οποιεσδήποτε
σχετικές συµβάσεις κρίνονται απαραίτητες για την ασφαλή και
εύρυθµη τεχνική, εµπορική και διοικητική λειτουργία των νέων
εταιρειών, η ισχύς των οποίων θα λήγει αυτοµάτως µε τη θέση
σε ισχύ των προαναφεροµένων συµβάσεων παροχής υπηρεσιών
ή/και συµβάσεων µίσθωσης ακινήτων.

9. Από την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος της απόφασης της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής της παραγράφου 2 και µέχρι την ολοκλή-
ρωση της αντίστοιχης αγοραπωλησίας µετοχών σύµφωνα µε την
παράγραφο 7, το Ελληνικό Δηµόσιο και η ΔΕΗ Α.Ε. οφείλουν να
διατηρήσουν την οικονοµική βιωσιµότητα και ανταγωνιστικότητα
των εισφεροµένων κλάδων και των νέων εταιρειών σύµφωνα µε
την καλώς νοούµενη επιχειρηµατική πρακτική που εύλογα θα
επεδείκνυε κάθε συνετός επιχειρηµατίας του αντίστοιχου κλά-
δου, όπως θα εξειδικεύεται στην ανωτέρω απόφαση της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής. Στο πλαίσιο του διαγωνισµού και αναλόγως
του σταδίου εξέλιξης και ολοκλήρωσης αυτού και µε την επιφύ-
λαξη δεσµεύσεων εµπιστευτικότητας των συµµετεχόντων και
των συµβούλων τους, η ΔΕΗ Α.Ε. θα παρέχει κάθε πληροφορία
που αφορά στους εισφερόµενους κλάδους και το απασχολού-
µενο σε αυτούς προσωπικό προκειµένου οι ενδιαφερόµενοι επεν-
δυτές να µπορούν να διενεργήσουν έναν εύλογο νοµικό έλεγχο
αυτών. 

10. Από την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος της απόφασης της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής της παραγράφου 2 και µέχρι την ολο-
κλήρωση του έργου επέκτασης του Εθνικού Συστήµατος Μετα-
φοράς Ηλεκτρικής Ενέργειας      (ΕΣΜΗΕ) 400 kV προς την
Πελοπόννησο και ιδίως προς τη Μεγαλόπολη σύµφωνα µε το Δε-
καετές Πρόγραµµα Ανάπτυξης Συστήµατος Μεταφοράς (ΔΠΑ)
του ΕΣΜΗΕ της ΑΔΜΗΕ Α.Ε., η αποδιδόµενη ισχύς της µονάδας
ηλεκτροπαραγωγής υπ’ αριθµ. 5 του ΑΗΣ Β’ Μεγαλόπολης (Με-
γαλόπολη 5) της ΔΕΗ Α.Ε. δεν δύναται να υπερβεί τα 500 MW
ανεξαρτήτως της εγκατεστηµένης ισχύος αυτού, εφόσον κατά
την τεκµηριωµένη κρίση της         ΑΔΜΗΕ Α.Ε., ως Διαχειριστή
του ΕΣΜΗΕ, εγείρονται ζητήµατα ευστάθειας, περιλαµβανοµέ-
νων ζητηµάτων συµφόρησης και ασφάλειας του ΕΣΜΗΕ στην Πε-
λοπόννησο.

11. Η διενέργεια του ανωτέρω διεθνούς πλειοδοτικού διαγω-
νισµού τελεί υπό την εποπτεία του Ελληνικού Δηµοσίου. Με κοινή
απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Οικο-
νοµικών δύναται να ρυθµίζεται και κάθε άλλο σχετικό θέµα για
τη διενέργειά του.

Άρθρο 4
Εργασιακές σχέσεις των εργαζοµένων 

στους δύο κλάδους 

1. Όλα τα εργασιακά δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις του προ-
σωπικού της ΔΕΗ Α.Ε. όπως οι ισχύουσες συλλογικές συµβάσεις
εργασίας, που απασχολείται µε σύµβαση ή σχέση εργασίας
στους κλάδους που αποσχίζονται, σύµφωνα µε τις διατάξεις του
παρόντος, µεταβιβάζονται, όπως έχουν διαµορφωθεί και υφί-
στανται κατά την ηµεροµηνία απόσχισης, στην αντίστοιχη νέα
ανώνυµη εταιρεία, στην οποία εισφέρεται ο κάθε κλάδος. Το
προσωπικό αυτό και µετά την ηµεροµηνία µεταβίβασης της ερ-
γασιακής του σχέσης εξακολουθεί να ασφαλίζεται µε τους ίδιους
όρους και στους ίδιους κλάδους του      ΕΦΚΑ, ΕΤΕΑΕΠ και
ΕΟΠΥΥ στους οποίους ήταν ασφαλισµένο κατά την ηµεροµηνία
µεταβίβασης. Εφόσον δεν ορίζεται διαφορετικά στον παρόντα
νόµο, ισχύουν ως προς την απόσχιση των κλάδων και τη µετα-
φορά των εργαζοµένων οι όροι του π.δ. 178/2002 (Α’ 162) σε
σχέση µε τη διατήρηση των δικαιωµάτων των εργαζοµένων σε
περίπτωση µεταβίβασης επιχειρήσεων, εγκαταστάσεων ή τµηµά-
των εγκαταστάσεων ή επιχειρήσεων.

2. Μετά τη µεταβίβαση των µετοχών, κατά τις διατάξεις του
παρόντος, κάθε νέας εταιρείας, το εργασιακό καθεστώς του
προσωπικού τους θα διέπεται από την εργατική νοµοθεσία και
τον κανονισµό εργασίας που θα καταρτιστεί σύµφωνα µε τις κεί-
µενες διατάξεις. Οι νέες εταιρείες δεν δύνανται να προβούν για
λόγους οικονοµικούς, τεχνικούς ή οργανώσεως σε απολύσεις
ανθρώπινου δυναµικού που προέρχεται από τη ΔΕΗ Α.Ε. εξαιτίας
των αποσχίσεων για χρονική περίοδο έξι (6) ετών από την ολο-
κλήρωση αυτών. 

3. Η ΔΕΗ Α.Ε. οφείλει να απέχει από κάθε ενέργεια προσέλκυ-
σης µε σκοπό την εκ νέου πρόσληψη µε οποιαδήποτε ιδιότητα ή
ειδικότητα του κατά τα ανωτέρω µεταφερόµενου προσωπικού
στις δύο (2) νέες εταιρείες τα πρώτα δύο (2) έτη από την υπο-
γραφή της σύµβασης αγοραπωλησίας µετοχών σύµφωνα µε την
παράγραφο 7 του άρθρου 3 προκειµένου να µην διακυβευθεί η
οικονοµική βιωσιµότητα και ανταγωνιστικότητα αυτών κατά τα
πρώτα χρόνια της λειτουργίας τους. 

4. Το προσωπικό της ΔΕΗ Α.Ε. που απασχολείται σε υπηρε-
σιακές µονάδες που τίθενται εκτός λειτουργίας, καθώς και το
προσωπικό των υπηρεσιακών µονάδων αυτής στη Μεγαλόπολη
και στη Μελίτη Φλώρινας, το οποίο δεν εισφέρεται κατά την ηµε-
ροµηνία απόσχισης στις νέες εταιρείες, σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 1, δύναται: α) να µετατεθεί µε απόφαση του Διοικητικού
Συµβουλίου της ΔΕΗ Α.Ε. για την κάλυψη υπηρεσιακών αναγκών
άλλων Μονάδων της ΔΕΗ Α.Ε. ή β) να µετακινηθεί σε άλλες θυ-
γατρικές εταιρείες της ΔΕΗ Α.Ε., κατόπιν αίτησης του εργαζό-
µενου και αποφάσεων των Διοικητικών Συµβουλίων της ΔΕΗ Α.Ε.
και της αντίστοιχης θυγατρικής εταιρείας, στις οποίες αποφά-
σεις θα καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις της µετακίνη-
σης, καθώς και ο αριθµός του µετακινούµενου προσωπικού ή γ)
να ενταχθεί σε πρόγραµµα εθελουσίας εξόδου, οι όροι και οι
προϋποθέσεις του οποίου θα προσδιοριστούν µε απόφαση του
Διοικητικού Συµβουλίου της ΔΕΗ Α.Ε.. Αντίστοιχα, είναι δυνατή
για λόγους κάλυψης υπηρεσιακών αναγκών η µετακίνηση προ-
σωπικού από τις ήδη υφιστάµενες θυγατρικές της ΔΕΗ Α.Ε. προς
τη ΔΕΗ Α.Ε., µετά από αίτηση του εργαζοµένου και αποφάσεων
των διοικητικών συµβουλίων της ΔΕΗ Α.Ε. και της αντίστοιχης
θυγατρικής εταιρείας.

Άρθρο 5
Ευθύνη της ΔΕΗ Α.Ε. και των νέων εταιρειών

1. Καθ’ όλο το χρονικό διάστηµα που οι νέες εταιρίες συνι-
στούν 100% θυγατρικές επιχειρήσεις της ΔΕΗ Α.Ε., η τελευταία
ευθύνεται εις ολόκληρο µε κάθε νέα εταιρεία για το σύνολο των
υποχρεώσεων του αντίστοιχου εισφερόµενου κλάδου που γεν-
νήθηκαν µέχρι την ολοκλήρωση της απόσχισης αυτού. Η ΔΕΗ
Α.Ε. έχει δικαίωµα να αρνηθεί την εκπλήρωση των ανωτέρω υπο-



χρεώσεων µέχρι ο πιστωτής επιχειρήσει αναγκαστική εκτέλεση
έναντι της νέας εταιρείας και αυτή αποβεί άκαρπη.

2. Από της ολοκλήρωσης της προβλεπόµενης στο άρθρο 3
αποεπένδυσης της ΔΕΗ Α.Ε., η ΔΕΗ Α.Ε. ευθύνεται για τις υπο-
χρεώσεις της παραγράφου 1 µόνο µέχρι το ύψος της αξίας του
καθαρού ενεργητικού που εισφέρθηκε στην κάθε νέα εταιρία στο
πλαίσιο της απόσχισης. Η ΔΕΗ Α.Ε. έχει δικαίωµα να αρνηθεί την
εκπλήρωση των ανωτέρω υποχρεώσεων µέχρι ο πιστωτής επι-
χειρήσει αναγκαστική εκτέλεση έναντι της νέας εταιρείας και
αυτή αποβεί άκαρπη. Σε κάθε περίπτωση η ΔΕΗ Α.Ε. θα αναλάβει
µαζί µε τον αντίστοιχο προτιµητέο επενδυτή και κατόπιν συγκε-
κριµένης σχετικής συµφωνίας δια µέσου της κάθε νέας εταιρείας
ένα αναλογικό τµήµα του κόστους αποξήλωσης των µονάδων
παραγωγής και αποκατάστασης λιγνιτικών πεδίων εξόρυξης (de-
commissioning) κατ’ αναλογία των ετών λειτουργίας του κάθε
κλάδου υπό την κυριότητα και ευθύνη της ΔΕΗ Α.Ε.. 

3. Οι διατάξεις των άρθρων 477 και 479 του Αστικού Κώδικα
δεν εφαρµόζονται στην απόσχιση του παρόντος νόµου. 

4. Οι ενέργειες και αποφάσεις των µελών των Διοικητικών Συµ-
βουλίων της ΔΕΗ Α.Ε. και των νέων εταιρειών, οι οποίες λαµβά-
νονται στο πλαίσιο των διατάξεων του παρόντος νόµου και προς
το σκοπό της υλοποίησης της σχετικής αποεπένδυσης, συνι-
στούν εκπλήρωση νόµιµης υποχρέωσης αυτών.

5. Οποιαδήποτε ενέργεια ή δικαιοπραξία επιχειρείται κατ’
εφαρµογή του παρόντος νόµου από την ΔΕΗ Α.Ε. ή από τις νέες
εταιρείες, συµπεριλαµβανοµένης της επέλευσης οποιουδήποτε
γεγονότος ή συνέπειας άµεσα συνδεδεµένης µε την επιχειρού-
µενη ενέργεια ή δικαιοπραξία, δεν δύναται να συνιστά από µόνη
της γεγονός καταγγελίας ή αφερεγγυότητας ή αιτία παροχής ή
ρευστοποίησης εξασφάλισης, ούτε παρέχει σε αντισυµβαλλό-
µενο το δικαίωµα για άσκηση δικαιώµατος καταγγελίας, αλυσι-
δωτής καταγγελίας (cross-default), υπαναχώρησης, επίσχεσης,
τροποποίησης, συµψηφισµού ή εκκαθαριστικού συµψηφισµού,
σε σχέση µε οποιαδήποτε σύµβαση έχει συναφθεί από την ΔΕΗ
Α.Ε. µε τρίτους, υπό τον όρο ότι εξακολουθούν να τηρούνται οι
ουσιαστικές υποχρεώσεις δυνάµει της σύµβασης, µεταξύ των
οποίων και οι υποχρεώσεις πληρωµής και παράδοσης. Τα ανω-
τέρω ισχύουν και για συµβάσεις που έχει συνάψει θυγατρική της
ΔΕΗ Α.Ε. µε τρίτους. 

Άρθρο 6
Εισφορά δικαιωµάτων έρευνας και εκµετάλλευσης 

λιγνίτη στις νέες εταιρείες

1. Κατ’ εξαίρεση και για λόγους δηµοσίου συµφέροντος που
αφορούν αφενός στην εκπλήρωση των δεσµεύσεων της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, σύµφωνα µε
το άρθρο 1 και αφετέρου στον απρόσκοπτο εφοδιασµό µε λι-
γνίτη των µονάδων ηλεκτροπαραγωγής των εισφερόµενων κλά-
δων στο µέλλον για τη διασφάλιση της ενεργειακής επάρκειας
και ασφάλειας της χώρας, καθώς και της ορθολογικής αξιοποί-
ησης του ορυκτού πλούτου της χώρας, εισφέρονται από τη ΔΕΗ
Α.Ε. στις νέες εταιρείες του άρθρου 1, κατά παρέκκλιση κάθε αν-
τίθετης, γενικής ή ειδικής, διάταξης, τα αναφερόµενα στην πε-
ρίπτωση γ’ της παραγράφου 3 του άρθρου 1 και στην περίπτωση
ια’ της παραγράφου 4 του άρθρου 1, δικαιώµατα έρευνας και εκ-
µετάλλευσης λιγνίτη στη Μεγαλόπολη Αρκαδίας και στη Μελίτη
Φλώρινας, που έχουν παραχωρηθεί στη ΔΕΗ Α.Ε. δυνάµει του
άρθρου 22 του ν.δ. 4029/1959 (Α’ 250) και της κατ’ εξουσιοδό-
τησης αυτού από 1 Απριλίου 1960 απόφασης του Υπουργού Βιο-
µηχανίας µε αριθµό 27485/861 (Β’ 175), καθώς και της από 4
Ιουλίου 1994 απόφασης του Υπουργού Βιοµηχανίας, Έρευνας
και Τεχνολογίας µε        αριθµό Δ9-Α/Φ54/13421 (Β’ 633), προκει-
µένου αυτά να περιέλθουν στον αντίστοιχο προτιµητέο επενδυτή
που θα προκύψει από τη διαγωνιστική διαδικασία του άρθρου 3,
παρέχοντας τα απαιτούµενα εχέγγυα για την επίτευξη µελλον-
τικά των ανωτέρω σκοπών.

2. Για λόγους δηµοσίου συµφέροντος που αφορούν αφενός
στην εκπλήρωση των δεσµεύσεων της Ελληνικής Δηµοκρατίας
προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, σύµφωνα µε το άρθρο 1 και αφε-

τέρου στην επίσπευση της διενέργειας έρευνας και εκµετάλλευ-
σης, το Δηµόσιο θα διεξάγει κατάλληλη διαδικασία, σύµφωνα µε
την εθνική και ενωσιακή νοµοθεσία µε σκοπό τη σύναψη µε τον
προτιµητέο επενδυτή, που θα ανακηρυχθεί, σύµφωνα µε το
άρθρο 3 για τον κλάδο λιγνιτικής ηλεκτροπαραγωγής ΑΗΣ Μελί-
της, σύµβασης µίσθωσης δικαιώµατος έρευνας και εκµετάλλευ-
σης του δηµόσιου λιγνιτοφόρου χώρου στην περιοχή της Βεύης
Περιφερειακής Ενότητας Φλώρινας, που δεν έχει παραχωρηθεί
στη ΔΕΗ Α.Ε. και ο οποίος είναι στη διάθεση του Δηµοσίου. Οι
όροι της σύµβασης µίσθωσης δεν δύναται να είναι δυσµενέστε-
ροι αυτών της τελευταίας υπογραφείσας σύµβασης. 

3. Η διάρκεια ισχύος των δικαιωµάτων έρευνας και εκµετάλ-
λευσης λιγνίτη της παραγράφου 1, καθώς και των αντίστοιχων
παραχωρηθέντων δικαιωµάτων της ΔΕΗ Α.Ε. παρατείνεται µε
απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας για πε-
ρίοδο χρόνου τουλάχιστον ίση µε την υπολειπόµενη διάρκεια
ισχύος της τελευταίας εκδοθείσας άδειας παραγωγής ηλεκτρι-
κής ενέργειας των µονάδων ηλεκτροπαραγωγής που χρησιµο-
ποιούν λιγνίτη, που εξορύσσεται στις αντίστοιχες περιοχές κατά
παρέκκλιση κάθε αντίθετης, γενικής ή ειδικής, διάταξης. 

4. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας
µπορεί να ρυθµίζεται και κάθε άλλο σχετικό θέµα για την ανω-
τέρω παραχώρηση των αποκλειστικών δικαιωµάτων έρευνας και
εκµετάλλευσης λιγνίτη του Ελληνικού Δηµοσίου επί των παρα-
πάνω δηµόσιων λιγνιτοφόρων περιοχών της Μεγαλόπολης Αρ-
καδίας και της Μελίτης Φλώρινας. 

Άρθρο 7
Ειδικό τέλος δικαιωµάτων έρευνας 

και εκµετάλλευσης λιγνίτη

1. Επιβάλλεται από την 1η Ιανουαρίου 2019 υπέρ των Περιφε-
ρειών Δυτικής Μακεδονίας και Πελοποννήσου και σε βάρος των
παραγωγών ηλεκτρικής ενέργειας µε χρήση λιγνίτη που κατέ-
χουν ή τους έχουν παραχωρηθεί µε οποιονδήποτε τρόπο δικαιώ-
µατα έρευνας και εκµετάλλευσης λιγνίτη επί λιγνιτοφόρων
περιοχών εντός της Ελληνικής Επικράτειας, ειδικό τέλος ύψους
1,40 ευρώ ανά µεγαβατώρα (�/MWh) παραγόµενης ηλεκτρικής
ενέργειας από λιγνίτη. Το ανωτέρω τέλος δεν συνυπολογίζεται
στο µεταβλητό κόστος των λιγνιτικών µονάδων ηλεκτροπαραγω-
γής και ανακτάται από τις λιγνιτικές µονάδες µέσω σχετικής χρέ-
ωσης που προστίθεται στις χρεώσεις προσαυξήσεων της
χονδρεµπορικής αγοράς ηλεκτρισµού. Τα κονδύλια που θα προ-
κύψουν από την επιβολή του παραπάνω τέλους, θα χρησιµοποι-
ηθούν για τη χρηµατοδότηση έργων υποδοµής, ανάπτυξης και
προστασίας του περιβάλλοντος και έργων µετεγκατάστασης οι-
κισµών των Περιφερειακών Ενοτήτων Αρκαδίας, Κοζάνης και
Φλώρινας. 

2. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας
καθορίζεται ο τρόπος, τα όργανα, τα κριτήρια και η διαδικασία
είσπραξης, κατανοµής και απόδοσης του τέλους της παραγρά-
φου 1 στις ανωτέρω Περιφέρειες, η διαδικασία αναπροσαρµο-
γής του, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα, όπως ιδίως σε
περίπτωση διακοπής της λειτουργίας των οικείων µονάδων πα-
ραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας µε χρήση λιγνίτη για οποιονδή-
ποτε λόγο και συνέχισης της εκµετάλλευσης ή της κατοχής των
σχετικών λιγνιτοφόρων περιοχών. Με την ίδια απόφαση καθορί-
ζονται και τα πρόστιµα που επιβάλλονται σε περίπτωση µη κατα-
βολής του τέλους ή µη συµµόρφωσης µε τις λοιπές υποχρεώσεις
που προβλέπονται σε αυτήν. Σε περίπτωση υποτροπής µπορεί
να προβλεφθεί, κατά περίπτωση, έκπτωση από την παραχώρηση
ή ανάκληση των δικαιωµάτων έρευνας και εκµετάλλευσης ή της
άδειας µεταλλευτικών ερευνών, σύµφωνα µε τις σχετικές περί
έκπτωσης από παραχώρηση ή ανάκλησης άδειας µεταλλευτικών
ερευνών διατάξεις του ν.δ. 210/1973 (Α’277). 

Άρθρο 8
Καταργούµενες διατάξεις 

1. Το άρθρο 20 του ν. 2446/1996 (Α’ 276) καταργείται την 31η
Δεκεµβρίου 2018.

2. Η παρ. 3 του άρθρου 25 του ν. 4491/1966 (A’ 1), καθώς και
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κάθε άλλη σχετική, γενική ή ειδική διάταξη νόµου ή ρήτρα ή όρος
Κανονισµού Εργασίας ή Συλλογικής Σύµβασης Εργασίας, καταρ-
γείται.

Άρθρο 9
Ηλεκτρονική αξιολόγηση

1. Η περίπτωση α’ της παρ. 2 του άρθρου 16 του   ν. 4369/2016
(Α’ 33) αντικαθίσταται ως εξής:

«2.α) Οι εκθέσεις αξιολόγησης συντάσσονται από τους αρµόδι-
ους αξιολογητές υποχρεωτικά εντός του πρώτου τριµήνου κάθε
έτους. Η ηλεκτρονική διεξαγωγή της διαδικασίας αξιολόγησης
των υπαλλήλων και των προϊστάµενων οργανικών µονάδων διε-
νεργείται µέσω ειδικής πλατφόρµας, που εντάσσεται στο Μητρώο
Ανθρώπινου Δυναµικού του Ελληνικού Δηµοσίου.»

2. Στην παρ. 2 του άρθρου 16 του ν. 4369/2016 προστίθεται πε-
ρίπτωση στ’ ως εξής:

«στ) Οι αξιολογητές έχουν υποχρέωση να διενεργούν την αξιο-
λόγηση των υφισταµένων τους. Η οικεία Διεύθυνση Προσωπικού
ή Διοικητικού µεριµνά για τον ορισµό των αξιολογούµενων και των
αξιολογητών και την ορθή τήρηση των διαδικασιών αξιολόγησης.
Οι εκθέσεις αξιολόγησης δύναται να συµπληρώνονται και µε πρω-
τοβουλία του αξιολογούµενου ή του αξιολογητή. Ειδικά για την
αξιολογική περίοδο του έτους 2017, µε απόφαση του Υπουργού
Διοικητικής Ανασυγκρότησης καθορίζεται το χρονικό διάστηµα,
κατά το οποίο διενεργείται η αξιολόγηση, καθώς και οι επιµέρους
φάσεις αυτής.»

3. Η παρ. 3 του άρθρου 16 του ν. 4369/2016 αντικαθίσταται ως
εξής:

«3.α) Αρµόδια για την τήρηση των διαδικασιών αξιολόγησης
είναι η οικεία Διεύθυνση Προσωπικού ή Διοικητικού. Αν διαπιστώ-
νεται οποιαδήποτε παράλειψη ή πληµµελής ή µη ορθή συµπλή-
ρωση, η οικεία Διεύθυνση Προσωπικού ή Διοικητικού µεριµνά για
την αρµοδίως ορθή συµπλήρωση ή διόρθωση.

β) Κάθε έκθεση αξιολόγησης γνωστοποιείται από την αρµόδια
υπηρεσία Προσωπικού ή Διοικητικού υποχρεωτικά στον υπάλληλο
που αφορά. 

γ) Ο υπάλληλος έχει πρόσβαση οποτεδήποτε στις οριστικοποι-
ηµένες εκθέσεις αξιολόγησής του. Ο υπάλληλος δικαιούται να
ζητεί οποτεδήποτε από την αρµόδια υπηρεσία Προσωπικού ή Δι-
οικητικού και να λαµβάνει µε κάθε πρόσφορο τρόπο πλήρη γνώση
ή και αντίγραφο των εκθέσεων αξιολόγησής του.»

4. Η παρ. 5 του άρθρου 16 του ν. 4369/2016 αντικαθίσταται ως
εξής:

«5. Με απόφαση του Υπουργού Διοικητικής Ανασυγκρότησης
ρυθµίζεται κάθε θέµα σχετικό µε τη µορφή και το περιεχόµενο των
Εκθέσεων Αξιολόγησης και του ανώνυµου ερωτηµατολογίου αξιο-
λόγησης των προϊσταµένων από τους υφισταµένους, καθώς και
κάθε άλλη λεπτοµέρεια εφαρµογής της διαδικασίας αξιολόγη-
σης.»

5. Το τέταρτο εδάφιο της παρ. 15 του άρθρου 18 του     ν.
4369/2016 αντικαθίσταται ως εξής:

«Η κατά τα ανωτέρω αξιολόγηση από τους υφισταµένους πραγ-
µατοποιείται βάσει ανώνυµου ερωτηµατολογίου.»

6. Οι παράγραφοι 1 και 3 του άρθρου 19 του ν. 4369/2016 αντι-
καθίστανται ως εξής:

«1. Πριν από την ολοκλήρωση της αξιολόγησης, ο άµεσα ιεραρ-
χικά προϊστάµενος, ως πρώτος αξιολογητής, καλεί επί αποδείξει
τον υπάλληλο προκειµένου να συζητήσει µαζί του τρόπους βελ-
τίωσης της απόδοσής του και καλύτερης αξιοποίησης και ανάπτυ-
ξης των ικανοτήτων του, προς όφελος τόσο του ιδίου όσο και για
τη λειτουργία γενικά και την απόδοση της οργανικής µονάδας,
στην οποία υπηρετεί. Η ηµεροµηνία της συµβουλευτικής συνέν-
τευξης σηµειώνεται σε ειδικό πεδίο της έκθεσης αξιολόγησης µε
σήµανση, στην περίπτωση κατά την οποία ο αξιολογούµενος ζή-
τησε προθεσµία για να υποβάλει τις απόψεις - αντιρρήσεις του,
κατά τις διατάξεις της παραγράφου 3 του άρθρου αυτού.

3. Ο αξιολογούµενος έχει δικαίωµα να υποβάλει στον αξιολο-
γητή απόψεις - αντιρρήσεις µέσα σε δύο (2) εργάσιµες ηµέρες
από την πραγµατοποίηση της συνέντευξης. Οι απόψεις - αντιρ-
ρήσεις, αποτελούν αναπόσπαστο µέρος της έκθεσης αξιολόγη-

σης του υπαλλήλου και λαµβάνονται υπόψη από τον αξιολο-
γητή.»

Άρθρο 10
Τροποποίηση του άρθρου 395 του ν. 4512/2018

1. Το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης α’ της παρ. 4 του άρθρου
395 του ν. 4512/2018 (Α’5) αντικαθίσταται ως εξής:

«4.α) Για τις ανάγκες της αρχικής στελέχωσης της Διεύθυνσης
Χορήγησης Συντάξεων Δηµόσιου Τοµέα συνιστώνται στον
Ε.Φ.Κ.Α.: α) πενήντα (50) θέσεις µόνιµου προσωπικού και ειδικό-
τερα, είκοσι δύο (22) θέσεις κατηγορίας ΠΕ, κλάδου Δηµοσιονο-
µικών, επτά (7) θέσεις κατηγορίας ΤΕ, κλάδου Δηµοσιονοµικών
και είκοσι µία (21) θέσεις κατηγορίας ΔΕ, κλάδου Δηµοσιονοµι-
κών και β) δύο (2) θέσεις κατηγορίας ΔΕ, Κλάδου Δηµοσιονοµι-
κών, µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου.»

2. Στο πρώτο εδάφιο της περίπτωσης α’ της παρ. 5 του άρ-
θρου 395 του ν. 4512/2018 η φράση «που υπηρετούν» αντικαθί-
σταται µε τη φράση «που έχουν υπηρετήσει».

3. Στην περίπτωση α’της παρ. 5 του άρθρου 395 του  ν.
4512/2018 προστίθεται τέταρτο εδάφιο ως εξής:

«Για τη διασφάλιση της άµεσης λειτουργίας της Υπηρεσίας
αποσπώνται σε θέσεις ευθύνης ίδιου ή ανωτέρου επιπέδου των
οργανικών µονάδων αυτής, µε κοινή απόφαση του Υπουργού Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και
του Υπουργού Οικονοµικών, προϊστάµενοι που έχουν υπηρετήσει
σε θέση ευθύνης στη Γενική Διεύθυνση Χορήγησης Συντάξεων
Δηµόσιου Τοµέα της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσιονοµικής Πο-
λιτικής του Υπουργείου Οικονοµικών, κατά παρέκκλιση των κεί-
µενων διατάξεων. Η ανωτέρω απόσπαση λήγει αυτοδικαίως µε
την επιλογή και τοποθέτηση προϊσταµένων, σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις των άρθρων 84 έως 86 του ν. 3528/2007 (Α’ 26), όπως
ισχύουν.»

4. Στην παρ. 9 του άρθρου 395 του ν. 4512/2018 προστίθεται
τρίτο εδάφιο ως εξής: 

«Οι προϊστάµενοι οργανικών µονάδων καταλαµβάνουν θέση
αντίστοιχου επιπέδου στο Υπουργείο Οικονοµικών µε αυτήν που
κατείχαν πριν από την κατάργηση της Γενικής Διεύθυνσης Χο-
ρήγησης Συντάξεων Δηµόσιου Τοµέα.»

5. Οι επιτελικές αρµοδιότητες που προβλέπονταν στη Γενική
Διεύθυνση Χορήγησης Συντάξεων Δηµόσιου Τοµέα του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους, ασκούνται από τη Διεύθυνση Απονο-
µής Συντάξεων του Ενιαίου Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης
(Ε.Φ.Κ.Α.).

Άρθρο 11
Ρυθµίσεις για την πρόσληψη πυροσβεστών 

εποχικής απασχόλησης

Στο άρθρο 6 του ν. 3103/2003 (Α’23) προστίθεται τελευταίο
εδάφιο ως εξής:

«Οι πυροσβέστες εποχικής απασχόλησης µε σχέση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου που συµπεριλαµβάνονται
στους πίνακες επιτυχόντων, όπως έχουν διαµορφωθεί από το
έτος 2003 (έτος αρχικής πρόσληψης) έως και σήµερα, σύµφωνα
µε τα προβλεπόµενα στο π.δ. 124/2003 (Α’108), προσλαµβάνον-
ται, εφόσον επιθυµούν και διαθέτουν κατά το χρόνο πρόσληψής
τους, την προβλεπόµενη από το άρθρο 1 παράγραφο 2γ του ως
άνω διατάγµατος, υγεία και ειδικές υπηρεσιακές ανάγκες το επι-
βάλλουν, εκ νέου στην υπηρεσία αρχικής πρόσληψης µε την ίδια
ειδικότητα για το έτος 2018, µε δυνατότητα εκ νέου πρόσληψης
και για το έτος 2019. Η διάρκεια της απασχόλησής τους δεν µπο-
ρεί να ξεπερνά τους έξι (6) µήνες ετησίως. Οι ανάγκες για πρόσ-
ληψη εποχικού προσωπικού πιστοποιούνται για κάθε ένα από τα
παραπάνω έτη µε πράξη του Αρχηγού του Πυροσβεστικού Σώ-
µατος, η οποία εκδίδεται µέχρι την 30ή Απριλίου. Σε κάθε περί-
πτωση η δυνατότητα εκ νέου πρόσληψης δεν µπορεί να
επεκταθεί πέραν των δεκαεπτά (17) συµβατικών περιόδων µετά
την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου. Κατά τα λοιπά, εφαρ-
µόζονται οι διατάξεις της παρ. 7 του άρθρου 3 του π.δ.
124/2003.»
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Άρθρο 12
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4001/2011 (Α’179)

1. Το έβδοµο εδάφιο της υποπερίπτωσης ββ’ της περίπτωσης
α’ της παρ. 3 του άρθρου 143 του ν. 4001/2011 (Α’179), όπως αν-
τικαταστάθηκε µε το άρθρο 80 του         ν. 4427/2016 (Α’188), αν-
τικαθίσταται ως εξής:

«Η χρέωση της περίπτωσης αυτής επιβάλλεται στους εκπρο-
σώπους φορτίου ως εξής: για το έτος 2016 ανέρχεται στο πε-
νήντα τοις εκατό (50%) της χρέωσης που προκύπτει µε την
εφαρµογή της µεθοδολογίας, για το έτος 2017 και το πρώτο τρί-
µηνο του έτους 2018 στο εκατό τοις εκατό (100%) και από την
1η Απριλίου 2018 στο εξήντα πέντε τοις εκατό (65%). Ειδικότερα,
για το 2018 η Ρ.Α.Ε., µε τις αποφάσεις του πέµπτου και έκτου
εδαφίου της υποπερίπτωσης αα’ της περίπτωσης β’ της παρού-
σας παραγράφου, µειώνει αποκλειστικά, το ποσοστό του προ-
ηγούµενου εδαφίου κατά το προβλεπόµενο πλεόνασµα του
οικονοµικού αποτελέσµατος του Ειδικού Λογαριασµού Α.Π.Ε. και
Σ.Η.Θ.Υ.Α. Διασυνδεδεµένου Συστήµατος και Δικτύου, µετά το
σχηµατισµό ειδικού αποθεµατικού ασφαλείας έκτακτων δαπανών
ποσού εβδοµήντα εκατοµµυρίων (70.000.000) ευρώ.»

2. Το πρώτο εδάφιο της υποπερίπτωσης γγ’ της περίπτωσης
α’ της παρ. 3 του άρθρου 143 του ν. 4001/2011 (Α’ 179) αντικα-
θίσταται ως εξής:

«(γγ) Τα έσοδα από χρέωση που µπορεί να επιβάλεται κατ’
έτος, αρχής γενοµένης από το έτος 2018 και εφεξής, µε από-
φαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας κατόπιν εισή-
γησης της Ρ.Α.Ε., στους εκπροσώπους φορτίου για την ενέργεια
που απορροφούν για τους καταναλωτές που εκπροσωπούν
εντός του Διασυνδεδεµένου Συστήµατος και Δικτύου, σύµφωνα
µε την υποπερίπτωση ββ’ της παρούσας.»

Άρθρο 13 
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν άλλως ορίζεται στις
επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,..............................2018

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για τη υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς
την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 16.51’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Πέµπτη 26 Απριλίου 2018 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επι-
καίρων ερωτήσεων. 
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